
اثرآرام بخش  وين بر بازارها صدور نخستين مجوز اروپايی 
برای واكسن های ايرانی

 فرايند تبديل يك اختلاسگر 
به دوستدارطبيعت

يادداشت
محسن مهديان؛ مدير عامل موسسه همشهری

كاری به قمــار براندازهــا روي بي صداقتي يك پيرزن 
ندارم. از طعنه ها و زخم زبان هاي اهل فرصت نيز بگذريم. 
 اي كاش حداقل به خاطر اين چند روز اتهامي كه به جمهوري اسلامي زدند، عذرخواهي 
كنند. خود خانم گوهرعشقي نيز محل بحث نيست. معتقدم همان افرادی كه عبا از 
روي دوش پدر روح الله زم برداشــتند و براي عمامه زمين زدنش سوت و كف زدند، 

همان ها پاي اين پيرزن نشستند كه خلاف صداقت بگويد تا سكه كاسبي شان شود.
اما مسئله ما و شمائيم. مسئله سوادرسانه است. چه مي شود كه باور مي كنيم؟ چرا بايد 
از سر برانگيختگي قضاوت كنيم؟ چرا اجازه مي دهيم خناسان روي خطاي هيجاني ما 
حساب باز كنند؟ زخم روي صورت پيرزن نشان از جاي سرانگشت خناسان داشت. اما 
باور كرديم چون هيجان زده ايم. چون قضاوت هاي اجتماعي ما از سر تأييد اجتماعي 
ديگران است نه استدلال هاي منطقي. يك حرف را رسانه اهريمن تكرار مي  كند و ما 
نيز به تكرار مي افتيم تا از ترند روز عقب نمانيم. ماجرا پيچيده نبود. به راست و دروغش 
علم نداشتيم اما به سناريوهاي راهزن هاي رسانه اي نيز سوءظن نداشتيم؟ با سابقه 

اين غدارهاي مكار آشنا نبوديم؟
اينها قاتلي چون نويد افكاري را قهرمان مبارزه نكردند؟ از صاحب آمد نيوز كه علنا 
آموزش آدمكشي مي داد و ثمره اش شــهادت محمدحسين حداديان بود، اسطوره 
نساختند؟ اينها از نجفي، قرباني مبارزه با پرســتو، روايت نكردند؟ اينها جلادهايي 
كه 11زن و كودك را در مراسم نيروي مسلح مهاباد كشتند، تبديل به قهرمان قيام 
نكردند؟ سعيد ملك پور طراح سايت هاي مستهجن و منتشر كننده فيلم و عكس  هاي 
تجاوز به دختران ايراني را فعال حقوق بشر نام نگذاشتند؟ از محمدثلاث، درويشي 
كه مجنون وار با اتوبوس به مردم حمله كرد، پيرعرفان نساختند؟ اينها سر قبر خالي 
ترانه موسوي ها در فتنه88 ننشستند و مويه نكردند؟ باز هم فهرست كنيم؟ سابقه 
اين جريان در جلادســتايي و نشاندن نابكاران جاي شــهيد روشن نبود و نيست؟ 
مسئله اين است كه در رسانه هوشيار نيستيم. رفتار كاملا غيرارادي در رسانه داريم. 
با كمترين تكانه احساسي و عاطفي از سوي رسانه ها دچار خطاي شناختي مي شويم. 
زود باور مي كنيم و زودتر از آن براي عقب نماندن از بازار مكاره لايك و فيو، دست به 
انشاي  حكم مي بريم. از سر غليان و واكنش هاي احساسي قضاوت مي كنيم و بعد با 
اســتدلال تلاش مي كنيم اين قضاوت را براي ديگران توضيح دهيم. حال آنكه بايد 
ماجرا برعكس باشد. جايي اگر علم نداريم، به منبع پيام توجه كنيم. هرجا كه جاي 
پاي فراعنه رسانه اي بود، سوءظن داشته باشيم و صبر كنيم تا حقيقت روشن شود. 

اين سوءظن يك اصل راهبردي است.

 بي صداقتي پيرزن 
و عباي پيرمرد

ديدگاه
سيدجعفر تشكري هاشمي؛رئيس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر

۲۶آذر روز ملي حمل ونقل، از روزهــاي به ياد ماندني 
تاريخ كشور ماست. در سال1۳۶۲ و درحالي كه بيش از 
1۰۰كشتي حامل كالاهاي اساسي در بنادر كشور متوقف بودند و احتمال حمله هوايي 
رژيم بعث عراق به آنها نگراني هاي جدي ايجاد كرده بود، امام خميني)ره( در پيام تاريخي 
خود از رانندگان خودروهاي باري خواستند تا به بنادر مراجعه و كالاهاي اساسي را به 
شهرها و به دست مردم برسانند. هزاران راننده با لبيك به فرمان رهبر خود راهي بنادر 

جنوبي كشور شدند و توانستند تاريخ ساز شوند.
۲۶آذر روز قدرداني از خدمات ارزشمند رانندگان، يادآور اخلاص، توانمندي فعالان 
عرصه حمل ونقل و فرصتي مناسب براي بازنگري نيازها و مشكلات اين بخش است، 
ضمن گراميداشــت ايثار و ازخودگذشتگي رانندگان فداكار كشــورمان، از خدمات 
تلاشگران عرصه حمل ونقل به خصوص راهبران و ساير دست اندركاران بخش حمل 
ونقل ريلي در شبكه متروي تهران، تاكسيرانان و اتوبوسرانان پايتخت قدرداني مي كنم 
و بايد متذكر شوم كه شبكه حمل ونقل كشور اعم از بار و مسافر، روزهاي خوبي را تجربه 
نمي كند، كمبود و فرسودگي ناوگان به خصوص در بخش مسافري نه تنها رانندگان اين 
بخش را با مشكلات جدي مواجه كرده بلكه شهروندان نيز با كمبودها و كاستي هاي 
فراواني مواجه هستند. به عنوان مثال دولت از سال1۳8۹ تاكنون از تحويل اتوبوس هايي 
كه تا پيش از آن با تخفيف 8۲.5درصدي تحويل شهرداري تهران مي داد امتناع كرد و 
همين امر باعث شده تا امروز ناوگان اتوبوسراني تهران فقيرانه ترين دوران دهه هاي اخير 
را تجربه كند. افزايش تقريبا ۴۰برابري قيمت اتوبوس طي ۲ دهه اخير، محدوديت هاي 
ناشي از كاهش درآمدهاي دولت و شهرداري و تأثير تحريم ها در واردات و توليد، از دلايل 
عمده اين حادثه بوده. وضع مترو به عنوان سامانه پاك و انبوه بر هم بهتر از اتوبوسراني 
نيست. دولتي كه با شعار تدبير و اميد 8سال وعده داد، حتي يك دستگاه واگن به متروي 
تهران اضافه نكرد و حتي به دليل عدم تامين قطعات يدكي، ناوگان موجود هم در معرض 
آسيب جدي قرار گرفته است. اگر حدود 1۲۰۰واگن و 115۰اتوبوس دوكابين در دوره 
دكتر قاليباف خريداري نشده بود! معلوم نبود امروز مردم چگونه سفرهاي خود را انجام 
مي دادند. آلودگي هوا كه بدتر از كرونا به جان مردم اين كلانشهر افتاده است محصول 
بي توجهي دولت هايي است كه از رده خارج كردن خودروهاي فرسوده را جدي نگرفتند. 

تا مادامي كه موتورســيكلت هاي كاربراتــوري و خودروهاي 
فرسوده از رده خارج نشوند و حمل ونقل عمومي به ميزان كافي 

در اختيار مردم قرار نگيرد و سوخت مورد استفاده در صنايع و خودروها استانداردهاي 
لازم را نداشته باشد، در به روي همين پاشنه خواهد چرخيد.

حمايت ۵هزار ميليارد توماني از 
توسعه حمل ونقل عمومي تهران
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 خوشنويسی ايران
جهانی شد

اينترنت برای همه 
روستاهای ايران

 هنر سنتي خوشنويسي ايراني
  ۲پله بالاتر از خوشنويسي تركيه 

و عربستان ثبت جهاني شد

 مسافرانی كه واكسن ايرانی تزريق كرده اند مشكلی
در دريافت ويزای سفر به مجارستان را نخواهند داشت
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سرنوشت متفاوت 
4قاتل پای چوبه دار
۴ محكوم به قصاص سحرگاه 
 چهارشنبه پاي چوبه دار رفتند

اما با تصميم اولياي دم مقتولان، 
حكم قصاص آنها اجرا نشد

 استارت انتخابي بدون بنا  بركات يك برد ساده

 سنگين وزن ها دور از مدال 

در روزهاي وسط هفته اروپا، مسابقات حذفي و اتحاديه در كشورهاي مختلف برگزار شد كه كم وكيف و نتايج 

آنها چندان براي ستارگان ايراني حاضر در قاره سبز اميدواركننده نبود

سويه جديد كرونا كمر به تعطيلی ليگ های اروپايی بسته است

كارلوس كي روش؟ 
تعجب نمي كنيم

رســول بهروش | جايگاه كارلوس كي روش از نظر فني كاملا 

تامل برانگيز است. او سوابق مهمي دارد كه قابل انكار نيست. 

به ويژه نظم و اســتحكامي كــه مربي پرتغالي بــه تيم هايش 

مي بخشــد غالبا موجب تحسين و ســتايش بوده است. قطعا 

حضور او در تيم ملي ايران هم وجوه مثبت و سازنده اي داشته 

است، اما راســتش دفاع كردن از ابعاد اخلاقي و رفتاري اين 

مربي، يكي از سخت ترين كارهاي جهان است. حالا كه تيم ملي 

مصر با هدايت او از جام ملت هاي عرب حذف شده و انتقادات از 

كي روش در سرزمين فراعنه به شدت اوج گرفته، ياد خاطرات 

خودمان با سينيور مي افتيم. كارلوسي كه اين روزها خيلي از 

هواداران و منتقدان فوتبال مصر را شگفت زده كرده، براي ما 
ايراني ها آشناست؛ خيلي خيلي آشنا!

تعجب نمي كنيم اگر او بعد از شكست برابر تونس يقه عليرضا 

فغاني، داور نام آشناي اين بازي را گرفته باشد و آن حرف هاي 

عجيب را در مورد او زده باشد. اصولا به ياد نمي آوريم كي روش 

هيچ زماني در ايران يا خارج از آن مسئوليت شكست تيمش 

را پذيرفته باشــد. تندخويي و گرفتن گريبان داور، بخشي از 

سناريوي هميشگي كي روش براي منحرف كردن ذهن افكار 

 VAR عمومي است. بنا به اعلام روزنامه گاردين، تنها اشتباه

در طول جام جهاني2018 پنالتي اعلام شده به سود ايران در 

بازي با پرتغال بود، اما در عين حال تنها تيم كل آن تورنمنت 

كه بعد از اعلام نظر كمك داور ويدئويي باز هم به قاضي ميدان 

اعتراض مي كرد ايران بود! كي روش عادت دارد از همه بيشتر 

سود كند و از همه بيشتر غر بزند. شكايت او از فغاني اما عالي 

است. داور ايراني يك پنالتي به ســود تونس گرفته و بعد با 

كمك VAR آن را برگردانده اســت. كارلــوس مي گويد اين 

اتفاق باعث تضعيف روحيه مصر شده است. او در حالي دنبال 

جفت و جور كردن يك بهانه براي توجيه شكســت است كه 

اتفاقا لغو پنالتي تونس بايــد موجب تضعيف روحيه اين تيم 

مي شــد، نه مصر! به ياد بياوريد كه همين اواخر وقتي اخراج 

شجاع خليل زاده وتو شد، روحيه تيم ملي امارات به هم ريخت 

و ايران به پيروزي دست يافت. در دنياي كي روش اما، جايي 
براي منطق نيست.

تعحب نمي كنيم اگر مصــر در تمام آمارهاي بازي، شــامل 

مالكيت توپ، ضربه به ســمت دروازه حريــف، كرنر و ايجاد 

موقعيت گل ضعيف تر از تونس عمل كرده باشــد. ما اين قصه 

را 8 سال تمام با گوشت و پوست و استخوان مان حس كرديم. 

تيمي داشتيم كه مالديو را يك بر صفر  مي برد و با تركمنستان 
يك - يك مساوي مي كرد!

تعجب نمي كنيم اگر تيم كي روش با يك گل به  خودي دقايق 

پاياني به حريف باخته باشــد. بالاخره دنيا از اين بازي ها زياد 

دارد. گهي زين به پشــت و گهي پشــت به زين. بزرگ ترين 

دستاورد كي روش در ايران، پيروزي بر مراكش بود كه دقيقا با 

چنين گلي در چنين اوقاتي به ثبت رسيد. تازه تونس تيم برتر 

زمين بود و حقش را گرفت، اما تيم ملي ايران بعد از 90 دقيقه 

حبس در محوطه جريمه خودي با آن گل به پيروزي رسيد. به 
قول معروف جونم كي روش!

تعجب نمي كنيم اگر دستياران كي روش عليه او شوريده باشند 

كه: »اين مربي به حرف ما گوش نمي دهد و حضورمان در تيم 

ملي فقط جنبه تشــريفاتي دارد.« ما خودمــان اينجا ماركار 

آقاجانيان محترم را داشتيم؛ كســي كه بعد از 8 سال حضور 

مستمر كنار كارلوس، حتي از سوي يك تيم دسته دومي هم 

دعوت به كار نشد. يعني حجم دانش تزريق شده به ماركار در 
اين حد بود!

تعجب نمي كنيم اگر يكــي از پيشكســوتان فوتبال مصر در 

نكوهش كي روش گفته باشــد: »او طــوري رفتار مي كند كه 

انگار در كل اين ســرزمين هيچ كس چيزي به نــام فوتبال را 

نمي شناســد.« اين نگاه آزاردهنده از بــالا، در ايران هم موج 

مي زد. بله؛ ما هيچ كدام مان ســرمربي رئــال مادريد نبوديم، 

اما آنقدر مي فهميديم كه تشــخيص بدهيم روزبه چشــمي 

مدرن ترين دفاع وسط ايران نيست، مشكل كيفيت پوشاك تيم 

ملي با پرداخت پورسانت 100 هزار يورويي به شخص سرمربي 

حل نمي شود و بازي دوســتانه با منتخب آوارگان سومالي و 

اتيوپي، غيراز فعال كردن بند پــاداش پيروزي براي كادرفني 
هيچ ثمر ديگري ندارد.

درنهايت تعجب نمي كنيم اگر هنوز هم عده اي چنان ذوب در 

»شهروند خودخوانده مصر« باشــند كه در پشتيباني از او به 

هموطنان خود توهين كنند و چه بســا حتي منتظر شكست 

تيم ملي بمانند. تخصص كي روش خلق همين دوقطبي هاست. 

او هر جا رفته جنگ و جدل راه انداختــه و با تلخي تمام جدا 

شده است؛  از ژاپن تا آفريقاي جنوبي و از مادريد تا كلمبيا. مرد 

پرتغالي، فروشنده بي بديل نفرت است؛ آنكه سم مي پاشد و در 

فاصله بين شكاف آدم ها زندگي مي كند. براي كي روش، بحران 

عين فرصت اســت و البته كه ميراث چنين آدمي چيزي جز 
كدورت و تفرقه نمي تواند باشد.
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  سايه  اوميكرون 
بر فوتبال

  واقعا زحمت تان شد!
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رسوايي چند وجهی
فوتباليست گابني، حالا به خبرسازترين چهره فوتبال ايران تبديل شده

جريمه سنگين عليه گل گهر، تغييرات مهمي در جدول ليگ برتر ايران به وجود آورده

نه روي كاغذ و  نه در زمين مسابقه پيكان 
رقيب سرسختي براي پرسپوليس نبود. 
 بنابراين همانطور كه استقلال با پيروزي

3 گله بر اين تيم به روند تساوي هايش پايان 
داد، پرسپوليس هم 3 گل به تيم مجتبي 

حسيني زد و از بحران فاصله گرفت

رئيس و نايب رئيس فدراسيون براي انتخابي خودشان را به 

سيستان و بلوچستان رساندند اما خبري از سرمربي تيم ملي 
فرنگي نبود
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 محلـه با همشهری محـله باصفاست
با ما به محله های تهران سـر بزنید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری

شهادت بانوي دو عالم، حضرت فاطمه زهرا سلام الله عليها را تسليت مي گوييم

داده نما
زهرا کريمی/ گرافيك: مهدی سلامی

 کمک به کاهش آلودگی هوا با 
معاینه فنی خودرو

 1 میلیون و 50 هزار دستگاه خودرو 
 از ابتدای سال تا پایان آبان 

 به مراکز معاینه فنی 
مراجعه کرده اند. 

753.000 
گواهی معاینه فنی در 8 ماهه 

ابتدایی امسال صادر شده است.

152.000
 گواهی مربوط به معاینه فنی 

برتر است. 20درصد
 خودروها معاینه 
فنی برتر دارند 

54 خط
معاینه فنی خودروهای 

 سبک )16مرکز ثابت و
7 واحد سیار(

11 خط
معاینه فنی 
موتورسیکلت
)6 مرکز ثابت(

3 مرکز
 معاینه فنی 

تک خطه خودروهای 
سنگین

10 درصد خودروها  فاقد معاینه فنی هستند 

مراکز معاینه فنی خودروهای شهر تهران 

هزینه معاینه فنی چقدر است ؟

هر چند وقت باید برای دریافت برگه معاینه فنی به مراکز مراجعه کرد؟

روزهای کاری و ساعت کاری؟

14روز فرصت برای رفع ایراد و مراجعه مجدد در صورت مردودی در آزمون ها

 47 هزار تومان 
برای مراجعه اول خودروهای سبک

 مراجعه مجدد 
10 هزار تومان 

خودروهــای تاکســی در صــورت داشــتن پروانــه تاکســیرانی معتبــر کــه از 
طریق سامانه ســیما تاکسی ســازمان تاکســیرانی قابل اســتعلام و کنترل 
اســت،می توانند ســالانه در هر نوبت مراجعه بــه مراکز معاینــه فنی اعلام 

شده،از  طرح رایگان هزینه مراجعه اول استفاده کنند. 

  از ســایت و اپلیکیشــن »تهران من« برای گرفتن وقت اینترنتی می توان اقدام کرد.

  قســمت پذیرش خودروهای دارای نوبت اینترنتی در مراکز معاینه فنی، مجزاست .
 inspection.tehran.ir اطلاع از آخرین وضعیت کاری از طریق سایت ســتاد معاینه فنی  

 خودروهای تاکسی با عمر 
10 سال و کمتر طبق قانون و 

مصوبات دولت باید هر 6 ماه 
مراجعه کنند.

 خودروهای تاکسی با عمر 
بالای 10 سال باید هر 3ماه 
یکبار برای دریافت معاینه 
فنی خودرو اقدام کنند.

 50هزار تومان 
جریمه نداشتن معاینه فنی

 12 تا 15دقیقه
از مرحله پذیرش خودرو تا 
صدور گواهی معاینه فنی

در 9 مرکز  بیهقی، سراج، 
آبشناسان، دماوند، الغدیر، 

شقایق، نیایش، چمران و خاوران 
معاینه فنی برتر انجام می شود. 

بهره مندی از تخفیف 30 درصدی 
 عوارض تردد در طرح کاهش

و ترافیک معاینه فنی برتر

بررسی روند حركت بورس، دلار و طلا  در هفته جديد

  طرفين مذاكرات
 به پيش نويس جديد با نظر

ايران دست يافتند 

    فلاحت پيشه: گام  عملی 
برای رسيدن به توافق مثبت 

برداشته شد

  توافق آژانس انرژی اتمی
 و تهران، تحرك تازه ای

به مذاكرات داد
لبريز شدن زندان ها، هزينه 5۴ميليوني هر زنداني و...  باعث شده 

تانهادهاي بالادستي هم  نسبت به حكم جايگزين تمايل نشان دهند

ادامه مذاکرات؛10روز دیگر

ادامه در 
صفحه21

ويژه های  امروز

گفت وگو با رضا فياضي،  بازيگر
ايراني، کتاب ايراني بخوان 

درباره وحيد جليلي، قائم مقام  جديد صداوسيما
منتقد ديروز، قائم مقام امروز 

گفت وگو با مسعود نقاش زاده
داوري فجر دغدغه ماست

رضا فياضي بازيگر باسابقه سينما، تلويزيون و 
تئاتر که به عنوان نويسنده هم آثاري از وي به 
چاپ رسيده است، با همكاري »نشر 
آواژ« پويشي را با عنوان »ايراني، 
کتاب ايراني بخوان« راه اندازي 
کرده که هــدف آن ترغيب و 
تشــويق مردم به حمايت از 

نويسندگان ايراني است. 

اواسط هفته گذشــته خبر آمد که وحيد جليلي،  معاون 
سيماي سازمان صداوســيما شد. ولی 
اين خبر تكذيب شــد تا اينكه روز 
پنجشــنبه پيمان جبلــي، رئيس 
سازمان صداوسيما، در حكمي وحيد 
جليلي را به عنوان قائم مقام خود در 
امور فرهنگي و دبير ستاد تحول 

رسانه ملي، منصوب کرد. 

مسعود نقاش زاده؛ دبير چهلمين دوره جشنواره 
فيلم فجر، فيلمنامه نويس و کارگردان 

است اما بيشتر در حوزه دانشگاهي 
فعاليت داشــته و دارد. دکتراي 
مطالعات هنــر دارد و ســابقه 
مديريت به عنوان معاون فرهنگي 
بنياد ســينمايي فارابي و... در 

کارنامه کاري اش ديده مي شود.

92222

صفحه10

صفحه12

صفحه های 2 و۵
اعداد به ميليارد دلار

 همشهری
صدای شهر
باشد

 زاكانی:  سال آينده 
 شهروندان شاهد تحولاتی
  در بخش های مختلف
اداره شهر خواهند بود
   شهردار تهران در پنجمين

» قرار خدمت«: تا ۲ماه ديگر 
 معتاد متجاهر در شهر 
نخواهيم داشت

 شهردار تهران در بازديد از 
 بزرگ ترين مؤسسه مطبوعاتی كشور
 به مناسبت  آغاز سال سی ام انتشار:

رقبای ايران چقدر بودجه نظامی  دارند؟

آمريكا
778

هند
72.9

آلمان
52.8

چین
252

انگليس
59.2

روسيه
61.7

فرانسه
52.7

22/7ميليارد دلار
امارات

21/7ميليارد دلار
رژیم صهیونیستی

17/7ميليارد دلار
تركيه

57/5ميليارد دلار
عربستان سعودی

8/6ميليارد دلار
ايران
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نقل قول

ادامه مذاکرات؛10روز دیگر
توافق آژانس انرژی اتمی و تهران، تحرک تازه ای به مذاکرات داد

فلاحت پیشه در گفت وگو با همشهری عنوان کرد

ادامه مذاكرات با رویكرد عملگرایانه 

بعد از یك هفته مذاکرات 
فشرده در وین، در نهایت برجام

دور اخیــر گفت وگو های 
ایــران و 1+4 در حالی پایــان یافت که 
طرفین به پیش نویس جدیدی که در آن 
نظرات ایران اعمال شــده است، دست 
یافتند و درصورت نهایی شدن، این متن 
مبنای رایزنی های آتی قرار خواهد گرفت.

در پایان مذاکــرات وین، علــی باقری، 
مســئول تیم مذاکره کننده ایــران به 
خبرنگاران گفت که طرفین به 2 ســند 
جدید دست یافتند و دور بعدی می تواند 
آخرین دور مذاکرات باشــد. تیم جدید 
هســته ای ایران به ریاســت علی باقری 
2هفته قبل در وین 3سند به طرف های 
مذاکره داده بود و غربی هــا در ابتدا این 
اســناد را زیاده خواهانــه و مغایر برجام 
توصیف کردند اما حالا به نظر می رســد 
که آن ها پذیرفته اند پیش نویس جدیدی 
جایگزین پیش نویس 6دور مذاکره قبلی 
در دولت روحانی شــود که بــا هدایت 

سیدعباس عراقچی انجام شده بود.
با وجود جوسازی برخی مقامات اروپایی 
و رســانه های این کشــور در چند هفته 
گذشــته، در روز هــای اخیــر دو طرف 
توانسته اند به نقاط مشترک قابل توجهی 
دست یابند. هیأت های 3کشور اروپایی 
در حالی برای مشــورت به پایتخت های 
خود بازمی گردند که در متون مذاکراتی 

پیشرفت های مهمی به دست آمده است. 
منابع نزدیك به مذاکرات اعلام کردند که 
گفت وگوها پس از وقفه ای حدود 1۰ روزه 

از سر گرفته می شود.
باید دید کشــورهای اروپایی و آمریكا در 
بازگشت از پایتخت ها رویكردی سازنده 
در پیش خواهند گرفت تا توافق در زمانی 
کوتاه قابل دسترس شــود یا خیر. دیروز 
کمیسیون مشترک برجام با حضور اعضا 
در وین برگزار شــد. اعضای 1+4 قبل از 
شروع نشست کمیسیون مشترک برجام 
نشستی برای هماهنگی بدون حضور ایران 

برگزار کردند.
اولیانوف، نماینده روســیه در مذاکرات 
ســاعاتی پیش از برگزاری کمیســیون 
مشترک در توییتی نوشــت: با نماینده 
آمریكا در امور ایران آقای رابرت مالی دیدار 
کردم. همكاری عملگرایانه بین هیأت های 
ما در جریان گفت وگوهای وین بسیار مهم 

است. به نظر می رسد سازنده باشد.
مذاکــرات ایــران و 1+4 در شــرایطی 
با پیچیدگی همراه شــده بود که توافق 
ناگهانــی ایــران و آژانس بــرای نصب 
دوربین های جدید در مجتمع تسا  تحرک 

تازه ای به مذاکرات بخشید.
ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت خارجه 
روســیه روز پنجشــنبه در اظهارنظری 
درخصوص توافق میان ایــران و آژانس 
اتمی گفته بود: ما از این توافقات استقبال 

می کنیم. ما از تعهد متقابل ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در چارچوب توافق 
جامع پادمانی و در راستای نیازمندی های 
برنامه جامع اقدام مشــترک جهت حل 
و فصل برنامه هســته ای ایران و در سایه 
قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان 

ملل حمایت می کنیم.
رافائــل گروســی، مدیــرکل آژانــس 
بین المللــی انــرژی اتمــی روز جمعه 
در کنفرانســی خبری گفت: با ایران به 
پیشرفتی درخصوص تاسیسات کرج و 

دوربین هایش دست یافتیم.
او با نشان دادن دوربین هایی که قرار است 
در ایران جایگزین شــوند، گفت: قبول 
کردیم تا این اطلاعــات در ایران بمانند 
اما مهر و موم ما روی آن باشــد؛ این بدان 
معناســت که این اطلاعات از آن ماست 
اما ما نمی توانیم آنها را ببینیم. در حالت 
ایده آل در یك بازه زمانی که برجام احیا 
شود، آن وقت این مهر و موم باز می شود. 
اشاره گروســی به دوربین هایی است که 
به دلیل حملات خرابكارانه به مجتمع تسا 
در کرج آسیب دیده اند و ایران به دلایل 
امنیتی تا کنون از نصــب دوربین جدید 
در این مجتمع جلوگیری کرده بود. نصب 
دوربین در تسا آنقدر برای آژانس اهمیت 
داشت که گروسی تا کنون 2مرتبه شخصا 
برای جلب موافقت ایران به تهران ســفر 

کرده است.

گزارش اخیر صداوســیما درباره حقیقت ماجرای 
ضرب وشتم گوهر عشقی، مادر ستار بهشتی، زوایای مستند

پنهان ماجرایی را فاش کرد کــه در روزهای اخیر 
زمینه ساز جوسازی رسانه های ضدانقلاب علیه جمهوری  اسلامی 
شــده  بود؛ ماجرایی که برخی جریان های سیاســی و همچنین 
رســانه های ضدانقلاب می کوشیدند مســتقیم و غیرمستقیم، 
مقام های جمهوری  اسلامی را در بروز چنین حادثه تلخی دخیل 
دانسته و با جریان سازی رسانه ای، موج تبلیغاتی تازه ای را علیه 

کشورمان راه بیندارند.
ماجرا از جایی آغاز شد که روز پنجشنبه 18آذرماه رسانه ها خبری 
منتشر کردند مبنی بر اینكه گوهر عشــقی، هنگام رفتن بر سر 
مزار فرزندش در رباط کریم تهران مورد حمله افراد ناشناس قرار 
گرفته و از ناحیه سر و صورت مجروح شده است. انتشار این خبر در 
همان نخستین لحظات، بازتاب وسیعی در سطح جامعه داشت و 

افكارعمومی را جریحه دار کرد.
دو روز بعد، یعنی شنبه 2۰آذرماه، مادر ســتار بهشتی با انتشار 
ویدئویی، به تشــریح جزئیات بیشــتری از این حادثه پرداخت 
و به حمله دو نفر موتورسوار اشــاره کرد که آسیب سختی به او 
وارد کرده اند. در این ویدئو که  در ســطح وسیعی در شبكه های 

اجتماعی منتشر شــد، آثار ضرب و جرح و کبودی بر صورت وی 
نمایان بود که دل هر بیننده ای را به  درد می آورد.

او در این ویدئو اظهارکرد که در راه امامزاده )اشــاره به امامزاده 
محمدتقی)ع( در شهر رباط کریم، محل دفن ستار بهشتی( بوده 
که در کوچه ای دونفر ســوار بر یك موتور به او نزدیك شــده اند 
و یكی از موتورســواران او را به زمین زده که ســبب واردآمدن 
جراحت های قابل توجهی به ســر و صورتش شده اســت. گوهر 
عشــقی در ادامه این ویدئــو می گوید که دیگــر چیزی متوجه 
 نشــده و زمانی که چشــم هایش را بــاز کرده، در بیمارســتان 

بوده است.
انتشــار گســترده تصاویر صورت مجروح و کبود مادر بهشتی 
به ســرعت واکنش افكار عمومی و تقاضا برای شناسایی عوامل 
دخیل در این حادثه دلخراش را به دنبال داشــت. از سوی دیگر 
همانطور که پیش بینی می شد، رسانه های جریان معاند جمهوری 
 اسلامی به سرعت وارد ماجرا شــدند و خط »دخیل بودن عوامل 

حكومت« در این ضرب وشتم را پیش بردند.
این برای نخســتین بار نبود که مادر ســتار بهشــتی به سوژه 
رسانه های معاند تبدیل شــده  بود. در ماه های اخیر رسانه های 
وابســته به ضدانقلاب بارها کوشــیده اند با سوءاســتفاده از 
احساســات این مادر پیر و فرزند ازدســت داده، خوراکی برای 
ساماندهی هجمه های گسترده علیه مسئولان جمهوری  اسلامی 
تهیه کنند. برهمین اســاس هم بود که در ماه های اخیر گوهر 
عشــقی پررنگ تر از قبل در گفت وگو با رسانه های ضدانقلاب 
حاضر می شد  و اکنون بهانه ای پیدا شــده بود تا چنین وانمود 
شود که مسئولان نتوانســته اند انتقادات او را تحمل کنند و به  
همین دلیل عده ای »اجیرشده« مأمور ضرب وشتم این »مادر 

پیر« شده اند.

واكنشها
در داخل نیز رسانه ها و فعالان سیاسی به صورت گسترده ای به این 
ماجرا واکنش نشان دادند و خواستار انجام اقدام های لازم از سوی 
مراجع قضایی و امنیتی برای شناسایی و دستگیری عوامل بروز 

این حادثه تلخ شدند. 
زمانی نگذشت که شبكه های اجتماعی پر شد از موج محكومیت 
و ابراز انزجار از عوامل این حادثه و »سوءقصد«؛ تا جایی که عباس 
عبدی، فعال سیاسی، در توییتی نوشــت: »حمله به خانم گوهر 
عشقی سه حالت دارد. یا با اطلاع رسمی چنین رفتار مجرمانه ای 
شده که واویلاست. یا افراد خودســر طرفدار مرتكب شده اند یا 
مخالفان برای بدنام کردن حكومت. اگر یكی از این دو حالت باشد 
باید فوری موضع گیری رسمی و اقدام مؤثر کرد. در غیر این صورت 

اذهان متوجه حالت اول خواهد شد.« 
احمد زیدآبادی، تحلیلگر سیاسی نیز در یادداشت کوتاهی که در 

شبكه های اجتماعی منتشر کرد، حمله به گوهر عشقی را »عملا 
تلاش برای ناامن کردن کشــور و ایجاد هراس در بین قشرهای 
خاصی از جامعه در این شــرایط خاص« ارزیابی کــرد و از لزوم 

شفاف سازی درباره عاملان و آمران این اتفاق سخن گفت.
در این میان نخســتین واکنش رســمی در داخل به این حادثه، 
اظهارات حجت الاسلام موســی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون 
قضایــی و حقوقی مجلس بــود که با اشــاره به ادعــای حمله 
موتورسواران ناشناس به گوهر عشــقی، گفت: »قانون باید از هر 
کسی که در جمهوری اسلامی ایران زندگی می کند حمایت کند؛ 
تفاوتی نمی کند چه کسی است، مســلمان است یا غیرمسلمان، 

انقلابی است یا ضدانقلاب است.«
 او در گفت وگو با رســانه ها خواستار رســیدگی »حاکمیت« و 
»دستگاه های مربوطه« به این حادثه و احقاق حقوق افرادی که 

مورد آسیب قرار گرفته اند، شد.«  

سفر استانی رئیس »دولت مردمی« در دوازدهمین 
دور خود به مرکز ایران، »یزد« رسید. سیدابراهیم دولت

رئیسی حل وفصل مشــكلات فوری استان ها را از 
عقب ماندگی های اســتان های مرزی شــروع کرد و در ادامه به 
استان های صنعتی تر نزدیك شد. رئیس جمهور در سفر یزد یكی 
از بالاترین تعداد بازدیدهای مراکز صنعتی و کارخانجات را رقم زد. 
او جمعه این هفته مشكلات مراکز صنعتی یزد را به صورت میدانی 
و از نزدیك بررسی و دستورهای مرتبط با آن را صادر کرد. سفرهای 
یك روزه و بدون تشریفات رئیسی به استان ها در تفاوت قابل توجه 
خود با ادوار سابق ریاست جمهوری صرفا متكی به سخنرانی های 
رسمی و تشكیل اجتماعات مردمی نیســت و مسئله محوری و 

حضور در بطن مشكلات، محور اصلی این سفرها شده است.
چهارشنبه گذشته سازوکار سفرهای استانی با یك تصمیم هیأت 
وزیران تقویت شد و قرار شد برای پیگیری موضوعات و توافقات 
مهم استان ها در سفرهای استانی، کارگروه ویژه سفرهای استانی 
رئیس جمهور تشكیل شود. تاکنون برنامه ریزی مصوبات سفرهای 

استانی در جلسات هماهنگی این سفرها به ریاست محمد مخبر 
انجام شده است که وزرای کابینه به همراه معاونان رئیس جمهور، 
نمایندگان استان ها و مقامات استانی در این جلسات حضور پیدا 
کرده اند. تصمیم به تشــكیل کارگروه ویژه سفرهای استانی با 
استناد به اصل127 قانون اتخاذ شده و بر همین اساس قرار است 
رئیس جمهور با تصویب هیأت وزیــران، نماینده یا نمایندگان 
ویژه با اختیارات ویژه برای استان ها تعیین کند. تصمیمات این 
نمایندگان در حكم تصمیمات رئیس جمهور و هیأت وزیران برای 
این استان ها خواهد بود. تشكیل کارگروه ویژه سفرهای استانی 
احتمالا با هدف رسمیت بخشیدن و ارتقای جلسات هماهنگی 
سفرهای استانی به ریاســت محمد مخبر انجام شده است. در 
صورت ریاســت مخبر بر جلســات این کارگروه، سرکشی های 
وزرای کابینه و معاونان رئیس جمهور به شهرستان های مختلف 
استان ها و تصمیمات آنها ضمانت اجرا نیز پیدا خواهد کرد؛ صرف 

دستورات رئیس جمهور مبنای عمل آنها نخواهد بود و سرعت و 
چابكی بیشتری به تصمیمات سفرهای استانی خواهد بخشید. در 
سفر استانی یزد، رئیس دفتر رئیس جمهور، معاون اجرایی و وزرای 
کشور، راه و شهرسازی، میراث فرهنگی، ورزش و جوانان و نیرو 
رئیس جمهور را همراهی می کردند. به گزارش ایرنا، رئیس جمهور 
در جریان سفر یزد از کارخانه ریسندگی خوش ریس که 8سال 
پیش تعطیل شده است بازدید کرد. رئیسی با انتقاد از تعطیلی 
این واحد تولیدی گفت: اقدامی کــه در مورد این واحد تولیدی 
شده، تعطیل کردن تولید و اشــتغال در کشور است، چه کسی 
پاسخگوی 8سال بیكاری کارگران این  واحد تولیدی خواهد بود؟ 
رئیسی به منظور احیای مجدد این واحد تولیدی و راه اندازی آن، 

دستوراتی صادر کرد.
او بازدیــدی از کارخانه در حــال فعالیــت الكتروکویر یزد هم 
داشت و درباره اش گفت: »این کارخانه نمونه ای از خنثی کردن 
تحریم هاســت و معلوم می شــود در مقابــل تحریم هایی که 
می خواهند از دستیابی ما به تكنولوژی جلوگیری کنند، توانسته 

با همت و تلاش تابلوهای برق با کیفیت برتر ارائه دهد.«
رئیسی در ادامه برنامه های سفر خود به استان یزد با حضور در 
نیروگاه خورشید ی فهرج از نزدیك در جریان طرح تولید برق از 
انرژی خورشیدی قرار گرفت. رئیس جمهور با تأکید بر حمایت 
دولت از توسعه انرژی پاک در کشور گفت: باید با افزایش و توسعه 
مزارع تولید انرژی خورشیدی بخشی از انرژی مورد نیاز کشور را 
از این راه تامین کرد. رئیســی در این سفر از یكی از کارگاه های 

احیای بناهای تاریخی شهر یزد هم دیدن کرد.

گزارش خبرنگار صداوسیما حقیقت ماجرای 
ضرب وشتم گوهر عشقی را آشكار کرد

روایتیكفریب

حقیقت آشكار می شود
موجسواریرسانههایضدانقلاببرافكارعمومیجریحهدارشدهطیهفتهگذشتهادامهداشتتااینكهگزارشخبریصداوسیما
ازاینحادثه،آبسردیشدبرپیكرجریانسازان.خبرنگارصداوسیماباحضوردرمحلحادثهوبررسیفیلمهایضبطشدهدر
دوربینهایمداربستهمحلموردنظروشاهدانعینیماجرا،پشتپردهاینماجراراعیانكرد.بررسیفیلمدوربینهایمداربسته
وصحبتخبرنگارصداوسیماباشاهدانحاضردرمحلنشانمیدهدهیچموتورسواریدركارنیستوفردیگوهرعشقیرامورد
ضربوشتمقرارندادهاست.فیلمدوربینهایمداربستهگویایایننكتهاستكهگوهرعشقیپسازطیكردنمسافتیباحال
نامساعد،درمقابلیكپروژهساختمانیورویتعدادیمیلگردزمینمیخوردومجروحیتاوناشیازبرخوردسروصورتشبا
میلگردهابودهاست.اگرچهگوهرعشقیدرواكنشبهافشاگریصداوســیما،بافرافكنیسعیكردروایتبیپردهدوربینهای
مداربستهموجوددرخیابانرا»دروغ«بخواند،اماافشایحقیقتماجرا،رسواییدیگریبرایضدانقلابوجریانرسانهایمعاند

بههمراهداشتونشاندادآنانبرایتخریبچهرهجمهوریاسلامیازهیچدروغوفریبیفروگذارنیستند.

ث
مك

رئیس جمهور در ســفر استانی یزد دســتوراتی برای بازگرداندن برخی 
واحدهای تولیدی به چرخه تولید داشت: 

قول های رئیس جمهور در سفر استانی یزد

هرچه زودتــر كارخانه ریســندگی 
خوش ریس با همت و پیگیری فعال 

شود

حــق  كشــور  در  بانكــی  هیــچ 
تعطیل كــردن واحدهــای تولیــدی 

را ندارد

مزارع تولید انرژی خورشــیدی را 
توسعه دهید تا نیاز كشور به انرژی 

از این طریق جبران شود

از فعــالان حــوزه گردشــگری كــه 
قصد سرمایه گذاری داشته باشند 

حمایت ویژه می كنیم

در حال برنامه ریزی بلندمدت برای 
مدیریت حوزه آبی كشور هستیم

 بــرای مدیریــت آب برنامه هــای 
كوتاه مــدت نیــز تدوین شــده كه 

به زودی اجرایی خواهد شد

آخرین نشست کمیسیون مشترک برجام در دور 
هفتم مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین، دیروز 
در حالی برگزار شد که براساس اخبار منتشرشده 
از هتل کوبــورگ، گفتــه می شــود دوطرف به 
پیشرفت های قابل توجهی در رابطه با رفع اختلاف ها 
در متن مذاکرات دســت یافته انــد و امیدها برای 
دســتیابی به توافق مثبت در دور بعدی مذاکرات 
که قرار اســت پس از وقفه ای 1۰روزه از 6دی ماه 
پیگیری شــود، افزایش یافته است؛ موضوعی که 
حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت 
 ملی و سیاست  خارجی مجلس دهم نیز در گفت وگو 
با همشهری آن را تأیید می کند و معتقد است آنگونه 
که روند مذاکرات نشــان می دهد، با نزدیك شدن 
دیدگاه ها در دور هفتم، دوطرف پس  از بازگشت از 
پایتخت های خود راحت تر از قبل در مسیر حصول 
توافــق گام برمی دارند. این گفت وگــو را در ادامه 

بخوانید.
برخیمعتقدندروندمذاكراتاحیای
توافقهستهایدردورهفتمبهطولانجامید.با

اینموضوعموافقید؟
واقعیت این اســت که از قبل هم قابل پیش بینی 
بود روند مذاکرات در دور هفتم کند پیش  خواهد 
رفت و طرف هــای حاضــر در گفت وگوهای وین 
مسیری طولانی و دشوار پیش رو خواهند داشت. این 
موضوع چندان هم دور از انتظار نبود، چراکه فضای 
به وجودآمده تأثیر غیرقابل انكاری بر مذاکرات داشت. 
از یك سو در ایران دولت سیزدهم روی کار آمده بود 
که در قبال برجام رویكرد تازه ای در پیش گرفته بود 

و نقد برجام که سیاست اعلام شده دولتمردان 
جدید و همچنیــن نمایندگان مجلس 

بوده ، تأثیر قابل توجهی بر راهبردهای 
مذاکراتی تیم اعزامی ایران به وین برجا 
گذاشته است. ازسوی دیگر در طرف 
مقابل نیز تحولاتی به وقوع پیوست که 
بر روند مذاکرات تأثیرگذار بوده است. 
خروج ترامپ از برجام و وقفه 6ماهه 

در ازســرگیری مذاکرات 
برجامی، ازجمله 

عوامل مخل و 
آشوب سازی 

به حساب می آید که به طولانی شدن روند مذاکرات 
برای احیای برجام انجامیده است.

چهعواملدیگریدراینموضوع
دخیلبودهاست؟

موضوع دیگر این اســت که پس از خروج ترامپ از 
برجام، برخی کشورهای واسط به وجود آمدند که 
حوزه منافعی را در این زمینه برای خود تشــكیل 
دادند و به نوعی خواهان نقش آفرینی در مذاکرات 
هســته ای شــدند. این موضوع می تواند بر روند 
دستیابی دوطرف به توافق مثبت تأثیر منفی برجا 

بگذارد.
روندمذاكراتدردورهفتمراچگونه

تحلیلمیكنید؟
ابتدا باید به این نكته اشاره کنم که به نظر من بهتر 
بود در گذشــته یك توافق حداقلی میان طرفین 
شــكل می گرفت تا اوضاع با ســرعت بیشــتری 
به ســمت آرامش حرکت کند. البتــه اکنون هم 
معتقدم می توان شرایطی را به وجود آورد که ثبات 
بر فضای گفت وگوها حاکم شود تا اوضاع بغرنج تر 
نشود، اما شاهد بودیم که در این دور از گفت وگوها 
نیز فضــای »همه یا هیچ« بــر گفت وگوها حاکم 
شــد. در هرصورت معتقدم فضایی کــه به وجود 
آمد، ســبب شد حساســیت ها در طرفین بیشتر 
و گفت وگوها با پیچیدگی بیشــتری دنبال شود 
که البته امیدوارکننده اســت. معتقدم هیأت های 
مذاکره کننده وارد یك سازوکار عملگرایانه شده اند 

که خوش بینی ها را بیشتر کرده است.
چقدرمیتوانبــهحصول»توافق

خوب«امیدواربود؟
معتقدم اکنون، برخلاف دور نخســت 
گفت وگوهای ویــن7 که عملا نوعی 
یأس و ناامیدی بر فضای مذاکرات و 
چشم انداز دستیابی به توافق حاکم 
بود، فضا بدبینانه نیست و متن های 
طرفیــن به هم نزدیك شده اســت. 
به نظرمن گام هــای عملی 
تــازه ای برای 
رســیدن به 

توافق مثبت برداشته شده و زمانی که هیأت های 
دیپلماتیك از پایتخت های خود به وین و پای میز 
مذاکرات بازگردند، می توان امید بیشتری به آینده 

گفت وگوها داشت.
چرادرایندورههیأتهایاروپایی
پررنگترازگذشته،مكرراتقاضایبازگشتبه

پایتختهایخودرامطرحمیكنند؟
باید در نظر داشت که به هرحال هیأت های اعزامی 
اروپا به وین در سطح کارشناسی هستند و طبعا از 
اختیار تصمیم گیری چندانی برخوردار نیســتند؛ 
بنابراین لازم اســت برای مشورت به پایتخت های 
خود بازگردند. از سوی دیگر باید این را هم در نظر 
گرفت که اساسا برجام دو طرف دارد؛ ایران و آمریكا. 
اروپایی ها در واقع نقش واسط را ایفا می کنند و باید 
روند مذاکرات را به اطلاع آمریكایی ها برســانند تا 

هماهنگی بیشتری در این زمینه داشته باشند.
باایــنشــرایطاروپاییهاچقدر
میتواننددرنزدیكشدندیدگاههایدوطرف

مؤثرباشند؟
روند مذاکرات نشــان می دهــد در آینده می توان 
امیدوار بود که میز مذاکرات به هم نزدیك تر شود و 
طرفین با دیدگاه های همسوتری پیش بروند. دراین 
میان اروپایی ها نیز نقش واسط را ایفا می کنند تا دو 
متن ایران و آمریكا تطبیق بیشتری با یكدیگر پیدا 
کنند. بنا بر این شرایط معتقدم امكان نزدیك سازی 
دیدگاه ها نسبت به گذشته بیشتر شده است. آنچه 
مهم است اینكه آمریكایی ها باید قدم های لازم را 
بردارند تا به طرف ایرانی اثبات شود طرف های مقابل 

به تعهدهای خود پایبند خواهند بود.
وضعیت»دیپلماسیعمومی«رادر
ایندورازمذاكرات،بهویژهدرتیمایرانیچگونه

میبینید؟
هیأت مذاکره کننــده اعزامی از ایــران به وین، در 
این دور از گفت وگوها کوشیده اســت میان نقد و 
اجرا پل بزند. یكی از ابزارهــای چنین رویكردی، 
به کارگیری دیپلماسی عمومی است. با این شیوه 
می توان طرف های مقابل را وادار کرد که برای توافق 
احتمالی، احترام قائل شوند. با دیپلماسی عمومی 
می توان حساسیت ها را در این زمینه افزایش داد. 
معتقدم موضوع فعالیت های هسته ای ایران راه حل 

غیردیپلماتیك ندارد. اکنون شــرایط به  ســمت 
تنش زدایی در حرکت است که به سود همه طرف ها 

خواهد بود.
برخــیطرفهایدیگــرازجمله
كشورهایعربیچهنقشیرادراینمیانایفا

میكنند؟
معتقدم در گذشته رویكرد ایران به مذاکرات سبب 
شد طرف های دیگری در این میان به وجود آیند و 
نقش واسط را ایفا کنند که البته ضرورتی نداشت. 
از سوی دیگر بدعهدی آمریكایی ها در قبال ایران 
سبب شــد عوامل واسطی خلق شــوند که برای 
خود حوزه منافــع برجامی خلــق کرده اند. ابتدا 
تروئیكای اروپایی شــكل گرفت و بعد هم برخی 
کشــورهای عربی وارد چانه زنی برجامی شدند. 
اروپایی ها نیز صرفا نقش واســط را ایفا می کنند. 
ماجرای کانال مالی »اینســتكس« نشان داد که 
اروپایی ها در موضوع هسته ای ایران توانی ندارند 
و نمی توانند همان آب باریكه برجامی را نیز حفظ 
کنند. آنان به مرور زمان تبدیل به دلالان برجامی 
شدند. به عنوان نمونه هم می توان به تحرکات اخیر 
امانوئل مكرون، رئیس جمهوری فرانسه اشاره کرد 
که در سفر به کشورهای عربی سعی می کند نقشی 
برای آنها تعریــف کند تا راه بســتن قراردادهای 
تجاری جدیدی گشوده شود. مثال دیگر این است 
که اروپایی ها بلافاصله بعد از توافق برجام حدود 
7۰میلیارد یورو قرارداد اقتصادی با ایران منعقد 
کردند که حتی یك یوروی آن محقق نشد و پس 
 از خروج ترامپ از برجام شاهد بودیم که در تغییر 
مسیری آشكار، قراردادهای جدیدی با کشورهای 

عربی منعقد کردند.
رژیمصهیونیستیچقدرمیتواندبر

روندمذاكراتتأثیرمنفیبگذارد؟
یــك نكته کــه در ایران کمتــر بــه  آن پرداخته 
شــده، انتقادهای جــدی دولتمــردان بایدن به 
صهیونیست هاســت. آنها در این دوره شریك جرم 
ترامپ در خروج از برجام و نقض توافق هسته ای با 
ایران قلمداد شدند که اقدامی خسارت بار برایشان 
بود. در دولت بایدن برای اسرائیلی ها حوزه ای درنظر 
گرفته شد که اجازه ورود به آن را نداشتند و برهمین 
اســاس هم به اقدام های خرابكارانه در قبال ایران 
دست زدند که البته نتایج معكوسی به  همراه داشت 
و پیشرفت های هســته ای اخیر ایران نیز واکنش 
مستقیمی بود به این اقدام های رژیم صهیونیستی. 
به نظر می رســد در صورت حصول توافق مثبت از 
مذاکرات وین، دولت آمریكا از این ظرفیت برخوردار 

است که دست به مهار اسرائیلی ها بزند.

دوازدهمین سفر رئیسی به استان یزد

 حل مشكلات
به مركز ایران رسید

سیداحمدعلمالهدی
نمایندهولیفقیه
درخراسانرضوی:

مسئولانقضاییواجراییكشورمابایدبدانند
افرادیكهبازگوكنندهحرفهایدشمندر
مطبوعاتداخلی،رسانههاوفضایمجازی

محسوبمیشوند،ستونپنجمدشمنهستند
كهبایدتحتتعقیبقضاییقرارگیرند./ایرنا

سیدحسنعاملی
نمایندهولیفقیهدراستاناردبیل:

ازمسئولانمیخواهیمازخطابهخوانیو
صحبتهایزیاداجتنابكنند.شایسته
استمسئولانكلادورخطابهخوانیخط
بكشندوشایستهنیستباسخنرانیهای
نابجابهانهدستدشمندهند./ایسنا

سیدابوالحسنمهدوی
امامجمعهموقتاصفهان:

درتجمعكشاورزاناصفهانشاهدبودیمكه
عدهایبهدنبالخواستهكشاورزاننبودندو
صفهاازیكدیگرجداشد.خواستههایبحق
رانبایدازطریقتجمعاتدنبالكردوباید

بهگونهایرفتاركنیمكهدشمنازآناستفاده
نكند./تسنیم

محمدجوادحاجعلیاكبری
خطیبنمازجمعهتهران:

نخستوزیررژیمصهیونیستیوقتیمیبیند
شركایراهبردیاشمثلعربستانوامارات
بهایراننزدیكشدهاندومیخواهندباایران
مذاكرهكنند،سراسیمهخودشرابهامارات
میرساند،امااینحضوربرایآنهاچیزیجز

بدبختینخواهدداشت./ایرنا

گرگیجبركنارشد
در پي سخنان تفرقه افكنانه مولوي محمدحسین گرگیج امام جمعه 
سابق اهل سنت شهر آزادشــهر در نمازجمعه 1۹آذرماه و اعتراض 
گسترده علما و امامان جمعه اهل سنت سراســر کشور، او از سوي 
آیت الله نورمفیدي نماینده ولي فقیه در استان گلستان برکنار و امام 
جمعه جدید معرفي شد. با حكم نماینده ولي فقیه در گلستان، مولوي 
نعمت  الله مشعوف از اســتادان حوزه علمیه اهل سنت گالیكش به 

امامت جمعه اهل سنت آزادشهر منصوب شد. )فارس(
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 با تلاش آقاي رئيسي
آينده روشن است

 شهردار تهران در آخرين برنامه پويش 
قرار خدمت در منطقه۱۷ در مســجد 
ابوذر حاضر شد و طي سخناني گفت: 
اين محفــل و مكان مقــدس يادآور 
جنايات منافقين و ترور نافرجام رهبر 
عزيزتر از جانمان است و ما را به حال و 

هواي دهه۶۰ مي برد.
زاكاني افزود: ما نســبت به شــهدا 
مســئوليت خطيري داريم و بايد ياد 
آنها را زنده نگه داريم و شرايط زمانه 
را با آنها تفســير كنيم و توجه كنيم 
كه آنها الگو و اسوه هستند و راه آنها 
را دنبال كنيم. به سالگرد شهيد حاج 
قاسم سليماني نزديك مي شويم، بايد 
توجه كنيم كه در مراســم حاج قاسم 
چطور ملت ايران پس از ۴دهه اينگونه 
درخشــيد و عظمت خود را به نمايش 
گذاشت. اين مســئله نشان مي دهد 
كه هر كه خوبي كند و به مردم خدمت 
كند و تبعيت از رهبري داشــته باشد 

موفق است.
شــهردار تهران اضافه كرد: شرايط 
امروز كشــور به ويژه بــراي طبقات 
محروم جامعه و مناطقــي مانند ۱۷ 
سخت اســت. اما مي توانم عرض كنم 
اين چند ماهي را كه آقاي رئيســي 
سكاندار اجرايي كشور شدند و با تلاش 
و كوششــي كه انجام مي دهند، حتما 
آينده بســيار خوبي در برابر ما وجود 
دارد و اين مشــكلات به لطف خدا كم 
خواهد شد. امروز اگر سختي مي بينيد 
ناشي از آوار بزرگي است كه بي تدبيري 
در كشور به وجود آورده است. بر همين 
اساس است كه آقاي رئيسي در دولت 
مي گويد كه در كشور در حال پرداخت 

قبوض صادر شده قبلي هستيم.
او عنوان كرد: اداره كردن كشور اصولي 
دارد و آن كسي كه استخر خانه خود 
را با انرژي ارزان گــرم مي كند بايد 
هزينه هاي آن را بپــردازد تا بتوان به 
مناطقي مانند ۱۷ رسيدگي كرد. اعلام 
مي كنم كه آينده بسيار درخشان است 
و ما به عنوان عضو كوچكي از خانواده 
انقلاب و نوكر شــما مردم، اميدواريم 
تهران را از تبعيض رها كنيم و فاصله 
شمال و جنوب را كاهش و سرانه هاي 
محلات جنــوب را افزايــش دهيم. 
نمي شود كه يك منطقه سرانه فضاي 
ســبز بالاي ۱۰۰متر و ديگري 2.5 متر 

داشته باشد.
او گفــت: جلســاتي با نخبــگان و 
ديدارهايــي از منطقــه داشــتيم. 
تسهيلات در ساخت وساز در منطقه 
و توجه به باغ راه حضرت فاطمه)س( و 
فضاي سبز منطقه از موضوعات مطرح 
شده در جلسه با معاونان بود. در اين 
منطقه چند محلــه امكانات فضاي 
سبز ندارند و تصميم بر اين شد كه ۸ 
مجموعه پارك درنظر گرفته شــود و 
قرار است زمين هاي مورد نظر تملك 

و اعتبار آن از محل ماده۷ تامين شود.

ث
مك

 منطقه۱۷ تهران اگرچه كوچك ترين منطقه شهر است اما به دلايل زيادي از قبيل محروميت و توسعه نيافتگي مشكلات گوناگوني در ابعاد مناطق 
بزرگ شهر دارد. بافت فرسوده، كمبود سرانه هايي مانند فضاي سبز و امكانات حمل ونقل عمومي بخشي از نياز هاي اصلي اين منطقه هستند؛ گزارش

منطقه اي كه با ۴۰۰۰شهيد به دارالشهداي پايتخت معروف است؛ به گونه اي كه به طور ميانگين از هر ۸خانه، يك شهيد در جنگ تحميلي تقديم 
انقلاب و كشور شده است. در اين بين، منطقه۱۷ با مشكلاتي دست و پنجه نرم مي كند كه به اعتقاد خيلي ها برازنده اش نيست؛ ازجمله حضور تعداد زيادي 
معتاد متجاهر؛ مسئله اي كه شهردار تهران در بازديد از اين منطقه به آن اشاره كرد و گفت كه تا 2ماه ديگر، تهران مشكل معتادان متجاهر نخواهد داشت و 
مناطق جنوبي از اين منظر در اولويت هستند. به گزارش همشهري، پنجشنبه گذشته، پنجمين برنامه از سلسله بازديدهاي هفتگي عليرضا زاكاني از مناطق 
مختلف شهر تهران؛ از ساعت5:۳۰ بامداد با زيارت امامزاده حسن)ع( و مزار 5شهيد گمنام مدفون در اين امامزاده و همچنين مزار شهيد بهروز صبوري و شهيد 
خلبان مايلي آغاز شد. شهردار در ادامه پويش قرار خدمت از محل احداث زيرگذري كه قرار است در خط راه آهن تهران - اهواز اجرا شود بازديد و از جزئيات 
اين پروژه ها مطلع شد. قرار است در مسير خط راه آهن تهران - اهواز به منظور تسهيل تردد و تامين دسترسي شهروندان ۳ زيرگذر احداث شود. زاكاني در 
ادامه با همراهي غلامرضا شنگي شهردار منطقه۱۷ و حجت الاسلام محمدعلي فاطمي كيا، امام جماعت مسجد جامع سجاديه در محله بلورسازي حضور يافت. 
اين محله به دليل عبور راه آهن از آن به صورت جزيره اي جداافتاده درآمده است. شهردار تهران در ادامه از پروژه روگذر آيت الله سعيدي كه به منظور اتصال 
مناطق ۱۷ و ۱۸ به يكديگر طراحي شده است، بازديد كرد. اداي احترام به مقام شامخ شهدا با حضور در آرامگاه شهداي گمنام در پارك ابوذر برنامه بعدي شهردار 

تهران بود. چند نفر از اعضاي خانواده شهدا نيز در اين برنامه، شهردار تهران را همراهي كردند.

 شهردار تهران به مناسبت سی امین سال انتشار روزنامه همشهری، از 
این موسسه بازدید کرد. علیرضا زاکانی با حضور در ساختمان موسسه بازديد

همشهری و دیدار از بخش های مختلف آن، ضمن تبریک 30 سال انتشار 
مداوم این روزنامه و نقش آن در اطلاع رسانی و فرهنگسازی گفت: »خیلی خوشبختم 
که در سالگرد تولد روزنامه همشهری و موسســه  ای که از ظرفیت های بالایی برای 
خدمتگزاری بهره مند است، در جمع دوستان حاضر شده ام. شهرداری در دوره اخیر 
مسئولیت های بزرگی را پذیرفته است که در دوره های گذشته به آن کمتر توجه شده 
است. موضوعات فرهنگی و اجتماعی شهر از این موارد است.«  شهردار پایتخت اضافه 
کرد: »امیدوار هستم که همشهری در دوره اخیر بتواند با همه جوانب زندگی شهری 
پیوستگی برقرار کند و بتواند به بهترین وجه، وضع شهر و شرایط محیط پیرامونی را 
به ما منعكس کند. از طرفی پیام آور ویژه  ای برای کارکرد هایی باشد که شهرداری به 

عنوان یک نهاد اصلاح شــده و رشــدیافته ای از یک نهاد خدماتی صرف به یک نهاد 
اجتماعی، دارد.« زاکانی همچنین در گفت و گویی درباره برنامه های شهرداری اظهار 
کرد: »فعالیت در شهرداری ظاهر سختی دارد، زیرا اداره شهر در این دوره باید با توجه 
به فرسودگی و انباشت بدهی از گذشته انجام شود، اما تهران از ظرفیت هایی بهره مند 
است که با کمک آنها از همه ســختی ها عبور می کنیم و با لطف خدا و کمک مردم، 

تهران را دوباره می سازیم؛ آنطور که تبدیل به یک الگو شود.«
شهردار تهران در این گفت وگو نكاتی از طرح های اجرایی در حوزه های گوناگون مانند 
جمع آوری معتادان متجاهر،  کنترل سیلاب، بازسازی شــبكه حمل ونقل عمومی، 
همكاری با دولت را مطرح کرد و وعده داد که در سال آینده شهروندان تهرانی شاهد 
تحولاتی در بخش های مختلف اداره شــهر خواهند بود.  مشروح این گفت وگو را در 

شماره بعدی روزنامه همشهری خواهید خواند.  

شهردار تهران در بازدید از  بزرگ ترین مؤسسه مطبوعاتی کشور  به مناسبت  آغاز سال سی ام انتشار:

همشهری صدای شهر باشد
حمل و نقل

 تدوين ۹ سر فصل
 براي حل معضل ترافيك پايتخت 
 دولت از بسته هاي پیشنهادي مدیریت شهري تهران 

برای کاهش آلودگي هوا استقبال کرد

جلسه شــوراي عالي ترافیک شــهر تهران با ۲ دســتور بررسي 
راهكارهاي پیشنهادي جهت تحقق منویات رهبر معظم انقلاب 
اسلامي درخصوص حل مشكل ترافیكي شهر تهران و ارائه طرح 
ساماندهي موتور ســیكلت هاي تهران در کوتاه مدت و بلندمدت 

برگزار شد.
شهردار تهران در این جلسه گفت: رئیس جمهور در جلسات هیأت 
دولت مدیریت شهري را به هواي پاك، آلودگي هوا و ترافیک توجه 
دادند و باید اعلام کنم در هیأت دولت آمادگي هاي خوبي در این 
زمینه وجود دارد و ما مي توانیم بسته هاي خوبي در این زمینه به 

دولت ارائه کنیم.
علیرضا زاکاني در این جلسه با اشاره به این مطلب که ۹ سر فصل 
و موضوع داریم که باید براي آنها فكري کنیم، گفت: سر فصل اول 
براي حل مشكل ترافیک شهر تهران بحث ایده و فكر پیشرو در این 
زمینه است. سر فصل دوم مربوط به توسعه زیرساخت هاي شهر با 
نگاه انسان محور است که با استفاده از آن بتوانیم شهروندان را قانع 
کنیم تا براي مســافت هاي کوتاه و درون محلي از وسیله شخصي 

خود استفاده نكنند.
شهردار در تشریح ســر فصل هاي بعدي افزود: سر فصل سوم این 
است که در برنامه ریزي و اقدام ها باید به سمتي حرکت کنیم که 
حمل ونقل عمومي توســعه پیدا کند. باید بدانیم و به این موضوع 
آگاه باشــیم تا جایگزین مناسب نداشته باشــیم، نمي توانیم به 
مردم بگوییم از وسیله شــخصي استفاده نكنند. سر فصل چهارم، 
هوشمندسازي و استفاده از فناوري هاي نوین براي تسهیل گري 
است و در تشریح ســر فصل پنجم مي توان به توسعه زیرساخت 
چراغ ها و دوربین هاي شــهر اشــاره کرد که هوشمندي را میسر 

مي کند.
وي بیان کرد: سر فصل ششم، سیاستگذاري مدیریت تقاضای سفر 
و سر فصل هفتم قانونگذاري و قاعده  گذاري است که باید تعیین 
کنیم چه چیزي را باید دنبال کنیم. سر فصل هشتم فرهنگسازي و 
آموزش است. سرفصل نهم و آخرین سر فصل، برخورد با متخلفان 
در حوزه حمل ونقل اســت و به اعتقاد من این ۹ سر فصل را باید 
سر فصل اساسي بدانیم که باید درباره آن بحث شود تا مشخص شود 
کدام موضوع در حیطه اختیار شهرداري و کدام موضوعات در حوزه 
اختیار شهرداري نیست که جلسه هاي آن با دیگر دستگاه ها برگزار 
شود. اگر ظرفیت هاي استفاده راحت شــهروندان از حمل ونقل 
عمومي را ایجاد کردیم، آنگاه مي توانیم ضابطه هاي سختگیرانه اي 
داشته باشیم و اگر جلسه هاي ما به سمت تصمیم هاي کاربردي 

نرود، گویا به شكل مجازي چند مبحث را مطرح کرده ایم.

 كمبود۴۰۰۰ اتوبوس و ۱۷۰۰ واگن مترو در تهران
شهردار تهران از ورود ۱000 دستگاه اتوبوس به چرخه حمل ونقل 
پایتخت از طریق نوسازي و بازسازي تا عید نوروز خبر داد و گفت: 
امروز در ۷ خط مترو که از آن بهره برداري مي کنیم کمبود حدود 
۱۷00 واگن داریم و در حوزه اتوبوسراني نیز حداقل ۴000 اتوبوس 
کم داریم به شكلي که میزان اتوبوس هاي موجود ما یک سوم نیاز 
شهر تهران اســت. در حوزه تاکســیراني هم نیازمند نوسازي و 

بازسازي هستیم.
علیرضا زاکاني افــزود: در حوزه تاکســیراني هدف گذاري روي 
نوسازي ۱0 هزار دســتگاه بود که باتوجه به گراني قیمت خودرو 
و شرایطي که ایجاد شــده، تلاش خواهیم کرد تعهدات خود را به 
شــكل مطلوب انجام دهیم، گرچه همه این کار دست شهرداري 

تهران نیست.
شــهردار در بخش دیگــري از صحبت  هاي خود دربــاره تأمین 
واگن هاي مترو نیز گفت: درحال حاضر  مقدمات بازگشایي ال سي 
براي ۶30 واگن مترو فراهم شده و در آینده نزدیک قرارداد ۱0۵ 
واگن با مجموعه تولیدکنندگان داخلي را خواهیم بســت. به این 

ترتیب در حال افزایش ظرفیت ها هستیم.

زاکاني در جلسه ستاد بزرگداشت دومین سالگرد شهادت سردار سلیماني:

هيچ منيتي در وجود حاج قاسم نبود
 شهردار تهران در نخستین جلسه ستاد 

بزرگداشــت دومین ســالگرد شهادت يادبود
سردار حاج قاسم سلیماني گفت: وقتي 
حاج قاسم بیان مي کند که خدایا مرا پاکیزه بپذیر، به 
اعتقاد من آن موقعي است که دیگر مني وجود ندارد و 
فقط خدا را مي بیند. علیرضا زاکاني گفت: سؤال این 
است که مي توان حاج قاسم شد یا نه؟ طبیعتا باید در 
پاسخ این سؤال گفت بله. سؤال بعدي این است که آیا 
رسیدن به حاج قاسم سخت است یا آسان؟ به نظرم هم 
سخت است و هم آسان. به نظر من حاج قاسم یک راه 
است. شهردار تهران افزود: بهترین صفت حاج قاسم این 
بود که بنده خدا بود و کسي که بنده خدا شد، تكلیفش 
روشن مي شود. کسي که بنده خدا شد، نسبتش با خدا، 
دین خدا، مكتب اسلام، امام جامعه و مردم مشخص 
مي شود و همه وجود او نور مي شود. شهردار تهران که  
 هنگام صحبت کردن اشک می ریخت،  افزود: اساس 
کار، کار مردمي است. ستاد بزرگداشت دومین سالگرد 
شهید حاج قاســم ســلیماني در بالاترین سطح در 
شهرداري تشكیل شده است. تمام سطوح شهرداري 
اعم از مناطق و نواحي و مجموعه هاي مختلف شهرداري 
به ویژه معاونت فرهنگي و اجتماعي پیگیر برگزاري یک 
بزرگداشت و حرکت جدي مردمي هستند. هر چند حق 

حاج قاسم ادا نخواهد شد، اما تلاش مي کنیم که ما هم 
گام هایي در این جهت برداریم.شهردار تهران در ادامه 
به دلیل بغض شدید نتوانست حرف هایش را ادامه دهد 

و سخنرانی خود را نیمه تمام گذاشت.
 

نسل آينده پيروز خواهد شد
رئیس شوراي شهر تهران نیز در این مراسم گفت: نسل 
آینده اگر راه حاج قاســم را برگزینند، یقینا در دنیاي 
فردا پیروز خواهند بود. مهدي چمران در نخســتین 
جلسه ستاد بزرگداشت دومین سالگرد شهادت سردار 
حاج قاسم سلیماني، گفت:  اگر یاد شهید سلیماني را 
زنده نگه مي داریم نفعي براي او نــدارد. همانگونه که 

وقتي که محــرم را زنده نگه مي داریــم منفعتي براي 
سرور شهیدان ندارد. ما قیام کردیم و انقلاب کردیم و 
امام )ره( انقلاب خود را از محرم ۴۲ آغاز کرد، بنابراین، 
این ما بودیم که از امام حسین)ع( منفعت بردیم. زینب 
سلیماني، رئیس بنیاد حفظ و نشر آثار شهید سلیماني 
نیز در ادامه این مراســم گفت: ابتدا تشكر مي کنم از 
شــهرداري بابت برنامه هایي که براي سالگرد شهید 
به بنیاد ارائه کردند. در برنامه امســال تشییع شهدا را 
خواهیم داشت و برنامه هاي دیگري به همت شهرداري 
برگزار خواهد شد. رهبري معظم فرمودند که برنامه  هاي 
حاج قاسم نباید از حالت برنامه هاي مردمي خارج شود. 
از شهرداري مي خواهیم تا از برنامه  هاي مردمي حمایت 
کنند. در بنیاد نیز تصمیم گرفتیم این برنامه ها به صورت 
ویژه اي پوشش داده شــود. در سازمان صدا و سیما نیز 
ستادي تشكیل مي شود تا این برنامه هاي مردمي پوشش 
داده شود. محمد امین توکلي زاده، معاون امور اجتماعي 
و فرهنگي شهرداري تهران نیز در این مراسم گفت: بعد 
از یوم الله تشییع شهید سلیماني، این شهر هیچ مراسم 
بزرگي به خودش ندید. اکنون بعد از ۲ســال فرصتي 
که دنبالش بودید تا عقده از دل باز کنید، فراهم است. 
فرصتي که مردم تهران دنبالش بودند تا بتوانند مراسمي 

درخور سردار سلیماني برگزار کنند.

فيلم مرتبط با 
گزارش را با اسكن 

اين كد ببينيد

شهردار تهران در بازدید از منطقه۱۷ و در قالب پنجمین پویش»قرار خدمت« مطرح کرد

معتاد متجاهر تا 2ماه ديگر  نخواهيم داشت
 زاکاني پس از اتمام بازدید میدانــي خود از پروژه ها و 
بخش هاي مختلف این منطقه به دیدار نخبگان منطقه 
رفت. حجت الاسلام رضا مطلبي، امام جماعت مسجد 
جامع ابوذر منطقه۱۷ در این نشســت گفت: شهردار 
تهران فردي خدوم براي انقلاب و مردم است. شهرداري 
که قطعا مي تواند در تهران آنچنــان خدمت کند که 
کوچک و بزرگ آن را ببینند و تشكر کنند. البته دیگران 

نیز در گذشته خدمت کردند.
مسئول قرارگاه مســاجد محله محور منطقه۱۷ نیز 
گفت: امیدواریم شهردار تهران در ۲ محور خدمت به 
مردم و فسادستیزي براي بازسازي اعتماد مردم موفق 
باشــد. رهبر انقلاب همچنین تأکید دارند که مساجد 
تبدیل به قرارگاه شوند. مسجد باید براي جوانان جاذبه 
داشته باشد و حق مسجد باید ادا شود و زیرساخت هاي 
این نیازها فراهم شود. براي همه این فرمایشات مقام 
معظم رهبري طرح داریم مثلا مســاجد باید درآمدزا 
باشند و شهرداري مي تواند در این بخش کمک کند. 
حجت الاسلام فقیه افزود: شهرداري مي تواند به توسعه 
عمراني مساجد کمک کند. فرهنگسراها که ایجاد شد 
هدف ایجاد جریان موازي در مقابل مســجد بود و در 
جاهایي رقابت سالم تبدیل به تضاد ناسالم شد. تقاضاي 
ما این است که مدیریت این فضاها در اختیار مساجد 
باشد. فضاهاي فرهنگي براي تبدیل به پایگاه هاي انقلاب 
باید بخشي از مسجد شوند. علي اکبر توپچي، خادم قرآن 
نیز در این جلسه بیان کرد: پایه گذار فعالیت هاي قرآني 
در شهر و کشور افرادي از منطقه۱۷ بودند. ۲۵مؤسسه 
فعال قرآن در منطقه داریم. در مسابقات اخیر قرآني، 
افراد برتر از منطقه۱۷ هستند. این فعالیت ها به نوعي 
حساسیت و مسئولیت ما را در پشتیباني از فعالیت هاي 
قرآني در منطقه بیشتر مي کند. فرمانده ناحیه مقاومت 
بســیج حبیب ابن مظاهر نیز در این نشست گفت: ما 
دومین منطقه کوچک از لحاظ وســعت و نخســتین 
منطقه در تهران از نظر فشردگي بافت هستیم. سرانه ها 
در حداقل خود به ســر مي برند و این مسئله نیز نگاه 
جدي و ویژه را مي طلبد. تقاضا داریم هر منطقه اي براي 
خود یک نقشه راه داشته باشد تا اولویت ها در منطقه 
اجرا شود. سرهنگ حسین کریمي بیان کرد: تكمیل 
باغ راه حضرت فاطمه)س( و ساخت سوله هاي ورزشي 
در منطقه مي تواند در حل مشكلات در زمینه سرانه ها 
کمک کند. همچنین توجه بــه پایگاه محوري که در 
کنار مســجد محوري قرار دارد و توجه به ظرفیت هاي 
نیروهاي جهادي و بسیج و استفاده از آنها در پروژه هاي 
عمرانــي کوچک مقیاس، از دیگر خواســته هاي ما از 

شهرداري تهران است.
اصغر مایلي، خیر و کارآفرین منطقــه۱۷ نیز در این 
نشســت با بیان اینكه در ۵دوره گذشته میانگین عمر 
مدیریت شهرداري منطقه حداکثر ۱۷ ماه بود، گفت: 
درخواست ما این است که مثلا مشوق هایي در راستاي 
طبقات اضافي براي انگیزه دادن به سرمایه گذاران براي 
نوسازي بافت فرســوده درنظر بگیرید. همچنین وارد 
کردن خط مترو به این منطقه براي توسعه ارتباطات از 
دیگر خواسته هاي ماست. محسن آقاجاني از شورایاران 
منطقه۱۷ نیز در این نشست گفت: بافت فرسوده یكي از 
معضلات اساسي منطقه است و این مي تواند فاجعه بار 
باشــد. این بافت طي سال هاي گذشــته از ۲0 درصد 

به ۶۵درصد افزایش پیدا کرده است. به دلیل وضعیت 
نامناسب اقتصادي مالكان و عدم صرفه اقتصادي براي 
سرمایه گذاران، این افراد رغبتي براي نوسازي ندارند. 
همچنیــن طراحي خط۸ انجام شــده و اگر فقط یک 
ایستگاه را در این خط در کنار بزرگراه آیت الله سعیدي به 
ما اختصاص دهید مي تواند مشكل مردم را برطرف کند.

  شهرداري بايد يك نهاد انقلابي شود
 علیرضا زاکاني، شهردار تهران در نشست هم اندیشي با 
نخبگان منطقه۱۷ گفت: ما وظیفه اي داریم و آن این 
است که شــهرداري باید یک نهاد رشدیافته و انقلابي 
شود و این با خدمت به مردم و پیگیري تحقق عدالت 
در شهر دنبال مي شــود. باید تلاش کنیم شهر تهران 
یک الگو شود و براي آن باید یک پیشرفت همه جانبه 
براي شهر داشته باشیم. شهردار تهران گفت: منطقه۱۷ 
مشترکاتي با سایر مناطق پایین شهر تهران دارد و آن این 
است که از تبعیض رنج مي برد. در تهران برخي از مناطق 
بالاترند و برخي نیز دچار یــک عقب افتادگي تاریخي 
هســتند. از ویژگي هاي دیگر این منطقه این است که 
باوجود اینكه نسبت به آن بي دقتي و کم توجهي شد، 

خودش توانسته گوي ســبقت را از دیگران برباید. او 
عنوان کرد: از ۴هزارو۵۶0هكتار بافت فرسوده تهران 
۲۱۶هكتار مربوط به منطقه۱۷ است. بر همین اساس 
در مجموعه شهرســازي ایده اي را دنبال مي کنیم که 
یک رونق بخشي جدي به جنوب تهران داشته باشد و 
منطقه۱۷ در این زمینه از اولویت هاست. شهردار تأکید 
کرد: باید مشوق هایي براي مناطق جنوبي داشته باشیم 
که سرعت  تغییر و تحول در منطقه را بالا ببرد. همچنین 
باید یک خلق هویتي را براي این مناطق داشته باشیم. 
باغ راه حضــرت فاطمه)س( فرصــت بي نظیري براي 
تهران است اما در گذشته کاري کرده بودند که یک چیز 
بي هویتي از آن ایجاد شده بود درحالي که باید معماري 

ایراني اسلامي در آن دیده شود.
زاکاني گفت: در شهرداري ۲ جلسه براي این پروژه 
گذاشتیم و استادان ممتاز معماري به اتفاق گفتند 
که طرح فعلي مناسب نیست. براي اینكه این موضوع 
عقب نیفتد تیم ویژه اي را در شهرداري براي پیگیري 
این مسئله تشــكیل دادیم. براي سال بعد بودجه و 
امكانات خوبي جهت تبدیــل آن به مجموعه فاخر 
درنظر خواهیم گرفت تا این مسئله بر خود منطقه نیز 

اثر بگذارد. زاکاني عنوان کرد: به ما توصیه مي شود که 
وارد برخي کارهایي که شروع کرده ایم، نشویم. مثلا 
جمع آوري معتادان متجاهر. امــا به آنها گفتم اینها 
انسانند و باید نوکري آنها را کنیم و ما نسبت به آنها 
وظیفه داریم. در همین رابطه همه دستگاه ها پاي کار 
آمدند و مصوب شد شهرداري محور کار باشد و تا ۲ ماه 
آینده تهران از این مشكلات نخواهد داشت. همچنین 
۴هزار کودك خیاباني داریم. حضرت آقا مي فرمایند 
تنم مي لرزد وقتي دختر نوجواني شیشــه ماشین را 
پاك مي کند. او بیان کرد: در جلسه اي مطرح کردیم 
که باید صورت جدیدي در حوزه کودکان زباله گرد و 
خیاباني داشته باشیم تا کسي نتواند کودك ۱۲ساله 
را اســتثمار کند. همه امید ما در موضوعات  مطرح 
شده به همت ، فكر ، بازو و اندیشه شما عزیزان است و 
مطمئن هستیم که شهدا مسیر را براي ما باز مي کنند. 
زاکاني پس از جلسه با نخبگان و دیدار با خانواده شهید 
ارشد محمودي از شهداي منطقه۱۷ به جلسه شوراي 
معاونان رفت تا در آن موضوعات و مشكلات احصا شده 
حوزه هاي مختلف درباره منطقه۱۷ بررسي و مصوبات 

آن استخراج شوند.
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تقابل نهضت ملي مسكن با رونق
با توجه به رشد تورم و افزايش ميزان نقدينگي در اقتصاد ايران، عملا تسهيلات 
پرداختي نظام بانكي در هر سال نسبت به ســال قبل افزايش نشان مي دهد؛ 
به گونه اي  که رشد تسهيلات پرداختي بانك ها در سال1399 نسبت به سال1398 
با احتساب تســهيلات مربوط به کرونا و... به 94.8درصد رسيد؛ اما مسئله با 
اهميت اين است که در ســايه تورم، افزايش مبلغ تسهيلات در بهترين حالت 
فقط قادر به حفظ قدرت خريد گيرنده تسهيلات است. ازاين رو، کاهش سهم 
بخش هاي مختلف اقتصادي از ميزان افزايش تســهيلات هر سال و اختصاص 
اين سهم به بخش مسكن نيز گرچه ظاهرا آسيبي به سهم بخش ها از تسهيلات 
نمي زند، اما در عمل به انقباض تأمين مالي آنها و تقويت رکود خواهد انجاميد. 
نكته مهم تر اينكه بخش قابل توجهي از کل تســهيلات پرداختي بانك ها به 
بخش هاي مختلف اقتصاد به تأمين سرمايه در گردش آنها اختصاص دارد و هر 
لطمه اي به اين بخش آثار زيانباري براي توليد و اشتغال به دنبال خواهد داشت. 
براساس آخرين آمارهاي بانك مرکزي، در سال گذشته سهم تأمين سرمايه در 
گردش از تسهيلات دريافتي در بخش کشاورزي 65.8درصد، در بخش صنعت و 
معدن 75.1درصد، در بخش مسكن و ساختمان 31.8درصد، در بخش بازرگاني 
47.2درصد و در بخش خدمات 61درصد بوده است و محقق نشدن آن مستقيما 
به افت فعاليت هاي توليدي و خدماتي اين بخش ها منجر مي شــود. به گزارش 
همشهري، کارشناسان پيش از اين بارها نسبت به تبعات مكلف شدن بانك ها 
براي پرداخت تسهيلات قابل توجه به نهضت ملي مسكن هشدار داده اند، اما 
در اين ميان مهرزاد ذاکري، مديرکل امور مجلس بانك مرکزي تنها مقام رسمي 
است که اخيرا پيامدهاي کارشناسي اين واقعه را بازگو کرده است. ذاکري در 
نشست سازوکار بهينه مشارکت نظام بانكي در طرح هاي ملي ساخت مسكن، 
اعلام کرد: سهم مسكن از تسهيلات پرداخت شده از سوي بانك ها در سال99 
براي تأمين مالي ساخت يك ميليون مسكن جديد در سال کافي نيست و براي 
تحقق اين هدف دست کم بايد سهم مسكن از تسهيلات بانكي 4برابر شود که 
هم اکنون اين موضوع در توان بانك ها نيست. مديرکل امور مجلس بانك مرکزي 
ادامه داد: تخصيص تسهيلات تكليفي به بخش مسكن نيازمند کاهش تسهيلات 
ساير بخش هاست که موجب محدوديت بهره مندي ساير بخش هاي اقتصادي از 
تسهيلات نظام بانكي مي شود و به نوبه  خود اثرات منفي بر عملكرد بخش توليد 
خواهد داشت. به نظر ذاکري، در اين شرايط بانك ها براي تأمين وام ساخت مسكن 
يا بايد از تسهيلات ساير بخش ها بزنند که دسترسي ساير بخش هاي اقتصادي 
به تسهيلات را کم مي کند و به رکود مي انجامد يا بايد دست به اضافه برداشت از 
بانك مرکزي بزنند که عواقب تورمي دارد. پيشنهاد او براي جلوگيري از وقوع 
اين سناريوها، استفاده از توان بخش خصوصي است که در طرح مسكن مهر نيز 

تا حدودی از آن استفاده شده است.

ث
مك

چهره روز

نقد خبر

بن بست وعده ها در آزادراه
رستم قاسمی، وزیر راه وشهرسازی، پیرو اطلاعاتی که 
از کارفرمای باند رفت قطعه2 آزادراه تهران-شمال 
به او رسیده، وعده افتتاح این پروژه تا 15ماه دیگر را 

داده است. گویی قاسمی خبر ندارد که پیش  از این، پیمانكار، وعده افتتاح تا پایان 
دولت دوازدهم را داده بود. به یاد داشته باشیم که در بیست واندی سال گذشته، 
ده ها وعده نامحقق در پرونده پروژه کهنسال آزادراه تهران شمال به ثبت رسیده 
است. طرح آزادراه تهران-شمال، در سال1353 ارائه شده و کلنگ اولیه احداث 
آن نیز در سال1357 زده شــد اما با توجه به تحولات انقلاب و محدودیت های 
ناشي از 8ســال جنگ تحمیلی، عملا اجرای این پروژه از سال1375 آغاز شد. 
قطعه4 این آزادراه، که ساده ترین بخش آن محسوب می شود، در سال1391 به 
بهره برداری رسید، در سال1392 نیز در شرایطی که دولت یازدهم کار خود را آغاز 
کرده بود، عباس آخوندی، وزیر وقت راه وشهرسازی در مراسم معارفه خود، وعده 
اتمام عملیات عمرانی آزادراه تهران- شمال را تا پایان دولت یازدهم داد. البته این 
وعده هم مانند وعده های مكرر قبلی محقق نشد تا اینكه در اسفند98 و با حضور 
رئیس جمهوري قطعه یک این آزادراه به بهره برداری رسید. بنیاد مستضعفان که 
به عنوان پیمانكار قطعه اول، برای احداث قطعه دوم نیز با دولت به توافق رسیده 
بود در همان دوران وعده داد؛ باند رفت قطعه2 این آزادراه را تا پیش از پایان دولت 
دوازدهم به بهره برداری مي رساند. در تیرماه1399، سیدپرویز فتاح، رئیس بنیاد 
مستضعفان، میزان پیشرفت فیزیكی در مسیر رفت قطعه دوم آزادراه تهران-شمال 
را 38درصد اعلام کرد و بار دیگر وعده داد؛ این قطعه تا پیش از پایان دولت روحانی 
به بهره برداری مي رســد؛ اما درنهایت، این وعده هم محقق نشد و تنها افتخاری 
که از این پروژه به دولت دوازدهم رسید، افتتاح تونل 7کیلومتری البرز، به عنوان 
یک بخش فنی از قطعه2 آزادراه تهران-شمال بود. اینک، در شرایطی که رستم 
قاسمی، سكان وزارت راه وشهرسازی را به دست گرفته و بخش عمده تمرکز خود 
را به اجرای نهضت ملی مسكن گره زده اســت، بار دیگر پیمانكار قطعه2 آزادراه 
از وعده اي جدید رونمایي کرده اســت. با توجه به اینكه هیچ وعده ای در آزادراه 
تهران-شمال در زمان مقرر محقق نشده و به قول اسحاق جهانگیری، معاون اول 
دولت روحانی، این پروژه به نماد بی عرضگی تبدیل شده است، وزیر راه وشهرسازی 
نیز بهتر است در پذیرش وعده هاي داده شده، کمي محتاط باشد و خود را درگیر 

وعده و وعیدی نكند که در تحقق آن شاید چندان توفیق نداشته باشد. 

نوسان قیمت برنج، به رغم  بازار
تلاش هاي دســتگاه هاي 
دولتي، براي ایجاد آرامش 
در بازار، همچنان ادامه دارد و هر ازگاه، 
مصرف کننــدگان، در ایــن بــازار، بــا 
قیمت هــاي عجیبي مواجه مي شــوند. 
رســیدن قیمت برنج ایراني به کیلویي 
80هزار تومان، خبري بود که انتشار آن در 
هفته گذشــته شــوك دوبــاره اي به 
مصرف کننده ها وارد کرد. طبق جدولي 
که در برخي ســایت ها و خبرگزاري ها 
منتشــر شــد، قیمت برنج بعضي ارقام 
معروف و مرغوب برنــج ایراني، در »بازار 
تهران«، مثل: دم ســیاه، طارم و دودي 
هاشــمي، به 57، 64 و 76هــزار تومان 
رسیده و هر کیلوگرم برنج هاشمي ممتاز، 
کیلویي 80هزار تومــان قیمت خورده 

است.
تغییر اجبــاري ذائقه بخــش زیادي از 
خانوارهــا، از خریــد ارقام خوشــنام و 
مرغوب برنج ایراني، به ارقام پرمحصول، 
به دلیل قیمت بالاي درجه یک ها، اتفاقي 
اســت که یک دهه از آغاز آن مي گذرد، 
البته در ســال هاي اخیر، قیمت بالاي 
پرمحصول ها، بخش زیادي از دهک هاي 
جامعــه را وادار کرد برنج هــاي وارداتي 
را، در ســبد خرید خود، جایگزین برنج 
ایراني کنند. با این حال در یک سال و نیم 
اخیر، روند اتفاقات در بازار برنج به شدت 
دور از انتظــار مصرف کننــدگان بوده و 
معادلات و محاســبات درآمد و هزینه را 
براي دست کم 7دهک درآمدي به گونه اي 

پیش برده که میزان خرید برنج را، به گواه 
گفته هــاي بنكداران و خرده فروشــان، 

به شدت کاهش داده است.

شوك کاهش توليد به بازار
روند افزایــش قیمت برنــج، از ابتداي 
امســال، روندي آرام بــود، گزارش هاي 
ماهانه مرکز آمار، تا پایــان تیرماه، بین 
1.5 تــا 2.1درصد رشــد ماهانه قیمت 
را، براي این کالا نشــان مي داد اما روند 
رشد نرخ از میانه تابستان شتاب گرفت 
و با اعلام خبــر کاهش برداشــت برنج 
امسال، در نخســتین مصاحبه رسمي 
ساداتي نژاد، وزیر جدید جهادکشاورزي، 
در شهریورماه، برنج با 11.2درصد رشد 
قیمت، نسبت به ماه قبل، رکورد عجیبي 
را به ثبت رســاند. براساس گزارش هاي 
مرکز آمار ایران، برنج ایراني درجه یک، 
از تیر تا آبان امســال، کــه اتفاقا با فصل 
برداشت برنج در کشور و البته ممنوعیت 
واردات همزمان بود، 29.4درصد افزایش 
قیمت را تجربه کرده، اگر فروردین ماه را 
مبناي محاسبات قرار دهیم، میزان رشد 
قیمت برنج در 8 ماه گذشــته روي عدد 

53.5درصد مي ایستد. 
گزارش هــاي مرکز آمــار، بــر مبناي 
قیمت هاي ثبت شــده در سراسر کشور 
تهیه مي شود، درحالي که به باور فعالان 
بازار، میزان رشــد قیمت برنج، در بازار 
تهران و دیگر مراکز استان ها، از میانگین 
کشوري بالاتر است. در بازار خرده فروشي 
تهران، قیمت هرکیلو برنج ایراني از حوالي 
45هزار تومان فروردین ماه، حالا تا میانه 
کانال 70هزار تومان قد کشــیده است، 
اگرچه برخي مسئولان صنفي معتقدند؛ 

این اعداد و ارقــام فقط قیمت برنج هاي 
لوکس را نشــان مي دهد اما برایند اعداد 
و ارقام در بازار برنج به ســمتي است که 
مصرف کننده براي خریــد برنج ایراني 
نمي تواند کمتر از کیلویي 45هزار تومان 

هزینه کند.

قيمت عمده فروشي در بنكداري 
دبیــر اتحادیه بنكداران تهــران معتقد 
است: قیمت هاي اعلام شده براي برنج، 
در روزهاي اخیر، با قیمت واقعي فاصله 
دارد. قاسم علي حســني در گفت وگو با 
همشــهري، قیمت برنج هاي پرفروش 
ایرانــي در عمده فروشــي ها را، بین 38 
تــا 45هــزار تومــان اعــلام مي کند و 
مي افزاید: قیمــت برنج هاي پرفروش در 
خرده فروشي ها با احتســاب 12درصد 
سود، درنهایت باید 60هزارتومان باشد. 
به گفته این مقام صنفــي، هم اکنون در 
بنكداري هــا، قیمت برنج نــدا کیلویي 
38هزار تومان، برنج شــیرودي کیلویي 
39هزار تومان و برنج فجر کیلویي 45هزار 
تومان است و قیمت هاي بالاتر به ارقامي 
مربوط اســت که اغلب مشتري خاص 

دارند. 
طارم فریدونكنار با قیمت هر کیلو 59هزار 
تومان، هاشمي آستانه هر کیلو 60هزار 
تومان، دمسیاه هر کیلو 62هزار تومان، 
دودي اعلا هر کیلو 62هزار تومان و برنج 
کشت دوم هر کیلو 66هزار تومان، ارقامي 
هستند که به گفته دبیر اتحادیه بنكداران 
تهران، از سبد خرید عموم خانوارها حذف 
شــده و خریداران آنها ، عمدتا از اقشاري 
با درآمد بالا هســتند. این مقام صنفي 
که تابستان امســال از کاهش چشمگیر 

فروش برنج در عمده فروشي ها خبر داده 
بود، حالا از اعلام میزان خرید و مقایسه 
آن با سال هاي قبل خودداري مي کند و 
تنها به بیان این جمله بسنده مي کند که؛ 
برنج هاي مرغوب و لوکســي مثل طارم، 
هاشمي و دمسیاه، در ســبد 60درصد 
خانوارها جایي ندارد و حداکثر 40درصد 
مصرف کنندگان برنج، متقاضي خرید این 

نوع برنج ها هستند.

راهكارهايي که جواب نداد
جهش قیمت برنج در تابستان در شرایطي 
روي داد که به دلیــل همزماني با فصل 
برداشت برنج در کشــور، واردات ممنوع 
بود، این ممنوعیت، با افزایش نگراني ها 
بابت کاهش حجم ذخایر برنج، بر رشــد 

قیمت ها تأثیرگذار بود.
 بازگشــایي رســتوران ها بــا فروکش 
کردن نســبي کرونا، مصــرف را نیز بالا 
برده بود و این عامل در کنار خبر کاهش 
20درصدي برداشت برنج، در شالیزارهاي 
ایران، مجموعه اي از عوامل را براي جهش 
قیمت فراهم کرد. البته توزیع 100هزار 
تن برنج وارداتــي، در فصل ممنوعیت 
واردات، تا حدودي توانســت از شــتاب 
رشد قیمت بكاهد. وزارت جهادکشاورزي 
نیز بــه تازگي برنج وارداتــي را با قیمت 
تنظیم بازار در ســبد خرید آنلاین قرار 
داده تا دسترسي اقشار هدف به این کالا 
تسهیل شود. با این حال قیمت برنج ایراني 
همچنان در بازار مصرف رو به رشد است 
و با نزدیک شدن به ماه هاي پایاني سال و 
سابقه افزایش هرســاله قیمت ها در این 
بازه زماني، نگراني ها را در این خصوص 

افزایش داده است. 

برنج 80هزار توماني را چه كساني مي خرند؟
کارشناسان حوزه بازار معتقدند؛ برنج هاي گران قیمت جایي در سبد خرید بیش از 60درصد خانوارها 

ندارند و مدت هاست که تنها پولدارها مشتري این برنج ها هستند

ثبت نام نهضت ملي مسكن براي آخرین بار تا 15دي ماه تمدید شده و بعد از  مسكن
آن ارسال پیامک به متقاضیان واجد شرایط براي واریز آورده نقدي و اجراي 
پروژه ها آغاز خواهد شــد؛ در این وضعیت بانک ها نیز باید به ایفاي تكالیف 
قانوني خود مبني بر اختصاص 20درصد تسهیلات به نهضت ملي مسكن اقدام کنند؛ اما این 

تعهد جدید چه تأثیري بر روابط بانكي و وضعیت پولي اقتصاد ایران خواهد داشت؟
به گزارش همشهري، براساس قانون جهش تولید مســكن، بانک ها باید در سال نخست 
اجراي قانون، 20درصد از کل تســهیلات پرداختي خود در سال1399 معادل 360هزار 
میلیارد تومان را به نهضت ملي مســكن اختصاص دهند و در ســال هاي بعدي این مبلغ 
را معادل نرخ تورم افزایش دهند. با این تكلیف، عملا ســهم مسكن از تسهیلات بانكي در 
سال جاري با جهش 246درصدي مواجه خواهد شد و در این وضعیت بانک ها یا باید سهم 
سایر بخش هاي اقتصاد از تسهیلات بانكي را کاهش دهند که این مسئله به تعمیق رکود، 
منجر خواهد شد یا باید با اضافه برداشت از بانک مرکزي، مبلغ کل تسهیلات پرداختي را 
افزایش دهند که در این صورت نیز رخدادی جز جهش نرخ تورم ناشي از رشد پایه پولي و 

نقدینگي متصور نخواهد بود.

تكاليف جديد براي ظرفيت ثابت
اگر کل محتویات یک ظرف به  اندازه هاي مختلف میان چند ذینفع تقســیم شود، اضافه 
کردن یک ذینفع جدید یا افزایش سهم هر یک از ذینفعان قدیمي جز با اضافه شدن منابع 
جدید به ظرف یا کاهش ســهم هر یک از ذینفعان قبلي امكان پذیر نیست. در مورد ایجاد 
تكالیف جدیدي براي نظام بانكي در قانون جهش تولید مسكن نیز چیزي وراي این تمثیل 
وجود ندارد و افزایش 246درصد سهم بخش مسكن به عنوان یكي از ذینفعان تسهیلات 
بانكي، جز با افزایش منابع بانكي )اضافه برداشت بانک ها( یا کاهش سهم تسهیلات دیگر 
ذینفعان تسهیلات )رکود سایر بخش هاي اقتصاد( محقق نمي شود. با این تفاصیل، افزایش 
سهم بخش مسكن از تسهیلات بانكي از 5.5درصد در ســال1399 به حداقل 20درصد 
در سال1400، حتي با فرض ثابت ماندن کل مبلغ تســهیلات پرداختي بانک ها، بالغ  بر 
260هزار میلیارد تومان از سهم ســایر بخش هاي اقتصادي از تسهیلات بانک را کاهش 
خواهد داد. البته اگر سهم ثابت تسهیلات خرد مسكن نیز به این رقم اضافه شود، این کسري 
از 360هزار میلیارد تومان فراتر خواهد رفت. محاسبات و برآوردها حاکي از این است که با 
افزایش سهم بخش مسكن از تسهیلات بانكي به 20درصد، سهم سایر بخش هاي اقتصادي 
از کل تســهیلات بانكي به گونه اي تغییر مي کند که فعالان بخش کشاورزي یک درصد، 
بخش صنعت و معدن 4.6درصد، بخش بازرگاني 2.7درصد، بخش خدمات 5.9درصد و 
بخش هاي متفرقه 0.09درصد کمتر از سال1399 قادر به دریافت تسهیلات خواهند بود. 
در این میان اگر قرار باشــد نظام بانكي جداي از تسهیلات نهضت ملي مسكن، تسهیلات 
مربوط به خرید و تعمیر مسكن و ساختمان را نیز به سنت هر سال پرداخت کند، آن وقت 
سهم بخش کشاورزي از کل تسهیلات بانكي 1.4درصد، بخش صنعت و معدن 6.3درصد، 
بخش بازرگاني 3.6درصد، بخش خدمات 8.1درصد و بخش هاي متفرقه 0.12درصد نسبت 

به سال1399 کاهش خواهد یافت.

 تغييرات سهم بخش هاي اقتصادي از تسهيلات بانكي با افزايش سهم بخش مسكن
به قيمت ثابت سال1399 - )درصد(

صنعت و كشاورزيسال و سناريو
معدن

مسكن و 
متفرقهخدماتبازرگانيساختمان

13996.730.55.517.539.20.6
14005.725.92014.833.30.51 )فقط تسهيلات نهضت ملي مسكن(
0.09-5.9-2.7-4.614.5-1-تغيير سهم بخش ها در سناريوي1

14005.324.224.513.931.10.48 )با احتساب تسهيلات خريد مسكن(
0.12-8.1-3.6-6.319-1.4-تغيير سهم بخش ها در سناريوي2

بودجه سال آینده ایران،  كلان
به رغــم وعده ســازمان 
برنامه و بودجه، با کسري 
156هزار میلیارد توماني)همت( مواجه 
اســت. این روایت مرکــز پژوهش هاي 
مجلس از سند ســال آینده دخل و خرج 
دولت است. بازوي پژوهشی مجلس، در 
گزارش خود مي گویــد: با فرض فروش 
روزانه 1.2میلیون بشكه نفت به قیمت 
60دلار، در سال آینده و کسب 519همت 
درآمد ارزي، باز هم بودجه سال1401 با 

کسري روبه رو مي شود.
به گزارش همشهري، مقایسه پیش  بیني 
کسري بودجه ســاختاري سال آینده  با 
سال جاري، با فرض ســقف اول منابع و 
مصارف بودجه امسال نشــان مي دهد 
جمع کل مصارف قانون بودجه امســال 
937همت بــوده که فقــط 40درصد 
درآمدهاي ارزي ناشــي از فروش نفت و 
گاز و میعانات محقق شده و دولت از این 
محل، فقط 94همت درآمد داشته است. 
حالا در بودجه سال آینده پیش بیني شده 
است: درآمد ارزي ناشي از فروش نفت و 
گاز به 519همت برسد؛ یعني 425همت 
بیش از رقم قابل تحقق براي سال جاري. 
پیش فــرض دولت در ســال آینده این 
اســت که روزي 1.2میلیون بشكه نفت 
به قیمت هر بشكه 60دلار بفروشد و نرخ 
تسعیر هر دلار هم از 11هزارو500تومان 
در امسال، به 23هزار تومان در سال آینده 
افزایش یابد. هرچند درآمد ریالي ناشي 
از صادرات نفت و گاز به ســبب افزایش 
نرخ ارز در بودجه تا اندازه اي قابل تحقق 
به نظر مي رسد، اما چالش اصلي بودجه 
ســال آینده در بخش درآمدهاي نفتي 

این اســت که اگر دولت نتوانــد روزانه 
1.2میلیون بشــكه نفت بفروشد یا اگر 
قیمت جهاني نفت کمتر از 60دلار شود، 
در لایحه بودجه1401 پیش بیني شده 
کســري احتمالي از محل فروش اوراق 
قرضه جبران شــود. مرکز پژوهش هاي 
مجلس مي گوید: رشد درآمدهاي نفتي 
در سال آینده، نسبت به رقم قابل تحقق 
در سقف اول بودجه امسال، 452درصد 

خواهد بود.
بــازوي تحقیقاتي مجلــس در گزارش 
خود پیش بیني مي کنــد: 89درصد از 
درآمدهــاي جاري 399هــزار میلیارد 
توماني امســال محقق شــود. برآوردها 
نشان مي دهد در سال آینده 81درصد از 
این درآمد به دست مي آید، به این ترتیب 
به باور کارشناسان این نهاد تحقیقاتي، 
منابع بودجه سال آینده از محل درآمدها 
خوش  بینانه است و ممكن است 19درصد 
از این درآمدها محقق نشود. این گزارش 
مي افزاید: در ســال جاري دولت از محل 
واگذاري سهام شرکت ها و فروش اموال 
مازاد خود 22همت درآمد داشته است، 
به این ترتیب 78درصــد از درآمدي که 
دولت فكر مي  کرد از محل فروش سهام و 
اموال و املاکش درآمد داشته باشد، عملا 
محقق نشده است. بررســي هاي مرکز 
پژوهش هاي مجلس نشان مي دهد: در 
ســال آینده در بهترین وضعیت دولت 
حداکثر مي تواند 58همت از محل فروش 
ســهام و اموال خود درآمد کسب کند و 
40درصد از منابع پیش  بیني شده از این 

محل محقق نخواهد شد.
برآوردها نشان مي دهد: منابع بودجه اي 
امســال از محل فــروش اوراق قرضه به 

میزان 132همت، به طور کامل تحقق پیدا 
مي کند. براي سال آینده هم پیش  بیني 
مي شــود منابع 98هزار میلیارد توماني 
پیش بیني شــده در لایحه دولت محقق 
شــود. همشــهري بــرآورد مي کنــد: 
حجم فــروش اوراق در ســال آینده، از 
رقم پیش بیني شــده در لایحه بودجه 

سال1401 بیشتر هم شود.
گــزارش بــازوي تحقیقاتــي مجلس 
مي گوید: بودجه امسال ایران با کسري 
290هزارمیلیارد توماني مواجه شــده و 
براي سال آینده کف کسري بودجه دولت 
156همت خواهد بود. البته محاسبات 
این نهاد با فرض تخصیص 100درصدي 
مصارف عمومي و بدون لحاظ مجوزهاي 
خارج از بودجه براي افزایش منابع است 
و این احتمال مطرح است که بخشي از 
کسري بودجه دولت با اختصاص ندادن 

بودجه جاري پوشش داده شود.

بودجه، تحريم و تورم
در گــزارش جدید مرکــز پژوهش هاي 
مجلس آشكار شده است: پوشش کسري 
بودجه سالانه براساس مصوبه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي قوای سه گانه، به ویژه 
با تصمیم ســتاد مقابله با تحریم ها، پایه 
پولــي را افزایش داده و تورم ســاز بوده 
است. به گونه اي که با تصمیم سران قوا، 
انتشار اوراق قرضه به میزان 3برابر مقدار 
مصوب در ســال جاري صورت گرفته و 
35.2همت از حســاب صندوق توسعه 
ملي برداشــت  شــده و 35همت هم با 
پول پرقدرت و تــورم زاي بانک مرکزي 
منتشر شده اســت. طبق این گزارش، 
پیامد این شیوه مدیریت کسري بودجه 

دولت، بي اثر شدن نقش مجلس در فرایند 
بودجه ریزي، ناپایداري بدهي هاي دولت 
در میان مدت ناشي از انتشار بي محاباي 
اوراق قرضه و همچنین تشــدید تورم و 
تخریب اقتصاد ملي به سبب برداشت و 
هزینه کردن پول هاي صندوق توســعه 
ملي است. به این ترتیب، کسري بودجه 
به عنوان یک مسئله ریشه دار، در گذشته 
با فروش نفت جبران شده و در سال هاي 
اخیر با کاهش درآمدهاي نفتي به سبب 
تحریم  ها، شكاف بین دخل و خرج دولت 
بیشتر شده اســت. ازجمله اینكه دولت 
پیش بیني کرده درصورتي که سال آینده 
نتواند بــه میزان پیش  بیني شــده نفت 
بفروشد، کســري خود را با فروش اوراق 
جبران کند. در 3سال اخیر این کار عمدتا 

با مجوز سران قوا صورت گرفته است.

ضعف يا قوت بودجه1401
کارشناسان مرکز پژوهش هاي مجلس 
مي گوینــد: کاهــش کســري بودجه 
تامین نشده سال آینده و افزایش بودجه 

عمراني به همراه کنترل رشد حقوق ها و 
دستمزدها و افزایش پلكاني آن ازجمله 
نقاط مثبت لایحه پیشنهادي دولت است، 
اصلاح سیاســت ارز ترجیحي هم یک 
گام به جلو محسوب مي شود. آنها تأکید 
مي کنند پیش بیني منابع قابل توجه براي 
رشــد 8درصدي اقتصاد و افزایش سن 
بازنشستگي هم قابل دفاع است. طبق این 
گزارش، دولت در بودجه1401 درصدد 
سامان دادن به بودجه نهادهاي حمایتي 
است. وضع مالیات بر دارایي هاي لوکس 
و کاهش معافیت هاي مالیاتي هم از دیگر 

نقاط مثبت بودجه است.
این نهاد تحقیقاتي هرچند از سیاســت 
حذف ارز 4200توماني حمایت مي کند، 
اما مي گوید: پولي که دولت براي حمایت 
از اقشار آسیب پذیر و جبران تورم ناشي از 
حذف ارز ترجیحي پیش بیني کرده، کافي 
نیست و درآمدهاي مالیاتي سال آینده 
خوش  بینانه اســت. افزون بر این، مرکز 
پژوهش  هاي مجلس، برنامه دولت براي 
ایجاد صندوق هاي پیشرفت و عدالت را 

مبهم و فاقد الگوي مشــخص و کارآمد 
مي داند که مي تواند هدف رشد 8درصدی 
را به دلیل شفاف نبودن سازوکار فعالیت 

این صندوق ها تضعیف کند.

توسعه قرباني هزينه ها
بررســي وضع بودجه عمراني و رشــد 
هزینه هاي جــاري در یک بــازه زماني 
8ساله یعني از سال1394 تا سال آینده، 
به وضوح از تضعیف سهم بودجه عمراني 
و قیام هزینه هاي دولــت حكایت دارد. 
به گونه اي که ســهم بودجــه عمراني از 
22درصد کل بودجه در ســال1394 به 
14درصد در سال جاري کاهش یافته و 
پیش بیني مي شود در خوش بینانه ترین 
وضعیــت، در بودجــه ســال1401 به 
18درصد برســد. این در حالي است که 
رشد هزینه هاي جاري دولت از 9درصد 
در ســال94 به 60درصد در سال جاري 
افزایش یافته است. برآورد مي شود رشد 
هزینه هاي جاري در سال آینده نسبت به 

امسال 38درصد باشد.

نهضت ملي مسكن در سربالايي تأمين مالي
یک مقام ارشد بانک مرکزي مي گوید: افزایش 246درصد سهم مسكن از تسهیلات 

بانكي مي تواند اقتصاد را به دوراهي رکود یا تورم بكشاند

فرخنده رفائی
خبرنگار

تحلیل مرکز پژوهش هاي مجلس از سند دخل وخرج1401

بودجه سال آينده چقدر کسري دارد؟

ثبات ارزی يا ارز تك نرخی؟
  خبر: محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهوري می گوید: نرخ ارز در سال  
آینده با به سرانجام رسیدن مذاکرات هسته اي و برداشته شدن تحریم ها به ثبات 
می رسد. به گفته او، نوسانات ارزی به خاطر تحریم هاست. مالک شریعتی، نماینده 
تهران هم می گوید: اگر مبنای محاسبه دولت، در بودجه سال آینده، فروش روزانه 

1.2 میلیون بشكه نفت باشد، دلار تک نرخی می شود.
  نقد: ظاهرا ارزیابی دولت و مجلس از آینده نرخ ارز متفاوت است؛ زیرا بعید به 
نظر می رسد با پیش بینی نرخ23 هزار تومان براي دلار در بودجه سال آینده، هدف 
دولت آن باشد که ارز تک نرخی شود. یادمان باشد که بازار ارز، در نتیجه تثبیت 
قیمت آن، در یک دهه گذشته، به پشتوانه ارزپاشی های نفتی، از تعادل خارج شده 
و بازگرداندن آن به ریل درست، با وجود تحریم ها، دشوار، پیچیده و پرهزینه است. 
از این منظر وعده یكسان سازی نرخ ارز به فرض فروش 1.2 میلیون بشكه نفت در 
روز ممكن نخواهد بود، به همین جهت ضرورت دارد دولت و مجلس تا زمان رفع 
کامل تحریم ها، به جاي هدفگذاري سیاست ارز تک نرخي، بر ایجاد ثبات ارزی 
متمرکز شود. راه ثبات ارزی این اســت که سیاست های پولی و مالی، به صورتي 
شفاف و دقیق مورد بازنگری قرار گیرد تا اقتصاد از شوك های ارزی در امان  بماند. 
چنان که رویای ارز تک نرخی روی کاغذ ممكن اســت، اما در عالم واقعیت قابل 
تعبیر نیست. در نامعادله ارزی، به ویژه حاکمیت ارز 4200 تومانی و ناترازی تراز 
پرداخت ها، روشن است که آنچه قیمت ارز را تعیین می کند، نه اراده دولت ها و 
وعده نمایندگان،  بلكه قاعده عرضه و تقاضای ارزی خواهد بود. نهایت هنر دولت 
و مجلس در سال پیش رو، حرکت به سمت ثبات ارزی است، البته در ادامه مسیر، 
اگر مبادی ورودی ارز تقویت شود و وضع تجارت خارجي عادی تر از گذشته باشد، 

حرکت به سمت ارز تک نرخی قابل تصور خواهد بود. 
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نمودارها نشان می دهد؛ همزمان با  بورس
ادامه مذاكرات هسته ای در وین، 
نوســان های ناپایــدار در بازارها، 
بیشتر شده است. به نظر می رسد فعالان بازارها 
بی صبرانــه در انتظار تعیین تكلیــف مذاكرات 

هسته ای در وین هستند.
به گزارش همشــهری، طبق آمارهای رسمی كه 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه منتشــر كرده، 
از ابتدای دهه90 تاكنون اقتصــاد ایران با هیچ 
رشدی مواجه نشده اســت. به باور اقتصاددانان، 
اثر اعمال تحریم ها دركاهش رشد اقتصاد ایران 
قابل اغماض نیســت. هنوز برآورد دقیقی از آثار 
زیانبار تحریم ها انجام نشــده اما واكنش بازارها 
در دوره های گذشته نشــان می دهد؛ بازارها به 
روند پیگیری پرونده هسته ای ایران حساسیت 
زیادی دارند و فعالان اغلب بازارها اعم از ســهام، 
طلا، ارز، مســكن و خودرو هر نوع تحولی را در 
این پرونده بــه دقت رصد می كننــد. در چنین 
شرایطی نمودارهای مربوط به نوسان قیمت ها در 
بازارهای گوناگون نشان می دهد؛واكنش بازارها به 
تحولات پرونده هسته ای ظرف چند هفته گذشته 
و همزمان با آغاز مذاكرات هسته ای در وین بیشتر 
شده است، به طوری كه قیمت دلار از زمان آغاز 
مذاكرات هسته ای شروع به رشد كرده است. نرخ 
دلار ابتدا با 10درصد رشد تا مرز 32هزار تومان 
پیش رفت و پس از آن با كاهش شــدت انتشار 
اخبار منفی، با افت مواجه شــد. همین روند در 

بازار سهام هم تكرار شد، با این تفاوت كه به نظر 
می رســد وزن و اثرگذاری اخبــار منفی در بازار 
سرمایه پر رنگ تر است. ظرف چند هفته گذشته 
روند خروج نقدینگی از بورس شتاب گرفته و این 
موضوع موجب شده ارزش معاملات خرد سهام 

به پایین ترین حد خود در 2سال گذشته برسد.
با این حال به نظر می رسد این هفته، همزمان با 
مخابره اخبار تازه از جریان مذاكرات هسته ای در 
وین، ثبات بیشتری را در بازارها شاهد باشیم. ایران 
در تازه ترین اقدام، به صورت داوطلبانه، به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اجــازه داده دوربین های 
جدیدی رابه جای دوربین های آســیب دیده در 
مجتمع تسای كرج جایگزین كند. به نظر می رسد 
این اقدام به معنای پیشرفت در مذاكرات است، 
به ویژه آنكه آژانس بین المللــی انرژی اتمی نیز 
ســاعاتی بعد از اقدام ایران، در بیانیه ای رسمی، 
این توافق را تحولی مهم توصیــف و اعلام كرد: 
دوربین های جدید به زودی در این مجتمع نصب 
خواهد شد. اكنون پرسش این است كه توافق در 
وین و رفع تحریم ها چه اثــری بر بازار ها بر جای 

خواهد گذاشت؟

آثار توافق بر بازار ارز
بسیاری از كارشناســان معتقدند: مهم ترین اثر 
توافق هسته ای بر بازار ارز قابل اندازه گیری است، 
زیرا به سرعت بر این بازار تأثیر می گذارد و به دنبال 
آن بر ســایر بازار ها هم تأثیر می گــذارد. فعالان 

بازار و اقتصاددانان انتظار دارنــد با انجام توافق 
هســته ای در وین ،اولا ارزهای بلوكه شده ایران 
درسایركشورها كه رقم آن بیش از 50میلیارد دلار 
برآورد می شود، آزاد شود. دوم اینكه مقدار فروش 
نفت و سطح روابط تجاری ایران با سایر كشورها 
افزایش یابد و این امر به افزایش درآمد های ارزی 

منجر شود. 
چنانچه این موضوع محقق شود می توان انتظار 
داشت قیمت ارز درصورت حصول توافق، شیب 
نزولی را طی كند. موســی احمــدی، تحلیلگر 
بازارهای مالی در این بــاره می گوید: درصورت 
انتشار اخبار امیدوار كننده از مذاكرات هسته ای و 
رفع تحریم ها، می توان شاهد اثر روانی آن در بازه 

كوتاه مدت در بازارهایی مانند ارز بود.
او اضافــه می كنــد: در مجموع، ایــن توافق از 
جنبه های مختلفی مانند آزاد شــدن بخشی از 
پول های بلوكه شــده و كاهش هزینه در نقل و 
انتقالات ارزی به ثبات بــازار ارز كمك می كند. 
علی خسروشاهی، دیگر كارشناس بازارهای مالی 
هم اعتقاد دارد: احیای برجام و گشایش  در فضای 
تجارت بین المللی، هیجان های بازار ارز را كنترل 
می كند و به تثبیت نسبی قیمت ها منجر می شود. 
به گفته او، تثبیت یا كاهش نسبی نرخ ارز منافعی 
را در اقتصاد كلان ایجاد می كند و در میان مدت 
باعث بهبود شرایط تولید و فروش شركت ها در 
بازارهای داخلی و صادراتی می شود. مجیدرضا 
حریری، رئیس اتاق بازرگانی مشــترك ایران و 

بررسی روند حركت بورس، دلار و طلا  در هفته جدید

رفع تحریم ها و انجام توافق هسته ای در وین چه تأثیری بر بازارها خواهد داشت؟
اثرآرام بخش وین بر بازارها

رونمایی از ساختار جدید وزارت صمت 
و طرح ساماندهی خودرو

 امروز تغییر ساختار وزارت صنعت، نام مدیران جدید و 9محور 
طرح ساماندهی صنعت و بازار خودرو اعلام می شود

خودرو امروز ضمن اعمال تغییرات اساسی در چارت سازمانی 
و معرفی معاونان و مدیران كل جدید وزارت صنعت، از 
9محور كوتاه مدت طرح ســاماندهی صنعــت و بازار 

خودرو رونمایی می شود.
به گزارش همشهری، قرار است تغییرات گسترده ای در چارت سازمانی 
و مدیران وزارت صنعت اعمال شود. براساس این برنامه، اغلب معاونان 
و مدیران كل وزارت صنعت، مانند معاونت امور صنایع تغییر خواهند 
كرد. تازه ترین خبرها حاكی است: معاونت امور صنایع وزارت صمت، 
به 5 معاونت جدید تبدیل خواهد شد. بر این اساس، فرشاد مقیمی، 
مدیرعامل كنونی گروه صنعتی ایران خودرو كه ســابقه فعالیت در 
سمت امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت را در كارنامه خود 
دارد، دوباره به این وزارتخانه بازخواهد گشت و به عنوان معاون صنایع 
و حمل ونقل این وزارتخانه منصوب خواهد شــد. گفته می شود؛ قرار 
است مسئولان 4معاونت دیگر، در ساختار جدید وزارت صنعت هم 
امروز معرفی شوند. دیروز مدیركل ارتباطات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در گفت وگو با همشهری، موضوع تغییر مدیران این وزارتخانه 
را تأیید كرد. حســین زاده قشــمی، با بیان اینكه از امروز، در چارت 
سازمانی این وزارتخانه، با معرفی معاونان و مدیران كل جدید، تغییرات 
گسترده ای اعمال خواهد شد، افزود: امروز، همزمان، جزئیات 9محور 
طرح ساماندهی صنعت و بازار خودرو، برای نقد و بررسی كارشناسان 

و رسانه های جمعی، اعلام خواهد شد.

فشار400هزار میلیارد تومانی بر خودروسازان 
همزمان با تغییر ســاختار در وزارت صنعت، شمارش معكوس برای 
رونمایی از 9محور كوتاه مدت طرح ساماندهی صنعت و بازار خودرو 
هم آغاز شده است. پیش تر، وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست 
هم اندیشــی با مدیران رســانه ها، با بیان اینكه نحوه قیمت گذاری 
خودرو باید به گونه ای باشد كه ســاخت داخل مزیت محسوب شود، 
گفت: خودرو از سیاسی ترین محصولات صنعتی كشور است. اگرچه 
این صنعت از یك طرف به شــدت دچار چالش و از سوی دیگر دارای 
ظرفیت های متنوعی است، اما اكنون خودروسازان 115 هزار میلیارد 
تومان بدهی و ۸5 هزار میلیارد تومان زیان انباشته دارند و بیش از 200 
هزار میلیارد تومان نیز رانت در صنعت خودرو وجود دارد. رضا فاطمی 
امین افزود: برنامه ای در قالب 9 محور برای تحول در صنعت خودرو 
داریم كه تمام چالش ها و راهكارهــای آن را در بر می گیرد. او وعده 
داد: این برنامه به زودی منتشر می شود. گفته می شود این برنامه ها و 
اقدامات در قالب یك بسته سیاستی تدوین شده است. طبق اطلاعات 
اندكی كه وزارت صنعت از طرح جدید فاطمــی امین برای صنعت 
خودرو منتشــر كرده اینطور بر می آید كه؛ قرار اســت، در چارچوب 
طرح ساماندهی صنعت خودرو، برنامه ساخت داخل قطعات و كاهش 
ارزبری در صنعت خودرو دنبال شود. وزارت صنعت می گوید: تاكنون 
بومی سازی  و تولید انبوه بیش از 100 قطعه اجرایی شده است. كاهش 
ارزبری 1۶0 میلیون یورویی از طریق دستیابی تولید قطعات خودرو در 
تیراژ اقتصادی با رویكرد همسان سازی  قطعات مصرفی در شركت های 
ایران خودرو و سایپا نیز در قالب 30 پروژه مشترك، در دست اجراست.

چین هم می گوید: اگر در روابط تجاری خارجی 
گشایش ایجاد شود به طور معمول شاهد كاهش 
نرخ ارز خواهیم بود. همچنین این مسئله می تواند 
بر كاهش تقاضای ارز تأثیر مستقیم داشته باشد. 
او توضیح می دهد: به نظر می رســد كه دلار در 
پایان سال1400 در كانال قیمتی 25 الی 2۶هزار 

تومانی قرار خواهد گرفت.

آثارتوافق بر بازار سرمایه 
در طول سال های گذشــته و همزمان با افزایش 
فشار تحریم ها، دسترسی شــركت های ایران به 
ســرمایه و تكنولوژی روز كاهــش یافته، نقل و 
انتقال ارزی شركت ها به سختی انجام می شود و 
هزینه های مبادلات افزایش یافته است. تحریم ها 
در عین حال حجم روابط تجاری شــركت های 
ایرانی را هم تحت تأثیر قرارداده است. در چنین 
شرایطی برآورد ها نشان می دهد؛ رفع تحریم ها 
می تواند به بهبــود فضای كســب وكار و رونق 
تولید منجر شــود و این موضوع می تواند در آمد 
شــركت ها را تحت تأثیر قرار دهد. بــا این حال، 
برخی سهامداران بر این باورند كه با انجام توافق 
هسته ای، قیمت دلار كاهش می یابد و چون بازار 
سهام تأثیر زیادی از قیمت ارز می پذیرد با كاهش 
قیمت دلار شاخص های بورس هم نزول خواهند 
كرد. با این حال كارشناسان بر این باورند كه حتی 
اگر بازار سهام در نتیجه توافق هسته ای با نزول 
مواجه شــود، این نزول موقتی خواهد بود و در 
بلندمدت، بازار سرمایه بیشترین نفع را از توافق 

هسته ای خواهد برد.
حســین عبدی، كارشــناس بازار ســرمایه در 
این باره می گوید: اگر دولت و تیم مذاكره كننده 
بــه نتیجه ای مثبت دســت پیدا كننــد به طور 
حتم شــاهد آثار مثبت آن در پیش بینی پذیری 
اقتصــاد خواهیم بود. او تأكیــد می كند: صنایع 
صادرات محور و صنایعی مانند؛ فلزات اساسی و 
پتروشیمی، در بلندمدت از گشایش های اقتصادی 
منتفع خواهند شد. عباس گمار، دیگر كارشناس 
بازارسرمایه هم معتقد است: اگر تحریم ها برداشته 
شــود بر جذابیت برخی صنایع افزوده می شود و 
فروش صنایعی چون خودروســازی و بانكداری 
افزایــش می یابــد. همچنین هزینــه مبادلات 
این صنایع نیز كاهش یابد كــه هردو به افزایش 

سودآوری در شركت ها می انجامد.
او تأكیــد می كند: بــا رفع تحریم ها، ریســك 
سیســتماتیك بازار كاهش می یابــد، در چنین 
شرایطی ارزش سهام در بازارسرمایه افزایش پیدا 
می كند؛ البته در چنین شرایطی نمی توان انتظار 
ریزش دلار را به دلیل اســتمرار تورم 2رقمی در 
بلندمدت داشت، هرچند كه ممكن است به طور 

هیجانی با نوساناتی روبه رو باشیم.

نقل قول

امیرهوشنگ بیرشك
دبیر انجمن صنایع روغن نباتی:

 قیمت روغن نباتی با روند نرخ ارز ارتباط 
زیادی دارد، زیرا این محصول یك كالای 

وارداتی است.  65 تا 70درصد از یك محصول 
روغن نباتی، روغن خام است كه با ارز 

4200تومانی وارد می شود.

اسداله كارگر
رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران:

 با توجه به فراوانی تولید و تمهیدات لازم 
 برای دپوی میوه در سردخانه ها

 در عرضه میوه شب یلدا 
كمبودی نداریم.

حسین قربان زاده
رئیس سازمان خصوصی سازی :

در تعیین چگونگی انتقال مالكیت و مدیریت 
باشگاه های پرسپولیس و استقلال باید 

حساسیت به خرج داد. تا زمانی كه مسیر 
سودآوری این دو باشگاه تضمین نشده است 

نباید در واگذاری سهام تعجیل كرد.

مجید عشقی
رئیس سازمان بورس:

برای تزریق منابعی به صندوق های 
سرمایه گذارای دارا یكم و پالایش یكم در 

حال رایزنی هستیم تا مدیران این صندوق ها 
بتوانند بازارگردانی كنند.

تك خط خبر

مؤسسه كپلر گزارش داد: چین در  ماه 
نوامبر از ایران 18میلیون بشكه نفت خرید 

كه معادل روزانه 600هزار بشكه بود. این 
میزان واردات نسبت به  ماه اكتبر 40درصد 

افزایش داشته است. این رقم از  ماه آگوست 
تا كنون بیشترین میزان واردات نفت از ایران 

محسوب می شود.
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عدد خبر

مدیركل تعزیرات گیلان گفت: از مجموع ۱۱هزار پرونده 
تشــكیل شــده در 3حوزه قاچاق كالا، بهداشــت و درمان و كالا و 
خدمات از ابتدای ســال تاكنون به ۱۰هزارو۵۰۰ پرونده رسیدگی 
و احكام اجرا شده اســت. به گزارش ایرنا، مرتضی امینی گفت: 
دوســوم همــكاران قضایــی و اداری تعزیرات حكومتــی گیلان در 

سراسر استان گشت های مشترك را اجرایی می كنند.

۱۱هزار 

مدیرعامــل شــركت آب و فاضــلاب كرمانشــاه گفت: 
بارندگی هــای امســال بیانگــر كاهــش ۵۰درصــدی نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته است. به گزارش فارس، علی رضا 
كاكاوند با بیان اینكه سال گذشته كرمانشاه با حدود 3۷درصد 
بیشترین كاهش بارندگی را در كشور داشت، افزود:  امیدواریم 

بارندگی های پیش رو تا حدودی كمبودها را جبران كند.

50درصد 

دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد گفــت: ۱۶۰فرصت 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد در سایت دبیرخانه بارگذاری 
شده و با اطلاعات و آمار كامل در دســترس مردم قرار دارد 
تا شاهد ســرمایه گذاری و حضور فعالان اقتصادی باشیم. 
به گزارش روابط عمومی استانداری سیستان و بلوچستان، 
سعید محمد گفت: تكمیل راه آهن و جاده ها و زیرساخت ها 

می تواند به توسعه بندر چابهار كمك كند.

۱60فرصت

مدیركل راه و شهرســازی مازندران با اشاره به اینكه 
۱۱درصد تردد كشور در استان انجام می شود، گفت: ۶مسیر 
اصلی و ورودی استان در حال 4خطه شدن است. به گزارش 
مهر، سیدمحمد نظری با اشاره به وجود ۱۰هزارو۷۰۰ كیلومتر 
راه در اســتان افــزود: همــه راه های 2خطــه و اصلــی در حال 
4خطه شدن و همه محورهای ورودی شامل كندوان، هراز، 

سوادكوه، كیاسر در حال 4خطه شدن، است.

6محور

رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت اصفهــان 
گفت: ۸۹پرونده قاچاق كالا بــه ارزش بیش از ۶2میلیارد ریال 
امسال در استان تشــكیل شــده اســت. به گزارش ایرنا، ایرج 
موفق افزود: ۹۶۶۱مورد بازرسی برای مقابله با عرضه، نگهداری 
و فروش كالای قاچاق در سال جاری انجام شده است و نظارت 

ویژه بر بازار اقلام و كالاهای اساسی در دستور كار قرار دارد.

6۲میلیارد 

  اجرای طرح جامع در 2سال 
شــهردار اهواز هم با تأیید ادعای شهرداری منطقه6 
در این باره به همشهری توضیح می دهد:  استفاده از 
شبكه دفع آب های ســطحی برای خروجی فاضلاب 
موضوعی مزمن و قدیمی در اهواز است و در شرایطی 
كه باید 2شــبكه مجزا از هم برای آب های سطحی 
و فاضلاب وجود داشــته باشــد، اما از قدیم این دو 
به صورت تركیبی كار می كردند و علاوه بر مشكلاتی 
چون غرق شدگی كودكان در فاضلاب در زمان های 
 بارندگــی، موجب بحــران آبگرفتگــی و بالازدگی

 فاضلاب می شوند.  رضا امینی با بیان اینكه طرح جامع 
شبكه دفع آب های سطحی و تكمیل شبكه فاضلاب 
در حال انجام است، می گوید: با توجه به دغدغه ای كه 
در سطح ملی در این باره شكل گرفته است قرار شد 
به جای 3سال پروژه طرح جامع در 2سال به سرانجام 
برسد.  به گفته وی، آبفا هم اكنون مشغول كار است و 
حفاری های مورد نظر را انجام داده و شــهرداری هم 
قرار است طبق طرح جامع همزمان كار دفع آب های 

سطحی را پیش ببرد.

   اگر اعتبار نرسد  
شــهردار اهواز با تأكید بر اینكه شبكه دفع آب های 
ســطحی حدود 4برابر بودجه شــهرداری نیاز دارد، 
می گوید: برآورد نسبی سال99 نشان می دهد برای 
تكمیل شبكه دفع آب های سطحی به حدود 6هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم و از سوی دیگر، همین 
رقم نیز برای تكمیل شبكه فاضلاب درنظر گرفته شده 
اســت. اما تصویب و اعلام بودجه كار سختی نیست، 
مسئولان اعتبار مورد نیاز برای هر 2بخش را تصویب 
كرده اند، اما اراده قطعی و صادقانه نیاز است كه این 
اعتبار به استان برسد تا قراردادهای پیمانكاران بسته 
شــود در غیراین صورت طرح ها به زمان می خورند و 

نیاز به بازنگری دارند و این كار را به تعویق می اندازد.
امینی همچنین مطالبه اصلی استانداری خوزستان، 
شــهرداری و آبفای اهواز و مردم و نماینده ولی فقیه 
را پرداخت كامل عوارض آلایندگــی نفت می داند و 
می افزاید: 12هزار میلیــارد تومان عوارض آلایندگی 
نفت ثبت قانونی شده و رأی شــورای عالی مالیاتی را 
هم دارد و یك هزار میلیارد هم ثبت شده اما هنوز رأی 

نــدارد و در واقع در مجموع 30هــزار میلیارد تومان 
بدهی اصلی و 28هزار میلیارد جرایم عوارض آلایندگی 
باید به استان تخصیص یابد كه حتی اگر وزارت نفت 
بخش اندكی از این رقم را هم پرداخت كند مشــكل 
فاضلاب و دفع آب های سطحی رفع می شود. او معتقد 
است اگر اعتبار مورد نظر برای این 2حوزه و همچنین 
حق آلایندگی نفت پرداخت نشود، شاهد تكرار بدقولی 
مسئولان و بدبینی و بی اعتمادی مردم خواهیم بود. 
امینی تأكید می كند: تكمیل شبكه فاضلاب و شبكه 
دفع آب های ســطحی از نظر فنی 2ساله امكان پذیر 
است، اما درصورتی كه بودجه مورد نیاز در زمانبندی 
مورد نظر تخصیص نیابد دوباره شاهد اتفاقات تلخ چون 
بحران های آبگرفتگی سال های گذشته یا سقوط در 

كانال فاضلاب خواهیم بود.

  فقط 100میلیارد تومان رسید 
علاوه بر حوادثــی چون ســقوط در كانال های دفع 
آب های سطحی كه هیچ یك از نهادهای مرتبط چون 
شهرداری، آبفا، اورژانس، هلال احمر یا علوم پزشكی 
آمار دقیقی از آن ارائه نمی دهند، در یك سال گذشته 
شبكه فاضلاب اهواز با معضل ریزش لوله های فاضلاب 
هم روبه روست. لوله های فاضلاب از جنس آزبس و به 
گاز متصاعد شده از فاضلاب حساس هستند و این گاز 
موجب خورده شدن لوله ها می شود؛  در اثر این اتفاق 
و وقتی حجم لوله ها افزایش می یابد تركیب آب های 
ســطحی و فاضلاب موجب ریزش ســقف لوله ها و 
بیرون زدگی فاضلاب می شود كه حوادث دیگری را 
رقم می زند. با وجود همه این مشكلات اما طبق گفته 
نماینده اهواز كه پیش از این با همشــهری گفت وگو 
كرده بود، پروژه فاضلاب اهواز برای تكمیل در 2سال 
نیاز به ماهانه 170 تا 200میلیارد تومان اعتبار برای 
پرداخت بــه پیمانكاران دارد درحالی كــه از ابتدای 
سال تاكنون دولت فقط 100میلیارد تومان اعتبار به 
استان پرداخت كرده است. مجید یوسفی تأكید كرده 

بود كه درصورت تخصیص كامل اعتبار تعیین شده 
قرار است شبكه فاضلاب اهواز و آب های سطحی طی 
2سال به پایان برسد و تكمیل فاضلاب 7شهر اصلی 
خوزستان هم تسریع شود. مدیر آبفای خوزستان هم 
این صحبت را تأیید می كند و به همشهری می گوید: 
آماری از حوادث نداریم، اما در همه مناطق حاشیه ای 
اهواز كه شبكه فاضلاب ندارند و جوی های روباز دفع 
آب های ســطحی به محل خروج فاضــلاب تبدیل 
شــده احتمال بروز حوادث مشــابه  وجود دارد. آبفا 
قرار اســت علاوه بر كلانشــهر اهواز شبكه فاضلاب 
همه مناطق حاشیه ای و همچنین تصفیه خانه های 
اهواز را برای جلوگیــری از ورود فاضلاب به كارون و 
خلیج فارس تا 2سال آینده تكمیل كند. محمدرضا 
كرمی نژاد می افزاید: كل حواشــی به اضافه شــهر و 
شبكه تصفیه خانه حدود 10هزار میلیارد تومان اعتبار 
نیاز دارد كه قرار است در سال های1401، 1402 و 
1403 پرداخت شود، اما از اعتبار 800میلیارد تومانی 
امسال فقط بیش از 100میلیارد تومان پرداخت شده 
است و مسئولان قول داده اند بقیه اعتبار را هم تا پایان 

سال پرداخت كنند.

    
آب و فاضلاب یكی از مهم ترین مشــكلات اســتان 
خوزستان و 8شــهر اصلی آن محســوب می شود. 
بارها اعتبارهــای متعدد بــرای رفع این مشــكل 
 تصویب شــد، تخصیــص یافت و ثمری نداشــت یا 

تخصیص نیافت. 
حالا نمایندگان خوزستان معتقدند با تلاش مجمع 
نمایندگان در یك سال و نیم گذشــته اعتبار مورد 
نیاز برای اجرای پروژه های فاضلاب و همچنین دفع 
آب های سطحی تصویب شده است؛  اعتباری كه ابتدا 
باید به موقع به استان برسد و دیگر اینكه به درستی 
و با نظارت دقیق هزینه شود تا وعده 2ساله برای حل 

این مشكل دیرینه خوزستان به ثمر بنشیند.

فاضلاب اهواز اعتبار ندارد  
كودك اهوازی، جان!

آماری از غرق شدگی در جوی های روباز اهواز موجود نیست، اما آبفا و شهرداری 
به عنوان متولیان اصلی شبكه دفع آب های سطحی و شبكه فاضلاب تأكید می كنند 

اگر اعتبار كافی به استان نرسد نمی توان این مشكل كلانشهر اهواز را حل كرد

سناریو تكراری است؛ سقوط یك كودك خردسال در جوی  سیده زهرا عباسی
روباز فاضلاب، اتفاقی كه هرچند وقت یك بار در حاشیه شهر خبرنگار

اهواز تكرار می شود و در نهایت هیچ  نهادی زیر بار مسئولیت آن نمی رود. حالا یك هفته از اتفاق تلخی 
كه برای فارس حیدری، كودك خردسال ساكن كوی گلدشت اهواز رخ داد، می گذرد. شهرداری منطقه۶ 
اهواز در اطلاعیه ای توضیح داده است محله های گلدشت، كوی سیاحی، گلبهار و كوی سادات طرح 
تفصیلی ندارند و به همین دلیل ساكنان به ناچار از جوی هایی كه شهرداری برای جمع آوری آب های 
سطحی ایجاد كرده به عنوان خروجی فاضلاب استفاده می كنند كه همین كار هم منجر به بروز حوادثی 
از این دست می شود. هم اكنون پس از جلسه های متعدد در استانداری و فرمانداری، طرح ضربتی دفع 
آب های سطحی مصوب شد و ساخت خروجی به سمت كانال سلمان و نصب پمپ در انتهای كانال و پمپاژ 

به سمت كانال مذكور به صورت موقت در هنگام بارندگی فعال شده است. 

صحبت های پدر فارس حیدری
كودك غرق شده در جوی اهواز: 

جوی لایروبی نشده بود

پدر فارس حیدری كه هفته گذشته 
در جوی روباز دفع آب های سطحی 
گلدشت غرق شد، به رسانه ها اعلام 
كرده بــود: بامداد جمعــه همراه با 
خانواده مقابل در منــزل بودیم و با 
غفلتی كوتاه فرزندمان از ما جدا شد؛ 
وقتی متوجه غیبت فارس شــدیم 
خیلی دنبال او گشتیم ولی كار از كار 

گذشته بود.
جاسم حیدری با اشاره به اینكه كودك 
خردسالش فقط یك سال و4 ماه سن 
داشــت، افزوده بود: براساس فیلم 
دوربین های مداربســته، فارس ما 
۳1دقیقه در كانال مانــده بود و بعد 
جان داد. این جوی روباز است و هیچ 
حفاظی ندارد، عمــق آب به نیم متر 
می رســد و برای كودكان خطرناك 
اســت. حداقل اگر تخلیه آب را با 
لایروبی انجام می دادند كار به اینجا 
نمی رســید كه جگرگوشه خود را به 

خاك بسپاریم.

ث
مك

اصلاح نقاط حادثه خیز 
با توجه به بحران های آبگرفتگی در 
كلانشــهر اهواز طی 2سال گذشته و 
حوادث سقوط كودكان در كانال های 
روباز، شهرداری و آبفای این كلانشهر 
طرح علاج بخشی ضربتی را در دستور 
كار دارند. در این طرح حدود 5۶نقطه 
در یك مرحلــه و 89نقطه در مرحله 
دوم شناسایی شده است. در این نقاط 

ایستگاه های دفع آب های سطحی و  فاضلاب باهم كار می كنند و بعد از تهیه لوله های مورد نیاز پیمانكاران 
آبفا آنها را كار می گذارند. طبق اعلام شهرداری اهواز انواع تجهیزات تعبیه شده، هر نقطه متولیانی دارد 
كه در مواقع بارندگی موظف به حضور در منطقه، بازدید از تجهیزات و تخلیه آب های سطحی هستند. با 
این كار، شهرداری و آبفا ادعا می كنند بارندگی های امسال كلانشهر اهواز با كمترین مشكلات همراه باشد.

ث
مك

عكس خبر

 شالو های مهاجر در خلیج فارس  
تب تند گرما که در جنوب شکسته می شود، نوید آمدن مهمان های مهاجر 
است برای مردم بندر بوشهر. پرواز شالو های مهاجر در ساحل خلیج فارس 

نوعی همزیستی شاد و پر نشاط است که مردم را برای غذا دادن به آنها بر سر 
ذوق می آورد. منبع: باشگاه خبرنگاران جوان  

  لرستان و بحران سیل در پلدختر  
وقوع سیل در لرستان موضوع تازه ای نیست. پس از سیل بزرگ 
سال98 كه خرم آباد، پلدختر و چند شهر دیگر استان را درگیر 
خود كرد با اعلام هر وضعیت هشداری مســئولان و مردم این 
شهرها نگران وقوع سیل می شوند. در این شرایط تكمیل نشدن 
دیواره ساحلی رودخانه كشكان كه مدت هاست درباره آن بحث 

می شود نگرانی  ها را بیشتر می كند.
براساس اعلام هواشناسی استان بارش هایی كه از دیروز )جمعه 
26آذر( آغاز شده است تا سه شنبه 30آذر ادامه خواهد داشت. 
اعلام هشدار نارنجی و احتمال وقوع برف و كولاك تردد جاده ای 
در این استان را دچار مخاطره خواهد كرد، اما وضعیت پلدختر 

چنان خطرناك است كه نادیا امرایی، معاون عمرانی فرمانداری 
پلدختر از اعــلام آماده باش همه نیروهای امدادی شهرســتان 
خبر داده و براســاس اعلام او مدیران اجرایی و دســتگاه های 
خدمات رســان اجازه خروج از شهرســتان را ندارند تا آمادگی 
100درصدی برای وقوع احتمالی سیل در این شهرستان وجود 

داشته باشد.
 فرماندار پلدختر با بیان اینكه آماده باش دستگاه های متولی از 
پنجشنبه شب در این شهرســتان آغاز شده است به همشهری 
می گوید: برای بارندگی های پیش رو آمادگی صددرصدی داریم و 
عوامل راهداری در راه های شهرستان به ویژه راه پلدختر-خرم آباد 

كه 3نقطه حادثه خیز دارد، مستقر هستند.

حسن رضاییان با اظهار امیدواری از اینكه همه استان ها از نعمت 
باران بهره مند شوند، می افزاید: دیوار ساحلی پلدختر و همچنین 
دایك های حفاظتی كامل بررسی شــده و فقط ممكن است در 
پایین دست دیوار و درصورت طغیان رودخانه در خیابان رسالت 
دچار مشكل شویم كه البته تمهیدات لازم در این باره اندیشیده 
شده اســت. او همچنین تأكید می كند كه اطلاع رسانی لازم به 
معدود خانه های مسكونی در مسیر رودخانه و همچنین عشایری 

كه در نزدیكی رودخانه هستند، صورت گرفته است.
مدیركل بحران لرستان به همشهری می گوید: سامانه بارشی  كه 
وارد غرب كشور شــده از جمعه فعالیت خود را آغاز كرده است، 
موج اول این بارش ها تا یكشنبه 28آذر ادامه دارد و موج دوم روز 
دوشنبه آغاز می شــود و به همین دلیل هم میزان بارش ها زیاد 

است و هم ممكن است آبگرفتگی و سیلاب پیش  آید.
مهدی پازوكی بــا بیــان اینكه زیرســاخت های اســتان در 
سال98آســیب دیده و ممكن اســت تاب آوری رودخانه های 
استان كمی پایین باشد، می  افزاید: اســتاندار لرستان دستور 
داده اســت همه مدیران در حوزه خود حضور داشــته باشند تا 
درصورت بروز حادثه بتوانند تصمیم های لازم را اتخاذ كنند. وی 
درباره وضعیت پلدختر هم می گوید: دیوار ساحلی كه در سیل 
سال98تخریب شده بود ترمیم شده است و حدود 330متر باقی 
مانده كه امیدواریم اعتبار آن امسال ابلاغ شود. در شهر معمولان 
هم از آنجا كه حریم رودخانه تغییر كرده اســت، پس از سیل به 

جای دیوار ساحلی یك دایك حفاظتی ساخته شده است.
 

   احتمال سیل در كهگیلویه و بویراحمد  
در جنوب غرب كشــور هــم اوضــاع بارش هــا نگران كننده 
به نظر می رســد. با اینكــه بارش هــای چند روز گذشــته در 
كهگیلویه  وبویراحمد خفیــف بود، اما بنابر اعلام هواشناســی 
اســتان پیش بینی ها خبــر از احتمــال وقــوع بارش هایی تا 
200میلی متــر می دهد كه بــه راحتی می توانــد موجب بروز 
 سیلاب شود؛ وضعیتی كه موجب صادرشدن هشدار قرمز در این

استان شده است.
در این استان نیز بارش ها تا سه شــنبه )30آذر( ادامه دارد، اما 
این بارش ها كه بــرای مناطقی ازجمله »دیشــموك« ،»قلعه 
رئیسی«،»لنده«،»موشمی زیلایی« تا »سی سخت« و »یاسوج« 

و حتی »دهدشــت« پیش بینــی می شــود، می تواند موجب 
سیلابی شــدن و طغیان رودخانه ها و آبگرفتگی معابر عمومی 
شوند. مدیركل مدیریت بحران استانداری كهگیلویه و بویراحمد 
در این باره به همشهری می گوید: پس از اعلام هواشناسی همه 
اعضای ستاد پیش بینی و بحران اســتان دستور كتبی دریافت 
كردند كه موظف هســتند تا پایان هفته وضعیت آماده باش را 
ادامه دهند. محمــد محمدی با بیان اینكه جلســات حضوری 
هم برای همه سازمان های امدادی برگزار شده است، می گوید: 
برنامه ریزی ها انجام شده است تا هلال احمر، اورژانس، راهداری، 
شركت های خدماتی در سراسر استان برای مقابله با بروز خطرات 
احتمالی آماده باشند. وی با بیان اینكه اداره های مربوط به امور 
آب و سدهای استان هم آماده باش هســتند چه اقداماتی لازم 
است كه هنگام اعلام چنین هشدارهایی در استان نگرانی مردم 
و مسئولان كمتر باشد، می افزاید: برنامه ریزی كرده ایم نقاطی 
كه هنگام بارش برف و باران احتمال خطــر در آنها وجود دارد 
شناسایی شود تا با توجه به امكانات موجود استان ایمن كردن 
آنها را پیگیری كنیم. بهبود حاشیه رودخانه ها و لایروبی آنها هم 
در برنامه درازمدت استان قرار دارد كه تأكید كرده ایم مسئولان 

مربوطه آنها را در اولویت قرار دهند.

  آذربایجان غربی آرام است   
بارش شدید برف در آذربایجان غربی موجب بسته شدن راه ها و 
لغو پروازهای هواپیماها در ارومیه شد. وضعیتی كه گرچه تا آخر 
وقت دیروز جمعه 26آذر ادامه داشت، اما به گفته مدیركل بحران 
استان نگران كننده نیســت. امیرعباس جعفری به همشهری 
می گوید: نیروهای امدادی استان همگی آماده باش هستند و تا 
زمانی كه بارش ها قطع نشود به كار خود ادامه خواهند داد. وی 
با بیان اینكه بارش شدید برف هیچ خسارت وتلفاتی در استان 
به دنبال نداشته است، می افزاید: هشــدار صادرشده در استان 
نارنجی است، بارندگی از آخر وقت پنجشنبه 25آذر آغاز شده، اما 
آنطور كه هواشناسی اعلام كرده است تا یكشنبه ادامه دارد ولی 

وضعیت به مرور آرام خواهد شد.
مدیركل بحران اســتان آذربایجان غربی درباره امدادرسانی به 
مناطقی كه پس از بارش برف ممكن است دچار یخ بندان شوند 
نیز می گوید: از آنجا كه شــهرداری های همه شهرها آماده باش 
هســتند، پس از پایان بارش ها عملیات شن و نمك ریزی معابر 

آغاز خواهد شد تا مشكلی برای شهروندان پیش نیاید.

    
به جز اســتان هایی كه از آنها یاد شــد، بارش بــاران و برف تا 
اواســط هفته در كردســتان، زنجان، ایلام، اصفهــان، زنجان، 
كرمانشاه، ارتفاعات البرز، تهران و قزوین، چهارمحال و بختیاری، 
خوزستان، آذربایجان شرقی و كرمانشــاه ادامه دارد. بارندگی 
و تغییــرات جوی اما می تواننــد وضعیت شــهرها را به راحتی 
بحرانی كنند؛ وضعیتی كــه باتوجه به زیرســاخت های مورد 
 نیاز استان ها و برنامه ریزی و دوراندیشــی می توان از وقوع آنها

جلوگیری كرد.

آماده باش برای آخرین بارش های پاییزی 
با فعالیت سامانه بارشی جدید در كشور استان های لرستان و 

كهگیلویه وبویراحمد برای روزهای پیش رو هشدار دریافت كرده اند
پس از ورود سامانه بارشی از پنجشــنبه هفته گذشته )25آذر( به كشور در  حمیده پازوكی

بسیاری از استان ها شاهد بارش برف و باران بودیم، اما همانطور كه هواشناسی خبرنگار
پیش بینی می كرد شــدت بارش ها در برخی اســتان ها ازجمله آذربایجان غربی، لرســتان، كهگیلویه و بویراحمد، 
چهارمحال وبختیاری به حدی بود كه دچار مشكلاتی چون بسته شدن راه ها، لغو پروازها و آبگرفتگی شدند. به گزارش 
همشهری، در چنین وضعیتی هنوز شرایط برای بعضی استان ها خطرناك است و نیروهای امدادی در این مناطق همچنان 

در حالت آماده باش هستند.

مدیــرکل بحــران لرســتان: زیرســاخت های 
لرســتان در ســال۹۸ آســیب دیــده و ممكــن 
اســت تــاب آوری رودخانه هــای اســتان كمــی 
پایین باشد و به همین دلیل استاندار لرستان 
دستور داده  همه مدیران در حوزه خود حضور 

داشته باشند 

مدیــرکل بحــران آذربایجــان غربــی: از آنجــا 
کــه شــهرداری های همــه شــهرها آماده بــاش 
هستند، پس از پایان بارش ها عملیات شن و 
نمک ریزی معابر آغاز خواهد شد تا مشکلی 

برای شهروندان پیش نیاید
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چهره روز

چالش حقوق انسانی با تخریب 
محیط زیست 

»تخریب محیط زیست، تحقق سایر حقوق 
انســانی را با چالش مواجه خواهد كرد.« 
حسین میرمحمدصادقی، استاد دانشگاه 
شهید بهشــتی كه چهره امروز زیست بوم 
روزنامه همشهری اســت، این جمله را در 
نخستین همایش ملی جنبه های حمایت 
حقوقی از محیط زیست اعلام كرد. بیشترین تخریب محیط زیست دنیا 
هم اكنون به دست بشــر رخ می دهد اما محیط زیست به عنوان بستری 
برای به دست آوردن حقوق بشری و تحقق حق حیات، زندگی و رفاه از 
ارزش ویژه ای برخوردار است. میرمحمدصادقی كه رئیس مركز تحقیقات 
و كرسی حقوق بشــر، صلح و دمكراسی اســت، به گزارش سیاره زنده 
سال200۶ از سوی صندوق حفاظت محیط زیست جهانی اشاره كرد و 
ادامه داد: براســاس این گزارش، سیاره زمین دیگر ظرفیت بازتولید را با 
توجه به عملكرد نامناسب انسان ها از دست داده و زمین در حال نابودی 
است و ادامه این روند تمامی اركان انسانی را با خطر مواجه خواهد كرد. وی 
به ضرورت اجماع انسانی بر حفظ محیط زیست در دنیا تأكید كرد و گفت: 
در ایران نیز همچون ۶1كشور دنیا قوانین حفاظت از محیط زیست در 
قالب اصل ۵0 و 4۵ در قوانین اساسی تبیین شده است. میرمحمدصادقی 
لازمه توســعه پایدار نســل امروز و فردا را حفظ محیط زیست و آشتی 
انسان ها با محیط زیســت بر شــمرد و افزود: امروز محیط زیست علاوه 
بر ارزش ذاتی، بستری لازم برای تحقق ســایر حقوق بشری محسوب 
می شود و براساس اصل۵0 قانون اساسی هم حفظ محیط زیست وظیفه 
عمومی تعریف شده و در این راســتا هر نوع فعالیت اقتصادی همراه با 
آلودگی و تخریب زیست -محیطی باشد، ممنوع است. وی با اظهار اینكه 
سازمان های مردم نهاد طبق قانون می توانند به عنوان مدعی برای حفاظت 
از محیط زیست طرح دعوی كنند، گفت: این تشكل های مردمی علاوه بر 
دستگاه ها و نهادهای حكومتی كه وظیفه حفظ و حفاظت از محیط زیست 
را دارند، می توانند به عنوان چشم وگوش مردم از ثروت عمومی حفاظت 

كرده و برای جرائم محیط زیستی اعلام جرم كنند.

خبر كوتاه

42 ماه حبس برای عامل آتش سوزی 
مراتع اقلید

عامل آتش ســوزی مراتع منطقه سده شهرســتان اقلید با رأی 
دستگاه قضایی به 42 ماه حبس محكوم شد. در آتش سوزی عمدی 
این منطقه كه 30خرداد ماه به وقوع پیوســت، بیش از 8هكتار از 
مراتع و گونه های جنگلی نظیر كیكوم، ارژن، گون و دیگر گونه های 

گیاهی از بین رفت.
به گزارش همشهری از ســازمان جنگل ها، عبدالحسن صمدنژاد 
مدیركل منابــع طبیعی و آبخیزداری فارس گفــت: در پی وقوع 
حریق در كوه های منطقه ســده، بلافاصله پیگیــری های لازم 
جهت شناســایی علت این آتش ســوزی آغاز و در نهایت پس از 
تحقیقات انجام شده با همكاری عوامل قضایی متخلف شناسایی 
و دستگیر شد. صمدنژاد با بیان اینكه دستگاه قضایی در رسیدگی 
به پرونده های تخریب و تصرف اراضی ملی بســیار جدی است، 
از حمایت و اهتمام ویژه این مجموعه در برخــورد با متخلفان و 
متجاوزان عرصه های منابع طبیعی قدردانی كرد و افزود: براساس 
این حكم مراجع حقوقی دادگاه كیفری2 شهرستان اقلید با تأیید 
صحت آتش ســوزی عمدی متخلف را به 42 ماه حبس تعزیری 
و پرداخت خســارت به منابع طبیعی محكــوم كردند. مدیركل 
منابع طبیعی و آبخیزداری فارس تصریح كــرد: حكم صادره به 
اســتناد ماده47 قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها، مراتع 

وآبخیزداری كشور و ماده۶7۵ قانون مجازات اسلامی صادر شد.

عقب ماندگی از عملیات مقابله با فرسایش بادی
32میلیون هكتار از مساحت كشور پتانسیل فرسایش بادی دارد و در عین حال تاكنون 
در 8میلیون هكتار از اراضی بحرانی، عملیات جلوگیری از آن انجام شــده كه بسیار 
كم است. پرویز گرشاسبی، معاون آبخیزداری ســازمان جنگل ها در حاشیه بازدید 
از پروژه های آبخیزداری استان گیلان، اجرای طرح های آبخیزداری با هدف كنترل 
فرسایش و رسوب در حوضه آبخیز سد سفیدرود و كنترل سیل در سایر زیرحوضه های 
آبخیز استان را جزو اولویت های سازمان جنگل ها دانست و به ایسنا گفت: طرح های 
مرتع داری نیز در سطح 2۵0هزار هكتار در حال انجام است. وی با بیان اینكه امسال 
حدود 2۵میلیارد تومان اعتبار به پروژه های آبخیزداری استان گیلان تخصیص یافته 
است، افزود: در سفر آتی رئیس جمهور به گیلان، منابع جدید اعتباری برای پروژه های 
آبخیزداری استان پیش بینی خواهد شد. معاون آبخیزداری، امور مراتع و امور بیابان 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری با اشاره به اجرای 31.۶میلیون هكتار آبخیزداری 
در سطح كشور، عنوان كرد: تا پایان سال جاری 1.۵میلیون هكتار دیگر به عرصه های 
آبخیزداری كشور افزوده می شود. گرشاسبی، از اجرای پروژه های آبخیزداری در همه 
شهرستان های كشور خبر داد و خاطرنشان كرد: در حوزه های آبخیز سدهای كشور، 
پروژه های كنترل فرسایش و كاهش رسوب و در حوزه های آبخیز فاقد سد كنترل سیل 

و مقابله با فرسایش و تزریق آب به سفره های زیرزمینی را دنبال می كنیم. 

عدد خبر

در لایحه بودجه سال آینده، ۱۶۵۲میلیارد تومان 
تحت عنوان »برنامه حفاظت خاك و آبخیزداری« برآورد 
شــده اســت. به گزارش همشــهری، این رقم نســبت به 
بودجه مصوب۱۴۰۰ كه ۴۳۴میلیارد و۵۰۰میلیون تومان 

بود، حدود ۴برابر شده است.

1652 میلیارد تومان

تعــداد قوهــای مهاجــر در ســرخرود، بــه بیــش از 
۵۵۰ بــال رســید. به گــزارش همشــهری، براســاس آخرین 
سرشماری در روز چهارشنبه، ۲۴آذرماه۱۴۰۰ تعداد قو های 
مهاجر در۳دامگاه و تالاب ســرخرود به ۵۵۰ بال رســیده و 

احتمال حضور تعدادی قو در فریدونكنار هم وجود دارد.

 550 قوی مهاجر
لزوم تمركز بر عملیات آبخیزداری در پروژه سیستان 

نخستین نشســت كمیته راهبری پروژه سیستان، پنجشــنبه با حضور مسئولان 
خارجی و داخلی این پروژه در محل سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد. پروژه آبخیزداری

سیستان، پروژه  مشتركی است میان سازمان حفاظت محیط زیست و برنامه توسعه 
ملل متحد كه با حمایت اتحادیه اروپا از سال2020 و با چشم اندازی ۵ساله آغاز به كاركرده است. 
به گزارش همشهری، علی سلاجقه گفت: این قبیل نشست ها یك ضرورت است كه می تواند مبتنی 
بر تغییرات اقلیم و به تبع آن تغییرات تنوع زیستی كه گریبان همه كشورهای جهان را گرفته است، 
مورد بحث و تبادل نظر قرار  گیرد تا از تجارب به دســت آمده در رفع این موانع و چالش ها استفاده 
شود. وی ادامه داد: خوشبختانه كشور ایران با ویژگی های خاص و منحصربه فردی كه دارد در همه 
ابعاد اقلیم، زمین شناسی، خاك شناسی، پوشش گیاهی و همه آنچه را كه در طبیعت و جود دارد، 
در ایران در مقیاس كوچك تر قابل مشاهده است؛ بر همین اساس كشور ما وارث یك تمدن بسیار 
كهن و دانش بومی بسیار غنی در ابعاد مختلف، به خصوص در رابطه با همزیستی با طبیعت است. 
وی با اشاره به تجربه زندگی با شرایط سخت اقلیمی كشور افزود: در كشور ما، انسان های بسیاری 
در شرایطی سخت با طبیعت همگام و همزیستی مسالمت آمیز دارند كه یك سازگاری خوبی شكل 
 گرفته است. سلاجقه گفت: درطول قرون متوالی، در بخش هایی از كشور با توجه به ظرفیت های 
اقلیمی مانند شمال و سایر نقاط كشــور  به این نتیجه رسیده ایم كه واجد یك تمدن بسیار غنی 
هستیم كه نحوه برقراری ارتباط انسان با طبیعت را تعیین می كند. وی در ادامه گفت: با آنچه كه 
بیان شد، ما با سایر كشورها ازجمله كشورهای اروپایی با تنوع اقلیمی و با آستانه های متفاوتی در 
جای جای كشورمان مواجه هستیم و با این تغییرات در بســیاری از جاها خودمان را به آستانه ها 
نزدیك كرده ایم. وی همچنین در استفاده از تجارب در حوزه های بین المللی گفت: ما باید در كنار 
هم و با مدیریت صحیح از تجارب و اندیشــه های حوزه بین المللی كمك بگیریم كه خوشبختانه 
مجموعه اتحادیه اروپا )UNDP( كه تجارب ارزنده ای دارد و ارتباط خوبی در سطوح مختلف از 
این اتحادیه داشته ایم و نتایج و تجارب مفید فایده ای به دست آمده كه می تواند به عنوان الگو به سایر 
نقاط دنیا عرضه و قابل  استفاده باشد. از دیگر مواردی كه سلاجقه به آن تأكید ویژه داشت، بحث 
جامع آبخیزداری منطقه هامون اســت كه توصیه كرد؛ باید این پروژه را با توجه ویژه ای در حوزه 

آبخیزداری منطقه دنبال كنند.
در این نشســت، اعضای كمیته راهبری پروژه سیســتان به بیان نقطه نظرات خود پرداختند و 
احمدرضا لاهیجان، معاون محیط زیست دریایی و امور تالاب ها و مجری پروژه هامون به معرفی و 
ارائه اهداف پروژه یاد شده اشاره كرد. همچنین ندا فلسفی، سرپرست پروژه سیستان به ارائه عملكرد 
پروژه سال2021 و از برنامه های تدوینی سال2022 و استراتژی های پروژه سیستان توضیحاتی 
ارائه كرد و كلودیو پروویداس، نماینده مقیم برنامه توسعه ملل متحد در ایران و سارا رینالدی، رئیس 
بخش خاورمیانه و آسیای مركزی اتحادیه اروپا نیز در سخنانی به پتانسیل ها و مزیت های منطقه 

سیستان و دستاوردهای پروژه سیستان اشاره كردند.

هنر خوشنویسی ایران با عنوان »برنامه ملی  میراث 
پاسداری از هنر سنتی خوشنویسی ایران« جهانی

در فهرست میراث ناملموس جهان به ثبت 
جهانی رسید. همزمان با ثبت جهانی این برنامه ایران در 
فهرست میراث جهانی یونسكو در شانزدهمین نشست 
كمیته بین الدول حفاظت از میراث فرهنگی ناملموس 
یونسكو كه به صورت آنلاین برگزار شــد، تركیه پرونده 
خوشنویسی خود با عنوان »حســن  خط، هنر باستانی 
خوشنویسی اسلامی« و عربستان با همراهی 1۵كشور 
عربی پرونده »دانش، مهارت و شیوه خوشنویسی عربی« را 
ثبت جهانی كرد. تركیه و عربستان هنر خوشنویسی خود 
را در فهرست معرف میراث جهانی یونسكو ثبت جهانی 
كردند. یعنی تنها اذعان كرده اند كه هنر خوشنویسی دارند، 
اما ایران توانست خوشنویسی ایرانی را در برنامه پاسداری 
خوب یونسكو ثبت جهانی كند؛ یعنی علاوه بر آنكه هنر 
خوشنویسی ایرانی در فهرست میراث ناملموس یونسكو 
جهانی شد، این پرونده 2پله بالاتر از تركیه و عربستان قرار 
گرفت و خوشنویســی ایرانی زیر عنوان برنامه پاسداری 

خوب از این میراث جهانی به ثبت رسید.

ایران پاسدار خوب خوشنویسی در جهان
مصطفی پورعلی، رئیس دفتر ثبت آثار تاریخی در این باره 
به همشهری می گوید: برنامه پاسداری خوب ایران از هنر 
خوشنویسی چنان شایسته بود كه یونسكو این پرونده را 

در صدر پرونده های ثبت جهانی خود قرار داد.
به گفته او، طی چندین دهه اخیــر، علاوه بر آنكه مردم و 
هنرمندان خوشنویس توانســته  اند هنر خوشنویسی را 
زنده نگاه دارند و كانون های آموزشــی متعدد در كشور 
برای ترویج و آموزش این هنر شكل دهند، دولت ایران نیز 

توانسته  هنر خوشنویسی را در جلد كتاب های درسی و 
موضوعات مختلف حفظ و پاسداری كند. او گفت: فهرست 
برنامه پاسداری خوب یونسكو یعنی آن كه ایران توانسته 
است علاوه بر زنده  نگاه داشتن یك اثر ناملموس و رواج 
استفاده از آن،  بر داشتن برنامه برای حفظ یك اثر ناملموس 
تأكید داشته و توانسته است یك هنر مردمی را به بهترین 

شكل زنده نگاه دارد و از آن حمایت كند.

سیر خوشنویسی ایران در عهد باستان 
هنر خط و خوشنویســی ایرانی در آثار مكتوب و نســخ 
خطی برجای مانده از دهه های نخســت ورود اسلام به 
ایران با تغییر خط ایرانیان به بهترین شكل در آثار موزه ای 
و گنجینه های مرتبط با نسخ خطی قابل مشاهده است. اما 
برای دانستن تاریخ هنر خوشنویسی در ایران و ابداع خط 
نستعلیق باید به اواخر دوره ساسانی و پس از آن مراجعه 
كرد. بسیاری از خوشــنویس های ساسانی كتیبه های 
برجای مانده از صدر اسلام را در ایران نگاشتند و پس از آن 

هم نستعلیق ایرانی  زاده شد.
شهرام امینیان، كارشناس اســناد تاریخی درخصوص 
تاریخچه خط و خوشنویســی در ایران پس از اسلام به 
همشهری گفته بود:   خط پهلوی ساسانی پس از چند دهه 
از پایان فرمانروایی ساسانی در ایران رو به اضمحلال رفت.

او درباره تاریخ خط و خوشنویسی در ایران پس از اسلام 
 گفته بود: حكومت ساسانی طی یك سده به تدریج رو به 
اضمحلال رفت و اعراب آن زمان با تسخیر ایران ناگهان 
خود را صاحب كشوری با گستره وسیع امپراتوری دیدند. 
همین زمان در شــبه جزیره نجد از یمن تا اســتان های 
جنوبی عربستان و در مجاورت اســتان الانبار و بصره در 

عراق، خط عربی كوفی رایج بود.

امینیان با اشاره به مشكلات و نقایص موجود در خط كوفی 
كه یكی از آنها پراكندگی این خط در كشورهای عربی و 
مشكلات زبانی و نوشــتاری آن میان اعراب است، گفت: 
خواندن خط كوفی برای خود اعراب هم مشكل بود. اعراب 
آن دوره مشكلات دیگری نیز داشتند. مثلا معتقد بودند 
كه خواندن و نوشتن كار افراد كند ذهن است. به همین 
دلیل حتی افرادی وجود داشــتند كه اشعار بسیاری را 
می توانستند بسرایند، ولی خواندن و نوشتن نمی دانستند. 
به گفته امینیان، شیوه نگارش و خط نویسی اوایل تسلط 
اعراب بر ایران، منفصل بود كه از آن با عنوان خط كتیبه ای 
نام می برند. در این شیوه  حروف به یكدیگر نمی چسبند 
و برای نوشــتن و بیان موضوعات مهم تاریخی همچون 

تاجگذاری ها و فرامین مهم و... استفاده می شد.
امینیان می گوید:  در این شیوه از خط نویسی ایرانی ها كه 
بر كتیبه نویسی ها مشاهده می شود، خط نویس حروف 
باید چنان زیبا كتیبه ها  را می نوشت كه خوانندگان بتوانند 
به را حتی از دور آن  را بخوانند. بنابراین در این شــیوه از 
خوشنویسی، فاصله سطرها و حرف ها از یكدیگر به دقت 

رعایت می شد.
آنطور كه این كارشناس آثار خطی مطرح كرده است، نوع 
دیگری از خط در ایران باستان و دوره ساسانی وجود داشت 
كه به آن خط متصل می گفتنــد و   این خط در مكاتبات 

اداری و دیوانی كاربرد داشت.

براساس مطالعات انجام شده روی نوشته های به جای مانده 
بر سكه های ساسانی نیز می توان دو نوع خط منفصل و 
متصل را     مشاهده كرد؛ سكه هایی كه در دوران ساسانی 
ضرب شدند، خط كتیبه  ای داشــتند و در آنها از حروف 
منفصل اســتفاده می شــد. بعدتر در دوران انوشیروان 

ساسانی، خطوط متصل شدند.
امینیان كارشــناس آثار خطی می گوید، اعراب با چنان 
تشكیلات وســیعی در امپراتوری ایران ساسانی مواجه 
شدند كه ترجیح دادند ضرب سكه ساسانی تا مدتی ادامه 
داشته باشــد و تا دوران حكومت بنی امیه نیز سكه های 
ساسانی به همان شكل ضرب می شد. كارمندان ادارات نیز 
همان افرادی بودند كه خط اداری پهلوی می دانستند. اما 
در دوران بنی امیه، نخستین سكه  های ضرب شده به خط 
كوفی در ایران مشاهده شد كه شعارها و جملات مقدس 

اسلامی بر آن ها حك بود.

عصر زایش نستعلیق
ابواسعد بوعلی، نخســتین فردی بود كه حروف كوفی را 
اعراب گذاری كرد و بعدتر ایرانی ها حروف پارسی را نیز وارد 
این خط كردند و پارسی به خط عربی نوشته شد. براساس 
گفته های امینیان، در دوران مأمون فردی از اهالی بیضاء به 
نام ابن موقع شیرازی خط های مختلف  ابداع  كرد كه به نام 
قلم های ششگانه شناخته می شوند.  خط نخست »محقق« 

بود كه با پهن ترین نوك قلم نوشته می شد، حروف و كلمات 
در آن حجیم بودند و زمان زیادی برای نوشتن آن صرف 
می شد.پس از آن خط »ریحان« آمد و بعد »ثلث« كه مادر 
 خط ها خوانده می شود. خط ثلث برای نگارش كتیبه ها 
در مساجد و متون قرآنی مورد استفاده قرار می گرفت. در 
قرن های بعدی یاقوت مستعصمی و ابن بواب در تكامل 
خط كوشیدند و خط بعدی كه نسخ بود و دارای مهندسی 

حروف و بسیار زیباست، به وجود آمد.
احمد نی ریزی، سرآمد خط نویسان این دوران است كه 
در قرن دوازدهم آثار زیبایی به نسخ برجای گذاشت. خط 
بعدی توقیع و به معنای امضا بود كه بیشتر در دربار مأمون 
رواج داشت و فرامین او به این خط نگاشته می شد. بعدتر 
در زمان بنی عباس به دلیل فراوانی مكاتبات خط دیگری 
وضع شد كه سرعت نوشتن آن بیشــتر بود و سپس در 
دربار عثمانی رواج زیادی یافت. ابن موقع در نیمه نخست 
قرن چهارم درگذشت و پس از او شاگردانش خط تعلیق 
را ابداع كردند كه خطی زیباســت و قلم با رقص بر كاغذ 
منحنی هایی ایجاد می كند كه خط پایانی هر كلمه می شود 
آغازگر خط بعدی و البته مایه تبختر كاتبان و خوشنویسانی 
بود كه به این شیوه از خط نویسی تسلط داشتند. تا اوایل 
دوران صفویه بیشتر فرامین با این خط نوشته می شد و 
بعدتر در اواسط قرن نهم هجری میرعلی تبریزی با تلفیق 

2خط نسخ و تعلیق، نستعلیق ایرانی را آفرید.

خوشنویسی ایران جهانی شد

   میراث ناملموس و پاسداری خوب
یونسكو در سی ودومین نشست خود در پاریس كه سال2033 برگزار شــد، كنوانسیون پاسداری از میراث فرهنگی 
ناملموس را به تصویب رساند. این ســازمان در تعریف خود از كنوانسیون میراث  ناملموس اعلام كرد: میراث فرهنگی 
ناملموس به معنای اقدام ها، نمایش ها، ابرازها، دانش، مهارت ها و نیز وسایل، اشیا، مصنوعات دستی و فضاهای فرهنگی 
مرتبط با آنهاست كه جوامع، گروه ها و در برخی موارد افراد، آنها را به عنوان بخشی از میراث فرهنگی خود می شناسند. 
این میراث فرهنگی ناملموس كه از نسلی به نسل دیگر منتقل می شود، مدام توسط جوامع و گروه ها در پاسخ به محیط، 
طبیعت و تاریخ آنها، مجددا خلق می شود و حس هویت و استمرار را برایشان به ارمغان می آورد و بدین ترتیب احترام 
به تنوع فرهنگی و خلاقیت بشری را ترویج می كند. در این كنوانسیون، فقط به آن قسم میراث فرهنگی ناملموس توجه 
می شود كه با اسناد بین المللی حقوق بشر و نیز با ضرورت احترام متقابل میان جوامع، گروه ها و افراد و لزوم توسعه  پایدار 
منطبق باشد. براساس تعریف یونسكو، سنت ها و ابرازهای شفاهی شامل زبان كه محلی برای میراث فرهنگی ناملموس به 
شمار می رود، هنرهای نمایشی، اقدامات اجتماعی، آیین ها و جشنواره ها، دانش و اقدام های مربوط به طبیعت و كیهان و 
مهارت در هنرهای دستی سنتی ذیل میراث ناملموس جهان قرار می گیرند. كنوانسیون میراث ناملموس یونسكو همچنین 
3 ردیف پرونده را در خود جای داده است؛ نخست پرونده معرف است، یعنی كشورهای عضو می توانند داشته های فرهنگی 
خود را به عنوان داشته موجود به ثبت جهانی برسانند. ردیف دوم مرتبط با پرونده های میراث فرهنگی ناملموس در خطر 
است و ردیف سوم مرتبط با برنامه پاسداری خوب میراث فرهنگی ناملموس است. این ردیف یكی از مهم ترین ردیف های 
موجود در فهرست یونسكو است كه معدود كشورهایی توانسته اند یك پرونده ثبت جهانی را با برنامه خوب پاسداری در 

فهرست میراث ناملموس جهان قرار دهند.
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آموزش، جايگزين روش سلبي
هرچند در راستاي كاهش تخلفات موتورسواران، تأكيدها بر استفاده از الزام و اجبار در رعايت قوانين 
است، اما رئيس پليس راهور تهران بزرگ نظر متفاوتي دارد. سردار محمدحسين حميدي به همشهري 
مي گويد: »برخورد با موتورسواراني كه ضوابط و قوانين ترافيكي و اجتماعي را رعايت نمي كنند، سال هاي 
متمادي است كه در دستور كار پليس راهور قرار گرفته است، اما ميزان تخلفات نشان مي دهد كه اعمال 
قانون هاي سلبي مؤثر نبوده است؛ بنابراين در رويكرد جديد با اجراي طرح موتوريار پليس تلاش كرديم 
شيوه آموزش را جايگزين شيوه سلبي كنيم و اين طرح از اواخر سال گذشته در نقاط پرتردد و خطوط 
ويژه اجرايي شده است.« به گفته او تا كنون بيش از 98هزار موتورسوار از طريق اين طرح، آموزش ميداني 

فراگرفته اند و بيش از 2درصد تخلفات كاهش يافته است.

ث
مك

یادداشت

 اقدامات ثمربخش مديريت شهري 
براي آينده دره فرحزاد

تهران به دليل آنكه مشــرف به رشــته كوه هاي البرز است، چند 
روددره دارد كه یكي از آنها فرحزاد است. در واقع مي توان گفت 
این روددره، یكي از 7روددره مهم بــه لحاظ جغرافياي تهران به 
شمار می آید كه نقش بسزایي در آب و هواي سایر مناطق تهران 
دارد. نمونه هاي دیگري كه از این روددره تا به حال دیده شــده 
اســت روددره ولنجك، دركه، دربند، گلابدره، دارآباد و كلكچال 
است. همواره این روددره مدنظر مدیران شهرداري بوده تا تبدیل 
به جاذبه گردشگري شــود و معمولا ازجمله اهداف آنها بوده تا 
با چنين برنامه اي از معضلات اجتماعي آن كاســته شود. اساسا 
روددره ها از لحاظ توپوگرافي، ویژگي هاي خاص خود را دارند و 
به دليل دماي پایين به تعبير اكوتوریست ها ساختاري كولرمانند 
را براي شــهرها ایفا مي كنند، اما روددره فرحزاد چندین نكته را 
در خود پنهان دارد كه یكي بحث گردشــگري و دیگري معضل 
آسيب های  اجتماعي اســت. چه بســا یكي از اتفاقاتي كه براي 
تبدیل روددره فرحزاد به یك منطقه گردشگري همواره مدنظر 
مدیران شهرداري است كاستن از آســيب اجتماعي این منطقه 
به منظور بهره گيري بهتر از امكانات براي شــهروندان است. این 
اقدام به درستي اتفاق افتاد و از دهه80 به بعد فعاليت هایي دراین 
باره توســط مدیران شــهري صورت گرفت و هم اكنون كارهاي 
قابل توجهي در این رابطه براي به ســرانجام رسيدن آن ایده در 
حال انجام اســت. نكته دیگري كه درخصــوص روددره فرحزاد 
مطرح مي شــود بحث جغرافيایي منطقه است. ما در شمال شهر 
تهران روددره هاي مختلفي داریم كه فرحزاد در كنار منطقه كن، 
روددره غرب تهران بوده و از این نظر نيز حائز اهميت است، چرا 
كه یكي از 2 روددره غرب تهران به حســاب مي آید. در مورد كن 
از لحاظ گردشگري این اتفاق كمتر به وجود آمده و در نتيجه در 
آینده نيز باید حتما تبدیل روددره كن به محور گردشگري نيز رخ 
دهد و درباره همين موضوع شــهرداري منطقه اقداماتي را انجام 

داده است كه اميدواریم ثمربخش باشد.

سيداحمد علوي
سرپرست ستاد توان افزایي شهر تهران

تخطي موتورسواران از قوانين، مختص یك خيابان، یك 
محله، یك منطقه و حتي یك محدوده نيست  بلكه در 
جاي جاي شهر به ویژه در هسته هاي تجاري و مركزي 
شهر و محدوده بازار تهران همواره شاهد بي انضباطي 
موتوسواران هســتيم كه در نهایت مردم تاوان آن را 
مي پردازند. از این رو با پرسش چرا موتورسواران، قوانين 
راهنمایي  و رانندگي را رعایت نمي كنند، سراغ عابران 
پياده در محدوده چهارراه مخبرالدوله مي رویم. اكرم 
قادري، یكي از عابران مي گوید: »آشــفتگي چهارراه 
مخبرالدوله تمامي ندارد و موتورسواران نه به  خودشان 
احترام مي گذارند و نه به دیگران. آنها نه تنها از قانون 
عبور مي كنند بلكه از نيروهــاي پليس هم واهمه اي 
ندارند و مقابل چشــم آنها مرتكب تخلف مي شوند.« 
محمد نوري هم عابر دیگري اســت كه از آشــفتگي 
چهارراه مخبرالدوله گلایــه دارد و مي گوید: »وقتي 

قانون وجود دارد اما موتورسواران به آن احترام 
نمي گذارند پس چاره اي نيست جز 
ســختگيري. نيروهــاي راهور باید 
جدي تر عمل كنند و با اعمال جریمه 
و توقيف موتور، نشان دهند قانون 

براي همه مردم اســت و همگان باید بــه آن احترام 
بگذارند.« پس از صحبت هاي این عابر، حضور مأمور 
پليس راهور مستقر نظرمان را جلب مي كند. او در هر 
ضلعي از چهارراه كه مستقر مي شود، تعداد هرچند 
اندكي از موتورســواران به رنگ چــراغ راهنما توجه 

مي كنند و پشت چراغ قرمز مي ایستند.

نقض حقوق عابران پياده
ورود موتورســواران بــه پيــاده رو و حتــي پارك 
موتورســيكلت در این فضاها هم تخلفاتي هستند 
كه سبب گلایه شــهروندان شده اســت و به گفته 
مریم رحماني، راكبان موتورسيكلت با این تخلفات، 
حقوق شهروندي مردم را نقض مي كنند. او یكی از 
فروشنده های مغازه های همان حوالی 
اســت و مي گوید: »كاش 
مسئولان همانطور كه براي 
دوچرخه سواران مسير ویژه 
احداث كردند، مسيرهاي 

مشخصي براي موتورسواران ایجاد كنند تا آنها وارد 
پياده روها نشوند، چرا كه بارها شاهد برخورد موتور با 
عابر پياده بودم كه موتورسوار حق را به خود داده و عابر 
را مقصر دانسته و صحنه تصادف را ترك كرده است.« 
پارك و تردد موتور در پياده رو علاوه بر مسدودكردن 
مسير گذر عابران پياده باعث مي شود كاسبی كسبه 
با مشكل جدی روبه رو شــود. رضا احمدي یكي از 
كسبه ها مي گوید: »براي موتورسواران هيچ مسيري 
بسته نيست. از خيابان، كوچه، پياده رو و روي پل و 

عبور موتورسواران از قانون
حدود 4ميليون موتورسيكلت در پایتخت وجود دارد 

كه بي توجهي تعداد زیادي از راكبان به قوانين سبب ایجاد بي نظمي در شهر شده است
چهارراه مخبرالدوله مانند چهارراه استانبول و گلوبندك در قرق موتورسواران است. چراغ راهنما در چهارراه، مدام 
قرمز و زرد و سبز مي شود، اما موتورسواران بي تفاوت از آن عبور مي كنند و همين امر سبب ايجاد آشفتگي و بي نظمي 
در عبور و مرور شده است. براساس آمارهاي پليس راهور حدود 4ميليون موتورسيكلت در پايتخت وجود دارد كه اكثر راكبان به قوانين راهنمايي  و رانندگي 
احترام نمي گذارند و با انجام تخلفاتي چون پارك در پياده رو، عبور از گذرگاه عابران پياده، تردد در خطوط ويژه، گذر از خيابان هاي يك طرفه و عبور ممنوع 

و... باعث ايجاد بي نظمي در تردد عابران پياده و وسايل نقليه مي شوند.

    زينب  زينال زاده
خبر نگار

مسيرهاي یك طرفه و... عبور مي كنند و تنها رسيدن 
به مقصد برایشان مهم است.« 

طي مسير در كوتاه ترين زمان
با شيوع كرونا و تعطيلي و كســادي كسب وكارها، 
استفاده از موتورسيكلت افزایش  یافته است. دورزدن 
ترافيك و طي كــردن مســير در كوتاه ترین زمان 
2عاملي هســتند كه ســبب رونق بازار حمل بار و 
مسافر توسط موتورسواران شده اند. اميرحسيني از 
جمله كساني اســت كه براي تردد در شهر از موتور 
استفاده مي كند و مي گوید: »دسترسي هاي خوبي 
براي حمل ونقــل عمومي در خيابــان جمهوري و 
به طوركلي در شهر ایجاد شــده است، اما تأخير در 
ســرویس دهي اتوبوس و مترو ســبب اتلاف وقت 
مي شــود. موتور وسيله نقليه ســریعي است كه در 
كوتاه ترین زمان به مقصد مي رسد و به همين دليل 
ترجيح مي دهم به جاي هدردادن زمان در ترافيك از 
موتور استفاده كنم.« مسافران دیگر هم كه در انتظار 
موتور ایســتاده اند با او هم عقيده انــد و مي گویند: 
»هرچند موتــور امنيت زیادي ندارد، اما ســرعت 
حمل ونقل آن به ویژه در محدوده هاي مركزي شهر 
كه مدام شاهد ترافيك هستيم، باعث شده طرفداران 

زیادي داشته باشد.«

كدام قوانين؟
مردم، قانون و موتورســواران، 3ضلع مثلث هستند. 
قوانين راهنمایي و رانندگي براي نظم بخشي به عبور 
و مرور وضع شده اند كه اكثر موتورسواران به آنها عمل 
نمي كنند. این بار براي یافتن پاسخ این سؤال كه چرا 
راكبان موتورسيكلت ها به قوانين احترام نمي گذارند، 
سراغ موتورسواراني كه پاتوقشان چهارراه مخبرالدوله 
است، مي رویم. یكي از آنها براي مصاحبه و پاسخ دادن 
به این پرسش درخواست 100هزار تومان مي كند، اما 
سعيد گریباني پيشقدم مي شود تا به عنوان نماینده 
موتورسواران با ما گفت وگو كند و به پرسشمان پاسخ 
دهــد. او مي گوید: »مدام مي گویند موتورســواران 
قانون را رعایت نمي كنند. كدام قانون را رعایت كنيم؟ 
یك بار مي گویند از كلاه كاسكت استفاده كنيم. البته 
كه این مورد مربوط به ســلامتي خودمان است، اما 
موتورسواري كه روزي 13ســاعت براي 300هزار 
تومان كار مي كند، چطــور مي تواند این مدت كلاه 
به سر داشته باشــد؟ اكثر كلاه ها هم كه استاندارد 
نيستند و سبب گردن درد و كمردرد مي شوند.« او 
ادامه مي دهد: »موضوع دیگر تردد از معابر ممنوعه 
و... است. وقتي از یك مســير مي توان 3دقيقه اي به 
مقصد رسيد چرا مسئولان اصرار دارند براساس قانون 
مسير 30تا 45دقيقه اي طي شود. موضوع دیگر پارك 
موتور در پياده رو است كه ما هم از این موضوع شاكي 
هستيم، اما متوليان شــهر آیا پاركينگ ویژه موتور 
در محدوده هاي پرتردد مثل بــازار تهران و چهارراه 
استانبول، طالقاني، مخبرالدوله و... احداث كرده اند؟« 
او صحبت هایش را اینگونه تمام مي كند: »كساني كه 
تصميم دارند مشكل بي نظمي و آشفتگي ایجاد شده 
در شهر توسط موتورسيكلت ها را حل كنند بهتر است 
قبل از هر اقدامي با نمایندگان موتورســواران دیدار 
داشته باشند و حرف ها و مطالبات را بشنوند و سپس 

تصميم بگيرند.« 

می
ست

ر ر
 امي

س:
عك



9 شنبه 27 آذر 1400
كتاب شماره  8390

تازه هاي نشر

كوچهراماجاروميكنيم
كتاب »كوچه را ما جارو مي كنيم« نوشــته 
علي الله ســليمي با تصويرگــري هاله قرباني 
درباره اهميت تكريم پاكبان ها در محيط هاي 

شــهري اســت كه در آن، نحوه مواجهه شــهروندان با مسائل و 
مشــكلاتي كه براي پاكبان هــا پيش مي آيد، در قالب داســتان 
روايت شده است. رويكرد اصلي كتاب، فرهنگسازي درخصوص 
رفتار صحيح با افراد و گروه هاي خدماتي و زحمتكش در جامعه 
شهري، ازجمله پاكبان هاست كه براي نظافت و پاكيزگي كوچه ها 
و خيابان هاي شهر، شبانه روزي زحمت مي كشند تا ساكنان شهر 
از محله هاي تميز و پاكيزه برخوردار باشند. در اين ميان، برخي از 
شهروندان همواره هواي اين افراد زحمتكش را دارند و در مواقع 
لازم به ياري آنها مي شتابند. مخاطبان اصلي اين كتاب، گروه سني 
۷سال به بالا هستند. اين كتاب با ۲۸صفحه مصور رنگي، شمارگان 
۲هزارو۵۰۰نسخه و قيمت ۱۳هزار تومان از سوي انتشارات كانون 

پرورش فكري كودكان و نوجوانان منتشر شده است.

يادبعضينفرات
كتاب »ياد بعضي نفرات« شامل خاطراتي از 
همنشيني و دوستي با اهل فرهنگ و هنر شيراز 
است. محمد بهمن بيگي، عبدالعلي دستغيب، 
حسن امداد، منصور اوجي، شاپور جوركش، 
داريوش نويدگويي، امين فقيري، غلامحسين 
امامي، عبدالله آهار، كاووس حسنلي، كورش 

كمالي سروستاني، علي محمدي، فيض شريفي، ابوطالب فنايي، 
منصور پايمــرد، جمال زيــاري، آهنگ كوثر، ســيروس رومي، 
اميرهمايون يزدان پور، ابوتراب خسروي و... نام هايي  هستند كه 
نويسنده كتاب با آنها حشر و نشر داشــته و گوشه اي از خاطرات 
همنشيني با آنها را قلمي كرده اســت. كتاب »ياد بعضي نفرات« 
نوشــته صمد مهمان دوســت، با شــمارگان ۵۰۰نسخه، قيمت 
9۰هزار تومان، به تازگي از سوي انتشارات نويد شيراز راهي بازار 

كتاب شده است.

جادويمريم
كتاب »جادوي مريم« نوشــته »مگان ريد« 
با تصويرگري عاليه جليــل و برگردان نرگس 
اخلاقي نيا به تازگي از سوي انتشارات »كتاب 
بهار« در مجموعه »سرگذشــت ها« منتشر 
شده اســت. اين كتاب كه براي كودكان و به 
شــكل مصور و رنگي چاپ شــده، به داستان 

سرگذشت مريم ميرزاخاني، رياضيدان و نخبه ايراني مي پردازد. 
بچه ها با خواندن اين كتاب 4۰صفحه اي با سيماي مريم ميرزاخاني 
در عالم علم و دانش به طور همه سويه، و البته مختصر و مفيد، آشنا 
مي شوند. »جادوي مريم« براي گروه سني ب و ج نوشته و ترجمه 
شده است و در چاپ نخســت ۲هزار نسخه تيراژ دارد. قيمت اين 

كتاب ۵۲هزار تومان است.

نويسندگيراازچهساليشروعكرديدونخستينكتابتان
چهزمانيچاپشد؟

در سن و ســال كودكي و نوجواني براي دوســتانم نامه مي نوشتم و شعر 
مي سرودم. خوشبختانه بعضي از دوستان اين نامه ها را نگه داشته بودند و 
تعدادي از آنها را به من برگرداندند. البته نوشتن حرفه اي را از دهه ۸۰ شروع 
كردم. اولين كتاب شعرم سال ۸6 با عنوان »بازيگر« به چاپ رسيد. بعد از 
آن »قصه هاي آسياباد« را نوشــتم و اين كتاب توسط انتشارات اميركبير 
چاپ شد. »قصه هاي ملي« و »صندوقچه اسرارآميز« از جمله كتاب هاي 
داستاني است كه به رشته تحرير درآورده ام و منتشر شده است. يك رمان 
هم با عنوان »مردي با لاك قرمز« منتشر كرده ام. اينكه چطور شد اين رمان 
را نوشتم خودش ماجراي جالبي دارد. وقتي »قصه هاي ملي« را نوشتم و آن 

را براي چاپ به »انتشارات علمي« بردم، آقاي علمي، مدير انتشارات 
گفت كه اين قصه ها خواننده ندارد و ما چاپ نمي كنيم، اما از 
من پرسيد كه موضوع قصه ها درباره چيست. توضيح دادم كه 
درباره پسربچه اي به نام ملي است كه ماجراهاي جالبي دارد 
و گفتم در واقع ملي، خود من هســتم! با وجود اينكه اسمم 
عبدالرضا بود، اما در كودكي تا چند ســال به اين نام خوانده 
مي شدم و دليلش هم اين بود كه در سال ملي شدن صنعت 
نفت به دنيا آمدم و به مناسبت اين روز، شركت نفت قرار بود 

به كاركنان خود حــق اولاد پرداخت كند. با اينكه يك 
سال از به دنيا آمدنم گذشــته بود هنوز شناسنامه 
نداشتم و بعد از ماجراي پرداخت حق اولاد، خانواده 
به صرافت افتادند تا براي من شناسنامه بگيرند. 
همين موضوع باعث شده تا در خانه به نام ملي 

صدايم بزنند. آقاي علمي بعد از شــنيدن 
ماجرا پيشنهاد داد داستان ملي را در قالب 
رمان بنويسم. در ابتدا تصميم گرفتم اين 

داســتان را به رمان تبديل كنم، اما در 
ادامه منصرف شدم و تصميم گرفتم كه 
كلا يك رمان جديد بنويسم و اين گونه 

بود كه »مردي با لاك قرمز« خلق شد. 
همچنين ۵ داســتان مجزا براي كودكان 

نوشته ام كه تصويرسازي هم شده است و دو 

كتاب ديگرم يعني »الو اينجا پدري به قتل رسيده« و »روايت هاي زنانه« 
هم در فضاي مجازي منتشر شده و به شكل كاغذي هم چاپ شده است. 
كتابي 6 جلدي ديگري هم با عنوان »نمايش خلاق« دارم كه با همراهي 
ديگر هنرمندان اين رشته همچون داود كيانيان، منوچهر اكبرلو، فائزه فيض 
شيخ الاسلام، حسين فدايي حسين از ســوي جهاد دانشگاهي چاپ شده 
است. همچنين كتاب هاي بانوي نيلوفري، پرسه در پاريس، دريا از چشمان 
تو بر مي آيد، دو نمايشنامه »لير ناشاه« كه آداپته »لير شاه« شكسپير است، 
زن و شوهري با قامت متوسط هم از ديگر آثار من هستند كه همگي به چاپ 

رسيده و روانه بازار شده اند.
دربارهپويشكتابخوانيبگوييد.اينپويشچگونهشكل

گرفتوهدفشماازراهاندازيآنچيست؟
چند سال پيش در حمايت از كالاي ايراني، شعاري با مضمون »ايراني، 
جنس ايراني بخر« تبليغ شد و كم و بيش هم مورد استقبال مردم 
قرار گرفت. متأسفانه امروزه كشور ما بيش از هر زمان ديگري در 
بحران ركود كتابخواني به سر مي برد و تيراژ كتاب هاي ايراني به 
۲۰۰ يا حتي ۱۰۰جلد رسيده است. در كنار افزايش قيمت ها، 
يكي از دلايلي كه موجب كاهش تيراژ كتاب شده، علاقه زياد مردم 
به كتاب هاي خارجي و توجه كمتر به نويسندگان داخلي است. در 
گذشته وقتي براي خريد كتاب به كتابفروشي مي رفتم دست 
روي كتاب هايي مي گذاشتم كه نويسنده خارجي داشت 
و اين يكي از فاكتور هايم براي انتخاب كتاب بود. در 
جامعه ما خيلي ها مانند من فقط به دنبال كتاب 
نويسندگان خارجي هستند كه اين موضوع 
ضربه بزرگي به ادبيات ايراني و نويسندگان 
داخلي وارد مي كند. آن هم درحالي كه ما 
در كشورمان نويسندگان خوبي داريم 
كه تعدادشان هم كم نيست، اما توجه 
چنداني به آنها و آثارشان نمي شود و 
كتاب هايشان در انبارها خاك مي خورد. 
بنابراين بايد فكري به حل اين مشكل 
كرد. نياز است كه همه ما شعار »ايراني، 
كتاب ايراني بخوان« را سرلوحه قرار دهيم و 
از آثار نويسندگان ايران زمين حمايت كنيم، باشد 

دريچه

نقد»بابيماريدرقدرت«
نشست نقد و بررسي 
كتاب »بــا بيماري در 
قــدرت« سه شــنبه 
۳۰آذر ســاعت۱4 با 
حضــور هــادي بدر، 
پزشــك و متخصص 
مغز و اعصاب و پيمان 
و  پزشــك  متيــن، 

انسان شناس، به صورت مجازي برگزار مي شود. 
به تازگي كتاب »با بيمــاري در قدرت« به قلم 
ديويد اون با ترجمه صنعان صديقي، به همت نشر 
فرهامه منتشر شده است. اين كتاب به بررسي 
سردمداران پريشــان احوال در ۱۰۰سال اخير 
پرداخته است و سطحي كه به ميزان آن بيماري 
     مي تواند بر فرايندهاي حكومتي و تصميم گيري 
ســران حكومت تأثيــر بگــذارد. علاقه مندان 
مي توانند اين نشســت را از اينســتاگرام مركز 
 ،ketabofarhang فرهنگي شهركتاب به نشاني
كانال تلگرام bookcitycc و صفحه اين مركز در 

سايت آپارات پيگيري كنند.

تمديدنمايشگاهكتاباصفهان
پانزدهمين نمايشگاه 
اســتان  كتــاب 
ليــن  و ا ( ن صفها ا
مجازي  نمايشــگاه 
كتاب استان اصفهان( 
كه از بيســتم آذرماه 
آغاز به كار كرده است 
تا فردا تمديد شد. به 

گزارش همشــهري، بيش از ۱۱۰۰ناشــر از 
سراسر كشور در نخســتين نمايشگاه مجازي 
كتاب اســتان اصفهان حضور دارند كه از اين 
تعداد ۵۰ناشــر اصفهاني هســتند. براساس 
اقدامات صورت گرفته، ارسال مرسولات پستي 
نخستين نمايشگاه مجازي كتاب استان اصفهان 
براي خريــداران رايگان خواهد بــود و هزينه 
ارسال توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
و ناشران تامين مي شود. ساعت بازديد و خريد 
از نخستين نمايشــگاه مجازي كتاب استان 
اصفهان به صورت ۲4ساعته بوده و علاقه مندان 
اصفهاني براي ثبت نام بن كتاب، بازديد و خريد 

كتاب مي توانند به ketab.ir مراجعه كنند.

گفت وگو با رضا فياضي بازيگر نام آشنا 
كه پويشي براي حمايت از نويسندگان ايراني راه انداخته است

ايراني، كتاب ايراني بخوان 
رضافياضيبازيگرباسابقهسينما،تلويزيونوتئاتركهبهعنواننويسندههمآثاري
ازويبهچاپرسيدهاست،باهمكاري»نشرآواژ«پويشيراباعنوان»ايراني،كتاب
ايرانيبخوان«راهاندازيكردهكههدفآنترغيبوتشــويقمردمبهحمايتازنويسندگانايرانياست.اينپويشمردمرابهخريدو
خواندنكتابهايايرانيدعوتميكندوتأكيدداردكهمثلبخشصنعت،كالاهايفرهنگيســاختايرانهمنيازبهحمايتدارند.به

همينبهانهبارضافياضيدربارهپويشيكهبهراهانداختهوكتابهاييكهنوشتهاست،گفتوگوكردهايم.

در رسانه ها از فوتبال و خيلي از مسائل ديگر بسيار 
صحبت مي شــود و ايجاد جذابيــت مي كنند، اما 
از ادبيات و كتاب و كتابخوانــي صحبت چنداني 
نمي شود. متأســفانه به فرهنگ و ادبيات كم بها 
داده ايم. سال هاســت كه ما به دســت كودكانمان 
كتاب نداده ايم و زحمتي در اين حوزه نكشيده ايم. 
پس نبايد انتظار داشــته باشــيم جامعه و نسلي 

كتاب دوست و كتابخوان داشته باشيم

سعيدهمرادي
روزنامه نگار

كه كتابستان ايران بار دهد و گلستان شــود و ما شاهد شكوفايي فرهنگ 
كتابخواني در كشور عزيزمان باشيم. مهم ترين هدف اين پويش و جريان 
فرهنگي هم علاوه بر تشويق عمومي به كتابخواني و توجه به ادبيات بومي، 
ايجاد انگيزه براي ناشــراني است كه آثاري از نويســنده هاي ايراني چاپ 

مي كنند.
بسياريازمردمهماكنوننيازچندانيبهكتابخواندن
احساسنميكنندوخريدكتابازسبدخريدخانوادههاحذفشده
اســت؛خيليهااينروندنزوليمطالعهرابهتوسعهفضايمجازييا
مشكلاتيمانندشيوعويروسكروناووضعيتبداقتصاديمرتبط
ميدانند.بهنظرشمااينعواملذكرشدهواقعاچقدردربحثكتابو

كتابخوانيتأثيرگذاراست؟
كاهش سرانه مطالعه بيش از هر چيز، نتيجه فقر فرهنگي است. ما مردم 
عجيبي هســتيم و در خيلي مســائل ازجمله حضور در فضاي مجازي از 
كشورهايي كه خودشــان ابداع كننده و مروج هستند پيشي مي گيريم. 
در بحث اســتفاده از اينترنت و فضاي مجازي هم آنقدر كه ما در استفاده 
از گوشــي همراه و فضاي مجازي افراط مي كنيم فكــر نمي كنم در هيچ 
جاي دنيا به اين شــكل باشــد. انگار ما يادمان رفته كه مردم بافرهنگ و 
انديشمندي هستيم و آثار باارزشي از صد ها سال و هزاران سال قبل مانند 
بوستان و گلســتان و مثنوي معنوي داريم. يك بخش از اين بي توجهي به 
كتاب و كتابخواني، نتيجه نبود فرهنگســازي و تبليغ كافي در اين زمينه 
است. در رسانه ها از فوتبال و خيلي از مسائل ديگر بسيار صحبت مي شود و 
ايجاد جذابيت مي كنند، اما از ادبيات و كتاب و كتابخواني صحبت چنداني 
نمي شود. متأسفانه به فرهنگ و ادبيات كم بها داده ايم. سال هاست كه ما 
به دســت كودكانمان كتاب نداده ايم. ما زحمتي در اين حوزه نكشيده ايم. 
پس نبايد هم انتظار داشته باشيم جامعه و نسلي كتاب دوست و كتابخوان 

داشته باشيم.
اينپويشتاچهحدمورداستقبالقرارگرفتهوكداميكاز

افرادسرشناسشماراهمراهيكردهاند؟
خدا را شكر تاكنون از اين پويش استقبال خوبي شده است و افراد بسياري 
ازجمله رضا بابك، عباس جهانگيريان، خانم مرضيه برومند، آقاي حميد 
جبلي و ايرج طهماسب و بسياري ديگر از دوستان من را همراهي كرده اند. 
درباره اين پويش در شــبكه هاي مجازي هم صحبت مي شود و دوستان 
بسياري آن را تبليغ مي كنند. اميدوارم همه با اين پويش همراه شوند و به 
اين شكل بتوانيم از آثار و نويسندگان ايراني حمايت كنيم و گامي در اين 

مسير برداريم.



شنبه 27 آذر 101400
جامعه شماره  8390

عددخبر

لبريز شدن زندان ها، هزينه 54ميليوني هر زنداني براي دولت و... باعث شده تا
نهادهاي بالادستي هم نسبت به حكم جايگزين تمايل نشان دهند 

فرايند تبديل يك اختلاسگر به دوستدار طبيعت
ميلادپناهيپور

 وكيل پايه يك دادگستري و حقوقدان

كمیته امداد و وزارت جهادكشاورزی، در تفاهمنامه ای 
برای مددجویان و خانواده های نیازمند دهك های یك تا ۵، 

فرصت شغلی ایجاد خواهند كرد.

۲دستگاه

هدف اصلــی از انعقــاد ایــن تفاهمنامــه افزایش 
ضریــب تامیــن امنیــت غذایــی و اشــتغال زایی بــرای 

مددجویان است.

۲  هدف

شــغل بــا ایجــاد ۱۲۰ هــزار طــرح شــغلی بــرای 
مددجویان ایجاد خواهد شد.

۲۴۰هزار 

شــغل در ســال آینــده، بــرای مددجویــان كمیته 
امداد ایجاد می شود.

۵۰۰هزار 

طرح شــغلی تــا ســال۱۴۰۴ بــا امضــای تفاهمنامه 
میان دو دســتگاه برای مددجویــان و خانواده های نیازمند 

ایجاد خواهد شد.

۱۲۰هزار 

فرصت شغلی در سال جاری برای مددجویان كمیته 
امداد ایجاد می شود.

۳۰۰هزار 

گروه پهپادی آموزش دیده از مددجویان با همراهی 
وزارت جهادكشاورزی در زمینه سمپاشی مزارع كشاورزی 

فعالیت می كنند كه باید توسعه یابد.

۶  فرصت

منبع:ایسنا

حكمجایگزینحبس
سازوكارقانونيميخواهد

ي  يت هــا د و محد
موجــود كار را براي 
پيوســتن به كارزار 
مجــازات جايگزين 
حبس سخت كرده است. مجازات جايگزين 
حبس از سال92 وارد ايران شد. اين مجازات 
نوآوري قابل توجهي بــود كه البته هنوز كه 
هنوز اســت اجراي آن بــا محدوديت هايي 
مواجه است. دست قضات براي جايگزيني 
كامل باز نيست و هم اكنون قضات صرفا در 
مواجهه با جرايم محدود و خفيفي مي توانند 
به جايگزيني حبس رأي دهند و محدوديت ها 
به نوعي دست آنها را براي نوآوري و تسهيل 
شرايط بسته است. چرا كه دايره شمول قانون 
در اين حوزه بسيار كوچك و محدود است.
براي مثال استفاده از مجازات جايگزين براي 
برخي جرايم مثل جرايم امنيتي ممنوع اعلام 
شده اســت.طبق نص صريح قانون، صدور 
مجازات هاي جايگزين حبس، براي جرايم 
امنيتي چه داخلي و چــه خارجي ممنوع 
است و اين در حالي است كه اتفاقا بايد احكام 
جايگزين حبس براي اين دسته از متهمان 
كه خطري براي جامعه ندارند، صادر شود.
من فكر مي كنم كه يكــي از راه هاي اصلاح 
وضع موجود، افزايش گســتردگي شمول 
ميزان و تعداد جرائم با امــكان جايگزيني 
است. همچنين اقسام مجازات هاي جايگزين 
حبس بايد افزايش پيدا كند.اين ماجرا البته 
تك سويه نيســت. نبايد فراموش كنيم كه 
اســتفاده از حكم جايگزين حبس، نياز به 
سازوكار قانوني مناسب دارد و اگر اصرار به 
اين تغيير از سوي فعالان مدني وجود دارد به 
اين معنا نيست كه بايد حقوق شاكي ناديده 
گرفته شود يا تسهيلگري از حد بگذردو همه 
اين تغييرات بايــد در چارچوبي رقم بخورد 
كه حقوقي از شكات پرونده ها در اين ميان 
تضعيف نشود؛مثلا در شــرايطي كه متهم 
ضرري مالي،  معنوي، حيثيتي و...به شاكي 
وارد كرده نبايد پرونده با صدور يك مجازات 
جايگزين سبك بسته شــود كه اين روند نه 
به صلاح جامعه اســت نه به صلاح دستگاه 

قضايي كشور.

 زندان جاي همه نيست و اين 
گزاره غيرقابل انكار اســت كه گزارش

حبــس كشــيدن نمي تواند 
»همه« را متنبه كند. آدم ها با روحيات متفاوتي 
به دنيا مي آيند، در شرايط گوناگوني رشد پيدا 
مي كنند و قرار نيســت يك روش مشخص 
تنبيهي بر طيف گســترده متفاوت افراد يك 
جامعه؛ نتيجه مثبت داشته باشد. همه اينها در 
حالي است كه براساس محاسبات »فراز« هر 
زنداني براي دولت ســالانه 54ميليون تومان 
هزينه تراشــي مي كند؛ فرقي نــدارد كه اين 
زنداني را به جرم  مواد مخدر پشــت ميله ها 
كشيده باشند يا قتل يا اختلاس. گفتني است 
مواد 60تا 90قانون مجازات اســلامي بحث 
مجازات جايگزين حبس را مطرح كرده و به نظر 
مي رسد وقت آن رسيده - چه از سوي مردم 
چه قوه قضائيــه- فرهنگ حاكــم بر فضاي 
قضاوت كشور، براســاس قوانين، متناسب با 

جرم  افراد و بر حسب مورد تغيير كند.

مخالفتنهادهايبالادستيبازندانيكردن
شــلوغي قوه قضاييــه، بالا رفتــن تعداد 

پرونده هــاي ورودي، طولاني شــدن روند 
دادرسي و پر شــدن زندان هاي كشور همه 
و همه دست به دست هم داده تا مسئولان 
و نهادهاي بالادســتي هم ديگر نسبت به 
بيهودگــي مجازات حبــس، موضع گيري 
كنند. اين چندمين بار است كه غلامحسين 
محســني اژه اي نســبت به لزوم نداشتن 
حبس كــردن همه مجرمان هشــدار داده 
است. رئيس قوه قضاييه به تازگي گفته است: 
مي توان تدابير تازه اي انديشيد و راهكار هايي 
ارائه كرد كه با عملياتي كردن آنها مي توان در 
قبال جريمه محكومين مالي به جاي صدور 
احكام حبس و ساير احكام ناظر بر مجازات، 
اين محكومين را وادار به رفع برخي مشكلات 

و آسيب ها و تنگنا ها كرد.
رئيس عدليه تصريح كرد: البته اين موضوع 
نيازمند مصوبه قانوني اســت؛ براي مثال 
مي توان به جاي صــدور حكم حبس براي 
فردي كه 2هزار ميليارد اختلاس كرده، او را 
مكلف به لايروبي خليج گرگان كرد كه اين 
قضيه به گفته مسئولان مشكلات امنيتي را 
براي استان به وجود آورده است يا اينكه فرد 

محكوم به جاي احكام طويل المدت مكلف 
شود چند هزار مسكن بسازد.

به گفته او، به زودي اين پيشــنهادات بعد 
از بررســي كارشناســي دقيق تــر در قوه 
قضاييه با كمك و مشورت نخبگان جهت 
قانوني شــدن به مجلس پيشنهاد خواهد 
شد.حجت الاسلام محمدجعفر منتظري، 
دادستان كل كشــور هم از قضات محاكم 
قضايي خواست تا اصراري بر مجازات حبس 
براي متهمان و مجرمان به ويژه آنهايي كه 
آزادي شان مُخل نظم، امنيت و آرامش ديگر 
افراد جامعه نيست، نداشته باشند و بيشتر از 
مجازات جايگزين حبس پيش بيني شده در 
قوانين قضايي استفاده كنند. محمدجعفر 
منتظري تأكيد كرد: دادگاه ها بايســتي از 
برخي مجازات هاي جايگزين كه به مراتب 
بهتر و ســازنده تر از مجازات حبس و آثار 

تبعي آن است، استفاده كنند.

پابندالكترونيك؛راهيبرايكاهشزندانيها
 يكــي از راه هاي عجيب و مــدرن كاهش 
تعداد زندانيان در زندان، استفاده از پابند 

الكترونيك است. دادســتان كل كشور در 
اين باره گفته است: اســتفاده از پابندهاي 
الكترونيكي از ديگر راهكارها براي كاهش 
آمار زندانيان و مجــازات جايگزين حبس 
اســت و دادگســتري هايي كه اين ابزار را 
در اختيار ندارند، مي توانند از مركز تقاضا 
كنند تا به آنها داده شود. محمدمهدي حاج 
محمدي، رئيس سابق سازمان زندان ها هم 
خرداد ماه امســال در نشست شوراي عالي 
قضايي با اشاره به سياست استفاده از پابند 
الكترونيك براي گذران دوران حبس برخي 
زندانيان گفته اســت: آمار زندانياني كه از 
پايند الكترونيك استفاده مي كردند پيش از 
اين ۸00 نفر بوده كه در سال جاري اين رقم 
به ۳ هزار نفر افزايش يافته است. او با بيان 
اينكه با پيگيري هاي صورت گرفته و تأمين 
اعتبار، هفته گذشته قرارداد توليد 20هزار 
پابند الكترونيكي جديد منعقد شده كه در 
6 ماه پيش رو به تدريج در اختيار ســازمان 
زندان ها قرار مي گيرد، از شركت هاي دانش 
بنيان دعوت كرد اين سازمان را در تأمين 

نيازهاي خود در اين حوزه ياري دهند.

مروري بر جالب ترين احكامي كه در 
سال هاي اخير صادر شده است 

متهميكهمرتكبقتلغيرعمد4نفر
دریكتصادفشــدهبودرابهانجام
1200ســاعتخدماتعموميبراي
كمكبهبيمارانيكههمراهندارند،در
3بيمارستانمحكومكردند.جالباست
كهاینفردآنقدركارخودرابهخوبي
انجامدادكهپــسازمدتمذكور،در
یكيازبيمارستانهابهعنواننيروي

رسميمشغولبهكارشد.

دانشجويپزشكيزاهدانيكهدر
تصادف،مرتكبقتلغيرعمدشدهبود
به500ساعتتدریسریاضيوفيزیك
بهدانشآموزانبيبضاعتدرشــهر

زاهدان،محكومشد.

یكپزشكمتخصصدركهنوجبه
همراهكادرپزشــكيدرحادثهمرگ
یكمادربــاردارهنگامزایمانمقصر
شناختهشــدند.قاضيپسازدرنظر
گرفتنمجازاتمالــيبرايخاطيان
اینپروندهحكمكــردتاآنهااقدامبه
نوشــتنمقالهايدربارهبررسيعلل
وراههايپيشــگيريازمرگمادرو
نوزادبراثرسزارینكنندواینمقالات
توسطاستاداندانشگاهومجامععلمي

تأیيدشوند.

سارقباتريخودرویيكهنوجواني
1۶ســالهودانشآموزبود،باپرداخت
خسارتشــاكيرضایتشرابهدست
آوردوموظفشــدبــاعضویتدر
كتابخانهعموميشهر،ماهانهوبهمدت
یكســال5جلدكتابباموضوعات
دیني،اخلاقــي،اجتماعيوفرهنگي

مطالعهوآنراخلاصهكند.

ششجوانبهدليلورودبهمنطقه
حفاظتشــدهپاركمليبمووشكار
غيرمجازبرهآهــو،محكومبهحبس
شدند،امادادرسدادگاهعمومياستان
فارسضمنتعليقحبسمتهمان،4نفر
ازآنانرابهنوشــتنمقالهباموضوع

اهميتمحيطزیستمحكومكرد.

2جوانكــهمتهمبهبرداشــت
20كيلوگرممرجانازسواحلبوشهر
بودند،بنابرحكمقاضيپروندهبهجاي
زندانوجریمهنقــدي،بهمدت3ماه
روزهايجمعهبایدســاحلبوشهررا
ازميدانرئيســعليدلواريتاگمرك

پاكسازيميكردند.

لایروبیخليجگرگانمیتواند
جایگزینحكمحبسبرایمتهمانبه
عكس:عقيلمهقانی اختلاسشود
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به تازگي محسن رضايي، معاون 
اقتصادي رئيس جمهور، به عنوان رمزارز

متولي امور رمزارزهــا در دولت 
معرفي شد. اين موضوع از نظر برخي  فعالان اين 
حوزه مثبت ارزيابي شده، چراكه آنها معتقدند 
اين اتفاق مي تواند از تعدد نظرات جلوگيري كند 
و باعث يكپارچگــي در دولت شــود. در زمان 
انتخابات رياســت جمهوري سيزدهم، محسن 
رضايي كه يكي از كانديداهاي اين دوره بود، در 
توييتي نوشت: »رمزارزها يك نوآوري بين المللي 
و فرصت پولي هســتند. در دولت ما با هدايت 
درست و تنظيم مقررات متناسب، از  رمزارزها به 
نفع منافع ملي و ســرمايه هاي مردم اســتفاده 
خواهد شد.  اگر دولت كنوني زودتر چاره انديشي 
مي كرد، مردم و ناظران با شفافيت بيشتري وارد 
بازار ارزهاي ديجيتال مي شــدند.« نگاه معاون 
اقتصادي دولت نسبت به رمزارزها علاوه بر اينكه 
حاكي از نوآورانه بودن اين حوزه است، معطوف به 
رگوليشن و تنظيم گري هم هست. از سوي ديگر، 
چندي پيش يكي از نماينــدگان مجلس طي 
نامه اي از معاون امور مجلس رئيس جمهوري، 
وزير صمت و وزير نيرو درخواست كرد كه توليد 
رمزارز با بهره گيــري از انرژي هاي تجديدپذير 

پيگيري شود.

يكپارچگي نظرات 
اميد علوي، رئيس هيأت مديره انجمن فناوران 
زنجيره بلوك)انجمــن بلاكچين( در گفت وگو 
با همشهري، معرفي محســن رضايي به عنوان 
متولي حوزه رمزارزها در دولت را مثبت ارزيابي 

مي كند.
علوي در ايــن مورد به نظرات متعددي اشــاره 
مي كند كه از سوي دستگاه هاي متعدد دولتي 
مرتبط با اين حــوزه ابراز مي شــود. به گفته او 
»در حوزه رمزارزها، يكي از مشــكلات بزرگي 
كه در حاكميت و دولت مشاهده مي شد، وجود 
نوعي سردرگمي بود؛ چراكه دستگاه هاي زيادي 
ازجمله بانك مركــزي، وزارت اقتصاد و دارايي، 
وزارت صنعــت، وزارت اطلاعــات، وزارت نيرو 
و مجلس شوراي اســلامي به اين حوزه مربوط 

هستند.«
علوي با اشــاره به اينكه تعدد اين دســتگاه ها 

نظرات متعددي را هم در پــي دارد، مي گويد: 
»اين ضرورت احساس مي  شد كه يك دستگاه 
يا يك فرد، براي به اجماع رساندن نظرات متعدد 
اين دستگاه ها، اختيار كافي داشته باشد و تكليف 
اين حوزه در كشور براي هميشه مشخص شود.«
او ضمن اينكه معتقد است »حضور رضايي 
مي تواند به روشن شــدن تكليف فعالان اين 
حوزه و وضــع قوانين مرتبط با آن ســرعت 
ببخشد« مي گويد: »اين اتفاق باعث مي شود 
كه فعالان اين حوزه بدانند كه چگونه بايد در 

اين مسير گام بردارند.« 

انرژي هاي تجديدپذيــر مقرون به صرفه 
است؟

رئيس هيــأت مديره انجمــن بلاكچين درباره 
پيشنهاد استفاده از انرژي هاي تجديدپذير هم 
مي گويد اگر استفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
مقرون به صرفه بود، بازيگــران اين حوزه حتما 
به سمت استفاده از آن مي رفتند. پس اگر مردم 
براي استخراج، از انرژي هاي تجديدپذير استفاده 
نكرده و بــراي راه اندازي اين نــوع از نيروگاه ها 
تلاش نكرده اند، به اين معني است كه بازدهي 

لازم پيش بيني نمي شود.
رئيس هيأت مديره انجمــن بلاكچين در اين 
زمينه معتقد اســت كه »اگر دولت هم بخواهد 
استخراج را به ســمت انرژي هاي تجديدپذير 
هدايت كنــد، با روش ها و سياســت هاي فعلي 
امكان پذير نيســت. درواقع انرژي تجديدپذير 
بايد در كنار انرژي هاي فسيلي و ظرفيت هايي كه 

كشور از آن برخوردار است، به كار گرفته شود.«
علوي البته بر اهميت موضوعات محيط زيستي 
تأكيــد مي كند، امــا درعين حــال مي گويد: 
»امروز در كشور ما بســيار به صرفه تر است كه 
از انرژي  هاي فسيلي مانند گاز براي توليد برق 
استفاده كنيم.«  به گفته او »صنعت ماينينگ هم 
مي تواند با خريد برق به قيمت مناسب و تزريق 
نقدينگي به صنعت نيروگاهــي، به اين صنعت 
كمك كند و هم مي تواند به گسترش انرژي هاي 

تجديدپذير ياري رساند.«

 رئيس هيأت  مديره انجمن بلاكچين در گفت وگو با همشهري مي گويد حضور رضايي مي تواند به 
روشن شدن تكليف فعالان اين حوزه و وضع قوانين مرتبط سرعت ببخشد

اصطلاح متــاورس از مدت ها پيش  وجود 
داشــته اســت، اما تعداد كمي از مردم تا فناوري

زماني كه فيســبوك نامش را به متا تغيير 
داد، معني آن را مي دانستند. اكنون اما همه شركت هاي 
مشهور جهان خيز بلندي براي اين دنياي جديد مجازي 
برداشته اند. رويترز گزارش داده كه شركت بوئينگ قرار 
اســت هواپيماي بعدي خود را با مدل هاي سه بعدي و 
همكاري مهندساني از سراسر جهان در متاورس بسازد. 
برندهايي مانند فراري، آديداس و نايكي هم برنامه هاي 
خود براي ورود به دنياي متاورس و NFT را اعلام كرده اند 
تــا از اين عرصــه عقب نماننــد. به گزارش وب ســايت 
تك نكســت، به طــور كلــي، اصطــلاح متــاورس 
»metaverse« بــراي توصيف يك محيــط مجازي 
استفاده مي شــود كه فراتر از جهان واقعي، بالاي آن يا 
علاوه بر آن وجــود دارد. غول هاي فنــاوري برنامه هاي 

بزرگي براي اين دنياي جديد در سال۲۰۲۲ دارند.

شركت فناوري فيسبوك، در ماه اكتبر با 
تغيير نام خود به متا، رسماً اعلام كرد كه 
قصد دارد وارد دنيــاي مجازي متاورس 
شود. به گفته اين شركت، كلمه فيسبوك منعكس كننده 
كاري نيست كه اين شركت انجام مي دهد و قصد انجام آن 
را دارد. هدف اين تغيير تمركز روي كار اين شركت يعني 
»متاورس« بود؛ مجموعــه اي از عناصر واقعيت افزوده و 
مجازي كه وعده داده مي شود آينده شبكه هاي اجتماعي 

باشد. 

بيــش از يك ســال ونيم پــس از آنكه 
همه گيري جهاني كوويد-19 باعث شد 
مردم در سراسر جهان از محل كار خود 
فرار كننــد و برقــراري ارتبــاط آنلايــن را بياموزند، 

مايكروســافت قصد خــود را براي حركت به ســمت 
متاورژن اعلام كرد. درحالي كه توانايي كار از 

هر جايي و برقراري ارتباط با همكاران از 

طريق اينترنت فوق العاده است، جلسات از راه دور ممكن 
است غيرشخصي به نظر برســند و كارمندان مي توانند 
لحظات كوچكي را كه به ايجاد ارتباطات و مشاغل كمك 
مي كند از دســت بدهند. براي كمك به كارمندان براي 
مقابله با اين قطعي ها، مايكروســافت حركتي به سمت 
متاورس را اعــلام كرد و Mesh خــود را براي تيم هاي 
مايكروسافت معرفي كرد كه در سال۲۰۲۲ در دسترس 

خواهد بود. 

فرصت بزرگي كه متاورس براي انويديا در 
اختيار دارد، هوش مصنوعي است كه به 
تراشــه هاي خود براي انجــام وظايف 
فزاينده ازجمله كمك به كاربــران در ارائه دنياها متكي 
است. متاورس هم اكنون حوزه اي است كه انويديا به دليل 

تأثيرش بر توليد بازي هاي ويدئويي با آن آشناست.

اسكوئر )Square( جك دورسي در يكي 
از نخستين گام هاي خود براي حركت به 
دنياي جايگزين در متاورس، جاي پاي 
متا را دنبال كرد و نام رسمي خود را به Block تغيير داد. 
اين شركت به دليل موفقيت هاي خدمات مختلف خود در 
حوزه هاي فناوري مالي، نامي براي خود دست وپا كرده و 
قصد دارد ايــن راه را در متاورس ادامه دهــد. انتقال به 
متاورس براي اين شركت كه به تدريج در بخش ارزهاي 

ديجيتال سرمايه گذاري مي كند، بسيار مهم است. 

علي بابا، غول تجارت الكترونيك چيني 
هم حركت خود را به سمت متاورس اعلام 
كرده است و يك شركت جديد مستقر در 
پكن به نام »يوانجينگ شنگ شــنگ« را بــراي ارزيابي 
پتانسيل بازي هاي متاورس راه اندازي كرده است. شركت 
جديد كه با ســرمايه 1.6ميليون دلاري تاســيس شده 
است، در درجه اول بر توسعه نرم افزار متمركز 

خواهد بود.

رقابت جهاني براي ورود به متاورس
شركت هاي بزرگ جهان خيز بلندي براي استفاده از امكانات دنياي جديد مجازي برداشته اند و حتي 

بوئينگ اعلام كرده مي خواهد هواپيماي جديدش را در متاورس بسازد

خوش بيني به تعيين متولي رمزارزها در دولت به سوی آينده

كاهش مصرف سوخت كشتي با كايت 

كايت ها در كودكي همه ما نقش ويژه اي داشته اند اما حالا يك شركت 
فرانسوي در حال آزمايش واقعي استفاده از يك كايت غول پيكر براي 
كاهش مصرف سوخت كشتي هاي باربري است. به گزارش نيواطلس، 
شركت Airseas كايت ساخت خود را روي عرشه يك كشتي باري در 
اجاره شركت بوئينگ نصب كرده و قرار است عملكرد اين كايت طي 
 Ville de 6 ماه آينده بررسي شود. مالكان كشتي ۳۰ميليون دلاري
Bordeaux كه 1۵۴متر طول دارد اميدوار هستند در اين آزمايش 
بتوانند مصرف سوخت اين كشتي را با اســتفاده از انرژي باد كاهش 
دهند. كايت نصب شده روي اين كشتي مساحتش ۵۰۰مترمربع است 
و با تجهيزات ويژه روي عرشه كشتي نصب شده است. براي استفاده 
از قدرت بهينه انرژي باد مسير حركت كشتي بدون آنكه روي زمان 

رســيدن آن به مقصد تأثير بگذارد مورد بازنگري قرار گرفته است. 
پيش بيني شركت ســازنده كايت اين است كه طي يك سفر دريايي 
اســتفاده از انرژي باد به اين روش بتواند مصرف ســوخت كشتي را 
۲۰درصد كاهش دهــد. كاهش ۲۰درصدي مصرف ســوخت يك 
كشتي غول پيكر رقم قابل توجهي به حساب مي آيد. قيمت سوخت 
كشــتي ها اكنون به بالاترين ميزان خود از سال۲۰1۴ رسيده است. 
تخمين زده مي شود هزينه سوخت يك كشتي باربري براي هر تن بار 
حدود 6۰۰دلار است. كايت استفاده شده روي اين كشتي يك نمونه 
آزمايشي است و درصورت موفقيت قرار است نمونه اصلي اين كايت 
مساحتي حدود هزار مترمربع داشته باشد. استفاده از كايت در واقع 
بازگشت به بادبان هاي مشهور سفرهاي دريايي اما به روشي جديد و 
مدرن است. شركت Airseas در اين ماجرا تنها نيست و يك شركت 
آلماني ديگر هم مشغول آزمايش فناوري مشابهي است. گفته مي شود 
كايت شركت Skysails كه به تازگي مورد آزمايش قرار گرفته است 
مساحتي حدود ۴۰۰مترمربع داشته است. اين شركت مي گويد آنها در 
شرايط مناسب باد مي توانند اين كايت را جايگزين موتوري ۲مگاواتي 
در يك كشتي كنند. اين دو شركت مي گويند استفاده از اين كايت ها 
روي كشتي هاي مختلف بسيار ساده است و مي توان طي ۴۸ساعت 
آنها را براي آغاز سفر دريايي نصب و آماده كرد. علاوه بر كاهش هزينه 
سوخت كاهش مصرف ســوخت باعث كمتر شدن ورود آلاينده ها به 
محيط زيست مي شود و مي تواند جهان را براي رسيدن به آرزو و رؤياي 

كربن صفر كمك كند.

   استفاده از انرژي مناسب كشور
رئيس هيأت مديره انجمــن بلاكچين با تأكيد بر 
لزوم اســتفاده از انرژي هاي تجديدپذير در كنار 
انرژي هاي فسيلي، مي گويد: »هر كشوري براساس 
ظرفيت ها و منابعي كه دارد، اقدام به توليد انرژي 
مي كند.« علوي به چند نمونه اشاره مي كند و ادامه 
مي دهد: »هند داراي منابع غني زغال سنگ است 
و به همين دليل از اين ظرفيت براي توليد انرژي 
استفاده مي كند. بعضي از كشورها هم در كل سال 
نور خورشيد دارند و پنل هاي خورشيدي براي آنها 
مقرون به صرفه است. همچنين ممكن است كشوري 
كه رودخانه هاي زيادي دارد، از انرژي آب استفاده 
كند و نيروگاه هاي آبي)هيدرو پاور پلنت( را تاسيس 
كند.«  او با اشاره به ظرفيت انرژي هاي فسيلي در 
كشور و قيمت مناسب آن، مي گويد: »بديهي است 
كه ايران هم با توجه به ظرفيت هاي بالقوه خود براي 
توليد انرژي استفاده كند.« علوي همچنين با اشاره 
به غيرفعال بودن ســامانه بهين ياب و بلاتكليفي 
ســرمايه گذاران، از دولت مي خواهد كه هرچه 

سريع تر وضعيت رمزارزها را تعيين تكليف كند.
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بیمه بیــش از 54 روز، هزینه های 
بســتری در مراكــز روانپزشــكی 
را پوشــش نمی دهد، این در حالی 
اســت كه برخی از بیماران به زمان 
طولانی تری برای بستری نیاز دارند  
گروهی از بیماران توانایی پرداخت  

هزینه های درمانشان را ندارند

آمــار مبتلایــان  دیروز

2196
واكسن های تزریق شده)دوز(

112596571
آمــار جان باختگان دیروز

46

 28 واکسن تاییده شده 
سازمان های غذا و دارو در دنیا وجود دارد

194 کشور از واکسن های تایید شده استفاده می کنند
 8 واکسن مجوز مصرف اضطراری

 سازمان بهداشت جهانی WHO را به دست آورده اند

به جز کوبا و ایران، ونزوئلا و نیکاراگوئه 
هم این واکسن را استفاده می کنند  

5واکسنخارجیدرایرانتزریقمیشود

به جز هند و ایران 10 کشور دیگر از جمله 
مکزیک،  نپال، فیلیپین، ویتنام، زیمباوه 
و... هم از این واکسن استفاده می کنند 

BHARAT

بهارات)هند(

whoتاییدیه

 به جز چین و ایران، 72 کشور دیگر 
 از جمله بحرین، برزیل، اندونزی

 لبنان، امارات و... هم از این واکسن 
استفاده می کنند

Sinopharm

سینوفارم)چین(
whoتاییدیه

به جز ایران، 126 کشور دیگر هم از این 
واکسن  استفاده می کنند 

Astra
Zeneca

آسترازنکا
)سوئدوانگلیس(
whoتاییدیه

با این واکسن اجازه سفر به بسیاری از کشورهای 
اروپایی و آمریکایی داده نمی شود

سفر به بسیاری از کشورهای دنیا با این واکسن 
امکانپذیر است

هنوز مورد تایید کشورهای اروپایی و آمریکایی 
برای سفر نیست 

با این واکسن نمی توان به کشورهای اروپایی 
آمریکایی و کانادا سفر کرد

  این واکسن بیشترین پذیرش بین المللی 
در مقایسه با دیگر واکسن های دنیا دارد

به جز روسیه و ایران 72 کشور دیگر از 
جمله ارمنستان، آذربایجان، بحرین 

یونان، هند، عراق، اردن، عمان 
پاکستان، ترکیه، امارات و... هم این 

واکسن را استفاده می کنند 

Sputnik

اسپوتنیکوی)روسیه(

whoتاییدیه

soberana

سوبرانا)کوبا(

whoتاییدیه

تمام 207تخت بستری بیمارستان، پر است؛ پر از آدم های 
دور و خسته . آنها پشت میله های سفید در میان قاب فلزی 
پنجره تنهایی خود، نگاهشان به درختانی است كه هر روز 
صبح، گنجشك ها را میزبانند. گنجشك ها، ساعت ملاقات 
نمی شناسند، آنها همراهان همیشگی شان هستند میان 
حیاط پاییزی آذر ماه كه هنوز سرمایش را به جان اهالی 
نینداخته است. بیمارستان روانپزشكی روزبه،  پایین تر از 
یكی از مهمترین میدان های شهر نشسته؛ میدان انقلاب. 
اهالی بیمارســتان اما در میان اتاق های كرم رنگ خود، 
كیلومترها دور از هیاهوی آدم های عجول شــهر، روی 
تخت های فلزی شان آرام گرفته اند و كند و پیوسته، صبح 
را شب می كنند و شب را صبح. حیاط بزرگ بیمارستان، 
هر دقیقه پر و خالی می شــود از آدم هایی كــه یا برای 
كارهای اداری و ترخیص بیمار شــان آمده اند یا مریضی 
دارند كه می خواهند بستری  اش كنند. روپوش  سفیدها 
كه پرسنل و پزشك و پرستار بیمارستان اند، در سكوت، 
پرونده به دست، مدام از پله های باریك بیمارستان، بالا و 

پایین می روند.

روزانه، 30بیمار جدید و 4بستری
بیمارستان روزبه مراجعه سرپایی زیاد دارد، بعد از كرونا 
هم این مراجعه ها بیشتر شد. »روزبه« هر روز 120 تا 130 
مراجعه كننده به درمانگاه دارد؛ از این تعداد حدود 30نفر 
جدیدند و مابقی مراجعه كننده های قدیمی اند. اورژانس 
بیمارستان هم در هر شبانه روز، 30 تا 35مراجعه كننده 
دارد كه از این تعداد، 3 تا 4نفر بســتری می شوند. كرونا 
كه آمد، بیمارســتان ها یكی از مراكزی بودند كه مردم 
)آنها كه درگیر كرونا نشده بودند( دورش را خط كشیدند. 
وضعیت بیمارستان های روانپزشــكی اما وخیم تر بود، 
چراكه خیلی ها از ترس ابتلا به كرونا، بــا وجود نیاز به 
بستری و درمان، ماه ها مراجعه شان را به  تأخیر انداختند 
و حالا پزشكان همین بیمارســتان می گویند كه وقفه 
چندماهــه در مراجعه و قطع مصــرف دارو، اختلالات 
روانپزشكی را تشدید كرده است. بیشترین بستری ها در 
این بیمارستان، مربوط به افراد با اختلال دوقطبی، افراد 
درگیر مصرف مواد مخدر و اسكیزوفرنی است؛ مسئولان 
بیمارستان می گویند نوع بستری ها قبل و بعد از كرونا، 

تغییری نكرده است.

عكسبرداری ممنوع!
ساختمان  با نمای سنگی، 11بخش دارد، بیشتر بیماران 

این وضعیت تنها برای بیماران نبود و به گفته شــباب، 
پزشك و مدیر بیمارستان، این وضعیت منجر به ابتلای 
دو سوم پرسنل بیمارستان به كرونا شد. آنها در اثر ابتلا به 

كرونا، فوتی نداشتند.

تشدید عوارض اختلال روان در مبتلایان به كرونا
اوایل مهر ماه بود كه مدیركل دفتر سلامت روان وزارت 
بهداشت، آماری از وضعیت سلامت روان ایران داد. به گفته 
او، قبلا میزان شیوع اختلالات روانپزشكی، بین 23.4 تا 
23.6درصد بود، اما بنا بر مطالعه ای كه در اواخر سال99 
انجام شد، مشخص شد كه این عدد به 29.7درصد رسیده 
اســت. در این مطالعه، 14.9درصد از كسانی كه دراین 
مطالعه شــركت كرده بودند، به كرونا مبتلا شده بودند. 
همچنین به استناد این مطالعه، از میان افرادی كه مبتلا 
به كرونا شده بودند، میزان شیوع اختلالات روانپزشكی، 
39.8درصد گزارش شد. 4درصد از شركت كنندگان هم 
افرادی بودند كه یك عضو خانواده شان را به دلیل ابتلا به 
كرونا از دست داده بودند؛ میزان اختلال روان در این افراد 
40.8درصد بود. درگیری با انواع اختلال روان، شــیب 
صعودی پیدا كرده و حالا به گفته مدیر گروه روانپزشكی 
دانشكده پزشكی دانشگاه علوم پزشكی تهران، مطالعات 
جدید نشان می دهد مشكلات روانپزشكی پس از كرونا 
افزایش داشته است. تهرانی دوست در توضیح بیشتر 
می گوید:»منظور، مشكلات شدید روانپزشكی نیست. 
كرونا روی دو جنبه تأثیر می گــذارد، یكی اثرگذاری 
مستقیم آن بر مغز و ضایعات ناشی از آن است؛ یعنی 
همان وضعیتی كه فرد را با اختلال افسردگی، خستگی، 
بی حالی و كم حوصلگی مواجه می كند. دوم، مشكلات 
ناشی از محدودیت های ایجاد شده بود كه بخشی در 
بزرگسالان و بخشی دیگر در كودكان و نوجوانان دیده 
شد. این محدودیت ها، ارتباط و تفریحات افراد را كاهش 
داد و منجر به تشدید مشكلات روانپزشكی در افرادی 
شد كه از قبل زمینه هایی در این باره داشتند، ازجمله 
اضطراب، رفتارهای وسواســی و افسردگی.«  به گفته 
او، در دوران كرونا، تفریحات معمول مردم حذف شد 
و این مسئله، بر خلق و خوی آنها تأثیر گذاشت. در این 
میان نكته مهم، ایجاد مشــكلات زمینه های رفتاری 
در میان كودكان و نوجوانان بــود. در میان این گروه، 
مبتلایان به اختلال بیش فعالی و مبتلایان به اوتیسم 
از فعالیت های  همیشگی شان محروم شدند كه منجر 
به تشدید بدرفتاری های آنها و درگیری  در خانه ها شد. 
او تأكید می كند كه افراد طیف اوتیســم نیاز به گفتار 
درمانی هفتگی دارند و با تعطیلی مراكز مربوطه پسرفت 
كودكان به دلیل وقفه در درمان رخ داد، این مسئله ضربه 
زننده است. تهرانی دوست، به مطالعاتی اشاره می كند 
كه نشان دهنده افزایش عوارض روانی در افراد مبتلا به 
كروناست: »می توان پیش بینی كرد كه ویروس به عنوان 

یك منبع ایجاد كننده استرس، 
سیستم ایمنی بدن را تحت تأثیر 

قرار می دهــد و در نتیجه انتظار مــی رود كه عوارض 
روانپزشكی هم افزایش پیدا كند.« 

در طبقه های یك و 2  كه آن طرف حیاط بزرگ غرق در 
پاییز است، بستری اند. سكوت عجیبی در محوطه است، 
آن ساعت از روز، صدا از كسی بیرون نمی آید، كسی غیر 
از كادر بیمارســتان مجوز ورود به بخش های بستری را 
ندارد، گزارشگر همشــهری با وجود داشتن مجوز برای 
تهیه گزارش، اجازه ورود به بخش های بســتری را پیدا 
نكرد و عكاس روزنامه هم دســت خالی برگشت. اینجا 

دایره ممنوعیت ها برای غریبه ها بزرگ است.
مجوز تنها برای برپایی میزگردی با مسئولان بیمارستان 
صادر شد و آن روز سرد پاییزی، در اتاق جلسات طبقه 

چهارم ساختمان اصلی، طه یحیوی كه رئیس بیمارستان 
روزبه و عضو هیأت علمی گروه روانپزشــكی اســت، از 
مشكلات بیمارستان و اشــغال 100درصدی تخت ها 
گفت و مهدی تهرانی دوســت، مدیر گروه روانپزشكی 
دانشكده پزشكی دانشــگاه علوم پزشكی تهران درباره 
اثرگذاری مستقیم و غیرمستقیم شیوع كرونا روی مغز و 
ایجاد اختلالات روان در میان مردم، صحبت كرد. بهنام 
شباب، پزشك و مدیر بیمارستان از تلاش برای كاهش 
آسیب به پرسنل بیمارستان در دوران كرونا سخن گفت 
و اعظم زینعلی، مدیر بخش پرستاری درباره سختی های 
تعامل با این بیماران. آنها در كنار همه اینها از مشكلات 
مالی بیمارســتان و بیمارانی كه حتی توانایی پرداخت 
300، 400هزار تومان هزینه  بستری در این مركز دولتی 
را ندارند، گفتند و تأكید كردند كه براساس قوانین بیمه، 
افراد تنها می توانند 54روز در این بیمارســتان بستری 
شوند؛ درحالی كه در برخی موارد شاید به زمان بیشتری 
برای بستری نیاز باشد اما روزهای اضافه تر مشمول بیمه 

نمی شود.

افزایش مراجعه پس از پیك های كرونا
با اینكه بیمارســتان در شیوع 2ســاله كرونا به صورت 
مستقیم با این بیماری درگیر نبود، اما بخش های ایزوله 
تنفســی برای بســتری بیماران مبتلا به كووید-19، 

راه اندازی شد. این بخش ها به بیمارانی اختصاص داشت 
كه كرونای حاد نداشتند اما از نظر روانپزشكی نمی شد 
آنها را ترخیص كرد و باید پس از تكمیل دوره درمان و با 
فروكش نشانه های بیماری، مرخص می شدند. آنها 80نفر 
بودند كه برای تعدادی از آنها رمدسیویر هم تجویز شد. در 
میان آنها 15بیمار، درگیری شدیدی داشتند و با توجه به 
كنترل علائم روانپزشكی به مراكز درمانی بستری بیماران 
كرونایی اعزام  شدند. یحیوی در این باره توضیح بیشتری 
می دهد:»در پیك های اول تا سوم كرونا، میزان مراجعه 
به مركز آموزشی - پژوهشی و درمانی روزبه كم شد، این 
در حالی بود كه پیش از آن، تمام تخت های بیمارستان 
در اشغال بیماران بود. پس از این پیك ها، میزان مراجعه 
به اورژانس افزایش پیدا كرد، بررسی های ما نشان داد كه 
تعداد بیماران بدحال بیشــتر شده، آنها بیمارانی بودند 
كه با تأخیر بــرای درمان اقدام كــرده بودند.« به گفته 
رئیس بیمارستان روزبه، این مسئله تا پیك چهارم ادامه 
داشت و پس از آن تقریبا وضعیت به همان شرایط قبل از 
شیوع كرونا برگشت:»مشكل اینجا بود كه به دلیل كمبود 
بودجه، امكان انجام تست های پی سی آر از بیماران در بدو 
ورود وجود نداشت و تنها نشانه های بالینی و شرح حال 
آنها مورد بررســی قرار می گرفت. برخــی بیماران در 
وضعیتی نیستند كه از آنها تست كرونا گرفته شود، به 
همین دلیل تمركز روی نشانه های بیماری بود.«  البته 

 گزارشی از وضعیت مراجعه و بستری در بیمارستان روانپزشكی»روزبه« پس از شیوع كرونا

قصه 207 تخت و قانون 54 روز 
 مریم سرخوش

خبرنگار

 روان پزشــكان و مســئولان بیمارســتان روانپزشــكی روزبه می گویند میزان 
مراجعه بــه این مركز درمانی، در پیك های اول تا ســوم كرونــا، كاهش پیدا كرده 
بود؛ بســیاری از بیماران از ترس ابتــلا مراجعه نمی كردند و این موضوع ســبب 
 شــد پس از پایان پیك ها همان بیماران با نشــانه های شــدیدتری مراجعه كنند
مدیر گروه روانپزشكی دانشكده پزشكی دانشــگاه علوم پزشكی تهران: مطالعات 
 جدید نشــان می دهد مشــكلات روانپزشــكی پس از كرونا افزایش داشته است

بیمارانــی كــه بــه ایــن بیمارســتان مراجعــه  می كننــد اغلــب از 
 گروه هــای كم درآمــد و فقیــر جامعه انــد و بــه حمایــت نیــاز دارنــد
بیشترین بستری ها در این بیمارستان، مربوط به افراد با اختلال دوقطبی، افراد درگیر 

مصرف مواد مخدر و اسكیزوفرنی است

ادامه در 
صفحه 21

صدورنخستینمجوزاروپایی
برایواكسنهایایرانی

اولین مجوز پذیرش مسافر به كشور اروپایی با واكسن ایرانی كرونا 
صادر شد و براساس اعلام وزارت خارجه كشور از این پس مسافرانی 
كه واكسن  ایرانی تزریق كرده باشند، مشكلی در دریافت ویزای سفر 
به مجارستان را نخواهند داشــت. حالا جمع كشورهایی كه واكسن 
ایرانی را برای صدور ویزا مورد تأیید قرار داده اند به عدد3 رســیده 
است. پیش از این دو كشور هند و عراق براساس توافق دوجانبه ای 
كه با ایران داشته اند مجوز ورود مســافران ایرانی با هر نوع واكسن 
ازجمله واكسن ایرانی بركت را صادر كرده بودند. البته همچنان مشكل 
مسافران ایرانی برای سفر به كشورهای خارجی برقرار است، چرا كه 
براساس سیاست وزارت بهداشــت، واردات واكسن های خارجی با 
هدف حمایت از واكسن ســازهای داخلی محدود شده و این مسئله 
می تواند به چالشــی برای دریافت ویزای سفر به كشورهای خارجی 
با وجود تزریق دوزهای ســوم و چهارم با واكسن های ایرانی باشد. 
هرچند حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه كشور در جریان 
نشست مطبوعاتی مشترك با پیتر سیارتو، وزیر خارجه مجارستان 
كه منجر به امضای تفاهمنامه پذیرش واكســن ایرانی از سوی این 
كشور اروپایی شد از رایزنی با دیگر كشورها در این باره خبر داده و 
گفته: »سندی بین 2كشور به امضا رسید كه براساس آن واكسن های 
ایرانی با صدور گواهی از مبدا ایران مورد پذیرش كشور مجارستان قرار 
خواهند گرفت. تلاش می شود تا این واكسن ها در دیگر كشورها هم 
مورد پذیرش قرار گیرند.« برخی واكسن سازهای ایرانی مدارك شان 
را برای دریافت مجوز از سازمان جهانی بهداشت فرستاده اند و صدور 
این مجوز می تواند شرایط دریافت تأییدیه از دیگر كشورها را برای 
واكسن های ایرانی آسان كند. چندی پیش سیدجعفر حسین، نماینده 
سازمان جهانی بهداشت در ایران هم از آماده سازی دیتاها و تحلیل 

اثرگذاری3  واكسن  ایرانی ارائه آنها به سازمان خبر داد.

مقاومت در برابر اومیكرون با دوز سوم

براســاس آخرین اعلام وزارت بهداشــت، 
بیش از 70درصد كل جمعیت كشور نوبت 
اول واكســن كرونا را تزریــق كرده اند و در 
جمعیت بالاي 12ســال، این عدد به بالاي 
86درصد مي رسد. از ســوي دیگر، بیش از 
72درصد افراد بالاي 12سال هم هر دو دوز 
واكســن را دریافت كرده اند. وضعیت شیوع 
كرونا در كشور، آرام اســت و دیروز با فوت 
46نفر در اثر ابتلا به كرونا، عدد جدیدي از 
كاهش مرگ هاي روزانه كرونا ثبت شد. در 
این میان 16اســتان هم بدون مرگ كرونا، 
گزارش شــدند. با این همه اما با پیشــروي 
احتمالی ســویه اومیكرون در جهان، از یك 
سو، اهمیت تزریق دوز ســوم بالاتر رفته و 
از ســوي دیگر، نگراني از ورود این سویه و 
افزایش مراجعه هاي ســرپایي هم افزایش 
پیدا كرده اســت. مسعود یونســیان، عضو 
كمیته علمي كشــوري كرونا با اعلام اینكه 
واكسیناسیون براي كنترل شیوع كرونا مهم 
است اما پایان پاندمي، به شدت تابع رفتارهاي 
بهداشتي مردم اســت، روز گذشته به ایلنا 
گفت:»پوشش واكسیناســیون كشورهاي 
آمریكا و انگلســتان تقریبا مشــابه هم بود؛ 
یعني انگلستان 68درصد و آمریكا 60درصد 
دوز واكســن را تزریق كردند، اما مشاهده 
مي كنیم در انگلستان كه نسبتا نظم و ترتیب 
بیشتري دارند و رعایت دستورالعمل ها در 
آن كشور بهتر از آمریكاست، در موج اخیري 
كه در این كشور اتفاق افتاد، با وجود اینكه 
تعداد موارد ابتلا در این كشــور بالاست اما 
مرگ هاي ناشي از كرونا در این كشور بسیار 
كمتر از موج قبلي است. درحالي كه در آمریكا 
تقریبا نســبت مرگ ومیر تقریبا مشابه موج 
قبلي است.« به گفته یونسیان، با ورود سویه 
اومیكرون به كشور، میزان مراجعه سرپایي 
به مراكز درماني هم بالا مي رود: »در ارتباط 
با اینكه مــوارد اومیكرون خفیف تر باشــد، 
هنوز نمي توانیم اظهارنظر كنیم، منتظریم 
مطالعات بیشتري در این ارتباط جمع آوري 

شــود. دلایلي وجود دارد كه مي تواند این 
فرضیه را نقض كنــد. اول اینكه تمام موارد 
ابتلا به ســویه ها از ابتدا خفیف بودند و بعد 
به تدریج از موارد شدید آنها ظاهر مي شود. 
نكته بعدي این اســت كه در آن كشورهاي 
آفریقایي كه عمدتا سالمندان واكسن زدند 
درحال حاضر این بیماري در افراد جوان تر 
رخ مي دهد.« به گفته او، سیستم شناسایي 
كشورهاي پیشرفته بیشــتر موارد مرزي، 
یعني افرادي كه از كشورهاي كمتر توسعه 
یافته وارد كشــورهاي پیشرفته مي شوند را 
شناسایي مي كند كه طبیعتا افراد كم علامت 
یا بي علامت به مســافرت مي  رونــد. به این 
دلایل هنــوز به جرئت نمي تــوان گفت كه 
موارد سویه اومیكرون خفیف ترند. به گفته 
او، نكته مهم دیگر این است كه حتي ممكن 
است این بیماري شدتش نصف باشد، اما اگر 
تعداد موارد ابتلا دوبرابر شــود، در مجموع 
تعداد موارد مرگ ثابــت خواهد بود، یعني 
تعداد مرگ تابعي از 2متغیر است، اول اینكه 
چقدر بیماري شدید است و دوم اینكه چند 
نفر مبتلا مي شوند. او ادامه داد: »اگر بپذیریم 
كه ســرایت پذیري این ویروس بالاتر است، 
حتي با شدت كمتر مرگ، تضمین نمي كند 
كه تعداد مرگ هاي ناشي از كرونا كمتر شود. 
بنابراین ما باید به شــدت موارد ســرپایي و 
خفیف را رصد كنیم و ممكن است در آینده 
این موارد تبدیل به موارد شدید هم بشود.« 
او در پاسخ به این سؤال كه آیا با استفاده از 
واكسن هایي با پلتفرم هاي متفاوت مي توان 
ایمني زایي واكسن ها را بالا برد، تأكید كرد: 
»مطالعات متعددي نشان داده اند كه اگر دوز 
سوم یا یادآور از بستر دیگري باشد، احتمالا 
اثربخشــي را افزایش مي دهــد. همزمان با 
اینكه در حال تزریق نوبت سوم به سنین بالا 
هستیم، مطالعات واكسن هاي داخلي كه از 
بسترهاي دیگري اســتفاده مي كنند، براي 
ســنین پایین تر در حال انجام است و نتایج 

اولیه آنها بسیار خوب بوده است.«
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به آني انگشتش له شد
كارگاه توكل، 6دســتگاه تزريق پلاستيك دارد و 
7كارگر كه يكي از آنها چهارم مهر امسال دستش 
مي رود لاي دســتگاه تزريــق و دو بند انگشــت 
سبابه اش له مي شود. »آن دو بند را قطع كردند. بعد 
هم ديه و بيمه بيــكاري اش را گرفت و رفت. خيلي 
ترســيده بود.«؛ اينها را ســلمان مي گويد؛ كارگر 
ديگري كه قوطي هاي آزمايشگاهي كه از دستگاه 
تزريق پلاســتيك ريخته شــده پايين را در گوني 
مي ريزد. او حالا خودش هم مي ترسد پشت دستگاه 
بايســتد و كار كند؛ »دســتگاه ها ايمن هستند اما 

وقتي بدن خسته باشد و تو 
ساعت ها آن پشت روي پايت 
ايستاده باشي، امكان اينكه 
حواســت پرت شود، خيلي 
زياد است. بعد مي بيني كه 
مثل عباس، انگشــت ات را 
به آني از دســت داده اي.« 
مرتضي كه از نردبان صنعتي 
افتاده، خودش كارفرماست. 
قبول دارد كــه خطر، جان 
كارگــران در كارگاه هــاي 
كوچك صنعتي را بيشــتر 
تهديد مي كند اما مي گويد 
چاره اي براي حل آن نيست؛ 
»كارگري كــه آموزش كار 
بــا دســتگاه هاي تزريــق 
پلاســتيك ديده باشد در 
بازار نيســت، يعني جايي 
مثل مركز فنــي و حرفه اي 
نداريم كه چنين آموزشــي 
داشته باشــد. ما مجبوريم 
خودمان به كارگر ياد بدهيم 
كه چطور با دستگاه كار كند 
كه تهش مشــخص نيست 
درســت ياد گرفته باشد يا 
نه. از طرفي قيمت تجهيزات 

ايمني مثل كلاه، دستكش صنعتي و كفش صنعتي 
خيلي گران است و اگر خوبش را بخواهي بخري اصلا 
نيست. تعداد كارگرها را هم بخواهيم زياد كنيم كه 
دچار خســتگي نشــوند، قيمت كالاي تمام شده 
برايمان گران در مي آيد و ضرر مي كنيم. تازه ترجيح 
خود كارگرها هم اين است كه بيشتر كار كنند كه 
دســتمزد بهتري بگيرند. به همين خاطر مجبوريم 
كج دار و مريز سر كنيم تا توليدمان آسيب نخورد.«

درد هايي كه ديده نمي شود
قالب هاي آهني 500كيلويي دستگاه هر 20ثانيه 
يك بار به هم مي خورد و صداي مهيبي در ســوله 
مي پيچد؛ هنوز چند ثانيه نشــده دستگاه ديگر و 
دستگاه بعدي و اين تا دســتگاه هفتم ادامه دارد و 
همين شده كه صداي فرياد عباس را وقتي دستش 
لاي قالب گير كرده، كسي نشنيده است. »گوش 
ما پر اســت از صدا. صبــح تا شــب و كار كه زياد 
باشد شب تا صبح. وقتي از كارگاه مي آييم بيرون 
گوش مان زنگ مي خورد. بارها شــده كه با صداي 

مهيب برخــورد دو 
قالب روي يكديگر از 
خواب پريدم.«؛ ستار 
كارگر 12ساله كارگاه 

توكل ايــن را مي گويد 
و درهاي قرمز نوشــابه را 

از دهان باز شــده قالب هاي 
دســتگاه برمــي دارد و دوباره 

دكمه بسته شــدن را مي زند؛ »توي همه 
اين كارگاه ها خطر هست. شما در شهرك 
بگرد، ببين كارگر و حتي كارفرماي باسابقه 

كه آســيب ديده نباشد 
پيدا مي كني؟ از بهداشــت 
حرفه اي هم كــه مي آيند 
بيشتر نگاهشان به بهداشت 
محيط اســت تا نظارت بر 
امنيت كارگاه. بحث خريد 
تجهيــزات ايمنــي هم كه 
مي شود، خودشان مي دانند 
كه آنقدر گران است كه زور 
كارگاه هاي توليدي كوچك 

به آن نمي رسد.«
را  شــرايط  كارگــران 
پذيرفته انــد؛ اينكــه خطر 
هســت و بايد خودشــان 
حواس شــان را جمع كنند، 
اينكه اگــر اتفاقي افتاد بايد 
بسوزند و بسازند و دوباره كار 
كنند. ستار كه حالا 20سال 
است در كارگاه هاي مختلف 
ورامين كار كرده، مي گويد: 
»صدمه هايي هم هست كه 
ما خورديــم و هنوز دردش 
توي تن مان است اما وزارت 
كار و كارفرمــا نمي بينند. 
خيلــي از كارگرها به خاطر 
بلند كردن بارهاي سنگين 
كارگاه، كمر و دستشان آسيب ديده، يا كارگر داريم 
كه در جوشكاري چشمش را هر بار برق مي زند ولي 

باز مجبور است اين كار را بكند.« 

دنياي سخت فلزات و تراشه ها
گوشه و كنار شهرك، كارگاه هاي كوچك تراشكاري 
هست كه بيشــتر نقش آچارفرانســه كارگاه هاي 
توليد ماشين آلات كشــاورزي، قالب سازي و... را 
بازي مي كنند؛ كارگاه هايي بــا تراكم صداي بالا 
كه ايستادن پشــت دســتگاه هاي غول پيكرش 
كار كارگــر ســاده و روزمــزد نيســت. احمد آقا 
 كارفرماي تراشكاري است و مشغول فرم دادن به 
فلزي است كه بعدا قرار اســت قطعه يك ماشين 
صنعتــي شــود. خــودش مي گويد: مشــغول 

»شيار تراشي« هستم.
فلز را كه با سطح دستگاه، مماس مي كند، براده هاي 
آهن از چپ و راست صورتش، مانند گلوله اي كه از 
لوله تفنگ شليك شده باشــد، رد شده و با شتاب 
مي خورند به ديوارهاي ســياه و گريســي پشت 

ســرش. اما او بدون توجه به هجوم براده هاي ريز 
و درشت مشغول تراشيدن بيشتر است. كارگري 
هم پشت به او مشغول شســتن يك رينگ فلزي 
در پيت حلبي پر از آب است و صورتش را اصلا به 
سمت احمد آقا بر نمي گرداند. »اگر براده برود در 
چشم، قرنيه را نابود مي كند؛ خيلي ها در تراشكاري 
چشم شان همينطوري آســيب ديده و كارشان به 
بيمارســتان و جراحي كشيده شــده.« مصطفي، 
شاگرد 30ســاله مغازه تراشكاري، يك بار دستش 

را با دســتگاه بريده، دقيقا 
مثل احمد آقا اســتادش كه 
10سال پيش انگشتش را در 
اين كار گذاشته است؛ جاي 
زخم هاي بزرگ و كهنه هنوز 
روي دســتان هردويشان 
هســت؛ »تراشــكاري كار 
هر كسي نيست، يعني اگر 
يك روز دل بــه كار ندهي و 
حواست تا سر كوچه برود، 
كار دســت خودت دادي. 
كمتر كسي هســت كه در 
اين كار ســالم مانده باشد و 
بلايي ســر خودش نياورده 
باشد. آنقدر كه اين دستگاه 

چموش و وحشي است.«

گوش هايــي كــه ديگر 
نمي شنوند

نان سفره احمد و شاگردش 
مصطفي از قطعاتي اســت 
كه با دســتگاه تراشكاري 
بــراي كارگاه هــاي ديگر 
توليد مي كننــد اما گاهي 
بايد اين لقمــه را در خون 
دست هايشــان فــرو كنند 
و به دهــان بگذارند. »هيچ 

دستكش صنعتي اي نيست كه از دست تراشكار در 
مقابل دستگاه محافظت كند، فقط تجربه و حواس 

جمع مي تواند پشت و پناه كارگر باشد.«
گوش هاي اوســتا احمد 47ساله مثل يك پيرمرد 
80ساله ســنگين است، شــاگردش بايد داد بزند 
تا او چند كلمه را بشــنود؛ »از 14سالگي پاي اين 

ه ها  ســتگا د
بزرگ شدم. 
ر  ا ر هــو ا هو
يــش  ا صد
وقتي روشنش 
و  مي كنــي 
مي خواهــي فلزي 
را بتراشــي باعث شد 
كم كم گوشــم كر شود. 
اينهــا را چه كســي مي بينــد؟ تامين 
اجتماعــي يــا وزارت كار؟ چطور اين 
آسيب ها را كه مثل زخم دست يا چشم 
نيست با ما حساب مي كند؟ همين ايستادن 
مداوم پشت دستگاه براي ما زانو نگذاشته، شب ها 
هزار جور روغن بايد بزنيم و قرص بخوريم تا بتونيم 

بخوابيم.«
اوستا احمد، به اســم كارفرماي كارگاهش است 
اما مي گويد در اصل خودش هــم كارگري بيش 
نيســت؛ »ايمني كار را تا جايي كه بشود و بتوانيم 
رعايت مي كنيم، مثلا عينك مي زنيم كه براده فلز 
 وارد چشم مان نشود يا دســتكش مي پوشيم كه 
تيزي اش دســتمان را نگيرد. اما براي ايســتادن 
مداوم، بازرس بهداشت حرفه اي آمده و مي گويد 
كه روي صندلي بنشــين. 
چطــور مي شــود كنــار 
دستگاهي كه بايد دور آن 

دائم چرخيد، نشست. 
كارگري در كارگاه كوچك 
كه امكاناتش كم است، فرق 
دارد با يك كارخانه بزرگ 
دولتي كه پــول تجهيزات 
ايمني و فنــي اش را دولت 
مي دهــد.« در شــهرك و 
حوالي اش كــه مي چرخي 
كمتر كسي را مي بيني كه 
بيكار، آسوده و ليوان چاي 
به دست گوشــه اي نشسته 
باشد تا ساعت كاري اش به 
ســرآيد، كارگران جوان و 
ميانسال ميان دستگاه هايي 
كه بعضا نامشــان ســخت 
اســت و به گوش رهگذران 
ناآشناست سخت مشغول 
كارند تا از قســط و قرض و 
اجاره خانه عقــب نيفتند. 
يكــي كارگر كابينت ســاز 
اســت و ام دي اف بــرش 
مي دهد، ديگري در كارگاه 
كانال سازي  كولر با ورق هاي 
گالوانيزه سر و كله مي زند و 
آنها را به هم چفت و بســت مي كند. بعضي ها هم 
كارگر باربرند و كمر زير بــار هر چيزي بايد ببرند. 
اينجا هميشه خطر در كمين است و همه آن را با 
چشــم مي بينند اما باكي از آن ندارند. ترس وقتي 
است كه شب شود و ســفره خانواده خالي بماند، 

براي درد بالاخره چاره اي پيدا مي شود.

زنان

وقتي خانه ناامن است
مدير مؤسسه »نور سپيد هدايت« از افزايش آمار دختران و 
زناني  می گويدكه در دو سال گذشته خانه را ترك كرده اند

حواسمان نيست؛ ولي با 
بعضی رخــداد اجتماعي 
و اقتصادي كه اين روزها 
صدايش در گوشمان مي پيچد، زنان و دخترانی تصميم به ترك 
خانه مي گيرند؛ به اميد نفس كشــيدن در هوايي امن تر. از قتل 
رومينا به دست پدرش گرفته تا شيوع كرونا و افزايش خشونت هاي 
خانگي، مجازي شــدن كلاس هاي درس و قطع ارتباط حداقلي 
برخي از زنان و دختران با محيط بيــرون از خانه. اين روزها خبر 
دستگيري قاتلي زنجيره اي در تهران به گوش مي رسد كه قربانيان 
خود را از بين مســافران تنهايي انتخاب مي كرد كــه تازه پا به 
ترمينال جنوب گذاشته بودند. اما خوش اقبال ترين زناني كه ترك 
خانه مي كنند، سر از انجمن هاي مردم نهادي درمي آورند كه در 
حوزه كمك به زنان بي سرپناه فعاليت مي كنند. سپيده علي زاده، 
مدير مؤسسه »نور سپيد هدايت« يكي از اين مراكز نگهداري از 
زنان بي سرپناه را در ميدان شــوش اداره مي كند. عليزاده درباره 
افزايش تعداد زنان و دختراني كه خانه را ترك كرده اند، هشــدار 

مي دهد.
به جرأت مي توانم بگويــم تعداد زنان و دختراني كــه از خانه فرار 
كرده اند، حداقل در همين محدوده دروازه غاز و شــوش، نسبت به 
قبل از كرونا دوبرابر شده است. دليل روشــن و واضحي دارد و آن 
افزايش خشونت خانگي است. هر يك از اين افراد به طرق مختلف 
در خانه مورد اذيت و آزار بودنــد و با محدوديت هاي پيش آمده در 
دوره كرونا، رفتارهاي ناسالم در خانواده هاي آسيبي شدت گرفته 
است. درحالي كه ما از امنيت خانه و خانواده صحبت مي كنيم، اين 
مفهوم ممكن است براي ديگران تعبير ديگري داشته باشد؛ خانه 
براي همه زنان امن نيست و همه افراد لزوما در خانه احساس آرامش 
نمي كنند. بالاخره تنش ها و اضطراب ها و فشارها جايي خودش را 
نشان مي دهد. آخرين تارهاي ريسمان هم پاره مي شود و فرد از خانه 

بيرون مي زند. غافل از اينكه اين تازه آغاز مشكل هاست.

زنان چگونه آسيب پذير مي شوند؟
زناني كه قبل از ترك خانه هيچ برنامه اي براي »كجا رفتن؟« و »چه 
كردن« ندارند دردسرهاي بســياري را تجربه مي كنند. خيلي بايد 
خوش شانس باشند كه بعد از ترك خانه و رسيدن به مركزي امن، 
گرفتار مافياي قاچاق مواد و سوءاســتفاده جنسي نشوند. هميشه 
اينطور نيست كه زني از خانه راهش را بكشد و خودش را به ترمينال 
برساند و بعد هم مستقيم پيش ما بيايد. كافي است اين فرد تنها يك 
شب در پارك بخوابد يا ندانسته و از روي بي پناهي، به فرد اشتباهي 
اعتماد كند؛ اتفاقي كه برخلاف خواســته ما معمولا رخ مي دهد و 

سرنوشت اين زنان را با حوادث تلخي گره مي زند.
نداشــتن مدارك هويتي، نداشــتن آدرس دقيقي براي مراجعه، 
نداشــتن پول كافي، بي تجربه بودن و... دلايل مهمي است كه اين 

افراد را آسيب پذيرتر از هر زمان ديگري مي كند.

سرنوشتي كه بايد در صفحات حوادث جست
ماجراي رومينا را يادتان هست؟ دختري كه پدرش او را  به قتل رساند؛ 
بعد از اين اتفاق زنان زيادي خانه و خانواده و شهر خود را ترك كردند. 
تعدادي از آنها به پارك شوش آمدند و تعداد كمتري از آنها توانستند 
خود را به مددسراي زنان برســانند. همه آنها مي ترسيدند كه پدر يا 
همسر و عضوي از خانواده شان، همين بلا را سرشان بياورد. روزهاي 
اول بعد از اين اتفاق، تماس هاي زيادي با مركز ما  گرفته  مي شــد و 
دختران و زنان از ترس هايشان مي گفتند. مي گفتند قصد خروج از 
خانه را دارند و مي خواستند راهنمايي شــان كنيم. هيچ كدام از آنها 
به آنچه در انتظارشان بود واقف نبودند. حتي به آن فكر نمي كردند 
چون نجات از وضعيتي كه در آن قرار داشتند برايشان در اولويت بود. 
مي خواهيد بدانيد بعد از ترك خانه و محل زندگي، معمولا چه بلايي 
سر اين زنان و دختران مي آيد؟ صفحه هاي حوادث روزنامه ها را ورق 
بزنيد. زنان و دختران آســيب ديده اي كه به دنبال احساس امنيت و 
آرامش پا در اين راه پر خطر مي گذارند، با سوءاســتفاده هاي زيادي 
روبه رو مي شوند. ممكن است تجربه هاي بسيار سهمگيني از تجاوز 
و تعرض و تحقير و ترس را از سر بگذرانند. وقتي نتوانند كاري براي 
خود پيدا كنند و درآمدي داشته باشــند، خيلي زود گرفتار مافياي 
مواد مخدر مي شوند. آنها هم حتما به بيرون آمدن از اين وضعيت فكر 
مي كنند اما با برداشت غلطي كه تحت عنوان آبرو دارند و تعبيرهاي 
ديگری حاكم است، راه برگشت را بسته مي بينند. خشونت علني و 
هزار و يك تنبيه ناعادلانه در انتظارشان است. درحالي كه بسياري از 
اين مشكلات را مي توان از راه درست حل كرد. يا حداقل آن را كمتر 

كرد و زندگي آرام تري براي اين خانواده ها رقم زد.

هميشه چيزهايي هست كه نمي دانيم
به زنان و دختراني كه به ما زنگ مي زنند و از قصدشان براي ترك 
خانه مي گويند، توصيه مي كنم اين آخرين گزينه شــان باشــد. 
مي گويم از خانه بيرون نياييد مگــر اينكه حس كنيد جان تان در 
خطر است يا ممكن است مورد تعرض و تجاوز قرار بگيريد. اما آنها 
را به تحمل وضع موجود تشــويق نمي كنم. داشتن زندگي آرام و 
امن، حق همه ماست. به همه آنها توصيه مي كنم اگر مي خواهند 
تصميمي بگيرنــد حتما از قدم هاي بعدي كه قرار اســت بردارند 
مطمئن شــوند. وگرنه از چاله به چاه عميق تري مي افتند كه راه 
نجات از آن بسيار سخت است. من فكر مي كنم هيچ گاه براي تغيير 
دير نيست. امنيت رواني و جاني همه افراد جامعه بايد حفظ شود؛ 
سنگ بزرگي است. اما برداشــتن اش آنقدر ارزشمند است كه هر 
زحمتي براي آن بكشيم ارزش اش را دارد؛ چرا كه ريشه بسياري 
از آسيب هاي اجتماعي ما در اين موضوع است. تغيير براي چنين 
وضعيتي، تنها وظيفه زنان نيســت و همه مردم بايد در آن سهيم 
باشند. بايد بپذيريم كه هر فرهنگ ريشه داري لزوما فرهنگ مثبت 
و سازنده اي نيست. يك اشتباه عرفي رايج، تا سال هاي سال مي تواند 
زندگي مردم يك قوم و يك شــهر را تحت تأثير خــود قرار دهد. 
بسياري از خشونت هايي كه زنان و دختران تجربه مي كنند به دليل 
ترس خانواده ها از قضاوت شدن و اصطلاحا ريختن آبرو است. حتي 
در برخي از شهرها فردي كه دختر به زعم آن فرهنگ »خطاكار«ش 
را نكشد و به او آسيب جدي نرساند، شماتت مي شود و تحت فشار 

ديگران قرار مي گيرد.
جامعه ما هم بايد خوب شنيدن را ياد بگيرد و هم خوب شنيده شدن 
را. ما هنوز نمي دانيم اگر با زني بي سرپناه يا دختري بي پناه مواجه 
شديم بايد چه رفتاري با او داشته باشيم؟ نمي دانيم چطور مي توانيم 
به او كمك كنيم كه بتواند احســاس امنيت كند. نمي دانيم چطور 
مي توانيم خانه اي امن براي او مهيا كنيم و او را به خانواده برگردانيم.

مرضيه  موسوي
 روزنامه نگار

 نبرد نابرابر
برای یک لقمه نان

روايت هايی از زندگی و سرگذشت كارگرانی كه
 برای  درآمد حداقلی بايد با خطر حادثه و احتمال

 جراحت و مرگ، دست و پنجه نرم كنند

قرقره نخ گوني كه در ارتفاع 10متري سوله كارگاه نصب است، 
خراب شده بود. با نردبان صنعتي مي رود بالا كه درستش كند، برق 

دستگاه قرقره مي گيردش و از نردبان پرتش مي كند پايين. همه استخوان هاي 
كوچك كف پايش خرد مي شود و يك ماه در بيمارستان درد مي كشد. چند جور 

عملش مي كنند اما پاي راست، ديگر براي او پا نمي شود. حالا 3سال است كه درگير 
جراحي هاي مختلف از اين دكتر به آن دكتر و عصايي كه ديگر عضوي از بدنش شده؛ 

»از نردبان افتادن زود پيرم كرد.« ميني بوس ترمينال خاوران ساعت 5صبح سرد پاييزي 
پر مي شود از مردان پير و جواني كه تن هاي خسته و رنجورشان را مي كشانند تا قرچك، 

پويينك، عباس آباد و خيرآباد ورامين و آنجا پخش مي شوند در كارگاه هاي كوچك و بزرگ 
صنعتي. كارگاه توليد رنگ و رزين، توليد صنايع پلاستيك، فايبرگلاس، چرم و سالامبور، 

تجهيزات آب و فاضلاب، ورق پلاستيكي پي وي سي، توليد ماشين آلات صنعتي 
. با همان لباس هاي تن شان و كفش هاي  وكشاورزي، هواكش، تراشكاري و...
پايشان، صبحانه خورده يا نخورده مي ايستند پشت دستگاه ها و تا جايي كه 

كار باشد، تا زماني كه كارفرما بخواهد، كار مي كنند؛ 5بعد از ظهر، 7شب 
و 10شب. براي لقمه ناني و حقوق آخر برجي كه بشود با آن 

زندگي امروز را به فردا رساند؛ » تا فردا خدا بزرگ 
است«.

فهيمه طباطبايي
 روزنامه نگار

سيد ابوالفضل اشرف منصوري؛ رئيس هيأت مديره 
كانون سراسري انجمن هاي صنفي مسئولين حفاظت 
فني، ايمني و بهداشت كار كشــور: عواملي مانند 
اشتباهات فردي، بي توجهي كارفرما به نكات ايمني 
و اجرا نشــدن قوانين و دســتورالعمل ها ، ضريب 
حوادث را در كشــور بالا مي برند و جان كارگر را به 
خطر مي اندازند. از ســال 13۸5 كه تعداد بازرسان 
كار حدود 350 نفر بود تــا به امروز كه تعداد آنها به 
هزار و 100 نفر رسيده است تغييري در آمار حوادث 
به وجود نيامده اســت. تناسب كارگاه هاي فعال در 
كشور با تعداد بازرسان حال حاضر اينگونه است كه 
هر 5 سال يك بار كارگاهي مي تواند بازرسي شود. 
در كشور ما يك ميليون و 3۴0 هزار كارگاه در تامين 
اجتماعي ثبت شده است و جمعيتي كه مسئوليت 
ايمني را بر عهده دارند حدود 30 هزار نفر هستند.  
بنابراين به جاي اينكه بخواهيم تعداد بازرســان را 
اضافه كنيم تعداد مسئولان ايمني در كارگاه  ها را بايد 
بالا ببريم چون بازرسان كار، شرح وظايف وسيعي 
دارند؛ از شكايات كارگر و كارفرما گرفته تا گزارش 
حادثه و مشكلات مشــاغل سخت و زيان آور ؛ پس 
آنطور كه بايد و شايد نمي توانند بازرسي از كارگاه ها 
را انجام دهند.  چندين عامل بزرگ، كارگران را در 
محيط كار تحت الشعاع قرار مي دهد، حوادث كار در 
بين كارگر هاي مجرب و ماهر نرخ بالايي دارد، چون به 
تسلط خود بر كار غره مي شوند و اين اطمينان بيش 
از حد به كار باعث بروز حادثه مي شود. همچنين فقر 
شديدآموزشي، ايمني و ضعف فرهنگ ايمني كار 
باعث بروز خطاي انساني مي شود. آموزش نيروي 
كار طبق ماده ۹1 قانون كار بــراي همه كارفرماها 
الزامي است، با وجود اين در بحث آموزش در كشور 

عقب هستيم.

حــوادث كارگري از غم انگيزترين وجوه توســعه 
صنعتي و افزايش كارگاه هاي مختلف در سراســر 
جهان است؛ حوادثي كه به دنبال گسترش روزافزون 
كارگاه ها و رعايت نكردن استانداردهاي ايمني براي 
كارگران رخ مي دهد و رهــاورد آن جراحت، نقص 
عضو و مرگ براي اين قشــر است. حادثه شغلي يا 
حادثه كارگري به حادثه اي اطلاق مي شود كه حين 
انجــام وظايف حرفه اي براي كارگــر رخ مي دهد. 
آمارهاي جهاني نشان مي دهد كه در جهان سالانه 
بيش از يك ميليون نفر بر اثر حوادث ناشــي از كار 
جان خود را از دست مي دهند و عده بسياري دچار 
آسيب هاي جدي مي شــوند. در ايران مثل خيلي 
از موارد ديگر آمار رســمي قابل اعتنايي از سوي 
مراجع رسمي در اين زمينه منتشر نشده است. اما 
برخي اظهارنظرهاي مسئولان مي تواند در تخمين 
وضع حوادث كارگري و شغلي در ايران مفيد باشد.  
به عنوان مثال معاون وزير كار در آبان ماه امسال به 
رسانه ها گفته است كه سالانه 13 هزار حادثه ناشي 
از كار در ايران رخ مي دهد كه 700 تا ۸00 مورد آن به 
فوت منجر مي شود. براساس اعلام مسئولان وزارت 
كار، بيشــترين حوادث كارگري در كارگاه هاي زير 
۲0 نفر به ويژه كارگاه هاي ساختماني رخ مي دهد و 
مهم ترين دلايل بروز ايــن اتفاقات، رعايت نكردن 
استانداردهاي ايمني، نظارت سست مراجع دولتي 
و ضعف آموزش نيروي كار است. 11آذر امسال يك 
كارگر زن در استان قم بر اثر سقوط بالابر در كارگاه، 

جان باخت.

 بازرسی
هر 5سال يك بار از 
كارگاه های صنعتی

 13هزار 
 حادثه كاری
و 700كشته

آمارهــای جهانی نشــان 
می دهــد كــه در جهــان 
سالانه بيش از يك ميليون 
نفر بر اثر حوادث ناشــی از 
كار جان باخته اند. براساس 
اعــلام مســئولان وزارت 
كار، بيشــترين حــوادث 
كارگري در كارگاه هاي زير 
20 نفر به ويــژه كارگاه هاي 
ســاختماني رخ مي دهد و 
مهم ترين دلايــل بروز اين 
اتفاقــات، رعايت نكــردن 
اســتانداردهاي ايمنــي، 
نظارت سست مراجع دولتي 
و ضعف آموزش نيروي كار 

است

كارفرما: مجبوريم خودمان 
به كارگــر يــاد بدهيم كه 
چطور با دســتگاه كار كند 
كه تهش مشــخص نيست 
درست ياد گرفته باشد يا نه. 
از طرفي قيمــت تجهيزات 
ايمني مثل كلاه، دستكش 
صنعتي و كفــش صنعتي 
خيلي گــران اســت و اگر 
خوبــش را بخواهي بخري 
اصلا نيست. تعداد كارگرها 
را هم بخواهيــم زياد كنيم 
كه دچار خســتگي نشوند، 
قيمــت كالاي تمام شــده 
برايمان گــران در مي آيد و 

ضرر مي كنيم
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تاریخچه ساخت سفال در ایران به سال هاي بسيار بسيار دور برمي گردد. پژوهش هاي باستان شناسي 
نشان مي دهد قدمت ساخت سفال در فلات ایران به 8هزار سال پيش از ميلاد مي رسد. این یعني از عمر 
نخستين و مهم ترین اختراع ساخته شده به دست بشر در كشور ما بيش از 10هزار سال مي گذرد. سفال 
كه در ابتدا براي انسان نخستين حكم ظروفي را داشت كه از آن براي نگهداري آب و غذا استفاده مي شد 
به مرور طرح و رنگ به خود گرفت و به یكي از هنرهاي دوره خودش تبدیل شد؛ هنري كه تا امروز هم در كشور ما رواج دارد. هم اكنون چند استان كشور 
قطب توليد سفال ایران لقب گرفته اند كه سفال هاي ساخته شده در آنها به استان هاي دیگر و حتي كشورهاي مختلف دنيا صادر مي شود. هر چند 
سهم صادرات ما در این حوزه بسيار كم است و این پتانسيل وجود دارد كه بتوانيم هنر سفالگران ایراني را بيشتر و بهتر به دنيا عرضه كنيم اما با این 
حال هنر سفالگري در ایران با جدیت در حال انجام است. در ادامه سري به قطب هاي توليد سفال كشور زده ایم تا ببينيم در این شهرها و استان ها 

چند كارگاه ساخت سفال وجود دارد و درآمد چند نفر از اهالي شهر از كهن ترین دست سازه بشر تامين مي شود.

پرنيان سلطانی
خبر نگار

نی
هقا

ل م
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س: 
عك

صنايع دستی 

»مروار« يك نوع چوب تركه اي است كه در ملاير كاشته و تولید 
مي شود؛ البته تهیه آن در مناطق ديگر نیز امكان پذير است اما نه 
باكیفیت ملاير و در واقع بهترين نوع مروار كشور در ملاير كشت 

مي شود.
مرواربافان پس از تهیه تركــه آن را انبار و به تدريج پس از گرفتن 
زوائد آن، تركه ها را از طول به 3يا4قســمت تقســیم مي كنند و 
در پاتیل هــاي مخصوصي با آب مي جوشــانند و لايه رويي آن را 
مي گیرند و پس از خشك شدن براي بافتن از آنها استفاده مي كنند.
مروار داراي ويژگي هاي خاص خود و رنگ آن زرد است و وقتي با 
روغن جلا مي خورد، به رنگ طلايي درمي آيد. پس از بافتن مروار 
بايد آن را حدود 48ســاعت در معرض آفتاب گذاشت تا رنگ آن 
روشن تر شود. ســبد گرد كوچك و بزرگ، سبد بیضي كوچك و 
بزرگ، سبد قايقي كوچك و بزرگ، كاسه در اندازه هاي مختلف، 
سبد كشكولي، سبد جاي میوه، سبد پنجره اي، ساك پیك نیك، 
ســبد دوطبقه، ســبد ســه طبقه، جاي لباس، جاي بچه، جاي 
روزنامه، انواع لوستر، انواع شكلات خوري، جاي سوزن و نخ، جاي 
تخم مرغي، میز و صندلي و مبل و محصولات متنوع ديگر در اين 
رشته هنري تولید و به بازار عرضه مي شود. هنر مرواربافي روستاي 
داويجان شهرستان ملاير در استان همدان، چند روز پیش به ثبت 
ملي رســید و طبق اعلام میراث فرهنگي اين شهرستان، حدود 
100كارگاه بزرگ و ۵00كارگاه خانگي مرواربافي در شهرستان 
ملاير وجود دارد كــه بیش از هزار نفر در اين كارگاه ها مشــغول 

فعالیت هستند.

مرواربافي

وستا ر

تالاب شادگان خوزستان سرزمیني آبي است ؛ محل تلاقي آب و آفتاب 
و نخل و نیزار. از يك ســو گاومیش ها براي آب تني به آب مي زنند و 
از ســوي ديگر پرندگان مهاجر بر فراز آب و نخل بال مي كشند و به 
همین دلیل، همزيستي مســالمت آمیز حیوان و انسان به وضوح در 
اين تالاب قابل رويت است. تالاب شادگان در واقع بزرگ ترين تالاب 
ايران است كه در جنوب خوزســتان قرار دارد. اين تالاب نزديك به 
شهرستان هاي شادگان، ماهشــهر و آبادان است و در گويش محلي 
به آن هور يا هورالعظیم مي گويند. براي رســیدن به مركز تفريحي و 
گردشگري تالاب شادگان خوزستان بهتر است از جاده آبادان ـ اهواز 
حركت كنید تا به سه راهي شادگان ـ دارخوين برسید و بعد وارد جاده 
تالاب شويد. بعد از طي مســیري پس از گذر از میان آب ها به تالاب 
و روستاي صراخیه مي رسید؛ ونیز ايران. عبور از میان نیزار ها با قايق 
تجربه اي اســت كه از ســفر به اين تالاب خواهید داشت. اين تالاب 
مكان مناسبي براي پرندگان مهاجر است. از نزديك ديدن پرندگاني 
چون اردك كركري، انواع غاز وحشــي، لك لك ها و فلامینگو حین 
گردش در تالاب بســیار جالب و البته دلنشین خواهد بود. همچنین 
مضیف هايي )استراحتگاه ساخته شده از ني و برگ درخت نخل( نیز 
براي گردشگران در جزيره اي وســط تالاب تدارك ديده شده است. 
در مضیف ها بومیان منطقه با چاي و قهوه از شما پذيرايي مي كنند . 

بهترين فصل براي سفر به خوزستان پايیز و بهار است.

ونيز ایران

خوراك شناسی

خربزه   درختــي يا »پاپايــا«، میوه اي بــا كاربرد بســیار در درمان 
بیماري هاســت كــه چند ســالي اســت به عنــوان گنــج پنهان 
 A وC سیستان وبلوچستان مطرح شده. اين میوه غني از ويتامین های
و آهن و خاصیت اصلي آن آنزيم پاپايین است؛ همان ويژگي پیسین 
يكي از آنزيم هاي شــیره  معده كه به تجزيه  پروتئین كمك مي كند. 
فیبرين موجود در اين میوه براي انعقاد خون مفید است. برگ هاي آن 
حاوي عنصر كارپین است كه در بي نظمي هاي قاعدگي و اختلالات 

گوارشي نظیر اسهال بسیار مفید است.
 ارقام محلي پاپايــا، عمدتا در سیستان و بلوچســتان و اندكي نیز در 
در هرمزگان وجود دارد. درختان اين میوه در سیستان و بلوچســتان 
به صورت باغ مســتقل وجود ندارند بلكه به صورت معــدود در مرز 
باغات كاشته شده مي شــوند كه برابر آمار ارائه شده از سوي سازمان 

جهادكشاورزي استان، بیش از 2۵هكتار را شامل مي شوند.
جز پاپايــا میوه هاي گرمســیري ديگري نیز در شــهرهاي جنوبي 
سیستان و بلوچستان برداشت مي شود كه هیچ جاي كشور ديده نشده 
و شايد شناخته شده هم نباشند. ازجمله اين میوه ها مي توان به جم، 

كلیر، كنار و چیكو اشاره كرد.
طبق اعلام ســازمان جهادكشــاورزي سیستان و بلوچستان، سالانه 
از ســطح 480هزار هكتار از باغ هاي اســتان بیش از ۵00تن میوه 

گرمسیري برداشت مي شود.
پاپايا يا خربزه درختي را مي توان بــراي درمان زخم ها، جلوگیري از 
سرطان و تقويت مو هم استفاده كرد و میوه جم، ضربان قلب را تنظیم 
و به درمان كم خوني بدن كمك مي كند. میوه درخت بیاباني كلیر نیز 

مانند داروي انرژي زا عمل مي كند.

پاپایا

سفالگري هنوز هم نان دارد
حدود ۵0هزار نفر در قطب هاي سفالگري كشور به تولید سفال مشغول هستند

820كارگاه درلالجين؛ شهر جهانی سفال
بي شــك مهم ترين قطب ســفال ايران، همدان و شهر لالجین است؛ 
شــهري كه 11تا 12هزار نفر جمعیت دارد اما 1۵هــزار نفر در حوزه 
سفالگري اين شهر مشغول به فعالیت هستند. اين يعني علاوه بر عمده 
جمعیت شهر لالجین، اهالي شهرهاي همجوار نیز براي كار در حوزه 
سفالگري به اين شهر مي آيند. براساس آخرين اطلاعات موجود از شهر 
لالجین، جمعیت اين شهر در روزها بین 27تا 28هزار نفر است و شب ها 
اين تعداد به 11تا 12هزار نفر مي رسد. شايد برايتان جالب باشد بدانید 
لالجین كه حدود ۵سال پیش به عنوان شــهر جهاني سفال انتخاب 

شد، 820 كارگاه خانگي و تجاري و 230فروشگاه عرضه سفال دارد.

500سفالگر در استان گيلان
استان گیلان هم يكي از قطب هاي مهم ســفال در ايران است. سالانه 
2میلیون و 300هزار دلار ارز از صادرات گمركي و چمداني صنايع دستي 
گیلان عايد كشور مي شود كه دســت كم 10تا 1۵درصد آن سهم 
سفال است. درباره سفال گیلان هم گفته مي شود بیش از نیمي از 
سفال تولیدي اين استان شمالي در خود گیلان به فروش مي رسد، 
حدود 40درصد آن به بازارهاي استان هاي ديگر مي رود و 10درصد 
باقي مانده به كشورهاي حاشیه خزر و خلیج فارس، اروپا و استرالیا 
صادر مي شود. گیلان هم اكنون ۵00سفالگر دارد كه اين افراد با تولید 

گَمَج، گلدان، ظروف آشپزخانه، تابه سفالي، نرَخِه، نمك يار، كوزه، تنور 
و...، اين استان را به يكي از قطب هاي سفال كشور تبديل كرده اند.

14  كارگاه فعال، سهم خراسان رضوی
سفالگري در استان خراسان رضوي پیشینه اي ۵هزار ساله دارد و شهر 
گناباد و روستاي »مند« را مي توان به عنوان مهد اين هنر معرفي كرد. 
در گذشته 2نوع سفال »رســي« و »جسمي« در مند تولید مي شد كه 
به عنوان چیني سنتي شهرت داشت اما هم اكنون سفالگري اين روستا 
با روش هاي مختلفي مثل بدل چیني و سفال رسي ساخته مي شود. اين 
در حالي است كه سال هاي نه چندان دور در روستاي مند 120 كارگاه 
وجود داشت كه در هر يك بین 7تا 8نفر مشــغول به كار بودند؛ يعني 
تقريبا همه اهالي روستا به كار سفال مي پرداختند. اما هم اكنون فقط 
14كارگاه فعال سفالگري در اين روستا وجود دارد. با اين حال سفال هاي 
اين روستا به ديگر شهرهاي استان و استان هاي همجوار صادر مي شود.

300هنرمند قمی سفالگر هستند
اين درســت اســت كه هنر اصلي مردم قم، انگشترســازي اســت و 
1200هنرمند انگشترســاز در قالب هزار كارگاه انگشترســازي اين 
استان به فعالیت مي پردازند اما اين استان در حوزه سفال هم حرف هاي 
بسیاري براي گفتن دارد. هنر سفالگري سیدمحمد میرقیصري با نام 
هنري »زرين فام« كاشي هفت رنگ احمد كبیري و لعاب سبز قمي رضا 
سركارپور نمونه هاي منحصر به فرد هنر سفال و سرامیك اين استان 
اســت. هم اكنون بیش از 300هنرمند قمي در عرصه سفال فعالیت 

مي كنند كه بیشتر آثارشان در همین استان به فروش مي رسد.

25هزار سفالگر در آذربايجان شرقی
بي شك يكي ديگر از قطب هاي سفالگري ايران، آذربايجان شرقي است. 
وجود كوه »عون بن علي« و رشته كوه ســرخ فام كه سرشار از خاك رس 
است، موجب شده تا فعالان سفالگري در اين اســتان منبع ارزاني براي 
كار خود پیدا كنند. هم اكنون شهرهاي تبريز، مرند، زنوز، كوزه كنان و... را 
مي توان قطب هاي تولید سفال اين استان در نظر گرفت كه نزديكي آنها به 
مرز موجب شده است تا سفال هايشان به راحتي در بازارهاي محلي نخجوان، 
جمهوري آذربايجان و شهرهاي مرزي تركیه از جمله ايغدير و وان به فروش 
برسد. هم اكنون در آذربايجان شرقي بیش از 2۵هزار نفر به صورت مستقیم 
به سفالگري مشغول هستند و سفال به صورت غیرمستقیم براي حدود 

100هزار نفر در اين استان ايجاد اشتغال كرده است.

45  كارگاه سفال در شهرضا  اصفهان
شهرضا  اصفهان از گذشــته هاي دور به دلیل اينكه خاك آن مستعد 
ساخت ســفال بود به عنوان يكي از مراكز صنعت سفال و سرامیك در 
كشور شناخته مي شود. سفال اين شهر سابقه 700ساله دارد و از دوران 
صفويه آغاز شده است. ضمن اينكه لعاب فیروزه اي و طرح گل و ماهي 
كه نماد زندگي در آب اســت از ويژگي هاي منحصر به فرد سفال اين 
منطقه به حساب مي آيد. براساس آخرين اطلاعات رسیده از شهرضا 
هم اكنون 2۵كارگاه حرفه اي و 20كارگاه خانگي سفالگري در شهرضا 

وجود دارد كه اين كارگاه ها زمینه اشتغال 1۵0نفر را فراهم كرده اند.

300  نفر فعال سفالگر در ميبد يزد
ناگفته پیداست شغل مردمان شــهرهاي كويري از گذشته هاي دور 
با سفال گره خورده است. شــهر میبد يزد هم از اين قاعده مستثني 
نیست. سابقه سفالگري در يزد به هزاره پنجم قبل از میلاد مي رسد اما 
اوج شكوفايي اين هنر در يزد در دوره آل مظفر اتفاق مي افتد. در اين 
میان میبد مركز مهم سفال و سرامیك استان يزد به حساب مي آيد كه 
با نقش هاي برگرفته از حال و هواي كوير مانند خورشــید خانم، مرغ 
و ماهي، اسب سوار و پادشاه و... نامش را در اين حوزه بلندآوازه كرده 
است. هم اكنون حدود 200تا 300نفر از اهالي اين شهر در حوزه سفال 

فعالیت دارند.

5 هزار سفالگر در شهرستان ميناب
سفالگري در شهرســتان میناب اســتان هرمزگان براساس شواهد 
تاريخي و يافته هاي باستان شناســي قدمتي 3۵00ساله دارد. در اين 
شهرستان كه ساخت سفال يك شغل آبا و اجدادي به حساب مي آيد، 
260كارگاه خانگي ســفال وجود دارد و حدود ۵هزار نفر به سفالگري 

11ميليون دلار؛صادرات سفال به كشورهاي عربي
با وجود پتانسيل بالایي كه در توليد ظروف سفالي در كشورمان وجود دارد اما در 
صادرات این هنر ناب ایراني به دنيا شرایط چندان خوبي نداریم تا جایي كه سال 
گذشته فقط 126ميليون دلار صادرات صنایع دستي داشتيم كه این مبلغ كمتر 
از 0.5درصد صادرات غيرنفتي ایران است. در این ميان سهم مجسمه و سایر 
اشيای تزئيني ازجمله سفال، 7.7هزار تن با ارزش بالغ بر 11ميليون دلار بوده كه 
به نظر مي رسد با ایجاد شرایط بهتر این عدد مي تواند بسيار بيشتر از اینها باشد.

هم اكنون سفال هاي ما به كشورهاي عراق، كویت، امارات، عمان و قطر صادر 
مي شود درحالي كه این روزها كشورهایي مانند آلمان، آمریكا، انگليس، فرانسه، 

روسيه، قزاقستان، قرقيزستان، ازبكستان، ارمنستان و... بزرگ ترین خریداران 
محصولات سفالي در دنيا هستند.

بررسي ها نشان مي دهد ظروف سفالي این روزها در دنيا بيش از 1.6ميليارد دلار 
خرید و فروش مي شوند و اگر ایران بتواند خودش را وارد این بازار بزرگ كند، با 
یك تير چند نشان خواهد زد؛ هم صادرات غيرنفتي مان به شدت افزایش پيدا 
مي كند، هم هنر ناب ایراني در حوزه سفال بيش از پيش در دنيا دیده مي شود و 
هم قطب هاي توليد سفال كشورمان با انگيزه بيشتري به كار توليد ظروف سفالي 

بدون لعاب و لعاب دار مي پردازند.

مشغول هستند. گلدان، قلیان و اسفندسوز از سفالینه هاي ساخته شده در اين 
منطقه است. همچنین ساخت مجسمه هاي كوچك سفالي در اين شهرستان 
رواج دارد كه محلي ها به آن »توتم« مي گويند. توتم ها كه به شكل شتر، میمون، 
سمور و اسب ساخته مي شوند، بیشــتر جنبه اسباب بازي دارند و با هدف بازي 

كودكان ساخته مي شوند.

55واحد توليد سفال سهم شهر خلاق سفال
سمنان هم يكي ديگر از اســتان هاي كويري كشور است كه سفال در آن نقش 
پررنگي دارد. براساس يافته هاي باستان شناســي، تپه حصار در نزديكي شهر 
دامغان يكي از مكان هاي تولید سفال در گذشته بوده كه پیشینه سفالگري در 
آن به 6هزار سال پیش برمي گردد. شاهرود، گرمسار و دامغان از شهرهاي استان 
سمنان است كه كار مردمانش با سفالگري گره خورده. براساس آخرين آمار ارائه 
شده از سوي مسئولان اين استان هم اكنون ۵۵واحد تولید محصولات سفالي 
در استان فعال است كه در مجموع  زندگي حدود 2هزار نفر را به اين هنر گره 

زده و موجب شده عنوان شهر خلاق صنايع دستي با محوريت سفال و سرامیك 
به اين استان برسد.

100  سفالگر  در كلپورگان؛ موزه زنده سفال دنيا
كلپورگان استان سیســتان و بلوچســتان را در دنیا با عنوان »موزه زنده سفال« 
مي شناســند؛ موزه اي كه قدمتش را بر مبناي آثار موجود، 7هزار سال تخمین 
زده اند و علاوه بر ثبت ملي در سال 1381، در سازمان يونسكو هم به ثبت جهاني 
رسیده است. زنان بلوچ در روستاي كلپورگان كه مهم ترين مركز تولید سفال استان 
به حساب مي آيد، به تولید كاسه، بشــقاب، قندان، قوري، گلدان، سیني و كوزه 
سفالي مي پردازند و آنها را هر ساله در معرض ديد 2۵0تا 300هزار گردشگر داخلي 
و خارجي قرار مي دهند. تمام اين سفال هاي خیره كننده كار حدود 100سفالگر 
است كه در هنر خودشان به هیچ عنوان از چرخ سفالگري استفاده نمي كنند. اين 
سفال ها همگي با دست ساخته مي شوند و سفالگران بدون هیچ تغییري در هنر 

7هزار ساله شان، با يك تكه چوب، نقش و نگارهاي روي آن را رقم مي زنند.

سيستانوبلوچستان

100    نفر

خراسانرضوی

100    نفر

جمع

48450    نفر

همدان

15000   نفر

هرمزگان

5000    نفر

سمنان

2000    نفر

گیلان

500    نفر

يزد

300    نفر

قم

300    نفر

اصفهان

150    نفر

فعالان سفالگر 
 در قطب هاي

 توليد سفال كشور

25000    نفر
آذربايجانشرقی

ظروف سفالي اين 
روزها در دنیا بیش از 

1.6میلیارد دلار خريد 
و فروش مي شوند و اگر 
ايران بتواند خودش را 

وارد اين بازار بزرگ كند، 
با يك تیر چند نشان 

خواهد زد؛ هم صادرات 
غیرنفتي  به شدت افزايش 
پیدا مي كند، هم هنر ناب 

ايراني در حوزه سفال 
بیش از پیش در دنیا ديده 
مي شود و هم قطب هاي 
تولید سفال كشورمان 
با انگیزه بیشتري به كار 

تولید ظروف سفالي 
بدون لعاب و لعاب دار 

میمي پردازند.
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 هزينه هاي غیرضروری
براي مولتي ويتامین هاي گران

محققان مي گويند به جاي خوردن قرص هاي رنگارنگ و 
گران قيمت مولتي ويتامين، رژيم غذايي سرشار از مواد مغذي 

بهترين راه ارتقاي سلامت بدن است

 بحران كرونا طي ۲ ســال گذشته، به 
وضوح تأثیر خودش را در جوامع مختلف 
گذاشته است و نتايج آن روي زندگي 
همه انسان ها قابل مشاهده است. مصرف بي رويه مولتي ويتامین ها 
و مكمل هاي مواد معدني يكي از روش هايي است كه مردم براي 
پیشگیري از ابتلا به بیماري كوويد-19به آن پناه برده اند. بسیاري 
از اين مصارف حتي بدون تجويز پزشك و خودسرانه اتفاق مي افتد 
كه مي تواند حتي آسیب زا نیز باشد. به گزارش هاپكینز مديسن، 
توصیه متخصصان براي كساني كه به تازگي وارد اين بازي دائمي 
شده اند، اين است كه ابتدا به دنبال يك راه طبیعي تر براي افزايش 
چشمگیر مصرف ويتامین و مواد معدني خود باشید. واضح ترين 
راه حل اين اســت كه مكملي دريافت كنید كه تمام مواد مغذي 

ممكن را در يك قرص قرار دهد، درست است؟ 

دردسر بیشتر مولتي ويتامین ها
اول از همه، با انبوهي از مولتي ويتامين ها كه در قفسه هاي داروخانه ها 
خودنمايي مي كند شــروع مي كنيم. اين قرص هاي رنگارنگ نسخه 
مصنوعي هستند كه شامل فهرستي از ويتامين ها و مواد معدني جدا 
شده هستند. اين مولتي ويتامين ها ممكن است روي كاغذ خوب به نظر 

برسند اما عملكرد آنها در بدن شما ممكن است از واقعيت دور باشد.
موضوع اين اســت كه بدن نمي توانــد به طور كامل چيــزي را كه 
نمي شناسد جذب كند. قراردادن انبوهي از ويتامين ها و مواد معدني 
آزمايشــي جدا شــده در كنار رنگ هاي مصنوعي، طعم دهنده ها، 
قندهاي سرشار از گلايسميك اصلا چيز خوبي براي بالا بردن سلامت 
شــما نيســت. مكمل هاي مصنوعي كه در طبيعت يافت نمي شوند 
به طور چشــمگيري جذب ضعيفي دارند و خيلي زود از طريق ادرار 

دفع مي شوند.
طبق گفته مؤسســه مصرف كنندگان مواد ارگانيك، بدن انسان نه 
مي تواند جــذب ويتامين هاي مصنوعي را انجام دهــد و نه مي تواند 
ســطوح آن را بهينه كند. آنها همچنين مي گويند كه ويتامين هاي 
مصنوعي مصرف شــده و فرآوري شده شيميايي، مسيرهاي آنزيمي 
طبيعي بدن را دور مي زنند و به بدن اين سيگنال را مي دهند كه مخزن 
ويتامين آن كاملا پر شده است. به اين ترتيب بدن گول مي خورد تا باور 
كند نيازي به دريافت اين مكمل از طريق غذا ندارد. اما اين كار به طور 
بالقوه عملكرد طبيعي متابوليك بدن را مختل مي كند و اغلب مانند 
ساير داروها با عوارض جانبي ويرانگر همراه است. اگر مصرف مولتي 
ويتامين هاي خود را به مواد مغــذي كه از منابع غذايي اصلي و كامل 
گرفته شده است ارتقا دهيد كه هيچ يك از مواد مصنوعي اشاره شده 
در بالا در آن وجود نداشته باشــد، راه را درست رفته ايد. با اين حال، 
اين مولتي ويتامين ها شــامل مواد عذايي سينارژيك كه در كل گياه 
است نمي شــود كه اين در نهايت قابليت هضم و ارسالش به جريان 
خون جايي كه آن مواد مغذي مي تواند به اســتفاده درست برسد، را 
كاهش مي دهد. بنابراين دوباره بخش زيادي از اين ويتامين ها نيز از 

بدن دفع مي شود.

راه بهینه براي دريافت ويتامین و املاح معدني
البته كه بهترين راه براي گرفتن ويتاميــن و مواد معدني از غذاهاي 
ارگانيك اســت كه طيف وســيعي از مواد مغذي را ارائه مي دهند. با 
اين حال،  از آنجا كه كمبود خفيف تا شــديد مواد مغذي يك مشكل 
واقعي است، در كنار خطر سيستم گوارشــي يك رژيم غذايي كامل 
براي رساندن ميزان مكفي از مواد مغذي به بدن بسيار كند و سنگين 
باشد. براي همين است كه روند گرفتن آبميوه و سبزيجات محبوب 
شده اســت. اين كار راهي فراهم مي كند تا انبوهي از مواد مغذي كه 

نمي توانيد از طريق غذا در يك روز دريافت كند، به بدن برسانيد.
نيمي از آمريكايي ها شامل 70درصد افراد بالاي 65سال و بيشتر، 
به طور منظم مولتي ويتامين يا تك ويتامين و مواد مكمل معدني 
مصرف مي كنند. براي خريد اين مولتــي ويتامين ها هزينه هاي 
زيادي مي شود كه به اعتقاد متخصصان تغذيه جانز هاپكينز، ممكن 
است بهتر باشد آن را در مسير خريد بسته هاي غذايي مغذي مانند 
ميوه ها،  ســبزيحات، غلات كامل و محصولات لبنياتي كم چرب 

استفاده كنند.
در مقاله اي كه در مجله سالانه پزشكي داخلي با عنوان »كافي است، 
هزينه كردن براي ويتامين هــا و مكمل هاي معدني را متوقف كنيد« 
منتشر شده اســت، محققان جانز هاپكينز شواهدي درباره مكمل ها 
آورده اند. در اين مطالعات، تجزيه و تحليل ها روي 75هزار نفر نشــان 
مي دهد مولتي ويتامين ها ريســك بيماري هاي قلبي و ســرطان ها 
را كاهــش نمي دهد. محققــان همچنين ارتباط عملكــرد ذهني و 
مولتي ويتامين ها را روي 5هزار و 947مرد در طول 12ســال رديابي 
كردند كه نشان داد مولتي ويتامين ها ريسك كاهش شناختي مانند 

از دست دادن حافظه و پايين آمدن قدرت تمركز را كم نكرده است.
يك مطالعه ديگر روي هزار و 708نفر از نجات يافتگان حملات قلبي 
كه در طول 55 ماه دوز بالايي از مولتي ويتاميــن و دارونما دريافت 
می كردند، شامل آمار زيادي از حمله هاي قلبي، جراحي هاي قلب و 
مرگ هاي مشابه در هر دو گروه بود. به اين ترتيب، محققان دريافتند 
مولتي ويتامين ها خطر بيماري هاي قلبي،  سرطان، كاهش شناختي 
يا مــرگ زودرس را كاهش نمي دهند. آنها همچنيــن به اين نتيجه 
رسيدند كه حتي ويتامين E و مكمل بتاكاروتن در دوز بالا خطرناك 

و آسيب زننده است.
تنها استثنا در اين بين، مكمل فوليك اسيد براي زنان باردار است چرا 
كه مصرف اين مكمل قبل و حين بــارداري، از نقص لوله عصبي در 

نوزادان جلوگيري مي كند.
 لاري اپل، مدير تحقيقات كلينيكي جانز هاپكينز مي گويد: قرص ها 
ميانبر خوبي بــراي بهتر كردن شــرايط ســلامتي و جلوگيري از 
بيماري هاي مزمن نيستند. من هيچ مكملي را توصيه نمي كنم. شما 
اگر يك رژيم ســالم را دنبال كنيد مي توانيد همه ويتامين ها و مواد 

معدني لازم را از طريق غذاها دريافت كنيد.

از سال9۲ كه توسعه اينترنت روستايي در كشور آغاز 
شد، تاكنون بسیاري از روســتاها از اين تكنولوژي گفت وگو

بهره برده اند. با اين حال، گاهي آمارها در اين مورد با 
يكديگر متفاوتند كه بعضا ناشي از نوع شاخص هاست؛ به عبارت 
ديگر، وقتي میزان پوشش اينترنت روســتايي مطرح مي شود، 
۲شاخص »جمعیت روستايي« و »تعداد روستاها« از میزان پوشش 
متفاوتي برخوردارند. توجه به اين نكته هم ضروري است كه حتي در 
توسعه يافته ترين كشورها هم آمار 100درصدي پوشش اينترنت براي 
سكونتگاه هاي روستايي اتفاق نمي افتد؛ به عنوان مثال، 4درصد 
جمعیت آمريكا در ابتداي شیوع ويروس كرونا تحت پوشش اينترنت 
نبودند، اگرچه به نظر مي رسد كه اكنون اين میزان كاهش يافته است. 
همچنین در زمان انتخابات آمريكا، كاملا هريس، معاون بايدن از 
معضلي با عنوان »تحت پوشش قرار نداشتن بخشي از دانش آموزان 
آمريكا« نام برد. امیر ناظمي، رئیس سابق سازمان فناوري اطلاعات 
در گفت وگو با همشهري معتقد است كه بیش از 90درصد جمعیت 
روستايي از پوشش اينترنت 3G و 4G برخوردار هستند و علت آنكه 

بخشي از روســتاها هنوز تحت پوشش 
نیســتند، به عواملي چون شــرايط 
جغرافیايي برمي گردد. به گفته او بخشي از 
فشارها به وزارت ارتباطات براي اماكني 
صورت مي گیرد كــه اصطلاحا يیلاقي 
هستند و جمعیت ساكن در آن ۲0 خانوار 

به حساب مي آيد.

 مي شــود يك بار اينترنت روستايي را تعريف كنید؟ در 
زماني كه وزارت ارتباطات را ترك كرديد چند درصد از روســتاها 

تحت پوشش اينترنت بودند؟
وقتي از اينترنت روستايي صحبت مي شود، به چند شاخص بايد توجه 
شود؛ شاخص اول، تعريف روستاست. خيلي از اوقات ما در حوزه خدمات 
پايه اي، روستا را سكونتگاهي مي دانيم كه بالاي 20خانوار داشته باشد. با 
اين تعريف، ما حدود 40هزار روستا در كشور داريم كه بيش از 90درصد 
آنها تحت پوشش اينترنت هستند اما اگر سكونتگاه هاي زير 20خانوار را به 
آن اضافه كنيم، به عددي بين 70تا 75هزار روستا مي رسيم. طبق ماده67 
برنامه ششم توسعه، روستاهاي بالاي 20خانوار معيار محسوب مي شود. 
علت آن هم اين است كه اغلب سكونتگاه هاي زير 20خانوار سكونتگاه هاي 
ييلاقي، قشلاقي است. جالب است كه برخي از فشارها كه به وسيله بعضي 
از افراد، از جمله نمايندگان وارد مي شود به خاطر ويلاهاي شخصي است 
كه در اين مناطق وجود دارد. در حقيقت نماينده ممكن است اساسا نداند 
كه آن سكونتگاه نوعي سكونتگاه تفريحي است و نه روستايي با جمعيت 
مستقر دائمي. بنابراين شايد اولويت بالايي براي پوشش سكونتگاه هاي 
زير 20خانوار در شرايط فعلي كشور احساس نشود؛ چراكه ساكنان آنها 

فصلي و موقت هستند و منابع موجود نيز به شدت محدود است.
 در مورد پوشش روستاها، جمعیت اهمیت دارد يا تعداد؟

در مورد سكونتگاه هاي بالاي 20خانوار به 2بخش بايد توجه شود؛ بخش 
اول، ميزان جمعيت و بخش دوم تعداد روســتاها. درواقع ممكن است 
20درصد روستاها از پوشــش اينترنت برخوردار باشند اما ممكن است 
اين ميزان شامل 50درصد روستانشينان كشور باشد. بنابراين، زماني كه 
از پوشش 98درصدي صحبت مي شود، منظور »جمعيت« روستاهاي 
بالاي 20خانوار است. دولت قبل بيش از 98درصد جمعيت روستايي را 
تحت پوشش اينترنت قرار داده است، درحالي كه وقتي دولت فعلي از آمار 
90درصدي صحبت مي كند، اين ميزان مربوط به تعداد روستاهاســت. 
اهميت پوشش اينترنت هم، در ميزان جمعيت است و نه تعداد روستا. 
نكته اي كه در اين ميان وجود دارد اين است كه وقتي يك آنتن براي يك 
روستاي بالاي 20خانوار نصب مي شــود، ممكن است همان آنتن يك 
روستاي زير 20خانوار مجاور را هم تحت پوشش قرار دهد. همچنين نصب 
آنتن براي روستاي كم جمعيت، از سوي اپراتور بخش خصوصي مقرون 
به صرف نيست. به همين علت بود كه در ســال هاي پيش از 1392هم 

اپراتورها تلاشي براي رساندن اينترنت به اين روستاها نمي كردند.
 براساس اين تعريف به نظر مي رسد عملا زدن دكل براي 
اپراتورها به صرفه نباشــد. بودجه توسعه اينترنت روستايي از چه 

منابعي تامین مي شود؟
در دولت قبل يك تغيير ساختار در بودجه صورت گرفت. به اين ترتيب كه 
3درصد از منابعي كه قرار بود اپراتورها طبق پروانه به دولت برگردانند، نزد 
اپراتور باقي مي ماند. آنها هم بايد برحسب اولويت جمعيت و براساس طرح 
تعهد خدمات پايه)USO( كه در واقع مدلي آزمون شده در سطح جهاني 
است، براي پوشش اينترنت هزينه مي كردند. دولت به اپراتورها اعلام كرد 
كه از اين منبع 3درصد براي نصب آنتن هزينه كنند و از سهم دولت اين 
ميزان كسر مي شد. قاعدتا در اين حالت وزارت ارتباطات براي قيمت آنتن 
و نصب توافق مي كرد و به مجريان USO كه ايرانسل، همراه اول،  هاي وب 
و مخابرات بودند، گفته مي شد كه در كدام منطقه اتصال را برقرار كنند. 
به همين دليل شاهد توسعه اينترنت روستايي طي 6سال گذشته بوديم.

 چه میزان از جمعیت روســتايي از اينترنت پرسرعت 
برخوردارند و مشكل اصلي روستاهاي بدون پوشش در چیست؟

 4G 3 وG تقريبا بيش از 90درصد جمعيت روستايي از پوشش اينترنت
برخوردار هســتند. همچنين بخش عمده اي از آن 2درصد جمعيت كه 
تحت پوشش قرار ندارند مربوط به استان سيستان و بلوچستان است كه 
چند علت داشت؛ يكي از اين دلايل شرايط جغرافيايي اين استان است. 
در اين منطقه شاهد سكونتگاه هاي كم جمعيت با فاصله هاي بسيار زياد 
از يكديگر هستيم. بنابراين هميشه اولويت هاي اين مناطق به رده هاي 
پايين تر مي رود؛ يعني وقتي يك بودجه مشــخص و محدود در اختيار 
دولت است، طبيعتا تحت پوشــش قرار دادن سكونتگاه هاي با جمعيت 
بيشتر در اولويت قرار مي گيرد. همچنين صرف نظر از جمعيت كم، هزينه 
كشيدن فيبر به روستاهاي سيستان و بلوچستان، به علت فاصله زياد بين 
آنها كه گاهي به 100كيلومتر هم مي رسد، رقم بالايي را شامل مي شد. 
اكنون هزينه هر كيلومتر فيبر حدود 130ميليون تومان و هزينه آنتن 
بي تي اس هم حدود 4ميليارد است. بنابراين صرف چنين هزينه اي براي 
روستايي با 30خانوار مقرون به صرفه نيست. با اين فرض اتصال هر خانوار 

در چنين روستاهايي حداقل 600 ميليون تومان منابع دولتي نياز دارد.

 بهره مندی 98درصد
 جمعيت روستايی

 از اينترنت
امير ناظمي، رئيس سابق سازمان فناوري اطلاعات 
در گفت وگو با همشهري مي گويد:  اهميت پوشش 

اينترنت در ميزان جمعيت است و نه تعداد روستا
زهرا خلجي

خبرنگار

تلاش برای  پايان شكاف ديجيتال
برخي كارشناســان معتقدند درصورتي كه 
»شــكاف ديجيتال« موجود در كشور رفع 
شــود، فرايند توســعه پايدار شتاب خواهد 
گرفت؛ به عنوان مثال، برخي شهرستان هاي 
كوچك و روستاها هنگامي كه تحت پوشش 
اينترنت پرســرعت قرار گرفتند، طي يك 
روند چندساله مهاجرت معكوس در آنها رقم 
خورده اســت؛ چراكه آنان اكنون مي توانند 
محصولات خــود را از طريــق پلتفرم هاي 
موجود، به بــازار عرضه كننــد. همچنين 
بخشــي از خدمات دولتي، اكنون به صورت 
الكترونيك ارائه مي شــود. اگــر زماني يك 
روســتايي براي انجام يك كار ساده اداري 
مجبور بود، كيلومترهــا بپيمايد تا در مركز 
كارش را انجام دهد، اكنون مي تواند از طريق 
اينترنت و با صرف هزينه بسيار كمتر، همان 
كار را با استفاده از خدمات دولت الكترونيك 
انجام دهد اما درحالي كه پايتخت كشــور 
شاهد توسعه اينترنت 5G در برخي مناطق 
است، بخشي از روستاهاي تحت پوشش، يا 
اينترنت ندارند يا از اينترنت 2G بهره مي برند 
كــه در عمل جوابگــوي نياز ســاكنان آن 
براي اســتفاده از خدمات دولت الكترونيك 
نيست؛ به عنوان نمونه، آمار سامانه »ديار« 
حاكي از آن اســت كه روســتاهاي بالاي 
20خانوار استان خراســان جنوبي كمترين 

ميزان دسترسي به شــبكه ملي اطلاعات را 
دارند. اين استان با 918روستا از دسترسي 
74/9درصدي برخوردار است. 183روستا 
تحت پوشــش اينترنت ثابت و 654روستا 
تحت پوشش اينترنت سيار هستند؛ درواقع، 
25/1درصد روستاهاي خراسان جنوبي هنوز 

از دسترسي به اينترنت محرومند.

دسترسی منصفانه
رضا باقري اصــل، دبير شــوراي اجرايي 
فناوري اطلاعات در گفت وگو با همشهري 
با اشــاره به اينكه اكنون بيــن 7تا 8هزار 
روستا)حدود 20درصد( دچار چالش هاي 
ارتباطي هستند، مي گويد: »وقتي خدمتي 
فراهم مي شــود، يكي از قواعد دسترسي 
منصفانه اين اســت كه بــراي همه آحاد 
كشور دسترســي يكپارچه ايجاد شود«. 
باقري اصل با اين حال، به چالش هايي كه 
پيش روي همه اجزاي دولت ازجمله وزارت 
ارتباطات براي توسعه دسترسي منصفانه 
مردم به اين خدمات وجود داشــته اشاره 
مي كند و مهم ترين چالش را تغييرات نرخ 
ارز مي داند. به گفته او: »اين موضوع باعث 
شد كه ســرمايه گذاري لازم براي بهبود 
سرويس ها متفاوت باشد. به عبارت ديگر، 
قيمت هــا افزايش يافت و مجبور شــديم 
كه ســرمايه گذاري هاي بيشــتري براي 

باقي مانده روستاها داشته باشيم«.

عمل به تعهد
دبير شــوراي اجرايي فنــاوري اطلاعات 
به آخريــن صحبت هاي وزيــر ارتباطات 
در صحــن علني مجلس مبنــي بر عملي 
شــدن اين تعهد تا پايان سال1401اشاره 
مي كند و مي گويد: »اگر تا آن زمان، هنوز 
روستايي تحت پوشش قرار نداشته باشد، 
با استفاده از ســرمايه گذاري USO كه در 
حال اجراســت تا اوايل 1402ان شــاءالله 
روســتايي وجــود نخواهــد داشــت كه 
دسترسي كيفي به شــبكه ملي اطلاعات 
نداشته باشــد«. باقري اصل همچنين به 
توســعه خدمات دولت الكترونيك اشاره 
مي كند و معتقد اســت برخي قابليت هاي 
پلتفرم هاي دولت الكترونيك نشان دهنده 
ظرفيت بسيار بالايي براي تنوع كاربردهاي 
تعامل پذير شــده اســت. او به چند نمونه 
موفق ازجمله پرداخت وام با پيامك، سامانه 
ســهام عدالت و خدمات »ثنا« قوه قضائيه 
اشــاره مي كند كه براي مردم جذاب بوده 
اســت. با اين حال، دبير شــوراي اجرايي 

فنــاوري اطلاعات ايــن نمونه هاي موفق 
را 161ســرويس از 6هزار سرويس اعلام 
مي كند. باقري اصــل همچنين از كيفيت 
75تا 90درصدي حدود 325خدمت خبر 
مي دهد و اين ميــزان كيفيت را قابل قبول 
مي داند؛ چراكه از ويژگي هاي يكپارچگي، 
مشاركت پذيري، شفافيت و كاربردپذيري 
برخوردار هستند. او با اشــاره به اينكه در 
مجمــوع 486خدمت در اين گــروه قرار 
مي گيرند اما به اين نكته هم اشاره مي كند 
كه اين ميزان كمتر از 10درصد كل خدمات 
دولت است. دبير شــوراي اجرايي فناوري 
اطلاعات معتقد است كه تجربه خوبي كه 
مردم احساس مي كنند، ناشي از پروژه هاي 
كوچك موفق بوده اســت اما در عين حال 
مي گويد: »اگر اين تجربــه، چه در جامعه 
شهري و چه در جامعه روســتايي فراگير 
نشده، ناشــي از اين است كه بقيه خدمات 
با وجود ســرمايه گذاري مناسب براي آنها 
و همچنين با وجود تحقــق حدود 2هزار 
خدمت بــالاي 50درصد كيفيــت، به آن 
سطح از بلوغ نرسيده اند كه مردم احساس 

يك خدمت يكپارچه را داشته باشند«. 

اينترنت براي همه روستاهاي ايران
درحالي كه پايتخت نشينان حتی شاهد توسعه سايت هاي 5G هستند

 همچنان بخشي از روستاها يا تحت پوشش 2G هستند يا اساسا از اينترنت محرومند 
براساس گزارش مركز آمار كشــور در اوايل 
سال139۲ تقريبا همه روســتاهاي كشور از 
اينترنت ثابت و سیار محروم بوده اند. به طوري 
كه در اين سال، حداقل دسترسي به اينترنت پرسرعت ثابت در روستاها 4/1درصد 
و اينترنت همراه 3/8درصد اعلام شده است. در همین سال، حداقل دسترسي به 
اينترنت كم ســرعت ثابت كه عمدتا دايل آپ بوده 1/9درصد و اينترنت كم سرعت 
همراه كه به طور عمده GPRS بوده، حدود ۲/1درصد اعلام شده است. درواقع، روند 
توسعه اينترنت روستايي از سال9۲ كلید مي خورد و مقرر مي شود كه حدود 40هزار 
روستاي بالاي ۲0خانوار تحت پوشش قرار بگیرند. در دي ماه سال9۲ حدود 4هزار 
روستا)10درصد( به اينترنت پرسرعت دسترسي يافتند. اين میزان در مرداد 94به 
8هزار روستا)۲0درصد( رسید كه افزايشي 100درصدي را در مقايسه با ۲سال قبل 
تجربه كرد. شهريور 95، يعني حدود يك سال بعد 18هزار و571روستاي كشور)بیش 
از 46درصد( از اينترنت پرسرعت برخوردار شــدند و اين رقم در فروردين 96به 
۲7هزار روستا رسید)حدود 68درصد روستاها(. پايش سال 94تا 96 نشان مي دهد 
كه نسبت »جمعیت روستايي« تحت پوشــش خدمات اينترنت پهن باند يا همان 
اينترنت پرسرعت 53درصد بوده است. اين آمار در تاريخ 31خرداد 96 به روزرساني 
شده است. همچنین پايش سال 98-97بیانگر آن است كه امكان دسترسي اينترنت 
پرسرعت به روستاهاي بالاي ۲0خانوار 89درصد بوده است. اين آمار كه در تاريخ 
۲9اسفند 98 به روزرساني شده، دوره به روزرساني آن 6ماهه بوده است. اين در حالي 
است كه در پايش سال 1400-1399امكان دسترسي اينترنت پرسرعت به روستاهاي 

بالاي ۲0خانوار 87درصد بوده و تاريخ به روزرساني اين آمار 15آذر 1400است.
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مرام و معرفت شهيد احمد كريمي 
مستند»آخررفاقت«بهروايتسازندهاش

   تعداديازافــراددرجنگبودند
كهباتوجهبهويژگيهايفرديشان
ازجملهمرامورفاقت،تواناييبالايي
درجذبنيروهايمردميداشــتندكهكمكبزرگيبهجنگ
ميشد.شهيدحاجاحمدكريمينيزازجملهاينافرادبودكه

خيليازدوستانشبهدليلاوجذبجبههجنگشدند.
  بهنظرمنســينمايمستندنيازمندســاختفيلمهايي
متفاوتازمســتندهايپرترهاســت.بايداتفاقيدرروايتو
انتخابسوژهرخدهدتاشــاهدفيلمهايمتفاوتيباشيم،اگر

بدروايتيهاييدرحوزهدفاعمقدسرخدادهبهدليل2موردگفته
شدهاست.تنهاراهدرخششمستندهايبخششهيدآويني،

كاركردندرمسيرسوژهوروايتخواهدبود.
  اگرشــهيدآوينيراازجنگايرانحذفكنيمچيزياز
آرشــيووتصاويرآنباقينميماند.روايت،نوعفيلمبرداري
ومفاهيمــيكهاينفيلمســازبــهآنهاپرداخــتبهترينو
ارزشمندترينگنجينهجنگاســت.دردورانيكهخيلياز
ماهنرمندانادعاميكرديم،بهدادجنگنرسيديموتنهادر
گوشهايماندهبوديماماشهيدآوينيرفتوحاصلاينرفتن،
نگاهوتربيتنسليازفيلمسازانبود.بهنظرمناينفيلمساز

بهترينمنبعبرايماست.
  بهاينجشنوارهآمدهايمتاچراغيراروشنكنيموهدفمان
جايزهگرفتننيست.حاجاحمدكريمي،شهيديشهرستاني
وفرماندهگردانيسادهاستامابعدازپرداختنبهاينمستند
متوجهشديمكههمهكارهجنگوازفرماندهانبرجستهدفاع
مقدسبودهاست،حالبهدنبالبستريبرايمعرفيهستيمو

برایاينكارچهجايیبهترازجشنوارهسينماحقيقت؟

داوود جليلي
مستندساز

مسابقه شهيد آوينی

كاريز، قصه آب تازه ترين مســتند 
شماســت كه بار ديگر در حوزه مستندهاي 
زيست محيطي آن را ساخته ايد. اين بار از چه 
زاويه اي به اين موضوع كه دغدغه شــخصي 

خودتان نيز هست پرداخته ايد؟
بايدبگويمكهاينمستندمحيطزيستيبهداستان
شكلگيريتمدنهايآبيوساختهشدننخستين
قناتهــادرايرانميپردازدكهپژوهشــيدرباره
اينموضوع،دريچهايازتمدنچندينهزارساله
سرزمينايرانراپيشچشممخاطبترسيمكرده
ومهندسيبوميايرانيرابازبانيانتزاعيبهتصوير
ميكشــد.ازآنجاهمكهكلمه»كاريز«اسمواژه
فارسي»قنات«است،نامكاريز،قصهآببراياين

مستندكوتاهانتخابشد.

قطعاً بحران آبي موجود در كشــور 
يك انگيزه مهم براي مستندســازي است. در 
اين مستند با چه رويكردي با اين بحران روبه رو 

مي شويم؟
كشورايران،كشوريخشــكوبيآباستكهاز
مديريتصحيحآبينيزبهرهچندانينبردهاست.
چنينمسائليشرايطيرارقمزدهكهبخشهايي
ازدشتهاخشكشوندوبسياريازاقليمهاييكه
پيشترامكانسكونتدرآنهافراهمبود،خالياز
سكنهوغيرقابلسكونتباشــند.نگاهمندراين

مستندراوياينوضعيتاست.

ساختار و شــيوه روايت در آثار شما 
هميشه بن مايه پژوهشي قوي داشته است. در 
اين مستند چقدر به اين اصل توجه كرديد و تا 
چه حد از تجربه هاي پيشين خود در اين زمينه 

بهره برد ه ايد؟
من،پيــشازســاختكاريز،قصهآب،ســريالي
مســتندبهنامرگهايآبيزمينراساختهبودم.
اينمجموعهكهدر5قسمتساختهشده،داستان
5رشتهقناتايرانياستكهثبتجهانييونسكو
هســتند.درنتيجهتوليداينمجموعهكهحدود
2سالزمانبرد،پژوهشهايمتعدديبامحوريت
موضوع»آبدرايران«انجامدادمودربارهرئوس
چنينمبحثيبهشناخترسيدم.براينداينروند،
باعثشــدكهتصميمبهساختيكفيلممستقل
مستندباشيوهبيانيمتفاوتبگيرم.بايدبگويمكه
اينفيلمميتوانددرزمرهآثار»مســتندتجربي«
منجايبگيرد؛زيراكاريز،قصــهآببدونهيچ
ديالوگيروايتميشودوقصهگوييتنهابرمبناي
تصويراست.فيلمازساختاروفرمروايتميانهنويس
در4،5فيلمبهرهميبردوليعمدهاطلاعاتارائه
شــدهدرفيلم،درخودســكانسهاوبراساسبار
دراماتيكياستكهچيدمانپلانهاايجادكردهو
ازاينرواســتكهايناثررافيلميمستندتجربي

ميدانم.

اين اثر مستند در كدام مناطق كشور 
فيلمبرداري شــد و چه چالش هايي ســر راه 

ساخت آن وجود داشت؟
مستندكاريز،قصهآبلوكيشنهايزياديداشته
استودرشهرهايكرمان)دراستانكرمان(،يزد
)دراستانيزد(،شيراز)دراستانفارس(،اصفهان
وكاشان)دراســتاناصفهان(وچابهار)دراستان
سيستانوبلوچســتان(فيلمبرداريشــدهاست.
دربارهچالشهاييكهســرراهتوليداينمستند
كوتاهوجودداشت،بايدبگويمكهبههرحالزندگي
كردنامرياستكههموارهباچالشهمراهاست
وهيچمسيريتماماهموارنيست.بههرحالكار
كردنبابودجههايكم،عواملرادرمســيرتوليد
باچالشهايكوچــكوبزرگيروبهروميكندكه
درنهايتباعثدورشدنازاســتانداردهاياوليه
ذهنيوسطحمطلوبيميشــودكهكارگرداندر
وهلهاولدرذهنخويشايدهپردازيكردهاست.
اگربخواهمبهيكنمونهازاينچالشهااشارهكنم،
برايمثال،يكيازچالشهاييكهداشتيماينبود
كهبرايفيلمبرداريناگريزبوديمبهاعماقچاهها
برويموخاطرمهستكهرضاتيموري،فيلمبردار
اينمستند،بايكطنابپوســيدهتاعمق150يا
200متريزمينپاييــنميرفتتاتصويربرداري
كندوسختيهايزياديرامتحملشد.درنهايت،
كارفيلمبردارياينمستندبهسختيانجامشدو
اگرازخودگذشتگيتكتكعواملنبود،هيچگاه
كاريز،قصــهآببهشــكلامروزياشســاخته
نميشد؛درواقعنتيجهاينمستندمرهونتلاش

يكتيمهمراهوحرفهاياست.

كاريز، قصه آب قرار اســت برشي 

بر كــدام قســمت از واقعيت هــاي موجود 
محيط زيستي در اين ســرزمين باشد و از چه 
منظرهايي مي تواند با برشمردن دغدغه هاي 
آبي و محيط زيســتي موجود، بر مخاطبان و 

كارشناسان اثرگذار باشد؟
واقعيتامرايناســتكهعموممردمايراندر
تهرانوشهرســتانهاباداشــتندغدغههاي
اجتماعينسبتبهمســئلهكمآبيآگاهيدارند
وواكنشنشــانميدهنــد.لذا،اميــدوارمكه
فيلممنوديگرمســتندهاييكهبهبحرانهاي

محيطزيستيميپردازند،موردتوجهمسئولان
كلانمملكتيوهمينطورنمايندگانمجلسقرار
بگيرد.ديدهشدناينقبيلآثارتوسطنمايندگان
مجلسميتواندمسيرآگاهيرسانيبرايايشان
راهموارتركندتاباآگاهشــدننسبتبهچنين
معضلاتيدرجهترفعبحــران،فعاليتكنندو
ازاينمسيرگاميهرچندكوچكبرايآباداني

هرچهبيشتراينمرزوبومبرداشتهشود.

چه برنامه هايي براي اكران و نمايش 
اين مستند كوتاه در ذهن داريد؟

فيلمدرپانزدهميندورهازجشنوارهسينماحقيقت
اكرانداردوباديگرآثارمستندبهرقابتمیپردازد.
برايادامهمســيرنمايشاينمستندهمعليرضا
شــاهرخيمســئوليتپخشبينالملليآنرابر
عهدهداردوپسازاينجشنوارهبرايشركتدادن
كاريز،قصهآبدرفستيوالهايبينالمللياقدام

خواهيمكرد.

ســال ها تجربه حضــور در رويداد 
تخصصي و بين المللي سينماي مستند در كشور 
و بارها موفقيت در اين جشنواره را در كارنامه 
داريد اما به نظر مي رســد كه حضور تازه ترين 
اثرتان در جشنواره ســينماحقيقت، كماكان 
براي شــما مهم و داراي جايگاه است. چرا اين 
رويداد همچنان برايتــان اهميت دارد و به چه 
علت براي حضور مســتند خود در جشنواره 

متقاضي مي شويد؟
بامستندكاريز،قصهآببرايباردوازدهم،سيزدهم
ياچهاردهماستكهدراينرويدادمهمسينمايي
حضورپيداميكنم.جشنوارهســينماحقيقتبه
اعتقادمننتيجهســالهاممارســت،كوششو
تلاشازجانبهنرمندانوهمينطورنگاهحرفهاي
تكتكافرادياستكهدرجايگاههايمتفاوتاين
جشنواره،بادلوجانخود،فداكارانهكاركردهاندو
همچنيننگاهتيزبينانهمستندسازانيكهآثارخود

رابهاينفستيوالارائهدادهاند.

تجربه  حضــور در دوره هاي قبل را 
چگونه ارزيابي مي كنيد و چه انتظاري از دوره 

پيش رو داريد؟
مندرادوارمتفاوتجشــنوارهســينماحقيقت،
اتفاقاتعجيبوغريببســياريراازسرگذراندم
وتجربياتمنحصربهفرد،جالبوتلخوشــيرين
بسياريدارم.دوســتدارماظهاراميدواريكنم
كهدرايندورهبراساسسطحكيفيآثاروآنچهدر
دلساختارخودمستندهاوجوددارد،تقسيمبندي
جايزههايجشنوارهعادلانهوبهحقصورتبگيرد.
البتهمنهيچگاهفيلمخودمرابرايجايزهگرفتن
بهاينفستيوالارائهندادهاموهدفماخذتنديسو
جايزهنيستامااميدوارهستمكهجايزههابهآثاري

كهاستحقاقشرادارند،اختصاصدادهشود.

با توجه به اشــاره اي كه به ســال ها 
ممارست براي برپايي سينماحقيقت مي كنيد، به 
عقيده شما برگزاري اين رويداد چقدر مي تواند 

براي اعتلا و رونق حوزه مستند مؤثر باشد؟
جشــنوارهســينماحقيقت،چكيدهتوليداتيك
سالسينمايمستندرااكرانميكندوفستيوالي
بسياردرخور،آبرومندوحرفهاياستاماطبيعتا
نميتوانچهازجشــنوارهســينماحقيقتوچه
ازهرجشــنوارهديگريانتظارجــادويامعجزه
داشت.جشــنوارههاوفســتيوالهايسينمايي
تريبونيبراياكــرانوديدهشــدنگزيدهاياز
آثارهرحوزههســتند.منفكرميكنمكهبخش
عمدهايازآثارمســتندنيازبهاكــرانتلويزيوني
دارندواصلاخاستگاهشانتلويزيوناستوبايددر
آنبسترديدهشوندامادرزمانهايكهآثارمستند
درتلويزيونبهسختيكنداكتورپخشميگيرند
وشرايطنمايشبرايبسياريازآنهاحتيفراهم
نميشود،جشنوارهســينماحقيقتبااكرانآثار
مختلفميتواندنقشــيبســيارمهموقابلاتكا
داشتهباشــدوبارقهايازاميدرابهدلهنرمندان

اينحوزهبپراكند.

براي بهبود وضعيت حاكم در سينماي 
مستند و كمك به رشد و اعتلاي اين حوزه چه 

اقداماتي بايد صورت بگيرد؟
واقعيتامرايناستكهمتأسفانهدرحوزهسينماي
مســتندما،زيرســاختحرفهاي،بودجهوشيوه
مديريتصحيحيدرطولدهههاوجودنداشــته
است.كيفيتپخشدرحوزهمستندزمانيبهبود
پيداميكندكهنگاهدرســتينسبتبهاينحوزه
مهموتأثيرگذارشكلبگيرد.بهزبانسادهترحرف
منايناستكهنگاهيكهبهحوزهمستندحاكم
است،نبايدرويكرديشبيهبهدورچينغذاباشد؛
زيراحوزهمستندخودشغذاياصليواصلاستو
بههيچوجهنبايدبهحاشيهراندهشود؛درواقعبايد
بحثتوليدنظاموساختارحرفهايتهيهكنندگي
درسينمايمستندماشكلبگيردوبهوجودبيايد،
ضمناينكهمديريتصحيحيدرسطحكلانبراي
اينحوزهبايدبهكارگرفتهشــودكهبارويكردي
درستوبرداشــتنگامهاييمحكمواستواربراي
اعتلايهرچهبيشــتروروزافــزونحوزهمهجور
مستند،تلاششــود.اميدوارمجشنوارهكهمحل
برگزارياينرويدادســينمايياست،مكانيباشد
كهمحيطآنقابليتپاتوقفرهنگيشدنراداشته
باشد.اينمســئلهايمهماســتوبايدبدانيمكه
»فرهنگ«مقولهايمحترماستونميتواندرهر

مكانيجشنوارهفرهنگيبرگزاركرد.

گفتوگوباهاديآفريده،كارگردانمستند»كاريز«

وايت كارزاری ر
 هزاران ساله  برای آب

هادي آفريده نامي آشــنا در حوزه 
سينماي مستند ايران است و همواره 
در آثار مستند خود دغدغه هايي مهم 
و قابل تامل را به ترسيم مي كشد. او كه در سال 1363متولد شده است، 
سينماگري مستقل به شــمار مي آيد كه تجربه ساخت مستندهايي 
همچون »كاميون آبي«، »صف سلام«، »باشگاه حيوانات«، »افوس، 
كوچ فراموشي«، »نوروز به ســبك تهران«، »فرزندان باغچه بان«، 
»كودكي رنگ پريده«، »درخت فراموش شده«، »خاطره ني آوران« 
و... را در كارنامه خود دارد كه در جشنواره هاي مختلف مورد تحسين 
قرار گرفته اند و فيلم مستند »چنارســتان« از آثار او در هشتمين 
جشنواره »ســينماحقيقت« ركورددار نامزدی جوايز شد و 3جايزه 
اصلي جشنواره را كســب و از آن خود كرد. هادي آفريده امسال با 
مســتند »كاريز، قصه آب« در بخش »مســتند كوتاه« پانزدهمين 

دوره از جشنواره سينماحقيقت شركت كرده است. پيش تر آفريده 
مجموعه مســتند »رگ هاي آبي زمين« را در 5قســمت با موضوع 
قنات هاي ثبت جهاني يونسكو در استان های يزد و اصفهان و همچنين 
2مستند »كاميون آبي« و »باغ بلوچي« را درباره تنش هاي آبي استان 
سيستان و بلوچستان تهيه كرده بود و اين تازه ترين اثر مستند او در 
اين گونه است. در خلاصه داستان اين مستند آمده است: »هر سال 
در ايران حدود هزار رشته قنات خشك مي شوند! زنگ خطر نابودي 
قنات ها، كه راز پايداري تمدن ايرانيان به آنها وابسته است، به صدا 
درآمده است«. مســتند كاريز، قصه آب، سال گذشته مورد حمايت 
كميسيون ملي يونســكو ايران قرار گرفت و اين موضوع مي تواند 

خودش به تنهايي براي تماشاي اين فيلم انگيزه ايجاد كند.
از همين رو با هادي آفريده درباره اين مستند و تازه ترين حضورش در 

جشنواره سينماحقيقت گفت و گو كرده ايم.

مليكا نصيری
خبرنگار

پلان

مستندنيمهبلند»تكيهدولت«
ميراثي كه ديگر پيش چشمان ما نيست

 وقتــيتجددخواهــيپهلوي
درسال1325دســتوردادآنچهاز
بزرگتريننمايشخانهتماماعصار
ايرانبهجاماندهبودراتخريبكنند،
نهتنهاآيندگانراازديدنيكبناي
معظممحرومكرد،بلكهجايگاهقريب
به80سالفرهنگوهنرخاصايراني
راازصحنهروزگاربرداشــت.تكيه
دولت،نهفقطيكتماشاخانهآييني،
بلكهشاهديبرمهمترينرخدادهااز

عهدناصريبهاينسوبود؛ازفرمانقتلناصرالدينشاهومجلسترحيم
مظفرالدينشاهتابرپاييمجلسمؤسسانوآغازعصرپهلويو....عليرضا
قاسمخان،پژوهشگروكارگردانباسابقه،مستندنيمهبلند»تكيهدولت«
رابابهرهبردنازهرآنچهدربــارهاينبنايتاريخيكهيكيازنمادهاي
تهرانناصرياست،ساخته.عكسها،نقشهها،نامههاودستخطهاو
حتيچندفريمباقيماندهازمظفرالدينشاهدركنارپويانماييازبنا،
جامعتريناطلاعاترادربارهمتــنوزيرمتنتكيههمايونيدولتبه
مخاطبارائهميدهند.اندكيشــخصيتپردازيموقعنقلقولهادر
گفتارمتنواستفادهخوبوبهجاازموسيقيآرشيويباعثشدهتااثراز
يكنواختيفاصلهبگيردومخاطبراپايخودنگاهدارد.آنچهمهماست
اينكهپرداختنبهميراثفرهنگيبهنحودرخوروشايستهموضوع،يكي
ازاهدافمستندسازياست؛چهاينكهاينميراثديگرپيشچشمانما
نيستومابهواسطههمينتصاويراستكهيادآنچهداشتهايمرادردل

زندهنگهميداريم.يادتكيهدولترا....

مستندكوتاه»آشيانهخالي«
وداع با آشيانه خالي

 نوشــتارابتداييفيلمازبحران
سالمنديميگويد؛ازاينكهزمانه
فرقكــردهوفرزندديگرمثلقبل
بهپدرومادرشدلبستهنيست؛از
اينكهكسانيكهبايدبرصدرخانه
بنشينندرادرخيابانرهاميكنند
وگاهيبهجاييبهامانتميسپرند.
مستندســازصادقانهميگويدكه
اولبرايساختنيكفيلمتبليغي
بهخانهســالمندانرفتهوبعدكه

اوضاعرااينگونهيافته،دستبهكارتوليدمستنداجتماعي»آشيانه
خالي«شدهاستوهمانابتدايكارميگويدكهعنوانفيلمعنوان
يكسندرومروانياست.سندروميكهپدرهاومادرهاپسازرفتن
بچههاازخانهبهآندچارميشوند.مستندساز2سوژهاصليدارد؛يك
پدرويكمادركهازقضاهردودبيربودهاندوبنابهمشغلهزيادفرزندان
خودشانرابهخانهسالمندانسپردهاند.طبيعياستكهابتداودر
ظاهرامرگلهچندانينداشتهباشنداماكافياستكميپيشبرود
كهبهتناشيازكنارگذاشتهشدنرادرلابهلايكلماتشانبيابيم.
تعاملبيانيفريباعرببهعنوانمصاحبهكنندهوكارگردانمستندبا
سوژهها،بهپيشرفتنمفاهيممدنظراوكمكميكندوماراجملهبه
جملهجلوميبردتابفهميمكهچهبرسرمانخواهدآمداگرمراقب
آنچهاكنونهستيمنباشيم.ضربهنهاييبهمخاطبوقتيميخورد
كهدريابدتنهاپسازچندسالاتاقيكهمصاحبههادرآنضبطشده
دستبهدستشدهوديگرهيچنشانيازآقايحداديومعصومهخانم
نيستوتأسفبارتراينكهفرزندانشانحتيبرايگرفتنتصاويرآنها
هيچعلاقهايازخودنشــانندادهاند.همينقدرتلخوباورناپذيربا

آشيانهخاليوداعميكنيم.

مستندكوتاه»سايهباد«
مصايب زنان كپرنشين

 »ســايهباد«رافرهاد
درودگــرســاختهودر
13دقيقههمــهمصايب
زنانكپرنشينيكهتمام
داراييشانمرغهايياست
كهازبيدانهماندن،حال
خوشــيندارندراروايت

ميكند.مردهابهچوپانيرفتهاندوبرايتماسگرفتنباكسيكهدانه
ميآوردهبايدســركوهرفت.دخترخانوادهكهازكوهبرميگرددبرسر
يكدوراهياست:اميدزنانروستاراناميدكندوبگويدكهدانهايدر
كارنيستيادروغبگويدواميدشانرانكشد.»سايهباد«روايتجمعو
جورياست،همهچيزبهويژهرنگاثردرخدمتايناستكهمارنجاين
مردمانراحسكنيم،دردشانرابفهميموبدانيمكههميشه،خودشان

ازعهدهمصايبشانبرآمدهاند.

مستندكوتاه»آب.باد.خاك.نان«
غيرت مردي كه ۸ ساله است

 كــودكانمرزهــارا
نميفهمند،مثلًاابوالفضل
هرچندكهدستانشمثل
باقيبچههامعمولينيست
اماباهمهغيــرتوقوت
8ســالگياش،مردخانه
ميشودوبهامورگاوومرغ

وباغشانميپردازدياستايشكههرروزبامادرشازخانههايفقيرتر
آنسوميآيدوبهابوالفضلومادرشكمكميكند.اينسوابوالفضل
بهمدرسهرفتهومدادراباهرسختيایكهشدهولواينكهبادودست
بهكارميگيردوانشاييمينويســددربارهستايشيكهآنسواستو
شناسنامهنداردونميتواندبهمدرسهبرود.گروهمهديزمانپوركياسري
بهعنوانكارگردان،حسنسيديپريشانتصويربرداروسميهزراعتكار
تهيهكننده،كهقبلًاهمبامستندتحســينشده»مشتياسماعيل«
خودرابهمخاطبجديفيلمهايمستندنشــاندادهبودند،اينبار
همتوانســتهيكمحصولچندوجهيتوليدكندومارابانشاندادن
روزمرگيهايشخصيتهاييباورپذيربامسئلهايبغرنجوحلنشده

مواجهكنند.

پانزدهمين جشنواره 

بين المللی سينما حقيقت

محمد احسان مفيدی
روزنامهنگار

مسابقه كوتاه

پيشازساختكاريز،قصهآب،سرياليمستند
بهنامرگهــايآبيزمينراســاختهبودم.اين
مجموعهكهدر5قسمتســاختهشده،داستان
5رشتهقناتايرانياســتكهثبتجهانييونسكو
هستند.درنتيجهتوليداينمجموعهكهحدود
2سالزمانبرد،پژوهشهايمتعدديبا
محوريتموضوع»آبدرايران«انجام
دادمودربارهرئــوسچنينمبحثي
بهشناخترسيدم.براينداينروند،
باعثشــدكهتصميمبهساخت
يكفيلممستقلمستندباشيوه

بيانيمتفاوتبگيرم.

مستندكاريز،قصهآبلوكيشنهايزيادي
داشــتهاســتودرشــهرهايكرمان)در
اســتانكرمان(،يزد)دراستانيزد(،شيراز
)دراســتانفارس(،اصفهانوكاشان)در

اســتاناصفهان(وچابهار)دراستان
سيستانوبلوچستان(فيلمبرداري
شدهاست.دربارهچالشهاييكه
سرراهتوليداينمســتندكوتاه
وجودداشــت،بايدبگويمكهبه
هرحالزندگيكردنامرياست
كههموارهباچالشهمراهاست
وهيچمسيريتماماهموارنيست.



 استارت انتخابي بدون بنا  بركات يك برد ساده

 سنگين وزن ها دور از مدال 

در روزهاي وسط هفته اروپا، مسابقات حذفي و اتحاديه در كشورهاي مختلف برگزار شد كه كم وكيف و نتايج 
آنها چندان براي ستارگان ايراني حاضر در قاره سبز اميدواركننده نبود

سويه جديد كرونا كمر به تعطيلی ليگ های اروپايی بسته است

كارلوس كي روش؟ 
تعجب نمي كنيم

رســول بهروش | جايگاه كارلوس كي روش از نظر فني كاملا 
تامل برانگيز است. او سوابق مهمي دارد كه قابل انكار نيست. 
به ويژه نظم و اســتحكامي كــه مربي پرتغالي بــه تيم هايش 
مي بخشــد غالبا موجب تحسين و ســتايش بوده است. قطعا 
حضور او در تيم ملي ايران هم وجوه مثبت و سازنده اي داشته 
است، اما راســتش دفاع كردن از ابعاد اخلاقي و رفتاري اين 
مربي، يكي از سخت ترين كارهاي جهان است. حالا كه تيم ملي 
مصر با هدايت او از جام ملت هاي عرب حذف شده و انتقادات از 
كي روش در سرزمين فراعنه به شدت اوج گرفته، ياد خاطرات 
خودمان با سينيور مي افتيم. كارلوسي كه اين روزها خيلي از 
هواداران و منتقدان فوتبال مصر را شگفت زده كرده، براي ما 

ايراني ها آشناست؛ خيلي خيلي آشنا!
تعجب نمي كنيم اگر او بعد از شكست برابر تونس يقه عليرضا 
فغاني، داور نام آشناي اين بازي را گرفته باشد و آن حرف هاي 
عجيب را در مورد او زده باشد. اصولا به ياد نمي آوريم كي روش 
هيچ زماني در ايران يا خارج از آن مسئوليت شكست تيمش 
را پذيرفته باشــد. تندخويي و گرفتن گريبان داور، بخشي از 
سناريوي هميشگي كي روش براي منحرف كردن ذهن افكار 
 VAR عمومي است. بنا به اعلام روزنامه گاردين، تنها اشتباه
در طول جام جهاني2018 پنالتي اعلام شده به سود ايران در 
بازي با پرتغال بود، اما در عين حال تنها تيم كل آن تورنمنت 
كه بعد از اعلام نظر كمك داور ويدئويي باز هم به قاضي ميدان 
اعتراض مي كرد ايران بود! كي روش عادت دارد از همه بيشتر 
سود كند و از همه بيشتر غر بزند. شكايت او از فغاني اما عالي 
است. داور ايراني يك پنالتي به ســود تونس گرفته و بعد با 
كمك VAR آن را برگردانده اســت. كارلــوس مي گويد اين 
اتفاق باعث تضعيف روحيه مصر شده است. او در حالي دنبال 
جفت و جور كردن يك بهانه براي توجيه شكســت است كه 
اتفاقا لغو پنالتي تونس بايــد موجب تضعيف روحيه اين تيم 
مي شــد، نه مصر! به ياد بياوريد كه همين اواخر وقتي اخراج 
شجاع خليل زاده وتو شد، روحيه تيم ملي امارات به هم ريخت 
و ايران به پيروزي دست يافت. در دنياي كي روش اما، جايي 

براي منطق نيست.
تعحب نمي كنيم اگر مصــر در تمام آمارهاي بازي، شــامل 
مالكيت توپ، ضربه به ســمت دروازه حريــف، كرنر و ايجاد 
موقعيت گل ضعيف تر از تونس عمل كرده باشــد. ما اين قصه 
را 8 سال تمام با گوشت و پوست و استخوان مان حس كرديم. 
تيمي داشتيم كه مالديو را يك بر صفر  مي برد و با تركمنستان 

يك - يك مساوي مي كرد!
تعجب نمي كنيم اگر تيم كي روش با يك گل به  خودي دقايق 
پاياني به حريف باخته باشــد. بالاخره دنيا از اين بازي ها زياد 
دارد. گهي زين به پشــت و گهي پشــت به زين. بزرگ ترين 
دستاورد كي روش در ايران، پيروزي بر مراكش بود كه دقيقا با 
چنين گلي در چنين اوقاتي به ثبت رسيد. تازه تونس تيم برتر 
زمين بود و حقش را گرفت، اما تيم ملي ايران بعد از 90 دقيقه 
حبس در محوطه جريمه خودي با آن گل به پيروزي رسيد. به 

قول معروف جونم كي روش!
تعجب نمي كنيم اگر دستياران كي روش عليه او شوريده باشند 
كه: »اين مربي به حرف ما گوش نمي دهد و حضورمان در تيم 
ملي فقط جنبه تشــريفاتي دارد.« ما خودمــان اينجا ماركار 
آقاجانيان محترم را داشتيم؛ كســي كه بعد از 8 سال حضور 
مستمر كنار كارلوس، حتي از سوي يك تيم دسته دومي هم 
دعوت به كار نشد. يعني حجم دانش تزريق شده به ماركار در 

اين حد بود!
تعجب نمي كنيم اگر يكــي از پيشكســوتان فوتبال مصر در 
نكوهش كي روش گفته باشــد: »او طــوري رفتار مي كند كه 
انگار در كل اين ســرزمين هيچ كس چيزي به نــام فوتبال را 
نمي شناســد.« اين نگاه آزاردهنده از بــالا، در ايران هم موج 
مي زد. بله؛ ما هيچ كدام مان ســرمربي رئــال مادريد نبوديم، 
اما آنقدر مي فهميديم كه تشــخيص بدهيم روزبه چشــمي 
مدرن ترين دفاع وسط ايران نيست، مشكل كيفيت پوشاك تيم 
ملي با پرداخت پورسانت 100 هزار يورويي به شخص سرمربي 
حل نمي شود و بازي دوســتانه با منتخب آوارگان سومالي و 
اتيوپي، غيراز فعال كردن بند پــاداش پيروزي براي كادرفني 

هيچ ثمر ديگري ندارد.
درنهايت تعجب نمي كنيم اگر هنوز هم عده اي چنان ذوب در 
»شهروند خودخوانده مصر« باشــند كه در پشتيباني از او به 
هموطنان خود توهين كنند و چه بســا حتي منتظر شكست 
تيم ملي بمانند. تخصص كي روش خلق همين دوقطبي هاست. 
او هر جا رفته جنگ و جدل راه انداختــه و با تلخي تمام جدا 
شده است؛  از ژاپن تا آفريقاي جنوبي و از مادريد تا كلمبيا. مرد 
پرتغالي، فروشنده بي بديل نفرت است؛ آنكه سم مي پاشد و در 
فاصله بين شكاف آدم ها زندگي مي كند. براي كي روش، بحران 
عين فرصت اســت و البته كه ميراث چنين آدمي چيزي جز 

كدورت و تفرقه نمي تواند باشد.

یادداشت
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  سايه  اوميكرون 
بر فوتبال

18  واقعا زحمت تان شد!

20

رسوايي چند وجهی
فوتباليست گابني، حالا به خبرسازترين چهره فوتبال ايران تبديل شده

جريمه سنگين عليه گل گهر، تغييرات مهمي در جدول ليگ برتر ايران به وجود آورده

نه روي كاغذ و  نه در زمين مسابقه پيكان 
رقيب سرسختي براي پرسپوليس نبود. 
 بنابراين همانطور كه استقلال با پيروزي

3 گله بر اين تيم به روند تساوي هايش پايان 
داد، پرسپوليس هم 3 گل به تيم مجتبي 

حسيني زد و از بحران فاصله گرفت

رئيس و نايب رئيس فدراسيون براي انتخابي خودشان را به 
سيستان و بلوچستان رساندند اما خبري از سرمربي تيم ملي 

فرنگي نبود
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نكته بازي

آماربازي

VAR اول بدبختي است

ديگر دير شده رضا

الان به چيزي شك نداري؟

اين روزها همه اهالي فوتبال التماس 
مي كنند كه هر چه سريع تر فناوري 
كمك داور ويدئويي وارد كشــور 
شود. ما هم با آنها هم آوازيم. طبيعتا 
هر عقل ســليمي از اينكه امكانات 
سخت افزاري فوتبال ايران كامل شود 
استقبال مي كند. با اين حال مطمئن باشيد با ورود VAR نه تنها 
اختلافات و اعتراضات به داوري كاهش نخواهد يافت، بلكه شرايط 
به مراتب بدتر از اين خواهد شد. همين حالا در خيلي از صحنه هاي 
جنجالي كه اتفاق مي افتد، كارشناسان اختلاف سليقه دارند؛ مثلا 
يك نفر مي گويد پنالتي بود و نفر بعــدي مي گويد پنالتي نبود. 
باشگاه هاي مختلف هم صرفا به استناد رأي كارشناسان موافق، 
بيانيه هاي سوزناك صادر مي كنند. حالا فرض كنيد همين اتفاق 
وسط بازي در اتاق VAR رخ بدهد. داور بالاخره بايد يك تصميم 

بگيرد، اما هر كاري بكند بايد منتظر تندترين بيانيه ها باشد!

در شــرايطي كه ماه هاســت رضا 
قوچان نژاد عضو هيچ تيمي نيست 
و به صورت جدي و گروهي تمرين 
هم نمي كند، اين مهاجم پيشين 
تيم ملي كشورمان ابراز علاقه كرده 
به يك تيم در ليگ ايران بيايد. در اين 
مدت شايعاتي در مورد پيوستن او به پرسپوليس وجود داشت؛ 
مخصوصا كه از اين تيم هميشه به عنوان يكي از مشتريان رضا 
ياد مي شد. با اين حال گويا پرسپوليســي ها خبر را تكذيب 
كرده اند. خيلي هم عجيب نيست. خريد يك بازيكن 34ساله 
كه ماه هاســت پا به توپ نزده، آن هم احتمالا با يك رقم بالا 
توجيه چنداني ندارد. از آن اشتياق قديمي هم مدت ها گذشته و 
ديگر دير شده است. يك روز ممكن است يك دختر خواستگار 
سمجي داشته باشــد، اما آنقدر لفتش بدهد كه خواستگار 

پشيمان شود. اينجاست كه ديگر نمي شود كاري كرد.

يحيي گل محمدي كــه اصولا هيچ 
هفته اي را بدون غر زدن پشت سر 
نمي گذارد، بعد از بازي با پيكان هم 
در نشست خبري به انتقاد از داور 
مسابقه پرداخت. با وجود اينكه تيم 
او پيروزي ارزشمندي به دست آورده 
بود، يحيي به پنالتي اعلام شده به سود پيكان اعتراض كرد و گفت: 
»اگر اين پنالتي درست نباشد، بايد به خيلي چيزها شك كنيم.« 
بعد از مسابقه اما اغلب كارشناسان داوري تصميم قاضي ميدان 
را تأييد كردند تا شكر خدا جاي شك و ترديدي براي يحيي باقي 
نماند. حتما پرسپوليس اين فصل از ناحيه داوري متضرر شده كه 
بهترين مثالش بازي اين تيم با نفت آبادان است، اما گل محمدي 
وســط اين همه نطق عليه داوران بايد يادش باشد اگر پنالتي 
دقايق پاياني داربي براي اســتقلال اعلام مي شد، خيلي چيزها 

براي او فرق مي كرد.

متريكا

برد اســتقلال در بازي 6 امتيــازي مقابل 

سپاهان، شكست دادن ذوب آهن در خانه 7.5
توسط هوادار و تحميل نخستين شكست 
فصل گل گهر توسط فولاد، نتايجي بود كه 
3 تيم را مدعي كسب عنوان بهترين تيم هفته مي كرد. اما بالاتر از اين 3 تيم، 
پرسپوليس بهترين آمار را در اين هفته داشت. پرسپوليس در خانه پيكان، 
3 گل به اين تيم زد. شاگردان گل محمدي در اين بازي 5بار دروازه ميزبان 
را با شوت تهديد كردند كه فقط يكي از آنها در چارچوب نبود. پرسپوليس 
در هفته دهم نمره 7.5را از متريكا دريافت كرد و براي دومين بار در اين فصل 
بهترين تيم هفته شد. هفته گذشته هم استقلال با نتيجه 3بر صفر پيكان 
را شكست داد و با نمره 7.9بهترين تيم هفته شد. اينطور كه به نظر مي رسد 

براي رسيدن به عنوان بهترين تيم هفته بايد با پيكان بازي كرد!

 وقتي تا دقيقه69روي نيمكت نشسته بود، 

شايد فكر نمي كرد كه در پايان 90 دقيقه، 7.77
بهترين بازيكن هفته شود. شروين بزرگ با 
ورودش به زمين فقــط 15 مرتبه توپ را 
لمس كرد. او يك مرتبه با پاس كليدي، شرايط را براي برد نفت آبادان مهيا 
كرد. با گل نشــدن پاس او، بزرگ در دقيقه 93تصميم گرفت كه شانس 
گلزني خودش را امتحان كند. مهاجم نفت آبادان با ضربه تماشايي، دروازه 
پديده را باز و 3 امتياز را به حساب نفت واريز كرد. شروين بزرگ در همين 
مدت كوتاه، 3 مرتبه هم روي سر مدافعان پديده، ضربه سر اول را زده بود. 
بزرگ با اين نمايش، نمره 7.77را از متريكا دريافت كرد و بهترين بازيكن 
هفته دهم شد. براي اولين بار در اين فصل، در يك هفته هيچ بازيكني نمره 

بالاي 8را دريافت نكرد.

 تراكتور با 3 بازيكن بيشترين نماينده را در 

تيم منتخــب هفته دهم داشــت. مهدي 7.58
حقيقت در نخستين ديداري كه اين فصل 
در تركيب تراكتور قــرار گرفت، بهترين 
دروازه بــان هفته شــد. حقيقت 21 ســاله هر 3 شــوت بازيكنان نفت 
مسجدسليمان را مهار كرد تا يك كلين شيت به نامش ثبت شود. او با نمره 
7.58بهترين دروازه بان هفته شد. سامان نريمان جهان هم يك گل وارد 
دروازه حريف كرد، در طول مسابقه بيشتر از همه دريبل زد، بيشتر از همه 
توپ گيري داشــت، يك مرتبه با پاس كليدي موقعيت ساخت و با نمره 
متريكا 7.76دومين بازيكن برتر هفته شد. رضا دهقاني سومين نماينده اين 
هفته تراكتور در تيم منتخب بود. هر دو  شوت دهقاني در چارچوب دروازه 
نفت مسجدسليمان بود كه يكي از آن ها، از تماشايي ترين گل هاي فصل 

بود. دهقاني با نمره 7.61به تيم منتخب هفته رسيد.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تيم رتبه

107121421222سپاهان1

1321122-1064استقلال2

102820-1055آلومينيوم اراک3
10541148619پرسپوليس4
10532137618مس رفسنجان5

16-10442891فولاد6

104331110115پيكان7

512-10334914گل گهرسيرجان8
211-103251012تراکتور9

211-10253911نساجی مازندران10

511-10325510ذوب آهن11

210-1024457فجر سپاسی12
39-1023558هوادار13

59-1023549صنعت نفت آبادان14

77-10145310نفت  مسجدسليمان15

122-28214-10پديده مشهد16

بهروز رسايلي| نه روي كاغذ و  نه در زمين مسابقه پيكان رقيب 
سرسختي براي پرسپوليس نبود. بنابراين همانطور كه استقلال 
با پيروزي 3 گلــه بر اين تيم به روند تســاوي هايش پايان داد، 
پرسپوليس هم 3 گل به تيم مجتبي حسيني زد و از بحران فاصله 
گرفت. در نتيجه قرار نيســت براي اين برد نسبتا ساده، شهر را 
آذين بندي كنيم يا مطالب حماسي بنويسيم. با اين حال برتري 

سرخ ها بر پيكان از چند جهت ارزش مضاعف داشت.

  استفاده از ذخيره ها
يكي از بزرگ ترين اشكالاتي كه در 2 سال گذشته از يحيي گل محمدي 
گرفته شده، مربوط مي شود به بي اعتنايي او نسبت به بازيكنان جوان. 
يحيي در استفاده از نفرات ذخيره، مستعد و گمنام فوق العاده محافظه كار 
است و هنوز هيچ بازيكن جديد و مهمي را به چرخه نفرات پرسپوليس 
اضافه نكرده است. با اين حال به نظر مي رسد سرمربي سرخ ها زير فشار 
انتقادات تصميم گرفته كمي تغيير رويه بدهد. او در بازي با پيكان به 
جاي كمال كاميابي نيا از محمد شــريفي در خط مياني استفاده كرد.

اين كه آيا شريفي عملكرد خوبي داشــت يا نه و اينكه آيا اصولا به كار 
پرسپوليس مي آيد يا نه، در جاي خودش بايد مورد بحث قرار بگيرد. با 

اين حال اصل موضوع اين است كه بايد به جوانان فرصت داد و آنها را 
محك زد؛ اگر خوب بودند كه چه بهتر، وگرنه بايد با نفرات بااستعدادتر 
جانشين شوند. تا وقتي شما به جوان هاي تيمت ميدان ندهي، از كجا 
خواهي فهميد كه به درد مي خورند يا نه؟ در دقايق پاياني همين مسابقه 
هم علي شجاعي بعد از مدت ها به زمين آمد و گل سوم تيمش را زد. به 
اين ترتيب شايد او هم در ادامه فرصت بيشتري براي بازي پيدا كند. اين 
بازيكنان اگر به درد بخور هستند كه بايد بازي كنند، اگر هم به اندازه 
كافي خوب نباشند، عقد قرارداد و پرداخت دستمزد به آنها غلط است. 
فهرست تيم بزرگي مثل پرســپوليس بايد با نفرات مناسب پر شود و 
فرصت تمرين با ستارگان اين تيم بايد در اختيار كساني قرار بگيرد كه 
در آينده به كار بيايند. عيار بازيكنان جوان هم بيش از هر چيز ديگري در 

زمين مسابقه مشخص خواهد شد.

  مهاجمان گل زدند
از خط حمله پرسپوليس انتقادات زياد مي شود و بسياري بر اين باورند 
كه مهاجمان فعلي اين تيم براي خط آتــش مدافع عنوان قهرماني 
»كافي« نيستند. مهدي عبدي به تناوب از ســوي كادرفني مورد 
اعتماد قرار مي گيرد و عيسي آل كثير هم كارنامه چندان موفقي در 

فصل جاري نداشته اســت. با اين حال هر دوي اين بازيكنان موفق 
شدند در ديدار با پيكان گل بزنند و كمي شرايط را به سود خودشان 
تغيير بدهند. عبدي 4گله شد كه در پايان هفته دهم آمار بدي نيست، 

عيسي هم سومين گل فصلش را به ثمر رساند.

   از كورس جانماندند
پرسپوليس امسال رقابت سختي با ســپاهان و استقلال در كورس 
قهرماني دارد. سرخپوشان در نيم فصل اول كم و كاستي هايي دارند و 
انتظار مي رود با گشايش پنجره، در نقل وانتقالات زمستاني بخشي از 
مشكلات تيم حل شود. در اين شرايط در دور رفت فقط كسب پيروزي 
و افزودن بر امتيازات براي جا نماندن از كورس قهرماني اهميت دارد. 
پيروزي بر پيكان، اين نقش را براي پرســپوليس بازي كرد. اهميت 
اين برد مخصوصا زماني آشكارتر شد كه كميته انضباطي فدراسيون 
فوتبال باشــگاه گل گهر سيرجان را به خاطر اســتفاده غيرقانوني از 
باگناما در ديدار با سپاهان و اســتقلال بازنده كرد. به اين ترتيب هر 
دو رقيب اصلي قرمزها 22امتيازي شدند و اگر پرسپوليس پيكان را 
نمي برد، فاصله چشمگيري در جدول ايجاد مي شد. هم اكنون سرخ ها 

19امتيازي هستند.

بركات يك برد ساده
چرا پيروزي پرسپوليس بر پيكان » اهميت ويژه« دارد؟

برنامه بازی ها

 جريمه سنگين عليه باشگاه گل گهر، تغييرات 
مهمي در جدول ليگ برتر ايران به وجود آورده اما 
به نظر مي رسد رأي ضربتي فدراسيون عليه اين 
باشگاه و بازيكن گابني اش، تلاشي براي بستن 
اين پرونده بدون پاسخ دادن به سؤال هاي اصلي 
باشد. اريك بايناما حالا خبرسازترين چهره اين 
روزهاي فوتبال ايران به شمار مي رود. بازيكني 
كه يك تنه 7 امتياز از تيمــش گرفته اما بدون 
شك، هيچ تقصيري در اين ماجرا ندارد. مقصران 
اصلي اين وضعيت را بايد در باشــگاه گل گهر و 
فدراسيون فوتبال جست وجو كرد. افرادي كه 
در كنار هم، يكي از عجيب ترين پرونده هاي اين 

سال هاي فوتبال ايران را ساختند.
 

   قانون چه مي گويد
در قوانيــن مكتوب فوتبــال ايران، اشــاره كاملا 
مشــخصي به اين وضعيت وجود دارد. براســاس 
قوانين، اگر قرار باشــد بازيكني از كشــور گابن به 
فوتبال ايران ملحق شود، بايد در يك سال گذشته 
حداقل در 4 ديدار تيم ملي كشورش شركت كرده 
باشــد. بدون اين پيش نياز، اين بازيكن در فوتبال 
ايران »غيرمجاز« تلقي خواهد شــد. اريك بايناما 
به صورت تستي در تمرين هاي گل گهر حاضر شده 
و رضايت كادر فني را به دســت آورده، اما به لحاظ 

قانوني نمي توانسته براي باشــگاهي در ليگ برتر 
ايران به ميدان برود. ارســال شدن چند اي ميل از 
سوي فدراسيون فوتبال گابن، سوابق ملي او را تأييد 
كرده اما يك جســت وجوي اينترنتي ساده، نشان 
مي دهد چنين موضوعي حقيقت ندارد و اريك حتي 
در يك نبرد هم همراه تيم ملي گابن نبوده اســت. 
جالب اينكه 2 مسابقه از 4 مسابقه اعلام شده از سوي 
فدراسيون فوتبال اين كشور، اصلا برگزار نشده اند 

كه اريك بخواهد در اين ديدارها به ميدان برود!
 

   اصراري كه دردسرساز شد
استقلالي ها نخستين تيمي بودند كه به شكايت از 
گل گهر به دليل استفاده غيرقانوني از اريك بايناما 
پرداختند. از همان روزهاي اول هم مشخص بود كه 
اين پرونده پيچيدگي هاي خاص خودش را دارد و 
ممكن است استفاده از اين فوتباليست براي گل گهر 
دردسرساز شود. با وجود اين آنها به استفاده از اين 
فوتباليست در 2 مســابقه بعدي هم ادامه دادند. در 
حقيقت اينطور به نظر مي رسد كه آنها به هيچ وجه 
به روبه رو شــدن با محروميت از سوي فدراسيون 
فوتبال فكــر نمي كردند چراكه قبلا هــم در موارد 
مختلفي فدراسيون با اين شكايت روبه رو شده بود 
و به سراغ صدور رأي عليه طرف متشاكي نرفته بود. 
كار هوشمندانه تر اين بود كه گل گهر بعد از مسابقه با 

استقلال، قيد استفاده از اريك را بزند و تا روشن شدن 
همه زواياي پرونده اين بازيكن را به زمين نفرستد اما 
آنها به همان روند ادامه دادند و درنهايت به ميانه هاي 
جدول تبعيد شدند.گل گهر پس از تساوی  بدون گل 
مقابل استقلال، پيكان را يك بر صفر شكست داد و 
سپس با نتيجه رويايی  4 بر 2 از سد سپاهان گذشت.

   مرجعي كه فقط »جريمه« مي كند
در اينكه باشگاه گل گهر مرتكب تخلف شده ترديدي 
وجود ندارد اما آنها تنها مقصران اين وضعيت نبودند. 
كميته بين الملل فدراسيون فوتبال ايران مي توانست 
با يك جست وجوي 5 دقيقه اي، متوجه سوابق ملي 
اريك بايناما شود و جلوي صادر شدن كارت بازي 
اين فوتباليست را بگيرد اما چنين كاري را انجام نداد. 
مسئول كميته بين الملل فدراسيون هم با امضايش 
پاي اي ميل دريافتي از فدراسيون گابن، روند صدور 
مجوز را تأييد كرد. بيست و دوم آذرماه، سخنگوي 
فدراسيون فوتبال رسما مدعي شد كه فيفا اي ميل 
فدراسيون گابن را تأييد كرده اما حالا مشخص شده 
كه اين اي ميل ها جعلي بودند و اصلا مربوط به گابن 
نيستند. 3 بر صفر كردن ديدارهاي گل گهر، اصلا 
زواياي اين پرونده را روشن نمي كند. بايد مشخص 
شود كه رابطه اي ميل هاي ارسالي و باشگاه گل گهر 
چه بوده است. بايد مشخص شود كه چرا فدراسيون 

متوجه ماجرا نشده اســت. مگر مي شود مهم ترين 
نهاد فوتبالي يك كشور، فقط مرجع جريمه كردن 
باشگاه ها باشــد و در زمان رسيدگي به صلاحيت 

بازيكن ها، پاي خودش را از پرونده كنار بكشد.
 

   هنوز تمام نشده است
بارهــا و بارهــا در فوتبــال ايــران، تيم هــا بــا 
محروميت هاي اين چنيني روبه رو شده اند و با بردن 
رأي به استيناف، مســير پرونده را عوض كرده اند. 
براي مثال باشــگاه پيكان فصل گذشــته به دليل 
انجام 6تعويض، بازنده نبرد با ســايپا اعلام شد اما 
مســير اين رأي را عوض كرد. در دوران مديريت 
آجورلو در تراكتور هم اين باشگاه در چند مسابقه 
بدون باز شــدن پنجره نقل و انتقــالات به صورت 
غيرقانوني از عاليشــاه و نوراللهي استفاده كرد و 
محروم نشد. درســت همانطور كه چنين رايي در 
پرونده هاي كي روش استنلي، پاتوسي و پروپييچ 
صادر نشده بود. پس نبايد تصور كرد كه اين ماجرا 
ديگر تمام شده است. روي كاغذ، استقلال و سپاهان 
برنده هاي اصلي اين اتفاق هســتند اما آنها نبايد 
تصور كنند كه ديگر خودشــان را از ساير رقبا جدا 
كرده اند. دو سوم مسير يك ليگ طولاني و فشرده 
باقي مانده و هنوز ممكن است اتفاقات بسيار زيادي 

در زمين فوتبال رخ بدهد.

برنامه بازی ها
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17:45

جام حذفی يك شانزدهم نهايی

ليگ برتر هفته يازدهم

يكشنبه ۲۸ آذر1400

آرمان گهر سيرجان- نساجی

پديده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رايكا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوين

ماشين سازی-مس کرمان

پيكان-قشقايی شيراز

آلومينيوم-فجر شهيد سپاسی

خيبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود اروميه

سپاهان-شهيد اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

14:30

15:00

15:00

15:30

17:00

دوشنبه ۲۹ آذر1400

جمعه 3 دی 1400

خليج فارس ماهشهر- هوادار

تراکتور- مس رفسنجان

شاهين بوشهر- نفت مسجد سليمان

پرسپوليس-  ويستا توربين تهران

آلومينيوم -گل گهر

هوادار-تراکتور

پديده -استقلال

نفت  مسجدسليمان-فجر سپاسی

مس رفسنجان-نساجی

سپاهان - پيكان

پرسپوليس-ذوب آهن

فولاد-صنعت نفت آبادان

مقد ماتي جام جهاني - مرحله نهايي

پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 1۲ بهمن 1400

پنجشنبه 4 فرورد ين 1401

ايران - عراق
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واقعا زحمت تان شد!
حذف، سكونشيني و 2تعويض براي 3ستاره ملي پوش

در روزهاي وسط هفته اروپا، مسابقات حذفي و اتحاديه در كشورهاي 
مختلف برگزار شد كه كم وكيف و نتايج آنها چندان براي ستارگان 

ايراني حاضر در قاره سبز اميدواركننده نبود. دست كم براي 
3 بازيكن حاضر در تيم ملي ايران، اوضاع اصلا خوب پيش 
نرفت. در مرحله يك شــانزدهم نهايي جام حذفي هلند، 
فاينورد روتردام در وقت هاي اضافه برابر توئنته 2 بر يك 
شكســت خورد و حذف شــد. عليرضا جهانبخش كه 

مدت هاست در تركيب فاينورد افت كرده و نشاني از 
درخشش روزهاي اول ندارد، در اين مسابقه 76دقيقه 
در زمين حاضر بود و تعويض شــد. به اين ترتيب 

فاينورد خيلي زود با جام حذفي هلند وداع كرد.
در بلژيك امــا كاوه رضايي كه انتخاب بســيار 
عجيبي انجام داده و شــرايط شگفت انگيزي 
براي خودش به وجود آورده است، در شكست 

سنگين و 4 بر يك لوون برابر كلوب بروژ تنها 17دقيقه فرصت بازي 
پيدا كرد. لوون هم اكنون در رده پانزدهم جدول قرار دارد. اينكه 
چنين تيمي با اين حال خراب 4 گل مي خورد جالب اســت 
و جالب تر از آن اينكه كاوه رضايــي حتي در همين تيم هم 

نيمكت نشين شده! 
در پرتغال هم پورتو در مسابقات ليگ كاپ يا همان جام اتحاديه 
با وجود برتري يك بر صفر برابر سانتاكلارا از مرحله 
گروهي بالا نيامد و اوت شد. سرجيو كونسيسائو 
در اين مسابقه اغلب به نفرات ذخيره بازي داد. 
در شرايطي كه انتظار مي رفت مهدي طارمي 
در اين نبرد آسان برابر تيم سابقش به ميدان 
برود و بختش را براي پايان طلسم گل نزدن 
بيازمايد، اين اتفاق رخ نــداد و او حتي در 

فهرست كلي تيم هم قرار نگرفت.

رسوايي چند وجهی!
فوتباليست گابني گل  گهر، حالا به خبرسازترين چهره فوتبال ايران تبديل شده است
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سریآآبمیرود
تقریبا در همه جای دنیا غیراز ایران حضور 2 باشگاه در یك لیگ و 
با یك مالك مشترك ممنوع است. به همین دلیل است كه تیم های 
دوم بارسلونا و رئال مادرید هرگز اجازه حضور در لالیگا را ندارند مگر 
آنكه تیم اول این دو باشگاه به دسته پایین تر سقوط كرده و تیم دوم 
مجوز صعود را به دست آورده باشد. در فوتبال ما 2 باشگاه استقلال 
و پرسپولیس تحت مالكیت وزارت ورزش هستند و تیم های نفتی و 
صنعتی زیادی هم داشته ایم كه زیرمجموعه یك وزارتخانه بوده اند. 
فصل گذشته ماشین سازی و تراكتور در لیگ برتر بودند كه مالكیت 
آنها در اختیار یك فرد بود. قانون از این جهت مخالف حضور تیم هایی 
با مالك مشترك در یك لیگ است كه بیم تبانی می رود. ممكن است 
یكی از 2 تیم درصورت نیاز تیم دیگــر، نتایج خود را از راه غیرفنی 
به دست بیاورد یا به اصطلاح به تیم مشترك یا تیمی دیگر راه بدهد. 
در ایتالیا هم اتفاقی شبیه فوتبال ما رخ داده و به همین دلیل شایعه 
شده كه ممكن است باشگاه سالرنتینا از سری آ كنار گذاشته شود و 
لیگ با 19تیم ادامه یابد. در این صورت نتایج تیم ها در بازی رودررو 
با این تیم مورد محاسبه قرار نخواهد گرفت. مالك سالرنتینا و لاتزیو 
یك نفر است. هر دو باشگاه متعلق به كلودیو لوتیتو، مالك پرحاشیه و 
جنجالی لاتزیو هستند، فردی كه در سینما هم فعالیت تهیه كنندگی 
دارد. او متعهد شده بود كه سهام باشگاه را واگذار می كند اما چون در 
ابتدای فصل خریداری برای سهام این باشگاه پیدا نشده بود، تملك و 
ریاست او بر سالرنتینا ادامه یافت و به او فرصت داده شد تا پایان سال 
میلادی2021 باشگاه را واگذار كند. رئیس فدراسیون فوتبال ایتالیا 
گفته: »نمی توان اینگونه ادامه داد. لوتیتو از یك معافیت استفاده 
كرده اما حالا در فاصله 2هفته مانده به مهلت تعیین شــده، همه 
می دانند ممكن است چه اتفاقی بیفتد.« بازی رفت 2 تیم در نیم فصل 
اول با نتیجه 3 بر صفر به سود لاتزیو به پایان رسیده و یك ماه دیگر 
یعنی در تاریخ 26دی باز هم 2 تیم با هم بازی دارند. به نظر می رسد 
تهدید فدراســیون فوتبال ایتالیا جدی باشد و یكی از این دو تیم و 

مشخصا سالرنتینا از رقابت های سری آ كنار گذاشته شود.

كارخانهزودبازدهسیمئونه
اتلتیكو مادرید حق دارد به دیه گو سیمئونه بیشترین دستمزد سالانه را 
بین همه مربیان جهان بپردازد. او اتلتیكو مادرید را علاوه بر آنكه سال ها در 
بالاترین سطح فوتبال نگه داشته و 2 بار قهرمان لالیگا كرده، 2 بار این تیم 
را به فینال لیگ قهرمانان برده و یك لیگ اروپا را هم با اتلتی فتح 
كرده، توانسته از این باشگاه یك كارخانه پولسازی درست 
كند. درحالی كه همه از لاماســیای بارسلونا و لافابریكای 
رئال مادرید و باشگاه هایی مثل دورتموند، موناكو، لیون و 
بنفیكا به عنوان كارخانه های بازیكن سازی یاد می كنند، 
این باشــگاه اتلتیكو مادرید بوده كــه بیش از همه 
باشگاه های دنیا و البته كمتر از باشگاه آژاكس در 
تجارت بازیكن سود برده است. طبق اطلاعات 
Online Money Advisor اتلتیكو مادرید از 
ســال2010 تا امروز 21۴میلیون و2۵0هزار 
یــورو از فــروش بازیكنــان آكادمــی اش 
ســود كرده و در اســپانیا بهترین اســت؛ 
اتلتیكومادرید 21۴2۵0000یورو، بارسلونا 
1۴۸9۸0000یــورو، رئال سوســیه داد 
لاس پالمــــــاس  9۴000000یــورو، 
20000000یــورو، رایــــــــووایكانو 
1۵300000یــورو. آزادســازی بنــد 
120میلیون یورویی فسخ قرارداد گریزمان 
توسط بارســلونا، فروش لوكاس هرناندس با 
۸0میلیون یورو به بایرن و پارتی با ۵0میلیون 
یورو به آرسنال، پرسودترین فروش بازیكنان در 
این باشگاه است. همچنین در جهان رتبه اتلتیكو 
در امر فروش بازیكن دوم اســت، بعد از آژاكس؛ 
آژاكــس 2۴۷۷۵۵000یــورو، اتلتیكومادریــد 
21۴2۵0000یورو، بنفیكا 19۴32۵000یورو، 
شــالكه  1۸۸۸00000یــورو،  موناكــو 
1۷0۷۵0000یورو، لیــون 1۵۷2۸2000یورو، 
بارســلونا 1۴۸9۸0000یورو، منچسترســیتی 
1۴200۵00یورو، دورتموند 12۸۸۷۵000یورو 

و استون ویلا 12۷۸6۵000یورو.

جهان

امشبدراروپاچهخبراست؟
از تك  بازی های سالم مانده از دست كرونا لذت ببریم

امروز در فوتبال اروپا خبر چندانی نیســت. پس از لغو چندین مسابقه از لیگ برتر، تعداد بازی هایی 
كه امروز و امشب قابل پیگیری است، كم است. در لیگ برتر فقط 2 بازی استون ویلا - برنلی و لیدز - 
آرسنال باقی مانده و هیچ مسابقه دیگری امروز در تقویم نیست. آرسنال در بازی آخر هفته گذشته با 
برد 2 بر صفر مقابل وستهم هم جای این تیم را موقتا در رده چهارم جدول گرفت، هم برای دومین بار در 

این فصل یك مسابقه بزرگ را برد. آرسنالی ها پیش از این داربی شمال لندن را از تاتنهام برده بودند.

آرسنال با كنار گذاشــتن اوبامیانگ كنار آمده. ۸3 درصد 
گل های این فصل آرسنال توسط بازیكنان 23 سال و كمتر 
زده شده. 10 گل از 23 گل زده آرسنال در این فصل توسط 
بازیكنان زیر 21سال زده شــده )6 گل اسمیت رو، 2 گل 
مارتینلی و 2 گل ساكا(. این بیشترین آمار گل زده توسط 
بازیكنان زیر 21 سال بین تیم های لیگ است. از طرفی، تا 
به اینجای فصل 3 پنالتی برای آرسنال گرفته شده و هر 

3 پنالتی از دست رفته.
- لیدز هم تیم فصل قبل نیســت و خوب می بازد. در 
بازی قبلی شاگردان بیلســا ۷گل از منچسترسیتی 
خوردند. لیدز در دیدار امشب مقابل آرسنال ۴0 درصد 
از بازیكنان تیم اصلی را در اختیار ندارد. آنها 11 بازیكن 
در رده بزرگسالان در دســترس دارند كه 2تای آنها 
دروازه بان هستند. تا لحظه تنظیم این گزارش هنوز 

خبر لغو این بازی اعلام نشده بود.
- در لالیگا 2 بازی مهم در پیش است. بارسلونا - الچه برای 
هواداران این تیم اهمیت دارد وگرنه تأثیری در سرنوشت 
بالای جدول نمی گــذارد. بوســكتس و گاوی درصورت 
دریافت كارت زرد در بازی امشــب مقابل الچه، دیدار روز 

چهارشــنبه در مقابل سه ویا را از دســت می دهند. بارسا 
كه 1۸امتیاز از رئال عقب افتاده، می خواهد ماراتن فصل 
0۴-2003 را تكرار كند. در آن زمان اختلاف 1۸ امتیازی 
به نفع رئال مادرید بود و در آخر لیگ با برتری بارســا بر 
باشگاه سفید پوش با امتیاز۷2 نسبت به ۷0 به پایان رسید 
كه البته این والنسیا بود كه در پایان عنوان قهرمانی را از 

آن خود كرد.
- بازی سرنوشت ســاز این هفته ساعت23:30 امشب 
بین سه ویا و اتلتیكو مادرید برگزار می شود كه می تواند 
یك یا هر دو این تیم هــا را از جنگ قهرمانی دور كند. 

سه ویا پس از دیدار سخت امشــب، یك بازی عقب افتاده 
هم چهارشنبه شب با بارسلونا دارد. نتیجه نگرفتن در هر 
2 مسابقه می تواند خطر و ســایه لوپتگی را از سر رئال در 

صدر جدول كم كند.
- در ســری آ یك بازی قشــنگ بین آتالانتا و آاس رم در 
ساعت1۷:30 برگزار می شود. قشنگ است چون یك پای 
این مسابقه زیباترین تیم 3 فصل اخیر ایتالیا یعنی آتالانتا 
ایســتاده اســت. بولونیا - یوونتوس و كالیاری - اودینزه، 

2 دیدار دیگر امشب سری آ هستند.

كرونا در انگلیس و اسپانیا روی فوتبال 
تأثیر گذاشــته. در لیــگ برتر چندین 
بــازی به دلیل ابتلای تعــداد زیادی از 
بازیكنان یك یا 2 تیــم به تعویق افتاد. 
۴ مسابقه روزهای شنبه و یكشنبه شامل 
ساوتهمپتون - برنتفورد، واتفورد - كریستال 
 پالاس، وستهم - نوریچ و اورتون - لسترسیتی به 
زمانی دیگر موكول شده اند. بازی منچستریونایتد- 
برایتــون هم مثل دیگر بــازی من یو در اواســط هفته 
گذشته لغو شد. منچســتر، برنتفورد، واتفورد، نوریچ و 
لستر تیم هایی بودند كه خواهان لغو مسابقاتشان شده 
بودند. اكنون شمار بازی های لغو شده درپی شیوع كرونا 
به عدد 9 رسیده. برخی تیم های دیگر هم در موج جدید 
كرونا تلفات دادند اما مسابقه های آنها لغو نشد. لیورپول 
كه پنجشنبه شــب 3بریك نیوكاســل را شكست داد و 
اختلاف امتیازاتش با چلســی رده سومی را بیشتر كرد، 
بدون ویرجیل فان دایك، كرتیس جونز و فابینیو دست به 
این كار زد. این 3 بازیكن تست شان مثبت بود. فعلا بازی 
فرداشب این تیم مقابل تاتنهام هنوز پابرجاست. تاتنهام 
نخستین تیمی بود كه به طور گسترده درگیر سویه جدید 
شــد. وضعیت منچســتریونایتد وخیم تر از دیگران 
است. این باشگاه 19مورد كرونایی شناسایی كرده 
است. دیدار لســتر - تاتنهام، برنلی - واتفورد 

و برنتفورد- من یونایتــد از هفته1۷ به تعویق افتــاده بود. 3 بازیكن 
چلسی هم پیش از تساوی یك-یك این تیم مقابل اورتون دچار سویه 
اومیكرون شده بودند. درمجموع ۴2مورد تست مثبت در هفته گذشته 
در لیگ برتر به ثبت رسیده كه امكان افزایش آن وجود دارد. بازی های 
عقب افتاده می تواند در آینده به معضلی برای لیگ تبدیل شود. به طور 
مثال 3 بازی تاتنهام به تعویق افتاده و ممكن است بیشتر هم بشود. در 
آستانه تعطیلات كوتاه مدت نیم فصل، وضعیت بدتر از چیزی است كه 
تصور می شد. براساس گمانه زنی های انجام شده شاید لیگ برتر زودتر 

از آغاز تعطیلات نیم فصل به تعطیلی 2 هفته ای برود.
در اسپانیا هم اوضاع خراب اســت. رئال مادرید بیشترین قربانی را در 
سویه جدید كرونا داشته و مودریچ، مارسلو، ماركو آسنسیو، گرت بیل، 
آندری لونین، رودریگو و داویده آنچلوتی )كمك مربی(، نفراتی هستند 
كه یا به ویروس كرونا مبتلا شده اند یا حداقل تست شان چنین چیزی 
را نشان می دهد. وزیر بهداشت اســپانیا معتقد است كه این بازیكنان 
می توانند در مسابقات حضور یابند چون قبلا واكسن زده اند و تست ها 
ممكن اســت خطا باشــد. لالیگا هم به باشــگاه ها توصیه كرده كه از 
سرمربیان تیم شان بخواهند پیش و پس از مسابقه با همتای خود در تیم 
حریف دست ندهند. با این حال رئال فردا بدون بازیكنان یادشده باید به 
مصاف كادیس برود. آنچلوتی برای 2 بازی باقیمانده از سال2021 كه 
فردا و چهارشنبه )بیلبائو( خواهد بود تنها 19بازیكن در اختیار دارد و 
طبق قانون با 1۴بازیكن هم مجبور به حضور در مسابقه است. رئال پس 
از والنسیا دومین باشگاه لالیگایی اســت كه با شیوع موج جدید كرونا 

درگیر شده است.

سویه 
جدید كرونا 

كمر به تعطیلی 
لیگ های اروپایی 

 سایه  اومیكرونبسته است
بر فوتبال

مو صلاح حالا در 1۵بازی متوالــی لیگ جزیره یا گل 
زده یا پاس گل داده است و اكنون با ركورد جیمی واردی 
برابری می كند. لیورپول در 2۵ مسابقه متوالی در خانه 
در مقابل نیوكاسل موفق به گلزنی شده؛ در 3۸بازی 

از 39تقابل آخرش در مجموع رقابت ها مقابل 
این تیم. در ۵بازی آخر، محمد صلاح 

۵گل به نیوكاســل زده.

گواردیولا در بازی آخر من ســیتی در لیگ برتر با زدن ۷ گل به لیدز 
یونایتد تعداد گل های سیتی در دوران حضورش در لیگ را به عدد۵00 
رســاند. حالا در بازی فردا این فرصت را دارد تا با ركورد بیشــترین تعداد 

پیروزی توسط یك سرمربی در یك سال میلادی برابری كند. تقریبا غیرممكن 
است سیتی فردا مقابل تیم نگون بخت نیوكاسل به پیروزی و گواردیولا به این 
ركورد نرسند. منچسترسیتی از مجموع ۴1 بازی لیگ برتری كه در سال2021 
به میدان رفته، 33 بار به پیروزی رسیده كه برابر است با ركورد ژوزه مورینیو در 

چلسی در سال200۵ و ركورد لیورپول در سال19۸2 در لیگ سطح اول 
انگلیس. سیتی غیراز بازی فردا، 2 بازی دیگر هم تا پایان سال2021 

فرصت دارد تا گواردیولا این ركورد را به تنهایی از آن خود كند. 
مگر آنكه ادامه مسابقات تا آغاز سال نو به دلیل درگیری 

تیم هــای لیگ بــا كرونا متوقف شــود!

پیروزی مقابل كلاغ ها یكصدوپنجاهمین پیروزی لیگ برتری یورگن 
كلوپ به حســاب می آمد تا آقای معمولی زودتر از هر سرمربی دیگری در 
تاریخ قرمزها به این تعداد برد لیگ برتری دست یافته باشد. لیورپول با برد 3 
بر یك برابر نیوكاسل و بدون 3 بازیكن تأثیرگذار خود به یك ركورد تازه دست 
یافت. این 2هزارمین پیروزی تاریخ لیورپول در آنفیلد بود. تاریخ سازی كلوپ با 
قرمزها ادامه دارد؛ پیروزی شماره2هزار در لیگ سطح اول از راه رسید. لیورپول 
نخستین تیمی است كه در تاریخ این رقابت ها به این تعداد برد دست می یابد. 
آنها در مجموع ۴هزارو22۷بار در لیگ برتر یا لیگ قهرمانی فوتبال انگلیس به 

میدان رفته و در ۴۷.3درصد مسابقات پیروز شده اند. آرسنال نزدیك ترین 
تیمی است كه می تواند به 2 هزار برد برسد؛ لیورپول )2هزاربرد(، 

آرسنال )192۷برد(، اورتون )1۸۷2برد(، منچستریونایتد 
)1۸۵۷بــرد(، اســتون ویلا )16۷۵بــرد(.

3قاتل
درگروه
مرگ
لیگ ملت ها 
با سوپرلیگ 
باشگاه ها چه 
فرقی دارد؟

درحالی كه یوفا در مبارزه با ســوپرلیگ اروپا كه پیشنهاد باشــگاه های بزرگی مثل 
رئال مادرید، یوونتوس، بارســلونا و خیلی از باشــگاه های بزرگ دیگر بود، به توجیه 
عوام فریبانه ای مثل »كشته شدن روح فوتبال« یا »از بین رفتن تیم های كوچك« متوسل 
شد، حالا با لیگ ملت های اروپا دقیقا همان رویه ســوپرلیگ را در پیش گرفته است. 
سومین دوره این مسابقات كه 2 سال یك بار باید برگزار شود، طوری قرعه كشی شده كه 
2 تیم فینالیست یورو2020 یعنی ایتالیا و انگلیس و همچنین آلمان قدرتمند در یك گروه 
قرار گرفته اند. وضعیت بقیه 3 گروه سطح اول لیگ ملت ها خیلی بهتر از گروه مرگ نیست.
سومین دوره از این رقابت ها كه صرفا برای پول درآوردن طراحی شده و با جام جهانی و 
یورو همپوشانی دارد، از تاریخ دوم تا چهاردهم ژوئن 2022 )2خرداد تا 24خرداد1401( 
آغاز خواهد شــد كه تنها 3 هفته پس از آخرین دیدار بوندس لیگا خواهد بود. هر تیم 
4 بازی در این فصل انجام می دهد و ادامه رقابت ها به فصل آینده موكول می شود. 2 بازی 
یعنی هفته پنجم و ششم به 22 و 27سپتامبر انداخته شــده كه درست 2  ماه پیش از 
آغاز جام جهانی زمستانی در سال2022 در كشور قطر است. اتفاقا سرمربیان تیم های 
گروه مرگ از این قرعه استقبال كرده اند. مانچینی، سرمربی ایتالیا گفته كه این گروه 
سرگرم كننده است و فلیك، سرمربی آلمان هم تقریبا اظهارنظر مشابهی كرده و برخورد 
با انگلیس و ایتالیا را جذاب دانسته. این آخرین دیدارهای ملی پیش از اعزام تیم های ملی 
به مسابقات جام جهانی2022 قطر خواهد بود كه از 21نوامبر تا 18دسامبر برگزار می شود. 
ایتالیا در فینال یورو در ضربات پنالتی موفق شده بود انگلیس میزبان را ببرد و در مرحله 
یك هشتم همان رقابت ها هم انگلیس توانســته بود آلمان را كه با یواخیم لو زورهای 
آخرش را می زد شكست دهد. آلمان با فلیك روح تازه ای پیدا كرده. آلمان یواخیم لو در 
مرحله گروهی یورو با مجارستان همگروه بود كه مقابل این تیم تن به تساوی 2-2 داد. 
دیدارهای نهایی لیگ ملت های اروپا برای مشخص شدن قهرمان در ژوئن2023 و از بین 
4 تیم صعود كرده از مرحله گروهی برگزار خواهد شد. آلمان در دوره قبلی با لو از مرحله 
گروهی صعود نكرده بود و به همین دلیل به لیگ سطحB باید تبعید می شد كه یوفا برای 
آنكه درآمدهایش كم نشود، قانون لیگ تازه تاسیس ملت های اروپا را تغییر داد تا آلمان 
بتواند همچنان در این تورنمنت حاضر باشد. اینطور كه به نظر می رسد پول برای یوفا خوب 

است اما برای باشگاه های بزرگ نه!
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مسابقات كشتي قهرماني كشور كه نخستين مرحله انتخابي تيم ملي كشتي فرنگي 
هم بود، به ميزباني استان سيستان و بلوچستان در شهر زاهدان برگزار شد. طبق 
چرخه انتخابي تيم ملي 3 نفر اول مســابقات قهرماني كشور جواز حضور در جام 
تختي را كسب مي كنند. مسابقات جام تختي قرار است به ميزباني سنندج برگزار 

شود و جزو مراحل پاياني چرخه انتخابي تيم ملي محسوب مي شود.

  تفاوت در چرخه انتخابي 
محمد بنا طي ساليان گذشته كه سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي بوده و غالبا نتيجه گرفته، 
از تيررس منتقدين به دليل عدم برگزاري مسابقات انتخابي در امان نبوده است. محمد بنا 
هميشه با سبك و سياق خودش كشتي گيران ملي پوش را انتخاب كرده است. او طي اين 
سال ها به مسابقات انتخابي اعتقادي نداشته و هميشه نفرات منتخب خود را بدون برگزاري 
انتخابي رودررو برگزيده اســت. فدراســيون عليرضا دبير اما از روز اول تأكيد به برگزاري 
مسابقه انتخابي داشت و حالا كه كرونا تقريبا فروكش كرده، قرار است چرخه انتخابي كه 
سال گذشته از آن رونمايي شد، اجرايي شود. هرچند چرخه انتخابي تيم ملي آزاد و فرنگي 

تفاوت عمده اي دارند ولي راه رســيدن به دوبنده تيم ملي براي كشتي گيران از حضور در 
مسابقات قهرماني كشوري و جام تختي مي گذرد. در كشتي فرنگي با تشخيص محمد بنا 
تمام ملي پوشان المپيكي و جهاني از حضور در مسابقات كشوري معاف شدند. در مقابل در 
كشتي آزاد كساني كه صاحب مدال شدند مي توانند از جام تختي استارت بزنند ولي باقي 
كشتي گيران براي اينكه شانس رسيدن به دوبنده تيم ملي را داشته باشند بايد در مسابقات 
كشوري روي تشك بروند. در كشتي فرنگي 3 نفر اول جواز حضور در جام تختي را كسب 
مي كنند ولي در كشــتي آزاد علاوه بر جواز حضور در جام تختي، نفر اول راهي مسابقات 
قهرماني آسيا خواهد شد! اين از بزرگ ترين تفاوت هاي چرخه انتخابي كشتي آزاد و فرنگي 
در همين اول كار است؛ جايي كه سرمربي آزاد انتخاب نفر اعزامي به مسابقات قهرماني آسيا 
را به چرخه انتخابي سپرده ولي محمد بنا متري براي انتخاب نفر اعزامي به قهرماني آسيا 

2022 معرفي نكرده است.

  آمديم نبودي!
آغاز چرخه انتخابي تيم ملي كشــتي فرنگي يك اتفاق عجيب داشت، آن هم عدم حضور 

محمد بنا ســرمربي تيم ملي در زاهدان بود! غيبتي كه آنقدر غيرمنتظره بود كه مديركل 
اداره ورزش و جوانان زاهدان و رئيس هيأت كشتي اين استان براي استقبال از بنا به فرودگاه 
رفته بودند! بهروز حضرتي مربي تيم ملي كه در سالن مســابقات حضور پيدا كرده بود در 
اين باره اعلام كرد:»بنا به دليل مشكل شخصي نتوانسته به زاهدان بيايد. بليت او براي حضور 
در زاهدان صادر شده بود و اين عدم حضور از پيش تعيين شده نبوده است.« با عدم حضور 
محمد بنا، حميد سوريان نابغه كشــتي فرنگي ايران كه هم اكنون نايب رئيس فدراسيون 
كشتي است و عليرضا دبير رئيس فدراسيون به سالن امام علي)ع( زاهدان، محل برگزاري 

مسابقات آمدند تا نشان دهند در اجرايي كردن چرخه انتخابي كاملا جدي هستند.

  حميد سوريان با لباس بلوچي 
حميد سوريان كه در روز دوم مسابقات به سالن امام علي)ع( شهر زاهدان آمده بود، با لباس 
بلوچي در سالن مسابقات حاضر شد كه بسيار مورد تشويق تماشاگران قرار گرفت. سوريان 
درباره اين شكل از حضور در سالن مسابقات به همشهري گفت:»پوشيدن اين لباس برايم 
افتخار است. مردم سيستان هميشه به من لطف داشتند و وقتي از من درخواست شد اين 
لباس را بپوشم از آن استقبال كردم.« دانيال شه بخش بوكســور زاهداني تيم ملي كه در 
مسابقات جهاني تاريخ ساز شد هم مهمان ويژه مسابقات قهرماني كشوري بود كه با حضور 
در سالن كشتي مورد استقبال عليرضا دبير و حميد سوريان قرار گرفت. در پايان مسابقات 
كشوري تيم خوزستان به عنوان قهرماني رســيد و تيم هاي تهران و مازندران در رده هاي 

دوم و سوم قرار گرفتند.

  استارت انتخابي بدون بنا
رئيس و نايب رئيس فدراسيون براي انتخابي خودشان را به سيستان و بلوچستان رساندند اما خبري از سرمربي تيم ملي فرنگي نبود

نياز به تورنمنت معتبر

باشگاه لفســكي بلغارستان كه تاكنون ســتارگان زيادي را 
تحويل جهان واليبال داده است، تورنمنتي را ويژه نوجوانان 
تدارك ديده اســت. قرار اســت در اين تورنمنت 6بازيكن 
نوجوان دختر و 6بازيكن پسر تيم هاي مختلف به طور مجزا و 
6 به 6بازي كنند. تا به امروز تيم هاي صربستان، ايتاليا و آلمان 
آمادگي خود را براي شركت در اين جشنواره اعلام كرده اند. چه 
خوب بود اگر فدراسيون واليبال ايران هم حاضر مي شد در اين 
تورنمنت تيم بدهد. اين مسابقات براي نوجوانان ما به خصوص 
دختران كه قرار است به زودي زيرنظر الساندرا كمپدلي، مربي 

ايتاليايي كار نويي را شروع كند، تجربه خوبي است.

دلجويي ديرهنگام 

رئيس و دبير ســازمان ليگ فدراســيون واليبــال به ديدار 
حسين پوركاشــيان و حميد حق بين، 2پيشكسوت داوري 
بين المللي رفته اند، داوراني كه پيش از اين به چيدمان ناظران 
ليگ معترض شــده بودند. اين دلجويي كه بعد از يك سال 
كناره گيري آنها انجام شده، شايد با بلبشويي كه در چيدمان 
ناظران مسابقات پيش آمده و به خاطر همشهري  گرايي بعضي 
از دوســتان، داد همه را در آورده، بي ارتباط نباشــد. در اين 
ورزشي كه بزرگانش خانه نشين شده اند، برخي با آويزان شدن 
به هر دستگيره اي وانمود مي كنند حسن كرد و عمو صالح، 

اسطوره هاي واليبال هستند.

پشت  خط زن 

از گوشه و كنار شنيده ايم جواد كريمي كه پاسور اصلي تيم 
ملي واليبال اســت، قصد دارد از بلژيك به ايران برگردد. او با 
تيم گرين يارد قرارداد 2 ساله دارد اما اين تيم نتايج ضعيفي در 
ليگ بلژيك گرفته و به خاطر همين احتمال جدايي كريمي از 
گرين يارد قوت گرفته است. گفته مي شود او از يك تيم معتبر 
ايراني پيشنهاد دارد و اگر پاسخش مثبت باشد، بازگشتش 
به كشور حتمي است. حيف است بازيكن بازيساز چپ دستي 
در حد جواد كه شرايط فيزيكي عالي دارد، توانايي هايش را در 
ليگ بي كيفيت بلژيك به هدر بدهد. جواد در دوران اوج است 
و بهتر است جايي بازي كند كه افت نكند. به هرحال او به عنوان 

پاسور اول تيم ملي وظيفه دارد خودش را آماده نگه دارد.

بازگشت پاسور تيم ملي؟

جمشيد حميدي 
كارشناس واليبال

جدول 8390

83
89

ه  
ـار

ــ
شم

ل 
د       و

ــ
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقي:
 1- تندرستي- فيلسوفان- 

فرمانرواي خوارزمشاهي
2- رماني نوشته اسماعيل 

فصيح- تعجب زنانه
3- مسير يك جرم آسماني- 
راست و درست- فشار دادن

4- گنج- از نام هاي حضرت 
فاطمه زهــرا)س(- نوعي 

پارچه پنبه اي
5- ملازم- مترسك

6- ظلمت- گلســـــتان- 
پيامبران

7- اراده- بزرگ تريـــــن 
جزيــره جهــان- از ياران 

امام حسين)ع(
8- ناخالص- اجرت- مخفي

9- نخســتين رقم از سمت 
راســت عــدد- نگهبــان 
ساختمان- حرف دهن كجي

10- كم پشت- شكرگزار- 
خداوندي

11- آسياب بادي- خوبي ها 
و نيكي ها

12- دوي استقامت- تدوين 
شده- شروع، آغاز

13- نوعي التهاب پوستي- 
زمين مسطح و وسيع اطراف 

كوه- بدنام
14- ميان- فيلــمساز فقيد 
سينماي ايران و كارگردان 

»طعم گيلاس«
15- فرسوده- رهن دهنده- 

رودخانه ها
  

عمودي:
1- گوشــه اي در دســتگاه 

شور- تبريك گفتن- ارباب
2- گلــي زينتي- مكان ها- 

باخبر
3- دانشگاه مشهور قاهره- 

قند نيشكر
4- خورشيد- سردرد شايع 

و شديد- شنوايي
باســتاني  پايتخــت   -5
مصر- پرده تاشــونده- كرم 

چراغ دار!
6- بي آبرويــي- فرمــان 

كشتي- صد مترمربع
7- رويداد ناگهاني- پادشاه 
بابل كه حضرت ابراهيم)ع( 
را در آتش افكند- شــهري 

در فارس
8- نوشيدني ترش و گازدار- 
گلستان- زنبور عسل ماده 

بارور
9- همســـــر زن- اهــل 
ســرزمين گل هــا- ايوان 

عبرت
10- ضميــر غائـــــــب- 
نخست زاده- ايالتي در آمريكا

11- اختناق- بر پشت استر 

مي نهند- نشانه مفعولي
12- قطــع عمليــات جنگي- 
سياهي لشكر سينمايي- ريسمان

13- داراي خط هــاي راســت و 
موازي- آلياژ

14- ساييدن- ســـــــراينده 
حديقه الحقيقه- مجلـــــــس 

نمايندگان روسيه
15- مفصــل لولايي پــا- نوعي 
زغال ســنگ- برق را از كوئل به 

15دلكو مي رساند

مسمدختسمركشين
سپاولدرشابمني

جوزتالاثعبلا
درمانيغاياولب
انبگيبوركيمي
باداايرتتنوفع
يتدالوانمنرت

يچيقتسددراودا
ولاناركگناهل
دنپساديدسبشما
ايلعبانيگننن
ديدحربلدرديرگ
ونشيووهايدهش
هكودناگتابنبا

ناقريروتانسرت

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4099
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

731869452
648512379
592743168
167935284
853421697
924678531
386194725
215387946
479256813

متوسط

  4   6 5  1
6     4  8  
9 7     4   
     2   5
 3      2  
1   6      
  8     7 4
 6  1     3
3  5 8   9   457821369

128963457
369754128
736548912
912637845
845219736
284196573
691375284
573482691

ساده

متوسط

824736591
653914287
971258436
749382615
536491728
182675349
298563174
467129853
315847962

سخت

   8   4   
6        9
5  2   3    
1    3 5    
  3  2  6   
   6 7    1
   1   7  5
2        6
  9   6    

ساده

4  7    3  9
 2  9  3  5  
 6      2  
7    4    2
 1  6  7  4  
8    1    6
 8      7  
 9  3  5  8  
5  3    6  1

عصر ديروز در مسابقات دسته فوق سنگين وزنه برداري 
قهرماني جهان، ايران 2نماينده داشت اما هيچ يك از 
سكوها به آنها نرسيد. در اين رقابت ها كه در تاشكند 
ازبكستان برگزار شد، عليرضا يوسفي و آيت شريفي 
روي صحنه رفتند. آنها جايگزين علي داوودي بودند؛ 
داوودي بعد از مدال نقره المپيك به بهانه استراحت در 

اردوهاي تيم ملي شركت نكرد.

   در مســابقات قهرماني جهان هم مثل المپيك، مدال طلا به 
جز لاشا تالاخادزه گرجستاني مدعي ديگري نداشت و رقابت بقيه 

براي مدال نقره بود. تالاخادزه نه تنها براي قهرماني بي رقيب بود 
كه ركورد دور از انتظاري هم ثبت كــرد. او در يك ضرب با مهار 
وزنه 225كيلوگرمي، ركورد جهانــي را 2كيلو افزايش داد. اين 
وزنه بردار در حركت 2ضرب هم 267كيلو وزنه زد؛ 2كيلو بيشتر 
از ركورد قبلي جهاني كه دست خودش بود. تالاخادزه با 4كيلو 
ركوردشكني و ركورد مجموع 492كيلوگرم 3مدال طلاي جهاني 
را به دســت آورد. وارازدات لالايــان و گورميناســيان هر دو از 

ارمنستان هم نفرات دوم و سوم اين وزن بودند.

   شــريفي و يوســفي با ســكوهاي قهرماني فاصله زيادي 

داشتند. با اين حال يوسفي كه هنوز در گروه سني جوانان وزنه 
مي زند، خودش را به عنوان يكي از چهره هاي مدعي اين وزن 
معرفي كرد. او در يك ضرب 183كيلو وزنه زد و در 2ضرب با 
مهار وزنه 238كيلوگرمي، ركــورد جوانان جهان را كه با يك 
كيلوگرم كمتر دست علي داوودي بود، شكست. يوسفي وزنه 
245كيلوگرمــي را هم بــالاي سركشــيد. او با ايــن وزنه 
مي توانست به سكو برسد اما چراغ هاي هيأت ژوري قرمز بود 
و با خطا، وزنه يوسفي قبول نشد. او با مجموع 421كيلوگرم 
هفتم شد. شــريفي هم با ركورد 197 در يك ضرب، 227 در 

2ضرب و 424كيلوگرم در مجموع ششم شد.

   ايران با 10وزنه بردار مرد و 3وزنه بردار زن در مســابقات 
شــركت كرده بود. از زنان تازه كار توقعي نبود. همين كه آنها 
توانســتند چند كيلوگرم ركوردهاي شخصي شان را افزايش 
بدهند و وزنه هايي را بلند كنند كه قبلا نزده بودند، قابل قبول 

است اما عملكرد تيم مردان راضي كننده نبود. 

   به جز رسول معتمدي كه طلا و امير حقوقي كه برنز وزن 
102كيلوگرم را گرفتند و مصطفي جوادي كه مدال نقره وزن 
81كيلوگرم را به دست آورد، بقيه نفرات ايران يا اوت كردند يا 

با مدال فاصله زيادي داشتند.

سنگين وزن ها دور از مدال 
 درحالي كه تالاخادزه گرجستاني به ركوردهاي جديدي در مسابقات قهرماني جهان رسيد 

وزنه برداران ايران فاصله زيادي با سكو داشتند 
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  بزرگراه صدر نيازمند زيباسازي است
بزرگراه صدر به خصوص در طبقه اول كه سازه اي بتني عريان مقابل 
چشم رانندگان است نيازمند زيباسازي اســت. اتفاقا اين سازه هاي 
عظيم بتني ظرفيت درخشاني بابت زيباســازي و ايجاد طاق نصرت 
و رنگ آميزي يا كاشــي كاري و... ايجاد كرده اند كه جا دارد سازمان 

زيباسازي در راستاي بهسازي سيماي بصري شهر از آن بهره بگيرد.
اخوان از نوبنياد تهران 

  كمبود نيروي درماني با استخدام دانشجوها برطرف شود
همان ميزان كه كمبود نيرو و كادر درمان اعلام مي شود دانشجويان 
شــاغل به تحصيل داريم كه نگران آينده و اشــتغال خود هستند و 
مي توان با به كارگيري اين دانشــجويان به صورت پاره وقت و با ارقام 
كمتر هم خلأ كمبود كادر درمان را جبران كرد و هم اميد به آينده را 
در ميان قشر دانشجو افزايش داد. ضمن اينكه درصورت اشتغال، اين 

قشر كمتر به مهاجرت پس از پايان تحصيلات خود خواهد انديشيد.
زماني از شهركرد

  شيوه اداره كشور متناسب با الگوي اسلامي باشد
شيوه اي كه هم اكنون براي اداره كشور به كار گرفته شده بايد براساس 
الگوي اسلامي باشد. تعدد مشكلات نشان مي دهد كه لازم است دست 
نادانان و خائنان از اداره كشور كوتاه شود تا اين كشتي در ساحل آرامش 

پهلو بگيرد.
حميدرضا بختيارپور، جانباز دفاع مقدس 

   قيمت تبليغات در نرم افزارهاي مجازي سر به آسمان گذاشته 
قيمت تبليغات در برخی اپليكيشن های تبليغات سر به فلك مي زند، 
درحالي كه آنها هرگونه دلشان بخواهد عمل مي كنند و به مشتري هم 
پاسخگو نيستند و اگر به همين روال پيش برود ممكن است چند وقت 
ديگر سلطانی از اين جنس هم  داشته باشيم. حساب كنيد در روز و در  ماه 
چقدر پول به جيب و حساب صاحبان اين به اصطلاح مؤسسه ها مي رود.
كيوان از تهران 

  در مورد زمزمه حذف وام ازدواج شفاف سازي  شود
در لايحه بودجه1401 كه تقديم مجلس شوراي اسلامي شده است 
از وام ازدواج خبري ذكر نشده و حتي زمزمه حذف آن در سال آينده 
از برخي منابع خبري به گوش مي رسد. از مسئولان تقاضا داريم براي 
روشن شدن و رد شايعات در اين زمينه و شفاف سازي  اذهان عمومي 
اطلاع رساني شود كه آيا موضوع حذف وام ازدواج صحت دارد يا خير؟
محمدحسين از بجنورد

   تخلف در فروش قطعات طلاي داراي قفل و فنر
چندي قبل دستبندي خريدم كه به فاصله چند  ماه قفل آن خراب شد 
وقتي براي تعمير دستبند به طلافروشي مراجعه كردم ديدم قيمت 
تعمير آن مقرون به صرفه نيست و تصميم به فروش آن گرفتم. زمان 
فروش متوجه شدم كه يك ميليون تومان بابت قفل دستبند از قيمت 
طلا كم كرده و ســپس آن را مي خرند چون عنوان مي كنند كه قفل 
دستبند از طلا نيست. سؤال اين است كه آيا طلافروش ها هنگام خريد 
طلا نبايد به خريدار اعلام كنند كه اين قسمت كالاي خريداري شده 
طلا نيست؟ مثل زماني كه بعضا عنوان مي كنند نگين هاي سرويس 

طلا در زمان فروش از قيمت آن كسر مي شود.
سيدين از يزد

  سهميه سوخت رانندگان تاكسي اينترنتي چه شد
از راننده تاكسي هاي اينترنتي هستم كه 4ماه است مثل ساير همكارانم 
از سهميه سوخت رانندگان تاكسي اينترنتي استفاده نكرده ام زيرا به 
ما تخصيص داده نشده اســت. آخرين نوبتي كه سهميه ما واريز شد 
مربوط به پيمايش برج ۵ اســت و اين روال با توجه به گراني بنزين، 
براي ما مشكلات جدي ايجاد كرده است. نه شركت هاي اينترنتي، نه 
وزارت كشور و نه شركت نفت هيچ كدام پاسخگو نيستند و ما نمي دانيم 

سهميه بنزين خود را از كجا بگيريم.
اميد از تهران 

 حمايت ۵هزار ميليارد توماني
از توسعه حمل ونقل عمومي تهران

بنده و همكارانم در شوراي اسلامي دوره ششم،  ادامه از 
تمام توان خود را براي غلبه بر اين مشكل به كار صفحه اول

خواهيم بست. به عنوان نخستين گام مصوبه الزام شهرداري تهران به 
بازسازي ۶00دستگاه اتوبوس، ۶۷دستگاه واگن و خريد ۲00دستگاه 
اتوبوس براي مدت باقيمانده تا پايان سال را تكليف كرديم و در گام دوم 
با اختصاص ۵000ميليارد تومان براي خريد واگن، اتوبوس و قطعات 
يدكي و پيگيري پرداخت وجه پيش مربوط به خريد ۶۳0دستگاه واگن 
عزم جدي اين شورا را براي تحقق خواســته هاي بحق مردم فراهم 
آورده ايم. اميد است با تحقق خواسته هاي بحق رانندگان زحمتكش 

شهرها و جاده  ها، حمل ونقل كشور روزهاي خوبي را تجربه كند.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

 شهادت مأمور پليس در 
درگيري مسلحانه با اشرار

درگيري شــبانه چند نفــر از اراذل و اوباش 
خرم آباد به شــهادت يكي از مأموران پليس با 

شليك گلوله منجر شد.
به گزارش همشهري، شــامگاه پنجشنبه به 
كلانتري 1۷خرم آباد خبر رسيد كه تعدادي 
از اراذل و اوباش شــهر در منطقه دره گرم با 
يكديگر درگير شده اند و اين درگيري موجب 
ايجاد رعب و وحشت در ميان مردم شده است. 
تعــدادي از مأموران كلانتري براي بررســي 
موضوع راهي محل حادثه شدند و  زماني كه به 
آنجا  رسيدند درگيري همچنان ادامه داشت.  
اشرار مسلح به ســوي مأموران نيز تيراندازي 
كردند كه گلوله اي به يكــي از مأموران به نام 
ســرگرد رحمان پوردهقان اصابت كرد. او به 
بيمارستان منتقل شــد اما به دليل جراحات 
وارده به شهادت رسيد. به گفته سردار يحيي 
الهي، فرمانده انتظامي استان لرستان، در اين 
رابطه ۲ نفر از اشــرار كه مجروح شده بودند، 
بازداشت و در كمتر از ۲ ساعت نيز عامل اصلي 
شهادت افسر پليس دستگير شد. اين فرد شرور 
سابقه چند سال شرارت در شهرهاي خرم آباد، 
تهران و كرج را دارد و ۳ قبضه سلاح جنگي از 

او و همدستانش كشف شده است.
فرمانــده انتظامي لرســتان ادامــه داد: اين 
قاچاقچيان مواد مخدر ۳ همدســت ديگر نيز 
داشتند كه آنها نيز دستگير شدند. براساس اين 
گزارش، سرگرد شهيد رحمان پوردهقان 4۶ 
سال سن و ۲۶ سال سابقه خدمت در نيروي 
انتظامي جمهوري اسلامي داشــت و پدر ۲ 

فرزند دختر و ۲  فرزند پسر بود.

عمليات جست وجو در دره برفي 
تيم هاي امدادي هلال احمر پس از ساعت ها جست وجو پيكر بي جان طبيعت گرد حادثه د يده را كشف كردند

 سرنوشت متفاوت
 4 قاتل  پاي چوبه دار

او درباره محدوده سني آسيب ديده از اين  ادامه از 
وضعيت هم توضيح  مي دهد و مي گويد: صفحه 12

»نمي توانيم به طور دقيق بگوييم كدام گروه ســني بيشترين 
آســيب را ديده اند اما كودكان همواره آسيب پذيري بيشتري 

دارند و بيشتر درگير اين بيماري مي شوند.« 
اين روانپزشك، همچنين درباره اينكه آيا كرونا باعث كاهش 
سن ابتلا به اختلالات روان شــده هم مي گويد: »به صراحت 
نمي توان چنين موضوعي را مطرح كرد، اما مي توانيم بگوييم 
برخي اختلالات، شيوع بيشتري داشته اند و عوارض بيشتري 
نشــان داده اند حتي در ســنين پايين تر.« يحيــوي، رئيس 
بيمارستان هم ادامه صحبت هاي همكارش را مي گيرد و تأكيد 
مي كند كه در پاندمي كرونا، بيماري هاي روانپزشــكي ناشي 
از افزايش استرس، شعله ور شــدند: »ابتلا به هر نوع بيماري 
به عنوان عامل ايجاد استرس مطرح اســت، اما زماني كه در 
پاندمي قرار مي گيريم و چنديــن ميليون نفر در معرض ابتلا 
هستند، افزايش اختلالات روان هم ديده مي شود كه بخشي 
از آن بيولوژيك است، سيستم ايمني را تغيير مي دهد و ممكن 

است روي مغز هم تأثير بگذارد.« 

 ميل به خودكشي؛ مهم ترين عامل بستري 
بيماران روزبه به ۳گروه تقسيم  مي شوند؛ خودمعرف ها، افرادي 
كه خانواده يا اورژانس آنها را منتقل مي كنند و گروه ســوم، 
افرادي كه از ســوي مراجع قضايي معرفي مي شوند. به گفته 
يحيوي، رئيس بيمارستان، يكي از نشانه هاي اصلي اختلالات 
روانپزشكي اين اســت كه فرد، آگاهي  نســبت به اختلالش 
ندارد، به همين دليل اغلب بيماران، از سوي خانواده ها منتقل 
مي شوند؛ يعني از هر 100بيمار 80نفر به اين شكل مراجعه 
مي كنند. هرچند كه بيمارســتان براي بستري افراد قوانيني 
دارد. تهراني دوســت، مدير گروه روانپزشــكي دانشگاه علوم 
پزشكي تهران، در اين باره مي گويد: »بيمارستان روزبه، مركز 
بيماري هاي مزمن نيست و عمدتا بيماران حاد در طول مدت 
كمتر از يك ماه در آن بستري مي شوند. بيماران حاد، به افرادي 
گفته مي شود كه پزشك در اورژانس آنها را با دارا بودن برخي 
علائم، نيازمند بستري تشــخيص دهد؛ ازجمله پرخاشگري 
شديد، آســيب زدن به  خود يا ديگران، تمايل به  خودكشي، 
اعتصاب غذايي، ارتبــاط برقرار نكردن با ديگــران و يا حتي 

سرگرداني در خيابان ها.« 

به گفته او، اين افراد پس از بستري با اســتفاده از درمان هاي 
موجود به شــرايط مطلوبي مي رســند كه بتوانند به خانواده 
برگردند.البته بايد ادامه درمان داشته باشند و به صورت سرپايي 
و مراقبت هاي داخل منزل خدمات بگيرند. تهراني دوســت، 
درباره اينكه در صورت درمان نشــدن اين افــراد چه اتفاقي 
رخ خواهد داد، ادامه مي دهــد: »قطعا اين وضعيت مثل تمام 
بيماري هاي ديگر در صورت درمان نشدن منجر به مشكلاتي 
براي فرد و جامعه خواهد شــد. اقدامات زيــادي براي درمان 
اين افراد صورت مي گيــرد، اما تصور اينكه بيمــاران رواني 
درمان پذير نيستند و بازگشــت آنها به جامعه آسيب زاست، 
به هيچ عنوان درســت نيســت، مگر درباره بيماري هايي كه 
مزمن شده باشند. البته هم اكنون با وجود درمان هاي موجود 
و هوشياري خانواده ها، بيماري هاي روان معمولا كمتر مزمن 
مي شوند و نياز به نگهداري در آسايشگاه هاي روان دارند. اما با 

درصد كم همچنان بيماراني داريم كه قابل كنترل نيستند.« 
در اين ميان زينعلي، مدير پرستاري هم با اعلام اينكه خودكشي 
يكي از دلايل بستري بيماران روانپزشكي در اين بيمارستان 
اســت، در ادامه مي گويد: »اين افراد بســتري مي شــوند تا 
مراحل درمانــي آنها انجام شــود. درمان هاي روانپزشــكي 
شامل دارودرماني، مشاوره هاي روانپزشكي، خانواده درماني، 
كاردرماني و گفتاردرماني است كه مي تواند بيمار را به نقطه 

مناســب و دوري از خودكشي برســاند. مهم ترين بخش اين 
اقدامات هم تداوم روند درماني حتي پس از ترخيص است.«

قانون ۵4روز
بيمه و قانــون ۵4روز، يكي از مهم ترين مشــكلات بيماران 
در بيمارســتان هاي روانپزشكي اســت كه يحيوي، رئيس 
بيمارستان درباره آن توضيح مي دهد: »بيمه بيش از ۵4روز، 
هزينه بستري را پوشش نمي دهد. البته بيشتر بيماران كمتر 
از اين تعداد روز، بستري مي شــوند اما بيماراني هم داريم كه 
بيش از ۵4روز، نياز به بستري دارند و بيمه هزينه بقيه روزهاي 

بستري را نمي دهد.« 
شباب، مدير بيمارســتان، وجود اين قوانين را دست وپاگير 
مي داند: »در روانپزشكي هزينه هاي درماني حتي در صورت 
نداشتن بيمه هم گران نيست، چراكه بلافاصله براي آنها بيمه 
سلامت صادر مي شود و ســهم بيماران بسيار كم است. اما در 
برخي موارد حتي براي پرداخت همين مبالغ كم هم بيماران 
با مشكلاتي مواجه هستند و بايد تســهيلات مالي براي آنها 
درنظر گرفته شود. بيماراني كه به ما مراجعه مي كنند اغلب از 
گروه هاي كم درآمد و فقير جامعه اند و به حمايت نياز دارند. از 
آنجايي كه بيمارستان ها در تامين هزينه ها در فشار هستند، با 

كمك خيرين، مي توان اين هزينه ها را تامين كرد.«

ســقوط يكي از اعضاي تيم طبيعت گرد به دره اي در 
ديزين حادثه تلخي را رقم زد و به قيمت جان او تمام 
شــد. تيم هاي امدادي هلال احمر پس از ســاعت ها 
جست وجو با استفاده از بالگرد و سگ زنده ياب موفق 

شدند پيكر فرد حادثه ديده را كشف كنند.
به گزارش همشــهري، اعضاي اين تيــم 10نفره روز 
پنجشنبه به ارتفاعات ديزين صعود كرده بودند. آنها 
در حال عبور از منطقه دريوك ديزين بودند. جايي كه 
مشرف به دره اي عميق و پوشيده از برف بود. اعضاي 
گروه با احتياط زيادي يك به يك از اين منطقه عبور 
مي كردند امــا ناگهان يكي از اعضــاي تيم كه حدود 
۵0ســال داشــت بنابه دلايل نامعلومي تعادلش را از 
دست داد و به دره سقوط كرد. ساير نفرات تيم تلاش 

كردند تا خودشان را به اين عضو حادثه ديده برسانند 
اما دره عميق بود و دسترسي به او امكانپذير نبود. در 
اين شرايط تصميم گرفتند از هلال احمر درخواست 

كمك كنند.
آنتن دهي تلفن همراه در منطقه اي كه اين حادثه در 
آنجا اتفاق افتاده بود ضعيف و تماس تلفني غيرممكن 
بود. به همين دليل چند نفــر از اعضاي گروه تصميم 
گرفتند به طرف محلي كه گمــان مي كردند موبايل 
آنتن دهي خوبي دارد حركت كنند. عقربه هاي ساعت 
18:۲۵دقيقه را نشان مي داد كه آنها توانستند از طريق 
شماره 11۲با امداد و نجات هلال احمر تماس بگيرند و 

حادثه اي را كه اتفاق افتاده بود خبر دهند.
دقايقي پــس از اين تماس بود كــه گروه هاي امداد و 

نجات راهــي محل حادثه شــدند. محمدباقر خلفي، 
مديرعامل هلال احمر البرز در اين باره به همشــهري 
مي گويد: ۳تيم عملياتي همراه با يك تيم پشــتيبان، 
يك تيم متشــكل از نيروهاي محلــي و كوهنوردان 
ديزين راهي محل حادثه شــدند و  چند ساعت بعد 
موفق شدند خود را به محل حادثه برسانند. آنها ۲عضو 
تيم طبيعت گردي را كه در شرايط سختي بودند پايين 
آوردند و با اطلاعاتي كه آنها در اختيارشان قرار دادند 

تلاش ها براي يافتن فرد حادثه ديده ادامه يافت.
آنطور كه مديرعامل هلال احمر البرز مي گويد در ادامه 
عمليات، يك تيم ديگر كه ســگ زنده ياب در اختيار 
داشت نيز راهي محل حادثه شــد و جست وجوها در 

تاريكي و سرماي شب ادامه داشت.

پرواز بالگرد هلال احمر
امدادگران هلال احمر با وجود سرما و شرايط سختي 
كه بر منطقه حاكم بود جســت وجو را ادامه دادند و با 
روشن شدن هوا بالگرد هلال احمر نيز به پرواز درآمد. 
خلفي در اين باره مي گويد: عمليات جست وجو بدون 
توقف ادامه پيدا كرد و با پرواز بالگرد هلال احمر دامنه 
جست وجوها بيشتر شد تا اينكه ســرانجام پيكر فرد 
حادثه ديده كشف شد و نيروها توانستند خود را به او 

برسانند. بررسي هاي اوليه نشان مي داد كه او به دليل 
شدت صدمات وارده ناشي از سقوط به دره جان خود را 

از دست داده است.
او درباره چگونگي انتقال پيكر فرد جان باخته مي گويد: 
عمق زياد دره از يك سو و سرما و ميزان برفي كه در آنجا 
بود از سوي ديگر كار انتقال زميني اين حادثه ديده را 
دشــوار مي كرد. به همين دليل پيكر وي با استفاده از 

بالگرد منتقل شد.

2۷كشته در آتش سوزي كلينيكي در ژاپن
آتش سوزي در كلينيكي در ژاپن 
دســت كم جان ۲۷نفر را گرفت. 
به گزارش همشــهري و به نقل از 
رسانه هاي ژاپن، اين آتش سوزي 
ســاعت 10 صبح جمعه به وقت 
محلي در يك كلينيك روانپزشكي 
در منطقه كيتا وارد واقع در اوزاكا 
اتفاق افتاد. دقايقي از اين حادثه 
مي گذشت كه آتش نشــانان به 
محل حادثه رسيدند و حدود نيم 
ساعت بعد آتش ســوزي به طور 
 NHK كامل خاموش شد اما در اين حادثه دست كم ۲۷نفر جان خود را از دست دادند. شبكه خبري
ژاپن گزارش داد: آتش بلافاصله پس از باز شدن كلينيك در ساعت 10 صبح به وقت محلي رخ داد و 
ظرف ۳0دقيقه خاموش شد. اين ساختمان در يك منطقه خريد و سرگرمي كمي دورتر از ايستگاه 
قطار اصلي اوساكا واقع شده و داراي يك سالن زيبايي، يك فروشگاه لباس و يك آموزشگاه انگليسي 
زبان است. روزنامه يوميوري نيز گزارش داد كه يك مرد مسن كيسه اي را به داخل ساختمان آورده 
بود كه از آن مايع قابل اشتعال نشت كرده و مشتعل شده است. پليس ژاپن مشكوك است كه اين 

حادثه در نتيجه يك حريق عمدي باشد؛ تحقيقات در اين باره در جريان است.

سحرگاه چهارشنبه گذشته 
4محكوم به قصاص به سالن داخلي

اجــراي حكــم زنــدان 
رجايي شهر منتقل شدند تا به دار مجازات 
آويخته شــوند، اما در اتفاقي شيرين و در 
حالي  كه همه  چيــز براي اجــراي حكم 
قصاص آنها آماده بود، اولياي دم مقتولان 
تصميــم بزرگي گرفتنــد و حكم قصاص 

هيچ يك از محكومان اجرا نشد.

پرونده اول 
به  گزارش همشهري، نخستين محكومي 
كه سحرگاه چهارشنبه پاي چوبه دار رفت، 
راننده كاميوني بود كه 1۲سال قبل در يك 
درگيري جان موتورسواري را گرفت. اين 
حادثه پنجم مهر ســال88 رخ داد. در آن 
زمان راننده كاميون در جاده مخصوص كرج 
در حال حركت بود كه پشت چراغ قرمزي 
در حوالي چهارراه ايران خودرو توقف كرد. 
همان لحظه موتورســواري قصد داشت از 
كنار كاميون و جدول حاشــيه اتوبان گذر 
كند كه با اعتــراض راننده كاميون روبه رو 
شد و اين ماجرا شروع درگيري مرگبار بود.

راننده كاميون پس از دســتگيري ماجرا را 
اينطور توضيح داد: موتورســوار مدام بوق 
مي زد و مي خواست كه من حركت كنم تا 
او بتواند از كنار كاميون من رد شود. چراغ 
قرمز بود و به او گفتــم چرا بوق مي زني؟ او 
هم با لحن تندي جوابم را داد. درحالي كه 
عصباني بودم از ماشــين پياده شــدم و با 

موتورســوار دست به يقه شــدم. شاهدان 
درگيري به ســمت ما آمدند و با وساطت و 
ميانجيگري ما را از يكديگر جدا كردند. بعد 
پشت فرمان كاميونم نشستم و به راهم ادامه 
دادم اما موتورســوار از سر لجبازي جلوي 
من آرام آرام حركت مي كــرد و اجازه عبور 
نمي داد. هرچه بوق مي زدم اعتنايي نمي كرد 
و اصلا نمي دانم چه شد كه او را زير گرفتم. 
اين مرد در دادگاه به قصاص محكوم شد و 
در 1۲سال گذشته ۳بار پاي چوبه دار رفت و 
هربار در آخرين لحظات توانست با التماس 
از اولياي دم مهلت بگيرد تا اينكه چهارشنبه 
۲4آذر ماه امســال، براي چهارمين بار پاي 
چوبه دار رفت. همه  چيز در ســالن اجراي 
حكم زندان رجايي شهر براي قصاص راننده 
كاميون مهيا بود و او وقتــي پاي چوبه دار 
قرار گرفت، به پاي اولياي دم افتاد و با گريه 
خواست كه او را ببخشــند اما آنها اصرار بر 
اجراي حكم داشــتند. در حالي  كه طناب 
دار بر گردن قاتل انداخته شده بود، ناگهان 
اولياي دم اعلام كردند كه حاضرند به شرط 
دريافت ديه قاتل را ببخشند و از قصاص او 
صرف نظر كنند. قاتل شرط آنها را پذيرفت 
و به اين ترتيب او از پاي چوبه دار به زندان 
منتقل شــد تا پس از پرداخت ديه و بعد از 

گذشت 1۲سال از زندان آزاد شود.

پرونده دوم 
دوميــن محكوم بــه مرگ ۳ســال قبل 
مرتكب قتل شــده بود. ماجرا از اين قرار 

بود كه ۲۲مهر ســال9۷ گزارش درگيري 
مرگباري حوالي اتوبان آزادگان به پليس 
اعلام شد. بررسي ها نشان مي داد درگيري 
ميان ۳نفر رخ داده كه يكي از آنها با چاقو 
زخمي شده و ديگري جان باخته بود. عامل 
جنايت، نفر سوم بود كه فراري شده بود. او 
پس از دســتگيري گفت: روز حادثه وقت 
دندانپزشكي داشتم و اگر دير مي رسيدم 
نوبتم را از دســت مــي دادم. مــن مدير 
پاركينگ عمومي هستم كه متعلق به پدرم 
است و روز حادثه مي خواستم از پاركينگ 
خارج شوم و دندانپزشكي بروم كه متوجه 
شدم مقابل در پاركينگ، خودروي پژويي 

پارك كرده و نمي توانم خارج شوم.
او گفت: با راننده پژو به صورت لفظي درگير 
شــدم و بعد از آن راننده تيبا به طرفداري 
از راننــده پژو جلو آمد و وقتــي دعواي ما 
بالا گرفت كم كم راننــدگان ديگر هم به 
طرفداري از آنها آمدند. نمي دانم قمه متعلق 
به چه كسي بود اما من ســعي داشتم آن 
را از دســت يكي از راننده ها بگيرم تا مبادا 
حادثه اي رخ  بدهد. اما وقتي آنها به سمتم 
آمدند با قمه سعي داشتم دورشان كنم كه 
ناگهان ضربه قمه بــه دونفر از آنها خورد و 

جان يكي شان را گرفت.
متهم به قتل پس از محاكمــه در دادگاه 
كيفري اســتان تهران، به قصاص محكوم 
شــد و حكم به تأييد قضــات ديوان عالي 
كشور رســيد. او مدتي قبل پاي چوبه دار 
رفت اما موفق شــد از اوليــاي دم مهلت 

بگيرد و به زندان برگردد. متهم در مهلت 
تعيين شده از ســوي اولياي دم نيز موفق 
نشــد رضايت آنها را جلب كند. به همين 
دليل سحرگاه چهارشنبه براي دومين بار به 
سالن اجراي حكم منتقل شد و وقتي خود 
را پاي چوبه دار ديد، بــا التماس از اولياي 
دم طلب بخشــش و حلاليت كرد تا اينكه 
دل آنها به رحم آمد و به شرط دريافت ديه 
حاضر شدند محكوم به قصاص را ببخشند. 
به اين ترتيب مرد جوان كه از خوشحالي به 
گريه افتاده بود و اشك شوق مي ريخت به 
پاي اولياي دم افتاد و از آنها به خاطر تصميم 

بزرگي كه گرفته بودند تشكر كرد.

مهلت به 2قاتل 
صبح چهارشنبه بود، زمان زيادي به طلوع 
خورشيد نمانده بود و هنوز نام دو قاتل ديگر 
نيز در ليست اجراي حكم وجود داشت. دل 
توي دلشان نبود و وقتي شنيدند ۲محكوم 
ديگر بخشيده شده اند، اميدشان به بخشش 
از سوي اولياي دم بيشتر شد. يكي از اين 

۲نفر ششم آبان ســال9۶ در جريان يك 
درگيري دست به جنايت زده و انگيزه اش 
را اختلاف مالي عنــوان كرده بود. ديگري 
نيز هفتم بهمن سال9۶ به دليل اختلافات 
خانوادگي جان يك آشنا را گرفته و حكم 
قصاص وي در ديوان عالي كشور تأييد شده 

و به مرحله اجرا رسيده بود.
۲قاتل با پاهاي لرزان به سالن اجراي حكم 
زندان رجايي شهر منتقل شدند و آنها نيز 
در واپسين لحظات با التماس و خواهش، 
اولياي دم را راضي كردنــد تا حكم را اجرا 
نكنند. اولياي دم ايــن ۲پرونده به قاتلان 
مهلت دادند و به اين ترتيب وقتي خورشيد 
چهارشــنبه طلوع كرد، هــر 4محكوم به 
قصاصي كه نامشــان در ليست اعدامي ها 
بود جان دوباره اي پيدا كــرده و به زندان 
بازگشــتند. با اعلام مهلت از سوي اولياي 
دم اين دو پرونده، تلاش و پادرمياني تيم 
صلح و سازش دادسراي جنايي تهران براي 
گرفتن رضايت كامل آنها و بخشش ۲قاتل 

آغاز شده است.

4 محكوم به قصاص 
سحرگاه چهارشنبه پاي 

چوبه دار رفتند اما با تصميم 
اولياي دم مقتولان، حكم 

قصاص آنها اجرا نشد

مرد جوان مدتي پس از جدايي از همسرش دست به جنايتي آتشين زد

راز ناپديد شــدن زن جوان و خاله اش با اعترافات 
هولناك شوهر سابق اين زن فاش شد. مرد جوان جنايی

اعتراف كرد كه پس از جدايي از همسرش از او كينه 
به دل گرفته و اين زن و خاله  او را به قتل رسانده و اجسادشان را در 

اطراف شهر دفن كرده است.
به گزارش همشهري، ۲۳آذرماه امســال مأموران پليس آگاهي 
شهرستان آزادشهر در استان گلستان در جريان ناپديد شدن زني 
جوان و خاله اش قرار گرفتند. بستگان زن جوان مي گفتند كه او 
پس از جدايي از شوهرش تنها زندگي مي كرد و خاله اش كه ساكن 
مشهد بود، ميهمان وي بود اما حالا هر دوي آنها ناپديد شده اند و 

هرچه دنبالشان گشته اند هيچ ردي به دست نياورده اند.

شروع تحقيقات
ناپديد شدن خاله و خواهرزاده مشكوك بود و تيمي از كارآگاهان 
پليس آگاهي به دستور ســرهنگ مجتبي مروتي، رئيس پليس 

آگاهي استان گلستان براي يافتن آنها وارد عمل شدند.
ماموران در جريــان بررســي هاي اوليه متوجه شــدند كه زن 
جوان)يكي از گمشدگان( از مدتي قبل با شوهرش اختلاف داشته 
و به تازگي از وي جدا شده اســت. از سوي ديگر تحقيقات نشان 
مي داد در روزي كه او و خاله اش ناپديد شــده بودند، اين زن با در 

اختيار داشتن حكم تخليه به آپارتمانشان كه شوهر سابقش در آنجا 
سكونت داشت رفته و با ارائه حكم قضايي از وي خواسته بود كه 
آنجا را تخليه كند. شوهر سابقش نيز پس از تخليه آپارتمان، كليد 

آن را در اختيار اين زن قرار داده و از آنجا رفته بود.
ماموران همچنين متوجه شدند كه شوهر سابق زن جوان ساعاتي 
پس از تخليه آپارتمان بار ديگر به آنجا مراجعه كرده و آخرين كسي 
بوده كه با زن گمشده ديده شــده است. همه اين اطلاعات باعث 
شد كه ظن مأموران به اين مرد بيشتر شود و قاضي پرونده دستور 

بازداشت وي را صادر كرد.

راز هولناك 
مرد جوان پس از دستگيري مدعي شــد كه از همسر سابقش و 
خاله  او بي خبر است. او گفت: پس از تخليه آپارتمان، كليد آن را به 
همسر سابقم دادم و رفتم و ديگر او و خاله اش را نديدم و نمي دانم 

چه اتفاقي برايشان رخ داده است.
 با اين حال وقتي مأموران به بررســي هاي ميداني و پرس وجو از 
همسايه ها پرداختند، متوجه شدند كه اين مرد شبانه به آپارتمان 
برگشته و ساعتي بعد سوار بر يك خودروي پژو كه راننده اش يكي 

از اقوام وي بوده، مجتمع مسكوني را ترك كرده است.
در اين شــرايط بازجويي از متهم ادامه يافت تا اينكه وي به قتل 

همسر سابقش و خاله او اعتراف كرد و مدعي شد كه اجساد آنها را 
به اطراف شهر برده و در آنجا دفن كرده است.

متهم گفت: من و همســرم از مدتي قبل دچار اختلافات شديد 
شديم. چون آپارتمانم را به نام او زده بودم، مدعي شد كه بايد آنجا 
را تخليه كنم و همين باعث افزايش اختلافاتمان شده بود. تا اينكه 
با پيشنهاد يكي از اقوام همســرم، قبول كردم كه حق طلاق را به 

او بدهم و در عوض همســرم اختلافات گذشته را فراموش كند و 
زندگي مان به روال عادي برگردد.

مرد جوان ادامه داد: يك ماه پس از اينكه حق طلاق را به همسرم 
دادم، او با مراجعه به دادگاه از من جدا شــد. پس از آن هم حكم 
تخليه گرفت و مرا از آپارتماني كه خودم خريده بودم، بيرون كرد. 
زندگي ام نابود شده بود و از همسرم كينه به دل گرفته بودم. براي 
همين، روزي كه آپارتمان را تخليه كردم، نقشه قتل او را كشيدم. 
آن روز به بهانه اينكه برخي از وسايلم داخل انباري است به مجتمع 
برگشتم و از همسرم خواســتم به زيرزمين برويم تا وسايلم را از 
داخل انباري بردارم. خاله اش در خانه بود و به همراه همسر سابقم 
به زيرزمين رفتيم. در انباري را باز كردم و پارچه اي از آنجا برداشتم 
و با استفاده از آن، همسر ســابقم را خفه كردم. بعد به آپارتمان 
برگشتم و خاله اش وقتي متوجه شد كه خواهرزاده اش همراه من 
نيست، شروع به پرس وجو كرد. او مي خواست سروصدا راه بيندازد 
و براي اينكه همسايه ها متوجه نشوند، يك پارچه برداشتم و او را 
هم خفه كردم. پس از آن به يكي از اقواممان زنگ زدم و براي انتقال 
اجساد كمك خواستم. او با يك پژو40۵ آمد و با كمك هم اجساد را 
داخل صندوق عقب گذاشتيم. بعد آنها را به حاشيه رودخانه اي در 
اطراف شهر برديم و آتش زديم و پس از آن نيز همانجا دفن كرديم.

به گفته ســرهنگ مجتبي مروتي، رئيس پليس آگاهي اســتان 
گلستان، پس از اعترافات هولناك اين مرد، مأموران راهي محل 
دفن اجساد شــدند و آنها را به پزشــكي قانوني منتقل كردند. از 
سوي ديگر براي عامل جنايت قرار بازداشت صادر شد و تحقيقات 

تكميلي در اين پرونده ادامه دارد.

اعترافات هولناك قاتل خاله و خواهرزاده

قصه 20۷تخت و قانون ۵4روز
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مسابقه ملي:
  بهترين كارگرداني فيلم مستند كوتاه: برگ )حميد جعفري(

  بهترين كارگرداني فيلم مســتند نيمه بلند: »قلعه برقرار« فرشاد 
فداييان

  بهترين كارگرداني فيلم مستند بلند: »دبستان پارسي« حسن نقاشي
  بهترين پژوهش: »زندگي در آرشيو« برهان احمدي

  بهترين تصويربرداري: »قلعه برقرار« فرشاد فداييان 
  بهترين صداگذار: بي بي جان )صدابردار: ميثم حسنلو/ صداگذار: 

بامداد افشار(
  بهترين تدوين: »احتضار« حجت طاهري - عبدالخالق طاهري

  بهترين نويســنده گفتار متن و گوينده متن: »دبستان پارسي« 
نويسنده گفتار متن: حسن نقاشي گوينده: هادي اسفندياري

  بهترين موسيقي متن: »تكيه دولت« مهدي محمود خاني- »ماجراي 
سال آخر« يونس اسكندري

  بهترين فيلم: »قلعه برقرار« فرشاد فداييان - الهه نوبخت
  جايزه ويژه هيأت داوران: »خروج ممنوع« علي همراز - »آن شب« 

مينا قاسمي زواره
  جايزه ويژه دبير در بخش ملي: محمد صياد سوژه فيلم »آقاي صياد را 
ول كنيد!«  و رضا محمدپور نوروز بلاغي براي فيلم »بوي مادر بوي دريا«
  جايزه ويژه سرباز وطن يادبود شهيد سردارقاسم سليماني به حسن 

وزيرزاده براي فيلم »آورتين«
  بهترين فيلم از نگاه تماشاگران: مستند »بي بي جان« / نرگس جودكي 

و ايمان پاك نهاد
  جايزه شبكه مستند: فيلم »تفنگ برادرم« به كارگرداني كامران 

جاهدي
  جايزه معاونت اجتماعي ناجا؛ ناجي هنر: فيلم »هيچ كس منتظرت 

نيست« به كارگرداني محسن اسلام زاده

جايزه شهيد آويني:
  تنديس طلايي و ديپلم افتخــار و مبلغ 300ميليون ريال به محمد 

سليمي راد، كارگردان فيلم »سرباز شماره صفر«
  تنديس نقره اي شهيد آويني، ديپلم افتخار و مبلغ 250ميليون ريال 

به مهدي قربان پور كارگردان فيلم »روزهاي ناتمام«
  تنديس برنزي شهيد آويني، ديپلم افتخار و مبلغ 200ميليون ريال به 

كامران جاهدي كارگردان فيلم »تفنگ برادرم«
  جايزه ويژه دبير بخش آويني: »آن مرد« مهدي حجت پناه - »راكال« 

احمد ابراهيمي

مسابقه بين الملل:
  جايزه بهترين فيلم كوتاه: »يك سال در تبعيد« به كارگرداني مالاز 

اوستا از كشور تركيه
  جايزه بهترين فيلم نيمه بلند:  »يك تصوير، 2برداشت« به كارگرداني 

ساناز سهرابي از كشور كانادا
  جايزه ويژه هيأت داوران: »در جريان كلمات« به كارگرداني اليان 

استر بوتس از كشور هلند
  برگزيدگان بخش مسابقه بلند بين الملل: جايزه بهترين فيلم بلند 
بخش مسابقه بين الملل به طور مشترك اهدا شد به 2 فيلم »بچه هاي 
اعجوبه« به كارگرداني احمد نكتركوپورمحصول كشورهاي فرانسه، 
آلمان و تركيه و فيلم »چهره پرداز« به كارگرداني جعفر نجفي از كشور 

ايران
  جايزه ويژه هيأت داوران:  »استخوان هاي شكسته« به كارگرداني 

عليرضا معمارياني از كشور ايران

برگزيدگان سينما حقيقت پايان پانزدهمين جشنواره سينما حقيقت 
»قلعه برقرار« و »دبستان پارسي« بيشترين جوايز را گرفتند و »بي بي جان« بهترين فيلم از نگاه تماشاگران شد

آيين پاياني پانزدهمين جشنواره بين المللي سينما 
حقيقت عصر پنجشنبه در تالار وحدت برگزار شد. 
به گزارش خبرنگار همشهري، در اين مراسم كه با يك 
ساعت تأخير آغاز شد، بيشترين جوايز به فيلم هاي 
»قلعه برقرار« و »دبستان پارسي« رسيد. قلعه برقرار 
ساخته فرشــاد فداييان با دريافت ۳جايزه، از جمله 
جايزه بهترين فيلم مســابقه ملي، فاتح پانزدهمين 
جشنواره سينما حقيقت شد. اين مستند درباره مردي 
به نام مرتضي است كه يك  قلعه متروك را براي زندگي 
انتخاب مي كند. مرتضي، همه زندگي اش را در شهر 
مي فروشد و در حاشيه كوير، قلعه اي قديمي متصل 
به هكتارها زمينِ ســال ها رها شده و كشت نشده را 
مي خرد. ديگر فيلمي كه مورد توجه داوران قرار گرفت 
»دبستان پارسي« بود كه جايزه بهترين كارگرداني 
مســتند بلند و جوايز بهترين گفتار متن و گوينده 
فيلم را از آن خود كرد؛ فيلمي با موضوع تاســيس 
مدارس نوين در عهد قاجار كه توسط حسن نقاشي، 
كارگرداني شده است.  بي بي جان هم كه جايزه بهترين 
فيلم از نگاه تماشــاگران را گرفت موضوعي ملتهب 
دارد. اين ساخته، مســتند نرگس جودكي و ايمان 
پاك نهاد درباره قتل يك دختر نوجوان 1۳ساله افغان 
فقط يك روز پس از عروسي اش است؛ قتلي كه ظاهرا 

ريشه ناموســي دارد. همكارمان مينا قاسمي زواره 
هم با مستند »آن شــب«، جايزه ويژه هيأت داوران 
را دريافت كــرد. با نمايش 1۷۹فيلــم، پانزدهمين 
جشنواره سينما حقيقت يكي از شلوغ ترين ادوارش 
را پشت سر گذاشت. جشنواره اي كه دبيرش محمد 
حقيقي مقدم در مراسم پاياني جشنواره اين چنين 
توصيفش كرد: »جشــنواره پانزدهــم گام تازه اي 
برداشت و براي نخســتين بار يك ضابطه مهم را با 
هدف اعتبار بخشــيدن، به مقررات جشنواره افزود. 
شرط نخســتين نمايش، نتيجه 2سال برنامه ريزي 
است و به مرور همگي با اين پديده همراه شدند. اين 
يعني هر فيلمي كه قصد حضور در بخش مسابقه ملي 
سينما حقيقت را دارد، بايد براي نخستين نمايش 
خود در داخل كشور در جشــنواره سينما حقيقت 
به نمايش درآيد. به اين ترتيب در واقع، سال تحويل 
مستندسازي با جشنواره سينما حقيقت آغاز مي شود. 
گام بعدي هم تلاش براي رسيدن به اين جايگاه است 
كه فيلم هاي بخش بين الملل جشــنواره، نخستين 
نمايش آســيايي يا بين المللي خود را در جشنواره 
سينما حقيقت آغاز كنند. « در بخشي ديگر از اين 
مراسم رئيس سازمان ســينمايي هم تأكيد كرد كه 
عرضه و ديده شدن مســتند نبايد به جشنواره ختم 

شــود. محمد خزاعي به حضور زينب سليماني كه 
ميهمان ويژه مراسم اختتاميه بود، اشاره كرد و از 
برنامه هاي كمك كننده سينما گفت كه در بخش 
توليد، توزيع و نمايش به زودي اجرا خواهد شد. وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي هم از ديگر سخنران هاي 
اين اختتاميه بود كه تأكيــد كرد:  »وظيفه جامعه 
هنري دميــدن روح اميد اســت.« محمدمهدي 

اســماعيلي با اداي احترام به حضرت فاطمه)س( 
گفت: »در همه حوزه ها تلاش مي كنيم، گام هاي 
بلندي برداريم. مسير دولت بر بسط آزادانديشي و 
رونق توليد است. در فضاي سينماي مستند كارهاي 
مهمي شده و واقعيت به تصوير كشيده شده است. 
اميد، نياز جامعه امروز است. جوانان ما بيش از هر 

دوره نيازمند اميد هستند.«

محمدمهدی اسماعیلی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 نزدیك به ۲۰۰فیلم سینمایی در نوبت اكران 
داریم. به همكارانم در سازمان سینمایی 

متذكر شده ام و در حال برنامه ریزی هستند 
تا با حداقل مشكل از این برهه گذر كنند.

)سایت سازمان سینمایی(

نقل قول

در راه فجر 

بهروز شعيبي در صورت فلكي

با پايان بخش  عمده فيلمبرداري فيلم سينمايي »صورت فلكي«، 
تازه ترين ساخته حسين دارابي به نويسندگي احسان ثقفي، مهديه 
عين اللهي و تهيه كنندگي محمدرضا شفاه، گروه فيلمبرداري به 
سراغ برداشت يكي از حساس ترين سكانس هاي اين فيلم در يكي از 
فضاهاي شهري تهران رفته اند. اين روزها سياوش كردجان مشغول 
تدوين همزمان كار بوده و آرش قاسمي نيز كار طراحي و تركيب 
صداها را پيش مي برد تا نسخه نهايي اين فيلم در مهلت باقيمانده 
تا برگزاري چهلمين جشــنواره فيلم فجر آماده شود. گفته شده 
بهروز شعيبي متفاوت ترين نقش خود را در اين فيلم دارد. علاوه بر 
شعيبي، مريلا زارعي، وحيد رهباني، سياوش طهمورث هم در اين 
فيلم حضور دارند. اين فيلم يكي از تازه ترين آثار سازمان سينمايي 

حوزه هنري است.

شــماري از كارگاه هاي تخصصــي و حرفه اي در 
حوزه ســينما برگزار خواهد شــد و با برنامه ريزي 
جشنواره فجر، دانشگاه ها و مراكز پژوهشي معتبر، 
در برگزاري كارگاه هاي تخصصي و حرفه اي سينما 
مشاركت خواهند داشت. با نيم نگاهي به آيين نامه 
اين دوره، معلوم مي شــود كه در ســالن مركزي 
جشــنواره، در كنــار نمايش فيلم هاي مســابقه 
سينماي ايران و نشست هاي رســانه اي مربوطه، 
برنامه هاي جدي براي برگــزاري گردهمايي هاي 
فرهنگي، تخصصــي وجود دارد و توجــه ويژه به 
گنجينه ارزشمند سينماي نوين ايران با محوريت 
مفاهيم اميد، اخلاق و آگاهي، ســرلوحه اين دوره 
جشنواره محسوب مي شود. بديهي است با حضور 
فرهيختگان عرصه ســينما و فرهنگ، در ســالن 
مركزي جشــنواره، زمينه لازم بــراي بازخواني 
فرهنگي ســينماي ايران به عنــوان يك فرصت 

ارزشمند فراهم مي شود.
يكي ديگر از تغييرات هم ادغام دوباره 
بخش ملي و بين المللي جشنواره فيلم 
فجر خواهد بود كه اين بازگشت از چه 

زماني خواهد بود؟
ضمن گراميداشت زحمات دوستان در 
برگزاري بخش بين المللي جشنواره فيلم 
فجر در چند دوره گذشته، ادغام مجدد 
اين دو رويداد را كه ريشــه در 
بوستان دل انگيز و فرح بخش 
فجر داشته اند به فال نيك 
گرفتــه، و از آن تعبيــر 
رجعت كثــرت به وحدت 
را داريــم. بهمــن1401 
شاهد برگزاري، جشنواره 

بين المللي فيلم فجر، در مقياســي وســيع و البته 
همدلانه خواهيم بود.

موضوعي كه در هر دوره از جشنواره 
هميشــه مورد بحث اســت، رويكرد و نگاه 
برگزاركنندگان جشنواره در انتخاب هيات هاي 
داوري و انتخاب بوده، در دوره چهلم اين رويكرد 

چگونه است؟
از آنجا كه در مقررات ايــن دوره، اهداف برگزاري 
جشــنواره در قالبي عيان تر مطرح شــده، بالطبع 
دست ياري به سوي هنرمندان و متخصصاني دراز 
خواهيم كرد كــه نگاه بلندشــان، افق  ارزش هاي 
فرهنگي و سينمايي را همزمان رصد مي كند. دعوت 
از شخصيت هاي ارجمند فرهنگي و سينمايي براي 
بازبيني و داوري اصولي و عادلانه آثار، همواره يكي 
از دغدغه هاي اصلي ما در برگزاري جشنواره بوده 
كه ان شــاءالله، با اتخاذ تدابير مناسب، تمام توان 
خود را به كار خواهيم بست تا ضمن حفظ و صيانت 
از ارزش هاي ســينماي ايران، شاهد عادلانه ترين 

انتخاب ها و داوري ها باشيم.
از بازار فيلم در ايــن دوره بگوييد و 
اينكه امسال فرصتي براي پرداختن به بازار فيلم 

وجود دارد؟
معتقديم هنر صنعت سينماي ايران، همواره، بايد در 
بستري سالم و گسترده، از فرصت بازارهاي داخلي، 
منطقه اي و بين المللي، بهره مند شود. از سال آينده و 
به تبََع چنين رويكردي، توجه خاص به برپايي بازار 
فيلم، آن هم مطابق با اســتانداردهاي بين المللي و 

شيوه هاي نوين، صورت خواهد گرفت.
حضور نهادها و سازمان هايي چون اوج، 
حوزه هنري و فارابي در توليد فيلم در اين دوره 

چگونه است؟ 

اطلاعــات اوليه ثبت نــام فيلم ها نشــان مي دهد، 
در چهلمين دوره جشــنواره  فيلم فجــر، نهادها و 
سازمان هاي ســينمايي، با آثاري كه به ارزش هاي 
فرهنگي از يكســو و جذب تماشــاگران مشتاق از 
سوي ديگر پرداخته باشند، حضور خواهند داشت، 
اما قضاوت در مورد كم وكيف اين آثار نيازمند گذر از 

فرايندهاي انتخاب و داوري است.
حضور كارگردانان سينما در جشنواره 
امســال را چطور پيش بيني مي كنيد؟ بخش 

فيلم اولي ها چطور خواهد بود؟
جشــنواره فيلم فجر، هرســاله، با استقبال زيادي 
از سوي فيلمســازان و تهيه كنندگان مواجه است. 
پاسخ دقيق به اين سؤال، بعد از اتمام فرايند بازبيني 
و انتخاب نهايي آثار بخش مسابقه و دريافت نسخه 
نهايي آثار ممكن خواهد شــد. پيش بيني ها نشان 
از تنوع آثار و روزهاي پرباري براي سينماي ايران 
مي دهد. مسابقه فيلم هاي اول نه تنها حذف نشده، 
بلكه فيلم هاي اول همراه با تمامي فيلم هاي راه يافته 
به بخش مسابقه بررســي و براي تمامي رشته ها، 
داوري خواهند شد. تنها تفاوت در اين دوره و برخي 
دوره هاي گذشته، اين است كه بخشي جدا از بخش 
اصلي مســابقه سينماي ايران)ســوداي سيمرغ( 
براي نمايش فيلم هاي اول، پيش بيني نشده است 
و اين به نفع فيلم هاي اول اســت. بنابراين هر فيلم 
سينمايي، اعم از اينكه نخستين يا آخرين ساخته 
فيلمساز باشد، چنانچه واجد ارزش هاي فرهنگي و 
سينمايي لازم باشد، شايســتگي حضور در بخش 

مسابقه سينماي ايران را خواهد داشت.
علت حذف ســيمرغ هنر و تجربه در 

جشنواره چه بود؟
تعبير حذف فيلم هنر و تجربه صحيح نيست، زيرا 
تمامي فيلم هاي ســينمايي، چنانچه مورد توجه 
هيأت انتخاب جشــنواره قرار بگيرنــد و به بخش 
مســابقه ســينماي ايران راه يابند، در رشته هاي 
مختلف مورد داوري قرار خواهند گرفت، اما سيمرغ 
جداگانه اي با عنــوان »هنر و تجربــه« نخواهيم 
داشت. بنابراين بديهي است كه قابليت هاي بيان يا 
تجربه  ويژه سينمايي، در همه رشته ها، مورد توجه 

هيأت هاي محترم انتخاب و داوري خواهد بود.

داوري فجر دغدغه ماست
گفت وگو با مسعود نقاش زاده، دبير جشنواره فيلم فجر 

درباره مهم ترين رويداد سينمايي كشور
مسعود نقاش زاده؛ دبير چهلمين دوره جشنواره فيلم فجر، 
فيلمنامه نويس و كارگردان است اما بيشتر در حوزه دانشگاهي 
فعاليت داشته و دارد. دكتراي مطالعات هنر دارد و سابقه مديريت به عنوان معاون فرهنگي بنياد سينمايي 
فارابي، مديركل امور برنامه ها و مشاور عالي مركز سيما فيلم، معاون آموزش و پژوهش خانه سينما و... در 
كارنامه كاري اش ديده مي شود. كمتر از 2 ماه ديگر جشنواره فيلم فجر برگزار مي شود، بيشتر مي خواستيم 
اين گفت وگو به شكل حضوري باشد اما به دليل ترافيك كاري دبير جشنواره، اين گفت وگو به شكل مكتوب 
برگزار شد كه هرچند از زمان ارسال سؤالات تا پاسخ به آن نيز روزهاي زيادي منتظر مانديم. نقاش زاده 
از برگزاري بخش فيلم اولي ها مي گويد و اينكه بازار فيلم فجر از سال آينده برگزار مي شود. وي به همراه 
برگزاركنندگان جشنواره تغييراتي را هم در برگزاري جشــنواره داده اند و دبير چهلم مي گويد بخش 

بين المللي از سال آينده همراه بخش ملي برگزار خواهد شد.

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

مهم تريــن رويكــرد در برگزاري 
جشــنواره چهلم چيســت و آيا در برگزاري 
جشنواره امسال با تغييراتي نسبت به دوره هاي 

قبل روبه رو هستيم؟
به نظرم تغييرات جشنواره در رويكردها و رويه هاست. 
بنابراين واژه تغييرات درخصوص هويت جشنواره 
فجر، مورد نظر نيســت، زيرا جشنواره فيلم فجر نه 
فقط در عنوان كه در هويت هم ملازم و مقارن دهه 
فجر است، اما در زمينه رويكرد، امسال در كنار رقابت 
توليدات جديد سينماي ايران، شاهد تجلي و توسعه 
برنامه هاي فرهنگي جشنواره خواهيم بود. اگر باور 
داشته باشيم كه به بركت رشادت هاي فجرآفرينان 
ايران، سينماي نوين بعد از انقلاب اسلامي، رشد، ارتقا 
و اعتبار يافته، آنگاه تكيه بر اصالت فرهنگي چنين 
سينمايي، چشــم انداز و مســئوليت هاي برگزاري 
جشــنواره فجر را دوچندان مي كند. در اين دوره، 
تمركز جدي بر تنظيم و تدوين آيين نامه اي دقيق، با 
اهداف و مقررات روشن و اجراي آن بوده است. تلاش 
شده براي مهم ترين فرايندهاي اجرايي جشنواره، 

شيوه نامه هايي روشن تنظيم و منتشر شود.
چهلمين جشــنواره فيلم فجر شامل 2گروه 
برنامه، در »بخش هاي فرهنگي« و »بخش هاي 

رقابتي« اســت. در اين دوره، برنامه هاي 
فرهنگي جشــنواره مورد تأكيد 

قرار گرفته است. اين برنامه ها 
شــامل 4بخش گنجينه هاي 
ســينماي ايــران )قاب هاي 
مانــدگار(، همايش هــاي 
فرهنگي ســينما و انديشــه 
با حضــور بزرگان انديشــه 
بــا  10شــب  فرهنگ) و 
متفكران(، نكوداشت بزرگان 

سينما)نقش هاي ماندگار( در 
قالب برنامه هاي مفصل و همراه 
با نمايش فيلم و تحليل و بررسي 
و نشست هاي رسانه اي پيرامون 
فيلم هاي بخش مسابقه است. 
علاوه بر ايــن، در ايــن دوره، 

تنها تفاوت اين دوره از جشنواره فجر با برخي دوره هاي 
گذشته، اين است كه بخشي جدا از بخش اصلي مسابقه 
سينماي ايران)سوداي سيمرغ( براي نمايش فيلم هاي اول 

پيش بيني نشده و اين به نفع فيلم هاي اول است
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اواسط هفته گذشــته خبر آمد كه وحيد جليلي، برادر سعيد 
جليلي كه بين ســال هاي 1۳۸۶ تــا 1۳۹2 رياســت گروه 
مذاكره كننده هســته اي را بر عهده داشــت، معاون سيماي 
سازمان صداوسيما شد. ولی اين خبر تكذيب شد تا اينكه روز 
پنجشنبه پيمان جبلي، رئيس سازمان صداوسيما، در حكمي 
وحيد جليلي را به عنوان قائم مقام خود در امور فرهنگي و دبير 
ستاد تحول رسانه ملي، منصوب كرد. تحول يكي از كليدواژه هاي 
جبلي از ابتداي ورودش به ســازمان صداوسيما بوده است. در 
مدتي كه جبلي روي كار آمده تغييراتي، در ساختار اين سازمان 
و هم در محتواي برخي برنامه ها رخ داده اســت. اما هر تحولي 
هميشــه باب ميل همه نيســت و با مقاومت هايي از بيرون و 
درون هر سازماني مواجه مي شود. چندي پيش، جبلي با انتشار 
توييتي در صفحه شخصي خود به حاشيه هاي تغيير و تحولات 
در سازمان صداوســيما واكنش نشــان داد و نوشت: »تحول 
در صداوسيما يك گزينه نيســت، يك ضرورت است. تمركز 
اهالي تحول با داستان پردازي و توهمات تحول ستيزان بر هم 
نمي خورد.« حالا انتصاب وحيد جليلي به عنوان قائم مقام رئيس 
سازمان صداوسيما در امور فرهنگي و دبير ستاد تحول رسانه 

ملي مي تواند دربردارنده پيام خاصي باشد.

وحيد جليلي؛ يك مرور سريع
جليلي يكي از فعــالان فرهنگي اصولگــرا و معتقد به اجراي 
تغييرات اساسي در حوزه فرهنگ كشور است. او در سال1۳52 
در مشهد متولد شده و فارغ التحصيل رشته كارشناسي ارشد 
معارف اســلامي و اقتصاد از دانشــگاه امام صادق)ع( اســت. 
در بخــش »درباره ما« ســايت وحيد جليلي آمــده: »وي در 
سال ۷0 وارد دانشگاه امام صادق)ع( شــد و در رشته معارف 
اسلامي و اقتصاد در مقطع كارشناسي ارشــد از اين دانشگاه 
فارغ التحصيل شد. او كار مطبوعاتي را از دوران دانشجويي و در 
نشريه تفكر بسيجي، نشريه داخلي بسيج دانشجويي دانشگاه 
امام صادق)ع( آغاز كرد و در سال۷5 به مجله نيستان رفت و در 

آنجا با سيدمهدي شجاعي نويسنده و روزنامه نگار ايراني همكار 
بود. وي در سال۷۶ عنوان بهترين مقاله نويس فرهنگي كشور 
را براي نوشــتن مقاله اي با عنوان »چه نبايد كرد؟« در نشريه 
نيستان كسب كرد. او پس از توقيف ماهنامه نيستان به روزنامه 
ابرار رفت و در سال۸1 سردبير روزنامه ابرار شد. جليلي پس از 
ابرار به حوزه هنري رفت و از اواخر سال۸1 سردبيري ماهنامه 
سوره را بر عهده گرفت و تا شــماره۳0 در دوره جديد، نشريه 
را اداره كرد. مجله اي كه پيش تر سيدمرتضي آويني عهده دار 
سردبيري آن بود. جليلي تا سال۸5 هدايتگر مجله سوره بود. اما 
در اواخر همين سال، او و همكارانش در تحريريه چهارم سوره، 
به دليل اختلاف با شــيوه مديريت وقت حوزه هنري و سازمان 
تبليغات اسلامي )حسن بنيانيان و حجت الاسلام خاموشي( از 
سوره بيرون آمدند. دليل اصلي اين اقدام كه به خودتوقيفي سوره 
نيز انجاميد سرمقاله اي بود كه جليلي با عنوان »انقلاب فرهنگي 
منهاي فرهنگ انقلابي!« نوشته بود كه اين مقاله بعدا در ويژه 
نامه »انقلاب« نشريه راه در اسفند۸5 منتشر شد. پس از آن، وي 
و همكارانش، دفتر مطالعات جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي را 

پايه گذاري كردند. انتشار مجله راه، جشنواره مردمي فيلم عمار، 
جشنواره موسيقي ضدآمريكايي طبس و راهبري ده ها جريان 

فرهنگي ديگر ثمره اين دفتر است.«

دغدغه فرهنگ انقلابي
در آن سرمقاله كه باعث شد جليلي از سوره بيرون بيايد، چه 
آمده بود؟ در ســايت وحيد جليلي مي توان اين ســرمقاله را 
يافت. در بخشي از اين سرمقاله آمده: »آيا مديران پرشيا سوار 
جردن نشين مايل يا قادر به تحقق اهداف انقلاب مستضعفان 
و آرمان هاي اسلام پابرهنگان هستند؟ آيا چنين پرسشي يك 
شعار افراطي است يا يك سؤال تئوريك؟ تناقض در اينجاست 

كه اين دوســتان با همين شــعارهاي افراطي و غيرعلمي و 
غيركارشناســي و صدها هزار خوني كه به پايش ريخته شده 
 اســت روي كار آمده و مناصب خدمت را بــه چنگ و دندان 
گرفته اند و حالا يادشان افتاده كه چقدر عباراتي مثل »اسلام 
پابرهنگان« و »گرســنگان مغضوب قــدرت و پول« افراطي، 
شــعاري، غيرعلمي، غيركارشناسي، ســطحي و... است. اين 
مديران ســوار بر اتومبيل هاي آخرين مــدل در خيابان هاي 
جمهوري اسلامي و درحالي كه گرســنگان پاپتي انگشت به 
دهان، برهنگي شــان را از بديهي تريــن ارزش هاي مديريتي 
انقلاب اسلامي و اسلام انقلابي نظاره مي كنند از اين جلسه به 
آن جلسه مي روند و از لزوم كار عمقي، مقابله با افراطي گري، 
برنامه ريزي استراتژيك و... داد سخن مي دهند. بايد سال ها و 
سال ها با اين جماعت دمخور بوده باشيد تا پس از بارها و بارها 
دور خوردن، شگردهايشان را در مهار فرهنگ انقلابيِ انقلاب 
اسلامي و تبديل انرژي متراكم در پيام آرماني انقلاب به سوخت 
اسب هاي بي بخار عالم سياســت و قدرت دريابيد.« در بخش 
ديگري از اين سرمقاله آمده: »فرهنگ انقلابي هم هدف و هم 
مسير انقلاب فرهنگي است و با انكار و طرد و لعن آن به زبان هاي 
مختلف اتفاقي بيش از آنچه تاكنون روي داده رخ نخواهد نمود. 
فرهنگ انقلابي برخلاف تصويرهاي دروغين و تفســيرهاي 
سترون گري كه از آن ارائه مي شــود تا منافع اهالي قدرت را 
تضمين و تامين كند بســيار لطيف تر، مهربان  تر، معقول تر، 
معتدل تر، معنوي تر، آسماني تر و زميني تر از همه ورژن هاي 
فرهنگ قلابي ماهيگيراني است كه بر ساحل سياست خزف 
قدرت صيد مي كنند. فرهنگ انقلابي با تبسم و لبخند و آرامش 
نه تنها به نظاره فقر و فســاد و تبعيض نمي نشيند بلكه پرده از 
چهره كريه و خشن و جنايت بار چنين لبخندهايي كنار مي زند. 
ه  فرهنگ انقلابي، آرامش در حضور ظلــم و قرار در برابر »كظَّ
ظالمٍِ وَ لا سَغَبِ مَظلوم « را نه نشانه فرهيختگي و اعتدال و عقل و 
علم و كارشناسي و... كه قرينه اي بر فساد و فسق مي داند چرا كه 
در قاموس فرهنگ انقلابي »اخذالله علي العلماء ان لا يقاروا« و 
آگاهان و فرهيختگان بيقرارانند و هر چه فرهيخته تر بي قرارتر. 
در كدام يك از دستگاه هاي فكري و فرهنگي كشور، استراتژي 
ه ظالمٍِ وَ لا سَغَبِ مَظلوم «در دستور كار  »بي قراري در برابر كظَّ
است؟« تبيين فرهنگ انقلابي و بايدها و نبايدهاي آن را بايد از 

اصلي ترين دغدغه هاي وحيد جليلي دانست.

منتقد ديروز، قائم مقام امروز 
وحيد جليلي، قائم مقام رئيس سازمان صداوسيما در امور فرهنگي و دبير ستاد تحول رسانه ملي شد

  ماموريت در صداوسيما
شايد بر اساس شناخت چنين روحيه ای از جليلي است كه جبلي در حكمش وظايف مشخصي را به او سپرده است: 

   بســيج حداكثري ظرفيت هاي ارزشــمند داخل و خارج ســازمان براي ارتقاي محتوايي و كيفــي برنامه ها مطابق 
مأموريت هاي چهارگانه سازمان در حكم مقام معظم رهبري، دانشــگاه آگاهي و معرفت، آوردگاه جنگ نرم و مقابله با 

تحريف و تفتين، آسايشگاه چشم و دل براي بهره مندي از زيبايي ها و هنر و قرارگاه پراكندن اميد و نشاط
  پيگيري براي اجراي تحول در سازوكارها، محتوا و كيفيت توليدات نمايشي با نگاه به راهبردهاي كلان رسانه ملي

  بازتعريف و فعال سازي هدفمند چرخه »طراحي، توليد، پخش، بازخورد« به منظور تقويت يكپارچگي راهبردي
  كاهش موازي كاري ها، چابك سازي و هم افزايي حداكثري شبكه هاي سيما و صدا

  طراحي و اجراي سازوكارهاي مناسب براي ارتقاي كيفي نيروي انساني تراز انقلاب اسلامي در رسانه ملي
  ارتقاي هويت محوري و عدالت گستري در رويكردها، برنامه ها و سازوكارها 

بايد ديد حيطه اختيارات جليلي چقدر است و آيا در معاونت هاي سازمان صداوسيما با انتصاب او تغييري رخ خواهد داد يا خير.
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 انتشار جزئيات لايحه بودجه سال 
آينده ايران، امكان مقايســه بخش گزارش

دفاعي بودجه كشــور بــا ديگر 
كشــورهای منطقه را فراهم كرده و بار ديگر اين 
نكته به خوبي نمايان شــده اســت كه ايران، در 
مقايســه با رقباي منطقه اي خود، بودجه دفاعي 
كمتري دارد. مقايســه عددي بودجــه، تمام 
واقعيت ها را نشــان نمي دهد و شاخص هاي مهم 
ديگري هم در اين زمينه وجود دارد كه در مقايسه 

بودجه ها، بايد آنها را نيز مدنظر داشت.
با همه اينها، مقايسه بودجه دفاعي ايران )كشوري 
كه عملا از بيشتر كشورهاي همسايه خود جمعيت 
و وسعت بيشــتري دارد و مشخصا با تهديدهاي 
بيشتري مواجه است( با كشورهای منطقه، با هر 
معياري اين واقعيت را نشــان مي دهد كه ايران 
نسبت به كشورهاي منطقه، كمتر در بخش نظامي 

هزينه مي كند.
براساس جدول بودجه سال آينده، كل بودجه فصل 

دفاعي و امنيتي ايــران 198هزار ميليارد تومان 
است كه با احتساب دلار 23هزار توماني، معادل 

8.6ميليارد دلار آمريكاست.
بودجه ســال2021 بسياري از كشــورها هنوز 
مشخص نشده و معمولا اطلاعات دقيق، سال بعد 
منتشر مي شود، اما رقم بودجه دفاعي ايران در 
سال آينده كه معادل سال 2022-2021 ميلادي 
است، نســبت به بودجه كشــورهاي منطقه در 

سال2020 هم كمتر بوده است.

ايران با بودجه 8/6ميليارد دلاري دفاعي، كمترين بودجه را در مقايسه با رقباي خود دارد
رقباي ايران چقدر بودجه نظامي  دارند؟ جهان نما

درس هاي ژاپن براي كشورهاي جهان

ژاپن تا به امروز، شايد بيش از بسياري از اقتصاد هاي بزرگ جهان، 
با چالش هايي متعدد مواجه شده اســت. از زاويه اي ديگر اما اين 
چالش ها و ويژگي ها كه ژاپن به داشتن شــان مشــهور است، اين 
كشور را به آزمايشگاهي معتبر براي رصد چالش هاي آينده جهان 

و چگونگي مديريت آنها تبديل كرده است.
دربــاره ژاپن معمــولا دو روايت مهم بيان مي شــود. نخســتين 
روايت درباره ملتــي رو به زوال، با جمعيتي ســالخورده، بي رمق 
و در حال كاهش اســت. روايت دوم مربوط بــه جامعه اي جذاب، 
سختكوش و كمي غيرعادي است. بهترين مكان ممكن براي كشف 
خرده فرهنگ هاي عجيب و غريب؛ كشــوري كــه گويي از مابقي 
جهان جدا افتاده است. بسياري از چالش هايي كه تا به امروز با آنها 
مواجه شده بر ديگر كشورها تأثيرگذار بوده يا به زودي تأثير خواهد 
گذاشــت. ســالخوردگي جمعيت، ركود اقتصادي دوره اي، خطر 
وقوع فجايع طبيعي و گيرافتادن ميان تنش هاي چين و آمريكا از 
جمله اين چالش هاست. اينكه ژاپن پيش از ديگران درگير چنين 
چالش هايي شده، اين كشور را به آزمايشگاهي كاربردي براي رصد 
تبعات چالش هاي جهاني و يافتن راهكارهاي مناسب براي مديريت 

و پاسخگويي به آنها تبديل كرده است.
يكي از درس هايي كه جهان مي توانــد از تجربيات ژاپن بگيرد، 
چگونگي زندگي در دل خطر اســت. تجربيات دردناك حوادث 
طبيعي باعث شده ژاپن روي افزايش مقاومت سرمايه گذاري كند. 
پل ها و ساختمان ها در اين كشور به شكلي مقاوم سازي شده اند 
تا ضدزلزله باشند. پس از زلزله سهمگيني كه در سال1995 در 
»كوبه« ژاپن رخ داد، دسترسي بسياري از شهروندان به آب قطع 
شد. همين تجربه باعث شــد ژاپن روي سيستم آب زيرزميني با 
قابليت ذخيره سازي آب براي 12روز متوالي سرمايه گذاري كند. 
ژاپني ها همچنين مديريت تبعات فجايــع را تنها وظيفه دولت 
نمي دانند. بســياري از ژاپني ها آگاهند كه واكنش نشان دادن به 
فجايع وظيفه همه آنهاست. اين تفكر در دوران همه گيري بسيار 
كارآمد بود. استفاده از ماسك به سرعت در ژاپن همگاني شد. اين 
كشور در حال حاضر در ميان كشورهاي گروه7 از پايين ترين نرخ 

مرگ ومير و بالاترين نرخ واكسيناسيون برخوردار است.

اهميت دادن به ساختار جمعيت، درس ديگر ژاپني ها براي جهان 
است. همه جوامع در نهايت مانند ژاپن دچار سالخوردگي و كاهش 
جمعيت خواهند شد. تا سال2050 يك نفر از هر 6نفر از جمعيت 
جهان بالاي 65سال سن خواهد داشت؛ نرخي كه به نسبت نرخ 
»يك به 11« ســال2019 افزايش قابل توجهي به شمار مي رود. 
جمعيت 55كشور ازجمله چين از سال جاري تا سال2050 رو به 
كاهش خواهد گذاشت و گزارش ها حاكي از آن است كه جمعيت 
هندوستان هم سريع تر از حد انتظار كاهش خواهد يافت. مديريت 
ساختار جمعيتي، نيازمند تركيبي از راهكارهاي نهادي و فردي 
است. شــاغل ماندن براي مدت زماني طولاني تر و استفاده بهينه 
از نيروي كار، يكي از كليدي ترين راهكارهاســت. دولت ژاپن از 
شركت ها خواســته تا نيروهاي خود را تا ســن 70سالگي حفظ 
كنند و هم اكنون بســياري از ايــن نيروها تا 70ســالگي به  كار 
ادامه مي دهند. همچنين 33درصد از 70 تا 74ساله هاي ژاپني 
هم اكنون شاغل هستند كه اين ميزان نسبت به يك دهه گذشته 
افزايشي 10درصدي داشته است. نوسانات جمعيتي چالش هاي 
اقتصادي عظيمي به دنبال دارند. رشد كند اقتصادي ژاپن تا حد 
زيادي ناشي از جمعيت رو به كاهش اين كشور است. با اين همه 
از منظر رفاهي، اوضاع ژاپن خوشايند به نظر مي آيد. از سال2010 
تا 2019 ژاپن در ميان ديگر كشــورهاي گروه7 از نظر بالاترين 
نرخ سرانه توليد ناخالص ملي پس از آمريكا و آلمان در رتبه سوم 
قرار داشته است. با درنظر گرفتن نرخ كنوني تبادل ارز، ژاپن يكي 
از مهم ترين كشورهاي بستانكار و ســومين اقتصاد بزرگ جهان 
است. طول عمر شــهروندان اين كشور بيشتر از شهروندان ديگر 
كشورهاســت. ژاپن خانه نسل 
پنجم شــركت هاي فناوري و 
تعداد زيادي از برند هاي مطرح 
جهان اســت. خطاهاي ژاپن 
مجموعه اي ديگر از تجربيات را 
در اختيار جهان قرار مي دهند. 
زندگي كردن در دل مشكلات 
متعدد، اولويت بندي مشكلات 
را دشــوارتر مي كنــد. ژاپــن 
به واســطه خطــرات بالقوه اي 
كه همواره با آنها مواجه است، 
چشــم بر تغييرات اقليمي، بزرگ ترين فاجعــه تمامي دوران ها 
بست. اما در نهايت در سال2020 متعهد شد تا سال2050 انتشار 
كربني خود را به صفر برســاند. چگونگي پايبنــدي به اين تعهد 
هنوز نامشخص است. سياستمداران ژاپني به ازسرگيري فعاليت 
نيروگاه هاي اتمي دل خــوش كرده اند كه پــس از وقوع فاجعه 
نيروگاه فوكوشيما در سال2011، از دور خارج شدند. اما احتمال 
وقوع اين مهم تا زماني كه افكار عمومي نسبت به راه اندازي دوباره 
نيروگاه هاي هسته اي وحشــت زده باشد، بسيار كم است. در اين 
ميان هم طيفي از سياســتمداران ژاپني قابليت هاي منابع پاك 
انرژي را سرسختانه زير ســؤال مي برند. از اين رو ژاپن همچنان 
به سوزاندن كثيف ترين ســوخت جهان، يعني زغال سنگ ادامه 
مي دهد. حزب ليبرال دمكرات ژاپن اما از ســال1955 به لطف 
ناكارآمدي شديد اپوزيســيون ، بدون وقفه در راس قدرت بوده 
است؛ موضوعي كه ضعفي بزرگ به شمار مي رود. ژاپن در سال هاي 
اخير نقش زنان در بازار كار را تا حد قابل توجهي افزايش داده اما 
زنان در اين كشور هنوز نسبت به مردان فرصت رشد محدودتري 
دارند. در اين ميان، رفاه كنوني ژاپن هم باعث شده ژاپني ها دست 
از تلاش براي آينده اي درخشــان تر بردارند. از اين رو شايد بتوان 
آخرين درس مهم ژاپني ها براي جهان را آگاهي نسبت به خطرات 

خودشيفتگي دانست.

 روزنامه فايننشال تايمز ]انگليس[

روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

 ممنوعيت ورود انگليسي ها
به فرانسه

اخلال آمريكايي در زنجيره 
تأمين جهاني

دولت فرانسه اعلام كرده كه با هدف مهار 
ويروس كرونا، ورود گردشگران انگليسي 
به خاك خود را ممنوع كرده است. شمار 
مبتلايان به ويروس كرونــا در انگليس 
روزبه روز بيشتر مي شــود. آمار ابتلاي 
روزانه حدود 90هزار نفر اعلام شده است. 
سويه اوميكرون ســرعت شيوع بسيار 

بالايي دارد.

با كمبود كالا در بازارهاي آمريكا همزمان 
با رونق گرفتــن بازارهــا در پي كاهش 
فشــار بحران كرونا، برخي مناطق جهان 
ازجمله كشــورهاي آفريقايي از زنجيره 
تامين جهاني حذف شده اند. شركت هاي 
آفريقايي  توانايي پرداخــت هزينه هاي 
4برابر شده حمل و نقل كانتينري را ندارند، 
درحالي كه شــركت هاي آمريكايي براي 
دستيابي به كالا و حفظ مشــتريان، هر 
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17.7 ميليارد دلار21.7 ميليارد دلار22.7 ميليارد دلار57.5  ميليارد دلار 
عربســتان، يكي از كشــورهايي اســت كه بيشترين 
هزينه دفاعي دنيــا را دارد. در واقع اين كشــور بعد از 
آمريكا، چين، هند، روسيه و انگليس قرار دارد. بودجه 
دفاعي اين كشور در ســال2020 ميلادي البته حدود 
20ميليارد دلار كمتر از پيش بيني هاي قبلي بود؛ اتخاذ 
سياست هاي رياضت اقتصادي و كاهش جهاني قيمت 
نفت در سال هاي اخير، سياستگذاران را در عربستان 
محتاط كرده است. اتمام برخي پروژه هاي تسليحاتي، 
ازجمله خريد و ارتقاي جنگنده هاي فعلي در عربستان، 

از بار مالي بخش دفاعي در اين كشور كاسته است.

 امارات، با وجود وســعت و جمعيت كــم، يكي از 
فعال تريــن كشــورها در حوزه نظامي دنياســت. 
ابوظبي سال هاســت يكي از مشــتريان بزرگ و از 
صادركنندگان بزرگ تســليحاتي دنيا به شــمار 
مي رود و به نظر نمي رســد عطش اين كشور براي 
خريد تسليحات جديد، فعلا فروبنشيند. آنها بعد از 
عربستان بيشترين بودجه نظامي را در منطقه دارند. 
با اين حال اين كشور يك استراتژي بلندمدت دارد و 
اميدوار است به عنوان يكي از تامين كنندگان سلاح 

در آينده مطرح شود.

اســرائيل، به صورت ســنتي يكــي از بزرگ ترين 
بودجه هاي نظامي را در خاورميانه داشته است. اين 
رژيم، در ليست بيشترين هزينه هاي نظامي دنيا هم 
در رده چهارم قرار دارد. بودجه رژيم صهيونيستی، 
0.4درصد افزايش داشته اســت. در زمان تصويب 
بودجه ســال2020 اســرائيل، اعلام شد كه بخش 
زيادي از اين بودجه، صرف استقرار يك سپر موشكي 
در مناطق نزديك به مرز لبنان خواهد شــد. بودجه 
سال2020 البته به صورت مستقل تصويب نشده بلكه 
به عنوان تداوم بودجه سال2019 تمديد شده است. 

هزينه كرد دفاعي تركيه در سال 2020 ميلادي 
بــه 17.7ميليارد دلار رســيد كــه 6.4درصد 
بيشــتر از ميزان آن در ســال2019 بود. اين 
كشور مي خواهد هر ســال بودجه دفاعي خود 
را افزايش دهد. يكي از عوامــل افزايش بودجه 
نظامي در تركيه، تمركز اين كشــور بر استفاده 
از فناوري هــاي داخلي و توســعه بــر مبناي 

توانايي هاي داخلي است. 
صنعت ساخت پهپاد در تركيه طي سال هاي اخير 

رشد قابل توجهي داشته است.

 بزرگ ترين بودجه هاي نظامي دنيا 
هيچ كشوري در دنيا، در بودجه دفاعي، حتي 
به آمريكا نزديك هم نمي شود.  نزديك ترين 
رقيب آمريكا در اين فهرست، چين است كه 
در سال 2020 ميلادي، 252ميليارد دلار هزينه 
كرده است. اين دو كشــور، در خارج از اين 
ليست هم رقابت بسيار فشرده اي دارند. در 
واقع، مي توان گفت مجموع هزينه هاي نظامي 
در سراسر دنيا، متاثر از رقابت اين دو كشور 
است. براساس اعلام مؤسســه بين المللي 
تحقيقات صلح اســتكهلم كه با نام سيپري 
شناخته مي شود، كشــورهاي دنيا در سال 
2020 ميــلادي، 1981ميليارد دلار در بخش 

دفاعي هزينه كرده اند. 
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جدال ميان كنگره آمريكا و دولت بايدن بر سر بحران 
اقتصادي و مشخصا مســئله تورم، به امري روزمره آمريكا

تبديل شده است. شخصيت هاي اقتصادي مطرح در 
دولت آمريكا، ازجمله جروم پــاول، رئيس بانك مركزي )فدرال 
رزرو( يا جنت يلن، وزير خزانه داري طي هفته هاي گذشته بارها 
براي ارائه توضيحات در اين باره راهي كنگره شده اند. نمايندگان 
ايالت هاي مختلف آمريكايي هربار ســؤالات مشــخص و تقريبا 
تكراري را درباره افزايش مداوم تــورم و برنامه دولت بايدن براي 
مهار آن مطــرح مي كنند و البته در مقابل هم به نظر نمي رســد 

پاسخي قطعي و روشن دريافت كرده باشند.
نگراني از پيامدهاي تورم رو به رشد، براي جامعه اي كه به تازگي 
از بحران سياسي در دوران ترامپ خارج شده و همچنان گرفتار 
معضلات كروناست، به روشني در ميان سياستمداران آمريكايي 
ديده مي شود. اين در حالي است كه شاخص تورم نقطه به نقطه 
آمريكا تا پايان نوامبر، براي نخستين بار طي 3دهه گذشته به بيش 

از 6.5درصد رسيده است.

3 سناريو براي بحران تورم در آمريكا
اگرچه تورم در سايه كرونا به مهم ترين چالش آمريكايي ها تبديل 
شــده، اما محافل اقتصادي اين كشــور تا كنون روايت و تفسير 
واحدي درباره آن ارائه نداده اند. به عبــارت ديگر، دولت آمريكا 
هنوز درك كاملي از بحران تورمي سال هاي 2022-2021 نداشته 
و در نتيجه، روشن است كه اســتراتژي خاصي هم براي مقابله با 
آن تدوين نكرده اســت. پايگاه اينترنتي بلومبرگ در گزارشــي 
3سناريوي اصلي درباره چالش بزرگ تورم و پيامدهاي آن براي 

اقتصاد آمريكا را به اين شرح توضيح مي دهد:

بحراني در كار نيست: براساس اين سناريو كه به  نظر 
مي رسد تيم اقتصادي دولت بايدن فعلا آن را قبول دارد، 1

اصولا تورم چالشــي جدي براي آمريكا به حســاب نمي آيد. اين 
ســناريو، تورم كنوني را واكنش طبيعي بازار بــه بحران  كرونا و 
پيامدهاي آن، نظير اختلال در زنجيره جهاني كالا دانسته و تأكيد 
مي كند با بازگشــت آرامش به بازارها، روند تورم نيز در آينده اي 
نزديك مهار خواهد شد. مقامات اقتصادي دولت بايدن در ماه هاي 
گذشته با استناد به اين نظريه، از انجام اقدامات ويژه براي مداخله 
در روند صعودي تورم خــودداري كرده اند. بــا اين حال چنين 
نگرشي نســبت به تورم بي ســابقه آمريكا، تا حدي خوش بينانه 

به نظر مي آيد.
 بحران تورم، جدي اما قابل كنترل است: سناريوي 

دوم بــه  دنبال انكار بحــران اقتصادي آمريكا نيســت. 2
براساس اين ســناريو، تورم كنوني مي تواند در بازه زماني 5سال 
آينده، نگراني هايي را براي اين كشور به همراه داشته باشد. با اين 
حال، سناريوي دوم تأكيد دارد كه معضل تورم پساكرونا، با برخي 
اقدامات اقتصادي بهنگام، مانند تغيير نــرخ بهره بانكي يا ورود 
دولت براي حمايت از اقشار كم درآمد قابل كنترل است. البته اين 
اقدامات، به  معناي تغييــر اســتراتژي های بلندمدت نهادهاي 
اقتصادي آمريكا نظير بانك مركزي اين كشــور است؛ امري كه 

مي تواند براي دولت هزينه ساز باشد.
 براي تورم بلندمدت آماده باشيد: اين بدبينانه ترين 

و نگران كننده ترين ســناريوي موجود اســت. براساس 3

ديدگاه سوم، اقتصاد آمريكا در مسير تورمي بزرگ و طولاني مدت 
قرار گرفته كه وضعيت رفــاه و فاصله طبقاتي در اين كشــور را 
به شدت تحت تأثير قرار خواهد داد. طرفداران اين سناريو معتقدند 
عوامل لازم مانند بدهي هاي عظيم به نظــام بانكي براي تغذيه 
درازمدت تورم در اقتصــاد آمريكا وجود دارد و بر اين اســاس، 
چشم اندازي براي مهار تورم در آينده نزديك در كار نيست. بخش 
قابل توجهي از اين ســناريو، به پيامدهاي منفي تورم درازمدت 

آمريكا بر اقتصاد جهاني مربوط مي شود.

فوبياي تاريخي 
رشد بي ســابقه تورم آمريكا براي شــهروندان اين كشور يادآور 
سال هاي سياه 1965 الي 1982 است؛ دوراني كه از آن با عنوان 
»عصر ابرتورم« ياد مي شــود. طي اين ســال ها، اقتصاد آمريكا 

به دليل پيامدهاي 2جنگ جهاني و بحران انرژي تا مرز فروپاشي 
پيش رفت و در نتيجه، شرايط بسيار سختي بر زندگي شهروندان 
آمريكايي براي دست كم 2دهه تحميل شد. براي درك شدت اين 
بحران كافي است بدانيم نيكسون، رئيس جمهور وقت با صدور 
فرماني اســتنثائي، هرگونه مبادله دلار با طلا را تا ســال1980 
ممنوع اعلام كرد؛ چراكه شــهروندان آمريكايي نگران ســقوط 
ارزش دلار، از هر فرصتي براي خريد طلا اســتفاده مي كردند و 
اين امر، ذخاير طلاي اين كشــور را در معــرض تهديدي جدي 

قرار داده بود.
شــاخص تورم آمريكا در اين دوره از كمتــر از يك درصد در 
سال1964 به بيش از 16درصد در ســال1980 رسيده بود. 
مجموعه اين عوامل، شــرايط معيشــتي و اجتماعي بسيار 
ســختي را در جامعه آمريكا به وجود آورد كه تاكنون در قالب 
آثار هنري سينمايي يا ادبي، به تلخي از آن ياد مي شود. حالا در 
سال2021 پس از 3دهه كنترل تورم، بار ديگر ترس از تكرار 
تجربه تورمي 1965 الي 1982 براي شــهروندان آمريكايي 
زنده شده است. بلومبرگ از اين حالت با عنوان فوبياي تاريخي 

ياد مي كند.

پيامدهاي جهاني؛ حوزه يورو، نخستين قرباني 
بدون شك رشد تاريخي تورم در اقتصاد آمريكا با توجه به موقعيت 
بين المللي اين كشور، موجي از تورم را در سراسر بازارهاي جهاني 
به دنبال خواهد داشــت. بلومبــرگ پيش بينــي  مي كند حوزه 
اقتصادي يورو و در درجه دوم، اقتصادهاي شرق آسيا مهم ترين 
قربانيان تورم درازمدت در آمريكا خواهند بود. اين در حالي است 
كه قطب شرقي اقتصاد جهان، يعني چين هم در پي بحران كرونا 
و تشديد تنش ها با آمريكا شاهد موج تازه اي از تورم است. در ميان 
كشورهاي منطقه خاورميانه نيز، اقتصاد تركيه به همراه 6كشور 
شوراي همكاري خليج فارس، تا حد زيادي تحت تأثير پيامدهاي 

منفي تورم آمريكايي خواهند بود.
روزنامه العربي الجديد در اين باره مي نويسد: ركود اقتصاد جهاني 
در سال2009، پس لرزه هاي شــديدي براي كشورهاي در حال 
توسعه داشت؛ تا جايي كه برخي وخيم شــدن اوضاع اقتصادي 
منطقه خاورميانه-شمال آفريقا و در پي آن، انقلاب هاي موسوم به 
بهار عربی در سال2011 را يكي از نتايج ركود اقتصادي قدرت هاي 
جهاني به حساب مي آورند. بر اين اساس مي توان پيش بيني كرد 
در صورت ناكامي دولت بايدن در مهار بحران و توسعه موج تورم 
تا بازارهاي اروپايي و آسيايي، پيامدهاي نگران كننده اي در انتظار 
اقتصادهاي شــكننده جهان عرب خواهد بود. از سوي ديگر بايد 
توجه داشــت تشــديد تورم آمريكا مي تواند عمر دولت بايدن را 
خيلي سريع تر از آنچه پيش بيني مي شد خاتمه داده و بار ديگر، 
راه را براي ورود ترامپ يا يك گزينــه جمهوريخواه ديگر به كاخ 

سفيد هموار سازد.

   محبوبيت بايدن بر مدار سقوط
زنگ خطر خيلي زودتر از آنچه انتظار مي رفت براي بايدن به صدا درآمده اســت. آخرين نظرسنجي هاي صورت گرفته در آمريكا نشان مي دهد كه 
محبوبيت مردمي رئيس جمهور 79ساله اين كشور، تنها يك سال پس از پيروزي مقابل ترامپ به شدت كاهش يافته است. شبكه الجزيره در اين باره 
گزارش مي دهد: دولت بايدن كه بسياري روي كار آمدن آن را مديون شكست ترامپ در مقابله با بحران كرونا مي دانند، حالا خود قرباني بحران تورم 
شده است. براساس يكي از نظرسنجي هاي صورت گرفته، 61درصد از شهروندان آمريكايي، بايدن را رئيس جمهور مناسبي براي رهبري آمريكا در 
شرايط كنوني نمي دانند. اگرچه اين نظرسنجي ها تا موعد انتخابات رياست جمهوري آمريكا در سال2024 دستخوش تغييرات زيادي مي شود، اما 

بدون شك فرصت هاي سياسي بايدن در صورت تشديد تورم روزبه روز محدودتر خواهد شد.

74 سال
 33درصــد از 70 
تــا 74ســاله های ژاپنــی 
هم اكنون شاغل هستند 
كــه ايــن ميــزان نســبت 
 بــه يــك دهــــــه گذشــته

افزايشــــــــی 10درصــدی 
داشته است

تورم؛ پاشنه آشيل بايدن
تورم كم سابقه 6.5درصدي آمريكا، دولت جو بايدن 

را با چالش هاي جدي روبه رو كرده است

2020
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عدد خبر

 حضرت امير المؤمنين علي ع: 
دري كه باز كردنش براي تو مقدور نيست 

را نبند.
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درست است كه ديگر گراني ها  تعجبي برنمي انگيزد و مردم به فاطمه عباسي
قيمت هاي نجومي عادت كرده اند، اما يك چيزهايي قرار 
نبوده هيچ وقت تا اين حد گران شوند. صحبت از گوشت و 
مرغ نيست، حرف مان بر ســر قيمت تنقلات دم دستي 
مانند لواشك است كه هميشه جزو ارزان ترين هله هوله ها 
بوده و حالا قيمتش از يك كيلو گوشت هم  بيشتر شده 
است!  آنطور كه پيداست قيمت ارزان ترين لواشك هاي 
خانگي به كيلويي 40هزار تومان رسيده و بابت يك كيلو 
از نمونه هاي درجه يك محلي بايد حدود 200هزار تومان 
پرداخت كرد. براي درك بهتر ارزش لواشــك بدنيست 
نگاهي به قيمت موز و گوشت بيندازيم. قيمت يك كيلو 
موز در ميوه فروشي ها حول وحوش 30هزار تومان است و 
گوشــت قرمز هم در قصابي ها نهايتا كيلويي 180هزار 
تومان فروخته مي شــود. به ايــن ترتيــب ارزان ترين 

لواشك هاي خانگي از موز كه هميشــه جزو ميوه هاي 
لوكس بوده، قيمت بيشتري دارند و ارزش لواشك هاي 
درجه يك محلي از گوشت شيشك گوسفندي و كبابی 
گوساله كه معمولا گران ترين كالا در سبد خريد هستند، 
فراتر رفته است. نه اينكه فكر كنيد فقط لواشك است كه 
شده سلطان تنقلات و ارزشش اينقدر بالا رفته، قيمت بقيه 
ترشــيجات هم دســت كمي از اين محصــول ندارد. 
تمرهندي فاخر كه از قديم در بقالي ها حضور ثابت داشته 
الان در بســته هاي 250گرمي 25هزار تومان فروخته 
مي شود و قيمت يك كيلو از آن را بايد 100هزار تومان 
درنظر بگيريم. نــرخ قره قروت هم تقريبــا به كيلويي 
100هزار تومان رسيده و يك كيلو زغال اخته عشايري را 
حول وحــوش 190هــزار تومــان مي فروشــند. در 
ســوپرماركت ها آلوچه هاي 50گرمي بين 3 تا 10هزار 
تومان قيمت دارند و با يك ضرب و تقسيم ساده متوجه 

مي شــويم قيمت يك كيلو از اين آلوچه ها معادل 60 تا 
200هزار تومان است. حالا اگر سراغ نمونه هاي درجه يك 
لواشك هاي محلي و خانگي برويد، ممكن است بابت يك 
كيلو لواشــك تركيبي چندميوه حدود 200هزار تومان 
پرداخت كنيد. اگر همين لواشك ها در بسته بندي هاي 
شكيل تري قرار بگيرند قيمت يك كيلو از آنها 250هزار 
تومان درمي آيد. قسمت جالب ماجرا اينجاست كه قبلا 
اجناس كارخانه اي معمولا از كالاهاي محلي گران تر بودند 
و حالا محصولات عشــايري و محلي قيمتي چند برابر 
بيشتر از محصولات كارخانه اي دارند. اما ظاهرا كيفيت 
نامطلوب محصولات صنعتي سبب شده تا هله هوله خورها 
ترجيح بدهند با لواشك محلي و اصيل، چهره شان را از 
ترشي جمع كنند. راســتي فردا، پس فردا اگر شنيديد 
قيمت پفك و اسمارتيز چند برابر قيمت روغن و آناناس 

شده، زياد تعجب نكنيد!

لواشک گران تر  از شیشک
طرح شغلی

با امضای تفاهمنامه 
میان كمیته امداد و وزارت 

 جهادكشاورزی 
تا سال۱۴۰۴ تعداد 

۱۲۰هزار طرح شغلی برای 
مددجویان و خانواده های 
نیازمند دهك های یك تا ۵ 

ایجاد خواهد شد.

120.000

زنجیره
كمیته امداد و وزارت 

جهادكشاورزی در ۱۲زنجیره 
مرتبط با كشاورزی همكاری 

خواهند كرد و كشاورزی  
دامپروری، نوغانداری  
صیادی، طرح های نوین 
آبیاری و... مهم ترین 

زمینه های این همكاری 
مشترك است.
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شغل
وزارت جهادكشاورزی در 
حوزه های ارائه تسهیلات  
كمك های فنی و اعتباری  
آموزش و حوزه های علمی و 
دانشی در كنار مددجویان 
كمیته امداد قرار خواهد 

گرفت تا بخشی از تعهدات 
این نهاد برای ایجاد ۳۰۰هزار 
فرصت شغلی در سال جاری 
و راه اندازی ۵۰۰هزار شغل 
در سال آینده، از این طریق 

محقق شود.

500.000

آنچه امروز بــه موجب همه گيري كرونا 
در قالب ماسك بيش از هر پوشش ديگر 
مورد توجه قرار مي گيــرد و طراحي آن 
به عنوان يكي از جذاب ترين طراحي هاي 
مرتبط با دنياي اكسســوري ها مطرح 
اســت، تاريخچه  ديرينه در عرصه هاي 
جهاني مد دارد. فاصله گذاري اجتماعي 
امروزه به عنوان راه حلي مؤثر در اپيدمي 
ويروس كرونا به شــمار مي رود و اين در 
حالي است كه در زمان هاي گذشته، مد و 
فشن اين نقش را ميان طبقات اجتماعي 
و همچنين كاهش انتقال عوامل بيماري زا 
اجرا مي كرد. گمانه زني ها و درك بيشتر 
از بهداشــت فردي، منجر به محبوبيت 
ماسك در دوران فراگيري آنفلوآنزا اسپانيا 
در سال1918 شــد. هر چند ماسك به 
مرور زمان، سيگنال »جلو نيا« و يا »دور 
شو« را در پوشش اجتماعي افراد نسبت 
به يكديگر انتقال مي داد اما زنان همچنان 
از كلاه هاي پين دار آهنــي براي حفظ 
فاصله و امنيت اجتماعي خود استفاده 
مي كردند. از ماســك هاي منقار پرنده 
پزشكان طاعون و دامن هاي حجيم بزرگ 
)كرينولين( گرفته تا كلاه هاي پوستي 
پين دار و ماســك هاي صورت، همگي 
پوشــش هاي متفاوتي هستند كه مد و 
فشن آنها را به منظور حفاظت شخصي 
و رضايتمندي در اختيار افراد قرار داده 
است. ماسك بار ديگر در شيوع بيماري 
سارس چين در ســال2003 به عنوان 
ابزار جانبي مد براي حفظ سلامت مردم 
به كار برده شــد. در همين حال ماسك 
در مواردي به نشــان اعتــراض در برابر 
آلودگي هاي زيست محيطي در دهه هاي 
اخير مورد توجه طراحــان قرار گرفته 

است.

مد: ماسك

تصميم مديران، تلاش کارگران؛ تهران نبايد طهران را گم کند... عکس: همشهری / منا عادل اول آخر

عدد خبر

و باز هم »شب يلدا«
سال80 وقتي »شب يلدا« ساخته  كيومرث پوراحمد اكران شد، با تمام ميثم قاسمي
معيارها جوان بودم. گرچه خودم اينطور فكر نمي كردم؛ اما از دنياي 
پيرامون چيز زيادي نه ديده بودم و نه مي دانستم. شايد خاصيت 

جواني است كه با اندك داشته اي تصور مي كني در قله هستي.
شب يلدا از نظرم فيلم خوبي بود. هم تكنيكش را دوست داشتم، 
داستان جالبي داشت و هم بازي محمدرضا فروتن به چشم مي آمد. 
تا پيش از آن پوراحمد را با داســتان هاي مجيد در ذهن داشتم و 
فروتن هم جوان هميشه عصبي فيلم ها بود؛ اما شب يلدا داستان 
ديگري داشت. به دل مي نشست و مي شد از ديدنش لذت بيشتر 
از حد معمول برد. با اين همه و در روزگار جواني، طعم داستان ها 
متفاوت از بقيه عمر است. اصلا هر سني براي خودش طعمي دارد.
شب يلدا در آن روزها برايم داستان عاشقانه اي بود. داستاني كه 
كم  وبيش مي شــد لابه لاي ديگر رمان ها و فيلم ها پيدايش كرد. 

عاشقانه ها به ديد جوان ها خوش مي آيند. 
خوب يادم هســت از ســينما كــه بيرون 
آمديم، هوا تاريك شده بود. زمستان بود. 
دست هايم را در جيب كاپشنم فرو كردم و 
مثل هميشه در سكوت راه رفتم تا فيلم را 
پيش خودم مزه مزه كنم. با دوستي بودم 
كه چندان هم از فيلم خوشــش نيامده 
بود. شــايد حتي حوصله اش سررفته بود 
از رمانتيك بازي هاي مردي ميانسال در 
خانه اي خالي؛ پس علاقه اي به حرف زدن 
درباره اش نداشت. آن شب زمستاني و آن 

روزها و سال ها گذشت.
امروز 20سال از نخستين اكران شــب يلدا مي گذرد. من ديگر با 
هيچ متر و معياري جوان نيســتم. وارد ميانسالي شده ام و گرچه 
از پوراحمد آن روزها كم سن تر هســتم؛ اما ديگر شور جواني در 
سرم نيست. گفتند شــب يلدا، حديث نفس اســت و من گرچه 
معني اين عبارت را مي فهميدم؛ اما درك نمي كردم كه يعني چه. 
نمي فهميدم چرا حامد )فروتن( بايد يك سال در خانه بماند و با 
يادگارهاي آدم هايي كه تركش كرده اند، اشك بريزد. غم و عصيان 
و استيصال و عشق مردي ميانسال را متوجه نمي شدم. دانستن 
اينها به زمان نياز داشت. چيزي بيش از چند دقيقه قدم زدن در 

تاريكي دي ماه80.
داستان شب يلدا شــايد براي آدم هايي از نسل من رخ داده باشد 
و شــايد هم نه. به خصوص اين روزها كه آدم هاي زيادي به فكر 
گذاشتن و رفتن هستند. با اين حال، دركش مي كنيم. در اطرافم 
كسي از هم سن و سال هايم را نديده ام كه حامد 
داســتان پوراحمد را نفهمد. حتي مهناز را كه 

گذاشت و رفت.
شب يلدا براي نخســتين بار در 26آذر80 روي 
پرده سينماها رفت. درست يك روز بعد از تولد 
52سالگي كارگردانش. نمي دانم اكران فيلم را 
با تولد كارگردان همزمان كرده بودند يا با شب 

چله. هرچه بود، همزماني خوبي داشت.
پيشنهاد مي كنم فيلم را دوباره ببينيد كه لذتي 
جديد دارد و ضمنا جناب پوراحمد عزيز، با اندكي 

تأخير، تولدتان مبارك.

تماشا

گرينويچ

حافظ

يوسف عزيزم رفت  اي برادران رحمي

کز غمش عجب بينم حال پير کنعاني
نویسندگان باشگاه

توضيح واضحات4

 از مبدع خطوط بنام 
تا ثبت برنامه حفاظت

بازتــاب گســترده خبر مــرگ جلال 
پيشواييان)ملقب به »و جلال«!( ستاره 
بي رقيب نقش هاي منفي و بهترين شرور تاريخ سينماي ايران 
در غربت، بار ديگر نشــان داد در توضيح و شناخت پديده هاي 
فرهنگي مان تا چه اندازه تنبــل و بي قاعده و غلط رفتار كرديم 
تا رســيديم به بن بست. اينكه 4دهه ســينماي پس از انقلاب 
اسلامي هنوز نتوانسته آنتاگونيست هاي موفق و ماندگار خلق 
كند يا چهره مقبول تازه اي بــراي بدمن فيلم ها معرفي نكرده، 
اهميت و ويژگي هاي تاريخي ســينماي ما را گواهي مي كند. 
آثار اين سال ها چنان از قصه گويي و ژانر و قهرمان و الخ غافل و 
تهي شده كه انگار اصلا آدم بدي در جهان درام هاي آپارتماني 
و اطراف ما وجود نــدارد. در رويكرد غلــط »اجتماعي«طور 
ســينماگران و محصولاتي با كاراكترهاي خاكستري )تعبير ي 
پرت با كاربردي بي ربط(، ديگر جايي براي بدذاتي و شرارت و 
خشم وحشي بازيگري مانند جلال پيشواييان نماند و هر بلايي 
سر شخصيت هاي فيلم ها مي آيد، تقصير خودشان بود و هست 
و خواهد بود! جالب تر اينكه اين گونه فيلم ها با موج سواري روي 
جريان مقبول فرهاديسم در اين ســال ها و هشتگ بازي هاي 
جلفي مثل #قضاوت نكنيم)!( بيش از همــه، ما را و آدم هاي 
فيلم ها را به داوري نادرســت نشسته اند. سينماي معصومانه و 
بي ادعايي كه گناه بدبختي قهرمانان را پاي سبعيت و عناد امثال 
جلال مي انداخت، بي شك رويكرد سالم تر و صادق تري نسبت 
به مناسبات اجتماعي داشت و جا براي خوانش هاي سمبليك از 
مظاهر و جلوه هاي شرارت و خشونت ورزي هم باز مي گذاشت. 
اين روزها كه »همه حق دارند« و هر فيلمي به مجلس محاكمه 
رفتار و گفتار مردم معمولي تبديل شــده، بيش از قبل دل مان 
براي پرفورمنــس درجه يك بازيگراني مثل جــلال از نفرت و 
كثافت و توحش درون آدم ها تنگ مي شود. در حذف و غياب اين 
عناصر كليدي و موتور محرك قصه ها و قهرمان هايش، سينما با 
ريل گذاري غلط از اصلي ترين معنا و ماهيت و كاركردش خالي 
شد و تفسير هاي ساده انگارانه و ناشيانه جامعه شناختي جاي 
رويكرد دراماتيك و دوقطبي ابدي ازلي خير/شر را گرفت. روايت 
و نگاه رسمي هم با اهداف كاملا غيرســينمايي بي وقفه به آن 
الگوها و شمايل هايش تاخت و با تكرار طوطي وار تركيب 2 واژه 
عزيز فيلم و فارسي با يك رسم الخط ابداعي كوشيد همه مظاهر 
و نشانه هاي يك دوران را امحا كند. نزديك به نيم قرن پس از آن 
فيلم ها، وقتي هنوز خبر مرگ بازيگر منفورترين كاراكترهاي 
سينماي ايران باعث موجي از خبر و نظر و ابراز علاقه و حسرت 
و غم و نوستالژي مي شود، انگار شاهد احضار ارواحي هستيم كه 

سال ها مي گفتند ديگر كسي به آن اعتقاد ندارد!

شــايد كمتر كســي در ايــران و حتي 
جهان بداند كــه »ابن مقلــه بيضاوي 
شــيرازي«)328-272قمري( وزيــر 
ايراني دربار عباســيان،  زاده روســتاي بيضاي استان فارس، 
نخستين كســي بود كه خطوطي را كه امروزه در جهان اسلام 
با آن كتابت مي شود، ابداع كرد كه به »اقلام ستّه« يا »خطوط 
شش گانه« معروف است و شامل مشــهورترين خطوط يعني 
نسخ، ثلث، توقيع، رقاع، ريحان و محقق است. اما متأسفانه از 
آنجا كه در سال هاي اوليه ورود اسلام به ايران، اسامي ايرانيان 
و خط رسمي كشــور عربي شــده بود، خيلي ها دانشمندان و 
بزرگان ايراني را عرب مي پندارند. سال ها گذشت و اين خطوط 
براي نوشتن عربي بيشتر مورد استفاده قرار گرفت، حتي روي 
كتيبه هاي مساجد و مدارس مذهبي نيز از اين خطوط استفاده 
مي شد تا اينكه »ميرعلي تبريزي« در قرن نهم از ادغام 2خط 
نسخ و تعليق، خط نستعليق را به وجود آورد كه خطي است كاملا 
ايراني تا اينكه بعدها خط شكسته نستعليق كه بيشتر به دليل 
تندنويسي خط نستعليق شــكل گرفته بود توسط »مرتضي 
قلي خان شاملو« حاكم هرات و »محمد شفيع هروي« معروف به 
»شفيعا« ابداع شد كه »درويش عبدالمجيد« در قرن دوازدهم 

آن را به اوج رساند.
حالا در شانزدهمين جلسه كميته بين الدول محافظت از ميراث 
فرهنگي ناملموس در مقر ســازمان يونســكو در پاريس طي 
روزهاي 13تا18دسامبر2021)برابر با 22تا27 آذرماه1400( 

3نوع از خطوط خوشنويسي به ثبت جهاني درآمده اند.
دانش، مهارت و شيوه خوشنويسي عربي كه پرونده اي مشترك 
از سوي 16كشور شامل عربستان سعودي، الجزاير، بحرين، مصر، 
عراق، اردن، كويت، لبنان، موريتاني، مراكش، عمان، فلسطين، 
سودان، تونس، امارات متحده عربي و يمن بود و از آنجا كه اعراب 
خطي غير از اقلام سته ندارند مگر خط كوفي، جاداشت ايران نيز 

در اين پرونده جاي مي گرفت.
كشور بعدي تركيه اســت كه موفق شد پرونده »خوشنويسي 
سنتي در هنر اسلامي« را به فهرست ميراث فرهنگي ناملموس 

جهاني خود اضافه كند.
و در نهايت ايران برنامه ملي پاسداري از هنر سنتي خوشنويسي 
ايران را در فهرست برنامه هاي خوب پاسداري به ثبت جهاني 
رساند كه به مجموعه اقداماتي اشــاره دارد كه طي چند دهه 
گذشته براي پاسداري از اين هنر ايراني اسلامي در ايران جريان 
داشته و تداوم دارد. اما آنچه در ايران ملموس است، اين است 
كه هنر خوشنويسي از آموزش و پرورش رخت بربسته و تنها به 
آموزش هاي انجمن خوشنويسان بسنده مي شود كه اميدواريم 
با ثبت اين پرونده در آينده، خوشنويسي ايراني كه نستعليق و 

شكسته نستعليق را شامل مي شود، جدي تر گرفته شود.

نيما حسني نسب /منتقد

مرجان حاجي رحيمي/روزنامه نگار

شنبه

از دوست هايم از سميه جاهد عطائيان پدربزرگ يکي 
خوب هاي روزگار بــود و خدابيامرز خصلت هايي 

داشت که نه فقط بين خانواده که بين يك محله زبانزد خاص 
و عام بود. اينکه کسي از خوب هاي روزگار باشد و اين جمله در موردش صدق کند به خاطر روز و شب 

عبادت کردن يا هر روز براي نيازمندان سفره پهن کردن نبود. کارهاي کوچك و ساده اي مي کرد، مثلا وقتي 
يك کيلو ميوه نوبرانه مي خريد، آن را داخل يك کيســه پارچه اي مي گذاشــت تا بچه اي، همسايه اي يا 

خانواده اي دلشان براي همان ميوه به آب و تاب نيفتد؛ تا نيازمندي دلش براي رنگ و لعابش نرود. پدربزرگ 
دوستم، حاج آقا سهرابي از سرشناس هاي يکي از محلات قديمي تهران بود و هم محله اي هايش او را به نيکي 
مي شناختند. حاج آقا سهرابي سفره دار بود، پولدار نبود، هر سال نمي توانست کربلا، مکه و يا حتي مشهد برود 
اما حواسش به آبرودارها بود. نان هم که مي خريد آن را داخل پارچه نخي مي پيچاند تا مبادا بوي خوش نان گرسنه 
و رهگذري را به هوس اندازد. هنوز هستند مادراني که براي زنگ تفريح بچه هايشان ميوه هايي مثل خيار و 
پرتقال نمي گذارند تا مبادا درآوردن بوي ميوه وسط حياط، دل بچه ديگري را بسوزاند. به شب چله نزديك 
مي شويم، بسياري از ما براي خريدن نوبرانه هاي شب يلدا دستمان تنگ است، توان خريد پايين آمده، 
قيمت ها هم سرسام آور شده اند و خيلي از سفره ها کوچك تر ...  مثل حاج آقا سهرابي خدابيامرز زياد 

داريم که چند گرم آجيل، چند خرمالو يا تمام نوبرانه هاي شــب يلدا را داخل کيسه سياه رنگ و يا 
کيسه هاي محيط زيستي مي ريزند تا پدري شرمنده نشود، کودکي با ديدن محتواي زنبيلي به 

مادر و پدري فشار مضاعف نياورد. شب يلدا هم مثل شب هاي ديگر تمام مي شود. حالا که 
زندگي در فضاي مجازي، وقت زيادي از ما مي گيرد، بياييد مثل حاج آقا سهرابي فقط 

کمي مراعات کنيم و در اين فضاي پرطرفدار هم تصاوير رنگي از سفره و بساط 
خانگي شب يلدايمان منتشــر نکنيم. هستند خانواده هايي که با 

ديدن اين تصاوير معذب مي شــوند و دلشــان براي 
نداشته هايشــان به تنــگ مي آيد.

مراعات يلدا 
 
در فضای مجازی!

دغدغه

سرقت پل 18 متري در آمريکا
براي نخستين بار در تاريخ ايالت اوهايوي آمريكا، سارقان پلي فلزي به طول 
18متر را در خيابان دزديدند. به گزارش اينديپندنت، اين پل كه نخست 
براي عبور رهگذر ها در منطقه ا ي به نام آكرون ايالت اوهايو ساخته شده بود 
بعدا تغيير كاربري داد و قرار شد در جاي ديگري از شهر نصب شود. اما قطع 
شدن اتصالات اين پل توجه سارقان را جلب كرد و آنها هم پل را دزديدند. 
مايكل ميلر، رئيس پليس اين منطقه به خبرنگار ها گفت: در تمام 22سال 
خدمتم، چنين چيزي نديده بودم. اينطور كه رسانه ها مي گويند در تاريخ 

آمريكا هم سرقت پل فلزي به ارزش 40هزار دلار سابقه ندارد.

لگد مؤثر روزنامه نگار به ديوار برلين
اگر در دنيا يك روزنامه نگار وجود داشته باشد كه بتواند با لگد زدن به ديوار برلين بخشي 
از علل فرو ريختن آن باشد، او كسي نيست جز»ريكارد و اهرمن«. روزنامه نگار مشهور 
ايتاليايي كه در نهم نوامبر1989 ميلادي با طرح پرسش مشهوري از سخنگوي كميته 
مركزي حزب كمونيست جمهوري دمكراتيك خلق آلمان شرقي، موجبات فرو ريختن 
ديوار حائل ميان آلمان غربي و شرقي را فراهم كرد. او كه به گفته همسرش در 92سالگي 
در مادريد چشم از جهان فرو بست، در سال1989 وقتي خبرنگار آنساي ايتاليا در برلين 
بود از سخنگوي كمونيست ها پرسيد: »آيا فكر نمي كنيد كه انتشار طرح قانوني خروج 
شهروندان به اين صورت اشتباه بود؟« شابوفسكي از اين طرح دفاع كرد و جمله اي گفت 
كه قرار بود فرداي آن روز در نشريات منتشر شود:» و به همين  خاطر هم ما امروز تصويب 
كرديم كه همه شهروندان آلمان شرقي اجازه دارند از مرزهاي رسمي كشور به خارج 
سفر كنند.« اهرمن كوتاه نيامد و سؤال تاريخي خود را مطرح كرد: »از كي؟« شابوفسكي 
پاسخ داد: »تا آنجايي كه مي دانم، از همين حالا.« اين جمله به صورت زنده در تلويزيون 
آلمان شرقي و غربي پخش شد و سيل جمعيت در برلين شرقي به سوي ديوار و خروج از 
گذرگاه هاي آن را به راه انداخت. به اين ترتيب جنبشي كه عليه دولت ديكتاتوري آلمان 
شرقي از مدت ها پيش آغاز شده بود، نتيجه داد و حكومت آلمان شرقي را از بين برد. اين 
جنبش باعث شده بود كه حكومت خودكامه حزب كمونيست آلمان شرقي به بخشي از 

خواسته هاي ملت، ازجمله اجازه سفر به خارج، تن دردهد.
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